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BEVEZETÉS

Takács Ferenc történelmi megítélésének változásai

Takács Ferenc személyét sokáig az a veszély fenyegette, hogy a feledés homályába kerül, mint a Szo-
ciáldemokrata Párt azon vezetői, akik nem fogadták el pártjuk felszámolását, hivatalosan a Rákosi 
Mátyás és Szakasits Árpád híressé vált kézfogásával megpecsételt „munkásegységet”, azaz a Magyar 
Kommunista Párt és az SZDP egyesülését. 1950-ben, számos egykori párttársával együtt börtönbe ke-
rült koholt vádak alapján, és ő maga öt évvel később, súlyos betegen szabadult. Halála után államférfi-
nak kijáró, hivatalos temetésben nem részesült, ám családján kívül több százan kísérték utolsó útjára, 
ami eseményszámba ment az akkor éppen megyeszékhely Hódmezővásárhelyen. A „felszabaduláshoz” 
és más munkásmozgalmi évfordulókhoz kapcsolódó ünnepségeken meg sem volt szabad említeni a 
nevét, csak barátai őrizték meg emlékükben. Az 1956-os forradalom idején a rendelkezésre álló rövid 
idő alatt volt kísérlet Takács Ferenc emlékezetének hivatalos őrzésére, ám a kommunista restauráció 
más, a demokratikus berendezkedéshez köthető vívmánnyal együtt ezt is lehetetlenné tette.  
 Takács Ferencről már halála után öt évvel megjelent az első értékelés, méghozzá az egyébként 
alapos történésznek számító Gaál Endre (1929–2010) tollából. Kiemelte, hogy Takács „viszonylag széles 
olvasottsággal rendelkezett, jól ismerte a magyar és német szociáldemokrata reformista teoretiku-
sok írásait” és „kitűnő szónok volt, tudott a munkások nyelvén beszélni”. Ugyanakkor nem hallgatta el 
azt sem, hogy a politikus „a burzsoáziával együttműködést, hirdető, jobboldali magatartása ekkor már 
nem a munkásságért való harc közben elkövetett tévedés volt (mint 1918–1919-ben), hanem tudatosan a 
polgárság álláspontjára való helyezkedés.” (…) „A Magyar Kommunista Párthoz csatlakozott vagy azzal 
rokonszenvező egykori harcostársaival a legélesebben szembefordult. Jobboldali magatartása miatt a 
Szociáldemokrata Párt 1948-ban kizárta soraiból.”1 Takács özvegye, Balla Erzsébet (1897–1990) azonban 
a szerző által neki dedikált, 61 oldalas tanulmány belső címoldalára feljegyezte: „Elfogult írás. Saját 
bevallása szerint a rektor másként nem engedte volna kiadni.” Egy oldallal később Gaál elismeri ugyan a 
Takács vezette Munkaközvetítő Hivatal tevékenységének hasznosságát, de végső soron elmarasztalja: 
„…objektíve és végső soron nem szolgálta a munkások igazi érdekeit, mert eme akciókkal is lassította 
forradalmi harcuk kibontakozását.”2

1 Gaál Endre: A hódmezővásárhelyi munkásmozgalom története 1917–1919. március 21. In: Acta Universitas Szegediensis. Acta 
Historica. Tomus VIII. Szerk. Mérei Gyula. Szeged, 1961. 29. A III. fejezet 3. lábjegyzetében „mutatja be” Takács Ferencet az olvasóknak.

2 Gaál Endre, 1961. 30. A Takács Ferencné részére dedikált kötet a Hódmezővásárhelyi Levéltár könyvtárában, 230-as leltári 
számon található.
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 Bölöny József (1903–1991) történészprofesszor Magyarország kormányai 1848–1975 című kötetének 
sajtó alá rendezése közben, 1977-ben reflektált a Hódmezővásárhely jelesei című, 1974-ben megjelent, 
füzetnyi terjedelmű kötetben, a Takács Ferenc szócikkében foglaltakra.3 Észrevételeit Gál Józseffel, a 
Hódmezővásárhelyi Városi Tanács VB művelődési osztályvezetőjével közölte. Helyesen állapította meg, 
hogy Takács 1945. június 1-ig volt iparügyi miniszter, nem pedig júliusig, és nem júliustól volt földműve-
lésügyi államtitkár, hanem a Tildy-kormány hivatalba lépésétől, azaz 1945. november 23-tól. Bölöny fel-
tételezése igaz, hogy a cikk szerzője összemosta Takács Ferenc és elődje, Takács József hivatali idejét. 
Azonban tévedett, amikor ezt írta: „Takács Ferenc születési és halálozási adatai „(Hódmezővásárhely, 
1893 – Hódmezővásárhely, 1956)” helyett helyesen és pontosan a következők: Hódmezővásárhely, 1893. 
október 2. – Budapest, 1963. július 25.” Az osztályvezető válaszában megköszönte a „helyesbítést”.4 A 
mai napig nem tudjuk, hogy Bölöny honnan vette ezt a nyilvánvalóan téves halálozási adatot, és miért 
fogadta el helytállónak. Mivel rengeteg adattal dolgozott, valószínűleg összecserélte a születésre és a 
halálozásra vonatkozó adatokat egy másik kormánytaggal. Egy biztos, hogy Hódmezővásárhelyről kés-
ve léptek az ügyben, mert az 1978-ban megjelent adattárban még a Bölöny által helyesnek vélt dátumok 
jelentek meg, mint Takács Ferenc életútjának kezdő és záró adatai.5

 Gaál Endréhez képest Sipos László már pozitívabban értékelte Takács Ferenc életét és tevékenysé-
gét. Szócikke végén kiemeli, hogy „fokozatosan jobbra tolódott, 1945 nyarától akadályozta a demokrati-
kus kormányzati munkát. Ezért miniszteri, majd államtitkári beosztásából felmentették. A két munkás-
párt egyesülését ellenezte. 1948 tavaszán az SZDP vezetősége kizárta a pártból, nyugdíjazták. Közéleti 
tevékenységet ezt követően már nem fejtett ki.” A szócikk szarvashibája, hogy valótlan halálozási adat 
(A Bölöny József által tíz évvel korábban citált 1963. július 25-i dátum) került a vásárhelyi Takács Ferenc 
neve alá, és a mutatóban is ez maradt benne.6

 1976-tól kezdve, Hódmezővásárhelyről indult érdemi kutatás Takács életének és munkásságának 
feltárására. Ez a kutatómunka – amely nem került publikálásra – Horváth Julianna (1957–2023), a sze-
gedi Juhász Gyula Tanárképző Főiskola egykori hallgatója nevéhez kapcsolódik, aki „a városi könyvtár 
javaslatára és segítségével” végezte munkáját.7 A rövid, tíz oldalas írás 1976-ban csak egy szakaszt, a 
harmincas éveket fogta át, négy év múlva viszont már diplomamunka formájában már az egész életutat 
feltárta.8 Horváth Juliannának módjában állt a politikus özvegyével beszélni. Balla Erzsébet több volt 

3 Hódmezővásárhely jelesei. Életrajzi kislexikon. Szerk. Bíró József. Hódmezővásárhely, 1974. 55. A szócikket Bíró József írta, 
részben Gaál Endre idézett műve alapján, de negatívumként csak a két munkáspárt egyesülésének ellenzését emeli ki. 

4 Magyar Nemzeti Levéltár Csongrád-Csanád Vármegyei Levéltára Hódmezővásárhely (A továbbiakban: MNL CSCSVL HL) Hódme-
zővásárhely Városi Tanács VB Művelődésügyi Osztályának iratai. (XXIII. 512.b.) 76. doboz, 15007–25/1977. Bölöny József 1977. április 11-i 
levele a Hódmezővásárhely Városi Tanács VB Művelődési Osztályához és Gál József osztályvezető két héttel későbbi válasza.

5 Bölöny József: Magyarország kormányai 1848–1975. Budapest, 1978. 291. A tíz évvel később megjelent 3. kiadás 374. oldalán 
Takács Ferenc életének és halálának pontos dátuma már a valóságnak megfelelően került feltüntetésre.

6 S. L. (Sipos László): Takács Ferenc. In: A munkásmozgalom Csongrád megyei harcosainak életrajzi lexikona. Főszerk.: Antalffy 
György. Szeged, 1987. 409., 509. A kötet hátsó borítóján, 22 munkásmozgalmi vezető személyiség társaságában látható Takács Ferenc 
fényképe, ami azt jelzi, hogy a megítélése már inkább pozitív irányba mozdult el a kommunista rendszer végére. (A szócikk szerzője 
nem érte meg a kötet kiadását.)

7 Kőszegfalvi Ferenc: Takács Ferenc jussa, vagy a Juss Takács Ference? Csongrád Megyei Hírlap, 1990. febr. 8. 2. 
8 A Németh László Városi Könyvtár Helyismereti Gyűjteményében hozzáférhető: Horváth Julianna: A hódmezővásárhelyi munkás-

ság helyzete Takács Ferenc munkássága tükrében 1931–1939. Hódmezővásárhely, 1976.; Horváth Julianna: Takács Ferenc biográfiája. 
Szakdolgozat, Szeged, 1980. Horváth Julianna merte leírni elsőként, hogy Takács Ferencet „1950. június 21-én koholt vádak alapján 
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feleségnél és családanyánál: férje legbizalmasabb munkatársának is számított, mert Takács távollé-
tében többnyire ő végezte el azokat az országgyűlési képviselői munkával is járó feladatokat, amiket 
férje nem tudott. Rokonszenves volt számára, hogy a szakdolgozatát készítő főiskolai hallgató az iga-
zat kívánta megírni a több mint két évtizede elhunyt Takácsról, és ezért a nála lévő dokumentumok 
rendelkezésre bocsátásával igyekezett segíteni munkáját. Horváth Julianna munkája során az alábbi 
következtetésre jutott: „…Takács Ferenc mindig a dolgozó nép érdekeinek megfelelően cselekedett. 
Mindig felemelte a szavát a népet sújtó igazságtalanság és jogtalanság ellen. Ezért nem nyugodhatott 
bele, hogy munkásárulónak nyilvánítsák és a végsőkig kitartott álláspontja mellett.”9

 Kőszegfalvi Ferencet egyrészt Horváth Julianna szakdolgozata, másrészt Takács Ferencné – akit 
szintén megkeresett – inspirálhatta arra, hogy az egykori miniszter életútjával kapcsolatosan íráso-
kat tegyen közzé. Időrendben elsőként Kohán György festőművész vásárhelyi időszakát taglalva írt 
arról, hogy Takács feleségével együtt támogatta a fiatal művészeket, köztük Kohánt is, akitől festmé-
nyeket vásárolt, és kisegítette, ha anyagi gondjai miatt hozzá fordult.10 1980-ban már József Attila és 
Takács Ferenc barátságáról írt, néhány évvel később pedig a Németh László Városi Könyvtárba került 
Takács-könyvtárról adott közre cikkeket.11

 1986-ban Mayerné Bors Júlia emlékezett meg Takács Ferencről halálának harmincadik évfordulója 
kapcsán a Csongrád Megyei Hírlap hasábjain. Méltatta a politikus életútját, valamint megemlítette, hogy 
koncepciós per elítéltjeként öt évet, öt hónapot és öt napot töltött börtönben. A cikk szerzője (aki 
Takács Ferencnétől kapta az adatokat) kimondatlanul is sürgette az egykori miniszter teljes rehabilitá-
lását.12

 Ugyancsak Horváth Julianna nyomdokain haladt a szegedi tanárképző főiskola fiatal tanára, Marja-
nucz László, amikor az 1980-as évek elejétől kezdve több tanulmányában is foglalkozott az egykori kép-
viselő és miniszter politikai pályájának egészével vagy egy-egy szakaszával.13 Ezek az írások időtállók, 
mert az elsődleges forrásokra épülnek, és mentesek az akkoriban elvárt marxista felfogástól. 1989-ben 
megjelent tanulmánya volt az első a sorban, amely eredeti dokumentumok szakszerű használata alap-
ján, kötelező feladatként kiigazította a Takácsról kialakított, hamisításoktól sem mentes képet. Hód-
mezővásárhelyen ezt a feladatot Kőszegfalvi Ferenc végezte el.14 A két szerzőnek köszönhető, hogy az 

letartóztatták, a Katonai Bíróság 12 évi börtönbüntetésre ítéli. 1955. november 26-án súlyos betegen szabadul börtönéből. …1956. május 
13-án [Takács Ferencné megjegyzése: kínzások következtében szerzett] gyógyíthatatlan betegsége következtében elhunyt. (Horváth 
Julianna 1976. 3.) Horváth Julianna szakdolgozatában egyébként (a korabeli ideológiai elvárásoknak megfelelően) kiemelt hangsúlyt 
fordít a Tanácsköztársaság és a „felszabadulás” tárgyalásának.

9  Horváth Julianna, 1976. 10. 
10  Kőszegfalvi Ferenc: Kohán krónika. Vásárhely 1933–1943. Művészettörténeti Értesítő, 1979. 51–64.
11  Kőszegfalvi Ferenc: József Attila és Szántó Judit levele Takács Ferenchez. Honismeret, 1980/2. 23–24.; Kőszegfalvi Ferenc: 

Egy szociáldemokrata politikus könyvtára századunk első felében. Magyar Könyvszemle, 1985/1. 72–77.; Dedikált József Attila-kötetek a 
Takács Ferenc-emlékkönyvtárban. Forrás, 2005/4. 64–65. 

12  Mayerné Bors Júlia: Takács Ferencre emlékezünk. Csongrád Megyei Hírlap (Vásárhelyi kiadás), 1986. május 17. 6. 
13  Takács Ferenc politikai pályája 1944-ig. In: Múzeumi Kutatások Csongrád Megyében 1982. Szeged, 1982. 167–173.; Egy szociál-

demokrata politikus pályája. Délmagyarország, 1983. augusztus 10. 3.; Takács Ferenc politikai pályája. Vázlat. In: Krónika. A tanárképző 
főiskolák tudományos diákköreinek lapja 1985–86. (XII. évf.). A rendszerváltozás előtt röviddel: Marjanucz László: Takács Ferenc mun-
kássága 1944 után. Juss, 2. évf. 1989. 2. sz. 10–18.

14  Kőszegfalvi Ferenc: Takács Ferenc. In: Jeles vásárhelyiek. Szerk.: Herczeg Mihály–Kárász József–Kőszegfalvi Ferenc. Hód-
mezővásárhely, 1991. 82–83.; Kőszegfalvi Ferenc: Takács Ferenc. In: Jeles vásárhelyiek. Öáll.: Kőszegfalvi Ferenc. Hódmezővásárhely, 
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országos feldolgozásokban már szándékos torzításoktól, hamisításoktól mentes életutat olvashatunk, 
ha Takács Ferenc életére és munkásságára vagyunk kíváncsiak.15

 A rendszerváltás a történettudományban is újabb lehetőségeket teremtett: a korábban tabuként 
kezelt személyek és események túlnyomó része szabadon kutatható lett, és a Takács Ferenc életével 
és működésével kapcsolatos iratokban fellelhető információkat is bátran lehet használni a vele kap-
csolatos kutatások során. 

1993. 128–129. (Vásárhelyi Téka 2.); Kőszegfalvi Ferenc: Takács Ferenc. In: Hódmezővásárhelyi életrajzi lexikon. Szerk.: Kőszegfalvi 
Ferenc–Borus Gábor. Szeged, 2002. 218–219.

15  Strassenreiter Erzsébet: Takács Ferenc. In: A magyar szociáldemokrácia kézikönyve. Főszerk. Varga Lajos. Budapest., 1999. 
468–470. A szerző egy helyen téved, Takács nem Budapesten, hanem Hódmezővásárhelyen hunyt el. (468.). A másik életrajz, ami már 
pontos adatokat tartalmaz Takácsról: Balogh Margit –Kádár Zsuzsanna–M. Kiss József: Takács Ferenc. In: Az 1947. évi augusztus hó 31. 
napjára összehívott országgyűlés almanachja. Főszerk.: Marelyn Kiss József–Vida István. Budapest, 2005. 415–416. 
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TAKÁCS FERENC ÉLETÚTJA ÉS POLITIKAI PÁLYÁJA 
(1893–1956)

Ifjúkor: bekapcsolódása a munkásmozgalomba 
és katonaként az első világháborúban

Takács Ferenc hódmezővásárhelyi református kisbirtokos paraszti család legfiatalabb gyermekeként 
látta meg a napvilágot 1893. október 22-én. A szülei, Takács Sándor és Székely Szabó Judit ekkor már 
három gyermeket – Sándort, Jusztinát és Esztert – neveltek. A család háza a város szélén, a Száraz 
utca 7. szám alatt állt, a régi szegedi, mai nevén bodzási út közelében. A városnak ezen a részén is job-
bára kisbirtokos földművesek éltek, akik saját földjük művelése és állataik gondozása mellett gyakran 
dolgoztak tehetősebb gazdáknál napszámosként is, azért, hogy a birtokkal járó önállóságukat és szű-
kös megélhetésüket biztosítani tudják. Gyermekeiknek is legtöbbször hasonló sorsot szántak, azzal a 
szándékkal, hogy nekik már nem kell elszegődniük vagyonosabb gazdákhoz, akik sokszor szűkmarkúan 
bántak a napszámbérrel is. 
 Takács Ferenc elemi iskolai tanulmányait követően tanoncnak szegődött Hoffer Imre kőműves-
mesterhez, emellett az iparostanonc-iskolában tanulta ki a kőműves szakmát. 1910 nyarán szabadult 
fel kőművessegédként16. A szociáldemokrata mozgalomhoz ugyanebben az évben csatlakozott. Tagsá-
gi könyvei tanúsága szerint a Magyarországi Építőmunkások Országos Szövetségébe 1910. július 3-án 
lépett be.17 Ebben sógorának, az építőmunkás Borsi Jánosnak18 lehetett döntő szerepe. Első fontos 
feladataként a földmunkások zászlóavatásán belépett a munkások színjátszó körébe, melynek egyik 
előadásáról – érdekes módon – a Szeged és Vidéke címen megjelenő hírlap számolt be. A rövid cikk 
szerzője kiemeli, hogy a női főszerepet játszó Halle Rozáliának „méltó partnere volt Szegény Laci sze-
repében Takács Ferenc, aki rutinnal játszott, meleg bariton hangon énekelt.”19

 Felesége emlékezete szerint Takács sokat dolgozott Erdélyben és Temesvárott. A városban sétálva 
– 1912. szeptember 21-én írt naplóbejegyzése szerint – megdöbbentette „a kapitalista társadalmi rend 

16  1910. július 31-én kelt bizonyítványát lásd: MNL CSCSVL HL Takács Ferenc szociáldemokrata képviselő, miniszter, államtitkár 
iratai (A továbbiakban: MNL CSCSVL HL TF) 11. doboz. Takács Ferencné Balla Erzsébet (1897–1990) összegyűjtötte és rendszerezte férje 
iratanyagát, melynek jelentős hányadát, benne levelezését és a közéleti tevékenységével kapcsolatos cikkeket, dokumentumokat a 
Hódmezővásárhelyi Levéltár őrizetére bízta az 1980-as évek végén.  

17  Tagsági könyveit lásd: MNL CSCSVL HL TF 13. d. 
18  Borsi János (1878–1959) építőmunkás, Takács Jusztina férje. Részt vett 1894-ben a Szántó Kovács János nevéhez köthető 

megmozdulásban. A Tanácsköztársaság idején a helyi direktórium tagja. A negyvenes évek elején kapcsolatba került az illegális kom-
munista mozgalommal. 1944. október 8. után a hódmezővásárhelyi MKP egyik alapítója és 1948-ig a Közjóléti Szövetkezet elnöke.

19  Szeged és Vidéke, 1913. március 3.
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minden lelketlensége”. Nyomorúságos viskók tömegét látta a város egyik részében, míg a másikban a 
díszes körúti palotákat.20 
 Takács Ferenc életében többször is negatív fordulatot jelentett az 1914-es esztendő. Január 2-án, 
ötvennyolc éves korában meghalt édesapja, idősebb Takács Sándor. Ferenc éppen emiatt kérte a váro-
si tanács árvaszékénél teljes korúvá nyilvánítását, mert ezáltal önállóvá válik, és az önállóság a mun-
kavállalás során is megkönnyíti helyzetét. Az árvaszék engedélyezte a nagykorúsítást,21 és a határozat 
jogerőre emelkedése után kőművesként dolgozott, továbbá egyre aktívabb tevékenységet fejtett ki a 
munkásmozgalomban, mint az Magyarországi Szociáldemokrata Párt hódmezővásárhelyi csoportjának 
tagja. Folyamatosan képezte magát és gyarapította könyvtárát: a munkásmozgalmi „klasszikusok” 
(Marx, Engels, Kautsky, Bebel stb.) mellett tudományos és művészeti munkákat is olvasott. 
 Munkásmozgalmi pályafutását egy újabb negatív esemény, az első világháború kirobbanása törte 
meg. Mindjárt a mozgósításkor, mint hadkötelest, bátyjával, Sándorral együtt – egymáshoz képest né-
hány nap eltéréssel – behívták Szegedre. Bátyjától az állomáson még el tud búcsúzni. Fivére az 5. hon-
véd gyalogezredben teljesített szolgálatot, Ferencet 1914. augusztus 2-án a 7. utász zászlóalj kötelékébe 
sorozták be. Itt értesült harmincöt éves bátyja haláláról, aki október 9-én, betegség következtében 
hunyt el.22

Takács Ferenc katonaként (MNL CSCSVL HL)

20  Horváth Julianna, 1980. 2. 
21  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Árvaszékének iratai 56/1914.
22  Ifj. Takács Sándor (1879–1914) adatait ld.: Makó Imre: Életünket és vérünket! Az első világháború hódmezővásárhelyi áldozatai. 

Hódmezővásárhely, 2004. 315. Haláleset-felvételi íve: MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Árvaszékének iratai 4093/1926.
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 Takács Ferenc 1915-ben már tizedesként szolgált az orosz fronton. Március 25-én, a Zemplén vár-
megyei Pusztaházánál mindkét térdét átlőtték.23 A pozsonyi kórházban kezelték. Érthető módon rend-
kívül elkeseredett: „Az egyik térdem nem akar hajolni. Mindinkább világossá lesz előttem, hogy rokkant 
leszek. Valószínűleg 40-50 év múlva – ha megérem – alkalmam lesz mutogatni magam a Kossuth téren. 
A hős, aki hazája védelmében nyomorék lett.”24 1915. július 12-én így írt Borsi Jánosnak: „Én is szeretnék 
hazamenni. De úgy gondolom, hogy itt, ahol eddig is kezeltek, eredményesebben tudnak kezelni még 
akkor is, ha rosszabbodás állna be. Meg máskülönben is félek én a haza menéstől, mert bizony alaposan 
tönkre vagyok téve. A jobb lábam nem fog hajlani térdbe.” Levele további részében aktuális egészségi 
állapotáról ír: „Azért akarom itt megvárni a gyógyulásomat, hogy ha nyomorékon is, mégis akkor kerül-
jek haza, mikor valahogy már járni tudok. Most már valamivel tűrhetőbb a helyzetem, két mankó segít-
ségével ki tudok menni s jobban telnek a napok. sőt már rá is tudok lépni egy keveset a jobb lábamra 
is.”25

 Pozsonyi kórházi ápolását követően a városban működő hadirokkant-intézetben szállásolták el, 
ahonnan – fokozatos gyógyulását követően – már szabadon kijárhatott. 1915 novemberében Galántán, a 
Chemez családnál vendégeskedett. A család egyik férfitagja, László szintén a fronton szolgált. A Che-
mez házaspár szívélyesen fogadta a súlyos sérüléséből lábadozó katonát, aki információkkal szolgált 
továbbra is harcoló fiukról.26

 Borsi Jánosné Takács Jusztina is meglátogatta kórházban lábadozó öccsét, és beszámolt neki a 
család többi tagja hogylétéről, valamint a vásárhelyi eseményekről. Az igazolást Szilágyi Gyula helyettes 
rendőrfőkapitány 1915. november 24-én állította ki, mintegy válaszként, és a Takács Ferenc ápolását 
igazoló okmánnyal egy lapra.27

 A pozsonyi kórházból hosszas gyógykezelést követően, 1916-ban távozott. Ez év december 20-án 
csapatteste mint 50 százalékos hadirokkantat leszerelte. Súlyos sérülése, amelyből sohasem épült fel 
teljesen, nem tette lehetővé további katonai szolgálatát. Időközben letette kőművesmesteri vizsgáját, 
majd több vásárhelyi társával Sankt Pöltenben vállalt munkát. Újbóli hazatérése után, 1917 májusában 
megszervezte a gyógyszerészsegédekből, pénzintézeti és biztosítási tisztviselőkből, valamint keres-
kedelmi alkalmazottakból álló Magánalkalmazottak Országos Szövetségének helyi csoportját.28 1918. 
márciustól ismét Sankt Pöltenben tartózkodott, június 13-án viszont már a felvidéki Pered községbe 
utazott munkavállalás céljából.29 Politikusi pályafutásának indulása azonban egybeesik az őszirózsás 
forradalom nyomán kezdődő politikai változásokkal.

23  Vásárhelyi Friss Újság (A továbbiakban: VFÚ), 1919. május 15. 3. 
24  VFÚ, 1919. május 16. 3.
25  MNL CSCSVL HL TF 11. d. 1915. évi levelek
26  A Chemez család Galántáról, 1915. december 19-én kelt, Takács Ferenchez címzett levelét és Chemez László Bakonszegről írt 

levelei: MNL CSCSVL HL TF 11. d. 
27  MNL CSCSVL HL TF 11. d. 
28  Horváth Julianna 1980. 3.; Makó Imre: Takács Ferenc. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja 

1873–1950. Szerk.: Kovács István. Hódmezővásárhely, 2003. 81.
29  MNL CSCSVL HL TF 11. d. 1918. évi levelek. Takács Ferenc levele Kosár Eszterhez, 1918. július 13.
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 Háborús feljegyzéseit a Vásárhelyi Friss Újságban jelentette meg 1919. május 14. és június 5. között, 
nyolc részben.30 Ezeket eredetileg a maga vigasztalására és a szenvedések könnyebb elviselésére írta. 
A közzététellel azt akarta elérni, hogy gondolkodjanak el az olvasók: volt-e értelme ennek a háborúnak?

Takács Ferenc politikai pályájának kezdete: 
a forradalmak és a román megszállás31

Vásárhelyen – amíg lehetett – a városvezetés igyekezett ura maradni a helyzetnek a vesztes háborút 
követően. 1918. október 31. után itt is kettős – sőt hármas – hatalom alakult ki. Először említendő a régi, 
de törvényes rendszert képviselő városi tisztikar, élén a húszévnyi polgármesteri működés után, 1918. 
szeptember 26-án távozó Juhász Mihályt váltó Soós Istvánnal; másodszor a polgármester fölé a Károlyi 
Mihály kormánya által kormánybiztos főispánná kinevezett Kun Béla32 és apparátusa; végül harmadik-
ként az október 31-én, a Károlyi-párt és a szociáldemokraták küldötteiből megalakult Hódmezővásár-
helyi Nemzeti Tanács számított a város fő döntéshozó fórumának. A zavartalan ügymenet fenntartása 
érdekében a három hatalmi tényező folyamatosan kommunikált egymással. 
 Az első intézkedések egyikének a régi, törvényhatóságnak alárendelt rendőrkapitányság megszün-
tetését tekintjük. A menesztett Szathmáry Tihamér rendőrfőkapitány (és a helyi polgárőrség parancs-
noka) a Hódmezővásárhelyi Nemzeti Tanács november 11-i ülésén maga is lemondott állásáról,33 majd 
Hódmezővásárhelyt is elhagyta, és egy évvel később, a Tanácsköztársaság bukása után, mint kormány-
biztos főispán tért vissza.34

 Takács a forradalmi változások idején huszonöt éves. Kosár Eszternek már Vásárhelyen írt levelé-
ben, november 1-jén jelezte aggodalmait: „A katlan sistereg! Mi lesz, ha kifut!? 
 Sűrű egymás utánban követik egymást a puska lövések, Csattan a manlicher. A mi csendes, nyu-
godt városunk! Én még ma délután sem hittem ebben. Úgy látszik, itthon is vér fog folyni. Az események 
rohannak, és mi úgy elvagyunk késve minden intézkedéssel. 

30  Takács Ferenc: Feljegyzések. A nyolcrészes cikksorozat pontos helyei: VFÚ 1919. május 14. 3.; május 15. 3.; május 16. 3.; május 
17. 3.; május 18. 3.; június 1. 3.; június 4. 3.; június 5. 3. A VFÚ ebben az időben a hódmezővásárhelyi munkásság hivatalos politikai 
napilapjának számított. Főszerkesztője Úr György, felelős szerkesztője Pintér István volt ekkoriban.

31  A hódmezővásárhelyi forradalmak és román megszállás időszakával Makó Imre foglalkozott részletesen: Forradalmak – meg-
szállás – ellenforradalom. In: Hódmezővásárhely története III/1. Szerk. Makó Imre, Marjanucz László. Hódmezővásárhely, 2019. 45–127. 
Hódmezővásárhely román megszállásáról lásd bővebben: Makó Imre: A vörös offenzíva és a román megtorlás Hódmezővásárhelyen 
1919-ben. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság évkönyve 2009. Szerk. Herczeg Mihály et al. Hódmezővásárhely–Budapest, 2010.  
57–88. 

32  Kun Béla, ifj. (1878–1954) újságíró, politikus. 1905 és 1944 között a Vásárhelyi Reggeli Újság c. napilap tulajdonosa és főszerkesz-
tője. 1910 és 1918, ill. 1922 és 1939 között Hódmezővásárhely parlamenti képviselője ellenzéki programmal. 1944 októbere után államosítás 
címén elkobozták nyomdáját. Öngyilkosságot követett el. Bővebben lásd: Földvári László: Kun Béla 1878–1954. Egy hódmezővásárhelyi 
politikus élete és pályafutása. Hódmezővásárhely–Budapest, 2003.; Varsányi Attila: Kun Béla. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági 
Jogú Város történeti almanachja. 2003. 53–61.

33  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Nemzeti Tanács 1918. nov. 11-i ülésének jegyzőkönyve. 143/1918.
34  Szathmáryról bővebben lásd: Varsányi Attila: Szathmáry Tihamér. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti 

almanachja. 2003. 183–188., különösen 184.
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Takács Ferenc politikai pályájának kezdete: a forradalmak és a román megszállás

 Kérem Maguk vigyázni fognak. Ha bealkonyodik haza mennek. (…) Tudja Isten! Én most mindenkiért 
aggódok, a ki él. Talán sikerül pár nap alatt lokalizálni a történteket és helyes mederbe terelni az ese-
ményeket. Ki tudja! Félni nem kell, csak előre látónak és óvatosnak muszáj lenni.”35

 Munkája mellett Takács bekapcsolódott a helyi szociáldemokrata pártszervezet tevékenységébe. 
Az MSZDP jegyzőkönyveinek nagy része az őszirózsás forradalom kezdete óta Takács keze nyomát vi-
seli.36 A forradalom időszakának első választmányi ülésén határoztak a helyi Nemzeti Tanácsba történő 
delegálásokról. A párt részéről végül Borsi Jánost, Diószegi Lajost, Fátyol Imrét, Gazos Sándort, Kiss 
Sándort, Olasz Pált, Posztós Sándort37 és Takács Ferencet jelölték.38 Takács ekkor ismerhette meg Kun 
Bélát, akit a Hódmezővásárhelyi Nemzeti Tanács elnökévé választottak, de megtartotta országgyűlési 
képviselői címét, egészen november 20-ig, amikor Hódmezővásárhely főispáni teendőkkel megbízott 
kormánybiztosává nevezték ki.39 Meg kell jegyezni, hogy ettől kezdve evidensnek számított, hogy Kun 
napilapja, a Vásárhelyi Reggeli Újság 1918 novemberétől kezdve helyet biztosított az új kormánypártok 
helyi képviselői, így Takács Ferenc írásai számára is, továbbá folyamatosan tudósított a rendszerválto-
zás országos és helyi eseményeiről, a kormányzati intézkedésekről.
 A Nemzeti Tanács következő ülésen, november 7-én közellátási kérdésekről esett szó, valamint 
határoztak a kerületi pártszervezetek felállításáról. Medgyesi János és Takács Ferenc a III. kerületi (ta-
báni) pártszervezet megalakításában működtek közre lelkesítő beszédeikkel.40 Takács a hadirokkantak 
beszervezését vállalta. A párszáz fős taglétszám – felesége visszaemlékezése szerint – Takács titkári 
működése idején 8–10 ezer fősre emelkedett.41 Ez a nagymérvű emelkedés az ország gyorsan lezajló, 
általános összeomlásának köszönhető. A munkásmozgalmi szervezkedésekkel kapcsolatos szigorú 
kormányzati és karhatalmi ellenőrzés országszerte megszűnt, vagy jelentősen mérséklődött. Elhárul-
tak az akadályok a szociáldemokrata párt és a szakszervezetek megalakulása/kibontakozása előtt. 
Vásárhelyen is megélénkült a szakszervezeti mozgalom: Borsi János az építőmunkásokat, míg Posztós 
Sándor a földmunkásokat (kubikosokat, napszámosokat, gazdasági cselédeket) szervezte. 
 Takácsra, mint párttitkárra hárult az agitációs bizottság megalakítása és programjának kidolgozá-
sa, valamint kinyomtatása. Határozat született, hogy a testületbe szakmánként delegálják a tagokat.42 
A jelenlévő választmányi tagok szorgalmazták, hogy a párttagok által pártadó címén befizetett pénz-
összegek (lényeget tekintve tagdíjak) maradjanak a helyi pártszervezetnél.43

35  MNL CSCSVL HL TF 11. d. Takács Ferenc levele Kosár Eszterhez, 1918. nov. 1. 
36  Politikatörténeti Intézet Levéltára (A továbbiakban: PIL) 658–12/1. ő. e. A Hódmezővásárhelyi MSZDP-szervezet jegyzőkönyvei 

1912–1919. 122. laptól.
37  Posztós Sándor (1873–1963) hódmezővásárhelyi uradalmi cseléd, kubikos, munkásvezető. 1894-ben részt vett Szántó Kovács 

János mozgalmában. 1902-től az MSZDP tagja, 1906-tól a Földmunkások Országos Szövetsége helyi csoportjának elnöke. 1918. október 
31-étől tagja a helyi Nemzeti Tanácsnak, 1919. március 21-étől a Direktóriumnak. 1929-től törvényhatósági bizottsági tag, 1944 és 1945 
között az Ideiglenes Nemzetgyűlés képviselője. 1948-tól az MDP, 1956-tól az MSZMP tagja. Lásd róla bővebben: Herczeg Mihály: Posztós 
Sándor. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja. 2003. 104–105.  

38  PIL 658–12/1. ő. e. 122–123. l. Az 1918. okt. 31-i választmányi ülés jegyzőkönyve.
39  Varsányi Attila: Kun Béla. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja. 2003. 55. 
40  Horváth Julianna, 1980. 6.
41  Takács Ferencné: Takács Ferenc életrajza. Kézirat, Hódmezővásárhely, 1980. 1. (A továbbiakban: Takács Ferencné, 1980.)
42  PIL 658–12/1. ő. e. Az 1918. nov. 24-i választmányi ülés jegyzőkönyve.
43  PIL 658–12/1. ő. e. Az 1918. dec. 3-i választmányi ülés jegyzőkönyve.
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 December 10-én a választmány személyi ügyeket is tárgyalt. Borsi János álláshalmozását többen 
nem nézték jó szemmel, emiatt népszerűtlenné vált a tagok körében. Posztós Sándor kérte Borsit, hogy 
mondjon le megbízatásai egy részéről. Borsi, miután meghallgatta elvtársai aggodalmát, elhagyta a 
választmányi ülés helyszínét.44 Az év végén Takács megbízást kapott a szakszervezeti bizottság mega-
lakítására. 

Posztós Sándor (MNL CSCSVL HL)

 Takács Ferenc kezdeményezésére és vezetésével, a Fekete Sas szálloda nagytermében, 1919 janu-
ár 19-én megalakult a rokkant katonák és hadiözvegyek országos szövetségének helyi szervezete is.  
Közbenjárt érdekükben a városi tanácsnál, azért, hogy alapvető élelmiszerekhez és tüzelőhöz könnyeb-
ben hozzájussanak. Egy hónap múlva a szervezet tagjainak száma már elérte a 800 főt.45 A célok ma-
gasztosnak, ugyanakkor kivitelezhetetlennek bizonyultak, mert nem valósult, nem valósulhatott meg a 
rokkant katonák, illetve a hadiözvegyek nyugdíjkérdésének rendezése az őszirózsás forradalom és a 
Tanácsköztársaság időszakában.
 A hadigondozottak ügyének képviselete végigkísérte Takácsot politikai pályáján, mivel – mint láttuk 
– maga is érintett volt az ügyben. A Munkaközvetítő Hivatal vezetését is rá bízták. Ennek vezetőjeként 
számos, szegény sorsú családfőt juttatott munkához. Eközben a város vezetésében is változás tör-
tént: Kun kormánybiztos január 19-én rendelkezési állományba helyezte Soós István polgármestert, és 

44  PIL 658–12/1. ő. e. Az 1918. nov. 24-i választmányi ülés jegyzőkönyve.
45  Horváth Julianna 1980. 8.
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helyére Medveczky Imre főjegyzőt nevezte ki, aki kortársai szerint jobban értett az egyszerű emberek 
nyelvén, mint Soós.46 Talán ennek is köszönhető, hogy a Tanácsköztársaság vásárhelyi időszakában is 
Medveczky maradt a behelyettesített polgármester. 

A hódmezővásárhelyi Tanácsköztársaság vezetői családtagjaikkal 
és vöröskatonákkal. Balról az 1, Medgyesi János, a 2. Borsi János, 

a 3. Posztós Sándor, az 5. Takács Ferenc. (MNL CSCSVL HL)47

 A Tanácsköztársaság létrejötte után Hódmezővásárhelyen is megalakult az egységes Szocialis-
ta-Kommunista Munkások Magyarországi Pártja, melynek Takács továbbra is titkára maradt. Az április 
7-i tanácsválasztásokon a Földműves, Munkás és Katonatanács tagjává választották,48 és a húsztagú 
városi intézőbizottság tagjaként a város egyik vezetője lett. Vásárhelyen a tanácshatalom az országos 
133 naphoz képest rövidebb ideig tartott: alig több mint egy hónap után, április 29-én megszűnt a ro-
mán csapatok Tiszáig történő előrenyomulása miatt. Ebben az időszakban a helyi Direktórium igyeke-
zett érvényt szerezni a központi rendelkezéseknek. Elsőként a városban is elfogadták a Kommunisták 

46  Medveczky Imre (1874–1951) városházi tisztviselő, politikus. 1918–1919-ben előbb megbízott polgármester, a román megaszállás 
idején Hódmezővásárhely főispáni jogkört gyakorló kormánybiztosa. Az 1920-as évektől városi főjegyző, végül árvaszéki elnök. Lásd róla 
bővebben: Makó Imre: Medveczky Imre. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja. 2003. 140–142.

47  A Takács Ferenc lánya, Kriván Zoltánné által rendelkezésre bocsátott kép közzétéve: Makó Imre: „Letörtük a burzsoát!” Ügyész-
ségi vádindítvány a Tanácsköztársaság hódmezővásárhelyi vezetői és közegei ellen. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság év-
könyve 2005. Szerk.: Varsányi Attila. Hódmezővásárhely–Budapest., 2006. 80–81.; Makó Imre, 2010. 85.; Makó Imre, 2019. 72. 

48  A választás jegyzőkönyvét lásd.: MNL CSCSVL HL A Hódmezővásárhelyi Földműves, Munkás és Katonatanács iratai. Az 1919. 
április 8-i választási bizottsági jegyzőkönyv. Takács a 8.112 szavazatból 8.080-at kapott. 
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Magyarországi Pártja és a Magyarországi Szociáldemokrata Párt egyesülését, amelynek titkára Takács 
Ferenc maradt. A Kossuth téren nőnapot tartottak, ahol Takács is felszólalt. Kiemelte, hogy az asszo-
nyok „…öntudatos, szocialista szellemben nevelt gyermekeket adjanak az új társadalomnak”.49 
 Takács – ahogyan a vásárhelyi munkásmozgalmi személyiségek többsége  – bekerült a városi ta-
nácsba is, nem sokkal később a járási szovjetbe is delegálták. Feladatai közé a lakásügy tartozott, 
mellyel kapcsolatban az egészségtelen körülmények között élők átköltöztetését kellett megoldani. Idő 
szinte csak a lakásösszeíró bizottságok munkába állítására maradt. 
 A külterületi iskolák kijavítására több mint 74 ezer koronát irányzott elő a Direktórium, és a végre-
hajtásával Takács Ferencet, mint a Középítkezési Tanács politikai megbízottját hatalmazták fel.50

 A mintegy öthetes kommunista uralom alatt történtek atrocitások is a városban. A Csanád me-
gyében észlelhető ellenforradalmi mozgalmak letörésére a fővárosból leküldött különítmény terroristái 
Vásárhelyen ékszerészeket (Engelthaller Béla, Grószpéter József stb.) raboltak ki, a városházán ki-
hallgattak, tettleg bántalmaztak és készpénzvagyonuktól „megszabadítottak” számos helybeli polgárt, 
végül egy részüket a városháza pincéjébe zárták előzetes letartóztatás címén. A város volt ország- 
gyűlési képviselőjét és egykori kormánybiztosát, Kun Bélát is kihallgatták, ám őrizetbe vételére nem 
került sor.51 Az idős Bernátsky Ferenc római katolikus plébánost szintén kihallgatták a városházán. A 
város tisztviselői közül Juhász Mihály helyettes rendőrkapitányt és Gravátz Ferenc rendőrfogalmazót 
letartóztatták.52 Történtek kivégzések is. Fontosnak tartom kiemelni, hogy ezeket az atrocitásokat nem 
helyiek követték el, az itteni munkásvezetők mérsékelt magatartását az ellenforradalmi rendszer is 
elismerte.
 Április 21-én a tanácshatalom mintegy tízezer érdeklődő jelenlétében emlékezett meg a huszon-
öt évvel korábban lezajlott, Szántó Kovács János kiszabadítása érdekében kialakult zendülésről. Az 
eseményen Takács Ferenc is felszólalt. Kifejtette, hogy „…most azok diktálnak, akiket 1914-ben meg-
kérdezésük nélkül vittek háborúba. (…) A vallást mindenki szabadon gyakorolhatja, csak a papokra 
kell vigyázni, mert ők a hegy mindkét oldalán megáldották a fegyvereket, mikor harcba indultunk.” A 
továbbiakban kijelentette: „Akármit csináljanak, Párizsban béke nem lesz, mert csak a szeretet és a 
megértés békéje jöhet. Ezt a békét pedig csakis a vörös forradalom lobogója alatt lehet megtalálni.”53

 A Vásárhelyen lévő, proletárdiktatúrához hű karhatalom 1919. április 29-én, békés körülmények kö-
zött adta át a várost a román megszállóknak. Az átadás-átvétel zavartalanságában szerepe volt annak, 
hogy ezen a napon Takács Ferencet nevezték ki a nemzetőrség parancsnokává, aki képes volt a meg-
szállók elleni közhangulat csillapítására.54 A románok engedélyezték május 1. megünneplését, amely a 

49  Horváth Julianna, 1980. 14.
50  Horváth Julianna, 1980. 15–16. 
51  Varsányi Attila, 2003. 56.
52  Szamuelli halálvonata. A Návay gyilkosok bűnpöre. Vásárhely–Makó–Szentes rémnapjairól, a már megtartott főtárgyalás adatai 

alapján szerkesztették és kiadják: Fejérváry József és Gravátz Ferenc. VRÚ nyomdája, Hódmezővásárhely, 1921. (A továbbiakban: Fe-
jérváry–Gravátz 1921). A szerzők – akik maguk is elszenvedői voltak a vásárhelyi eseményeknek – a tárgyalási jegyzőkönyvek tartalmán 
túl a vádlottakkal szembeni ellenérzéseiket is kifejezésre juttatták, a korszak elvárásainak megfelelően, a bulvár elemeit is vastagon 
használva. Éppen ezért a mű erős forráskritikával olvasható. 

53  Vásárhelyi Vörös Újság (A továbbiakban: VVÚ), 1919. ápr. 23. 1. A vasárnapi népgyűlés; Horváth Julianna, 1980. 17. 
54  VVÚ, 1919. április 30. 3. Napi hírek; Horváth Julianna, 1980. 17. 
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korábbiakhoz képest igencsak impozánsra sikerült. A szervezőmunkában Takács Ferenc is részt vett. 
A Hódmezővásárhelyi Vörös Újság tudósítása szerint „mintegy 20.000-re tehető számban vonult fel a 
város munkássága. A mellettem álló elvtárs meg is jegyzi: ’a Kossuth tér dugva lössz, kéröm’, amely 
kijelentésből azt hiszem, megállapítható a tömeg beláthatatlan sokasága.”55 Az eseményen először 
Posztós Sándor beszélt az egybegyűltekhez. Kijelentette, hogy addig nem nyugszik elvtársaival együtt, 
míg a magyar nép szabad nem lesz, ugyanakkor önmérsékletre és józanságra intette a hallgatóságát. 
A református ótemplom előtt Olasz Imre után Takács Ferenc lépett a szónoki emelvényre. Kijelentette: 
előző nap tudták meg, hogy a románok engedélyezik a gyűlést, és örült, hogy ennek ellenére ilyen sokan 
eljöttek. Reményét fejezte ki, hogy eljön az az idő, amikor az emberek nem fognak fegyvert egymás el-
len. Beszéde végén fegyelemre, összetartásra és egymás megbecsülésére szólította fel az embereket. 
56

 A délután folyamán a Nyári Színkörben előadást tartottak. A nézőket, akik ezúttal főként a mun-
kások közül verbuválódtak, Takács Ferenc köszöntötte rövid beszédében, melyben a béke mielőbbi 
beköszöntését várta.57  
 Takács Ferenc már a forradalmak idején népszerűségre tett szert a szegényebb lakosság körében. 
Ezt elsősorban segítőkészségével, továbbá lelkesítő beszédeivel érte el. A lakosság feléje irányuló sze-
retetének jele, hogy szónoklatai végén, illetve lakásánál virágokkal halmozták el.58 
 A román megszállást követően megszaporodtak a névtelen feljelentések a román katonasághoz, 
főként a Tanácsköztársaság helyi közegei ellen. Ezek folyományaként május 17-én több társával együtt 
Takácsot is letartóztatták, azonban egy hét vizsgálati fogságot követően hazaengedték őket.
 A megszállás első, viszonylag békés időszaka 1919. július 20-ig tartott. Ezen a napon a Forradal-
mi Kormányzótanács által irányított Vörös Hadsereg offenzívát indított a legutóbbi tárgyalásokon Ma-
gyarországnak ítélt (helyesebben Magyarországnak meghagyott) Tiszántúl birtokba vételéért, miután 
a királyi román megszálló csapatok nem voltak hajlandók visszavonulni a Tisza vonalától. A románok 
Vásárhelyt az offenzíva hírére menekülésszerűen elhagyták. Takács Ferenc, mint a nemzetőrség ide-
iglenes parancsnoka, intézkedett a vöröskatonák fogadásáról. A román zászlót leszedette a városháza 
tornyáról, a városban maradt néhány ellenséges katonát lefegyverezték. A közhangulatot azonban nem 
tudták lecsillapítani, mert számos tehetős polgár, köztük olyanok is, akik népszerűségnek örvendtek, 
Szegedre távozott, a francia megszállóktól oltalmat kérve. 
 21-én a románok ellentámadásba mentek. Azonban délután 6 órakor Takács a következőket jelen-
tette: „A városban csak egy szakasz van bent. A csapat Mártély alatt táboroz. Egy géppuskás osztag 
kint van a makói vámkapunál. Az oláhoktól elvett puskákkal vagy húsz emberünk is ott van. A mun-
kásság talpon. A városban rend van…” Ezt követően Szegedre távozott, ahol másfél hónapnyi bujká-
lás után, szeptember 8-án letartóztatták és 21 rendbeli személyes szabadság megsértése vádjával a 
Csillagbörtönbe szállították. Az ügyészség vádindítványa szerint Takács, mint a munkástanács intéző 

55  VVÚ, 1919. máj. 3. 1–2. 1919 május 1. 
56  VVÚ, 1919. ápr. 23. 1. A vasárnapi népgyűlés.
57  VVÚ, 1919. máj. 3. 3. Május elseje a színházban.
58  VVÚ, 1919. máj. 4. 1. Takács Ferenc: Orgonák; Horváth Julianna, 1980. 18.
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bizottságának tagja, részt vett a központi rendelkezés alapján Hódmezővásárhelyen is foganatosított 
túszszedésben.59

 A románok 1919. június 21-én este nyolc óra tájban érték el Vásárhely határát, és 22-én, némi tűz-
harcot követően, megszállták a várost. A következő napokban a román katonaság végigrabolta a lakos-
ságot, a középületek egy részében, például a református főgimnázium gyűjteményeiben, szertárában 
is jóvátehetetlen károkat okoztak. Gyakorlatilag szabad kezet biztosítottak hozzájuk átállt két magyar 
szökött katonának, Berényi Lászlónak és Nagy Gézának, akik egy héten keresztül fosztogatták a va-
gyonosabb vásárhelyieket, és több tucat lakost tartóztattak le, mert állítólag fegyvert fogtak a román 
katonákra, vagy mert kommunisták voltak.60 A románok újbóli megjelenésével a Tanácsköztársaság 
szervei végleg megszűntek Vásárhelyen, a hatalmat a román megszállók, és az ellenőrzésük alá került, 
1918. október 31. előtti városvezetés gyakorolta.
 Berényi és cinkostársa egyhetes rémuralmának – mely során július 25-én kivégeztek 56 férfit, köz-
tük 46 vásárhelyi polgárt és 10, az itteni harcokban fogságba esett vöröskatonát a dr. Nagy Dezső 
orvos61 tulajdonában lévő, Kutasi út menti tanyán – maguk a románok vetettek véget. A megszálló főpa-
rancsnokság számára kínossá vált Berényiék garázdálkodása. Mivel nemzetközi nyilvánosságot is ka-
pott az ügy, ezért a két kalandor likvidálását határozták el. Július 29-én Berényit és Nagyot a korábban 
alájuk rendelt román katonák letartóztatták, nyilvánosan megbotoztatták, majd sortűzzel agyonlőtték 
őket a jórészt fából épült Nyári Színkör kőfalánál. 
 A románok a Tanácsköztársaság bukása után mindent elkövettek, hogy a Tiszántúlt megtartsák. A 
lakosságot Hódmezővásárhelyen (hasonlóan a megszállásuk alatt lévő többi településhez) rettegésben 
tartották jelenlétük hátralévő részében is, azonban további, tömegmészárlásba torkolló túlkapás már 
nem fordult elő. A sajtócenzúra állandósult: a románoknak nem tetsző újságcikkek helyén sokszor 
üres hasábokat láthatott az olvasó. A Vásárhely szomszédságában lévő Földeák, mint a Román Királyi 
Államvasutak állomása szerepelt korabeli iratokon. Vásárhelyen a református egyházi gyűlésekhez is a 
román katonai parancsnokság engedélyét kellett megszerezni. A városban 1919 őszétől kezdve azonban 
bizakodtak az emberek, mert a hozzájuk eljutó hírek szerint az antant Magyarországnál kívánja hagyni a 
Tiszántúlt. Az antant nem tágított attól az elképzelésétől, hogy a románok vonuljanak ki a Tiszántúlról, 
és a kivonulás 1920 tavaszán megtörtént. Vásárhely városát március 2-án hagyta el az utolsó román 
katona. A demarkációs vonalon kívül eső keleti határrészek csak 28-ára szabadultak fel. Ekkor hozzá-
láthatott a helyzet mielőbbi konszolidálásához a polgármesteri hivatalába visszatért Soós István és az 
1919 őszén a város kormánybiztos főispánjává kinevezett Szathmáry Tihamér. Elsőként a közbiztonság 
helyzetét rendezték a Lázár Dezső által vezetett nemzetőrség felállításával. Ez a karhatalmat pótló 
testület eredményes munkával elérte, hogy jelentősebb bűncselekmények ne történjenek Vásárhelyen. 
A következő azonnali lépésként elkezdődött a forradalmak és a román megszállás által okozott károk 
felmérése és a különböző károkat szenvedett lakosok elégtételben részesítése. Az összeírást egy leen-
dő kártérítés céljából végezték el, de arra nem került sor.

59  Makó Imre, 2003. 81.; Makó Imre, 2006. 73.
60  Makó Imre kutatása szerint Nagy Géza katonaszökevény volt, míg Berényi állítólag orosz fogságból szökött. Makó Imre, 2010. 66.
61  Nagy Dezső (1871–1944) orvos, egészségügyi tanácsos. MÁV-pályaorvos, majd az Országos Csecsemővédő Intézet főorvosa.
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A Magyarországi Szociáldemokrata Párt helyzete a Tanácsköztársaság bukása után

A Magyarországi Szociáldemokrata Párt helyzete 
a Tanácsköztársaság bukása után

1919. augusztus 1-jén a Forradalmi Kormányzótanács lemondott és átadta a hatalmat a Peidl Gyula által 
vezetett, ún. szakszervezeti kormánynak, amely tisztán szociáldemokratákból állt. Augusztus 7-én Fri-
edrich István, a Károlyi Mihály-kormány egykori hadügyi államtitkára puccsszerűen átvette a hatalmat. 
Ezt követően – a forradalmakban játszott szerepének köszönhetően – a betiltás szélére került a párt. 
 Augusztus 24-én, a Tanácsköztársaságot ellenző politikusokkal – Peyer Károllyal, Miákits Ferenccel, 
Peidl Gyulával, Farkas Istvánnal (hogy csak az ismertebbeket említsük) az élén alakult újjá a Magyaror-
szági Szociáldemokrata Párt. Az 1903. évi pártprogramhoz, mint alaphoz tértek vissza és a II. Internaci-
onálé tagpártjának tekintették az MSZDP-t. 26 pontos programjuk a polgári demokráciát hirdette, azon-
ban a régi-új államforma, az 1920 márciusától újfent törvénybe iktatott királyság keretein nem lépett 
túl, azt nem akarta köztársasággá változtatni. Ahogy Gábor Róbert fogalmazott: az MSZDP politikáját 
a két háború között elsősorban a túlélésre való törekvés határozta meg.62 A túlélés egészen a német 
megszállásig sikeresnek bizonyult, mert a párt folyamatosan rendelkezett (ha ciklusonként többnyire 
csökkenő létszámban is) parlamenti képviselettel a Horthy-korszak legnagyobb részében. 
 Horthy Miklósnak, a nemzeti hadsereg fővezérének hatalomra kerülése és kormányzóvá válasz-
tása után sürgető feladattá vált a megcsonkított Magyarország belpolitikai, gazdasági és társadalmi 
stabilitásának helyreállítása. A nemzeti hadsereg különítményeinek – melyek egyes tagjai számos te-
lepülésen, önbíráskodás alapján halálra ítéltek és kivégeztek tényleges vagy állítólagos tanácsköztár-
sasági funkcionáriusokat, továbbá megtiltottak szociáldemokrata pártgyűlések tartását – leszerelése 
és pacifikálása, vezetőinek a politikai életből történő kiszorítása elkerülhetetlenné vált Teleki Pál első 
kormánya számára. A Szociáldemokrata Párt helyzetét már Bethlen István miniszterelnöksége kezde-
tén sikerült rendezni az 1921. decemberben, kétheti tárgyalássorozatot követően az ún. Bethlen-Peyer 
paktummal. Bethlennek az ország társadalmi és gazdasági konszolidáció megvalósításához szüksége 
volt valamennyi társadalmi csoport, köztük a szervezett munkásság támogatására is. Reálpolitikusként 
tudta, hogy az MSZDP nem minden tagja támogatta a Tanácsköztársaságot, és azt is jó néven vette a 
párttól, hogy megszabadult a proletárdiktatúra alatt szerepet vállaló vezetőitől.
 Az 1921. december 21-én elfogadott megállapodás értelmében az MSZDP legálisan működhetett és 
indulhatott a választásokon, cserébe vállalta, hogy a közalkalmazottak, vasutasok és postai dolgozók 
szervezéséről lemond. A földmunkások között a lehető legkisebb agitációt fejti ki. Elfogadja a királysá-
got, mint államformát, és ezért tartózkodik a köztársaság propagálásáról. A párt azonban elutasította 
a vidéki munkásság szervezéséről való lemondást, és követelte a rögtönítélő bíráskodás felszámolását, 
a mintegy 10 ezer fogvatartott szociáldemokrata párttag vagy szakszervezeti funkcionárius szabadon 

62  Gábor Róbert: Az igazi szociáldemokrácia. Küzdelem a fasizmus és a kommunizmus ellen, 1944–1948. Budapest., 2001. 14–15. 
A szerző történelmi visszapillantásában Vass Vilmos: A magyar demokratikus mozgalom rövid története, 1919–1944 című, 1999-ben 
megjelent feldolgozására támaszkodik. 
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bocsátását. Ezeket a kívánalmakat a kormány teljesítette, és ezen felül belement a munkásbiztosító 
autonómiájának helyreállításába.63

 Aligha vonható kétségbe, hogy a világháborúk közötti időszak két legmarkánsabb személyiségé-
nek Peyer Károly és Kéthly Anna számított. Ők bizonyos szinten befolyásolták több politikustársuk, 
például Takács Ferenc politikai pályáját is. Peyer Károly (1881–1956), a Peidl-kormány belügyminisztere, 
majd a Huszár-kabinet népjóléti és munkaügyi minisztere 1919. augusztus 1. után vált az MSZDP, majd 
SZDP meghatározó politikusává. A kommün bukása után (pártja augusztus 24-i konferenciáján) szor-
galmazta, hogy a kompromittált politikusok ne vállaljanak szerepet a párt, illetve a szakszervezetek 
vezérkarában. 1921. július 10-én, Tatabányán elmondott beszédében kérte a kormányt, hogy ne a bosszú, 
hanem a megbocsátás vezérelje, cserében az MSZDP is kész kifejezni megegyezési szándékát. Komp-
romisszumkész, a korabeli realitásokon nyugvó politikájának is köszönhető, hogy a szociáldemokrata 
mozgalom legális keretek között maradhatott, és a parlamentben is képviselhette a munkásságot a 
Horthy-korszak nagy részében, egészen a német megszállásig. Igaz, a pártnak legfontosabb fegyveré-
ről, a sztrájkról le kellett mondania.64

               
Peyer Károly és Kéthly Anna (MNL CSCSVL HL)

 A Horthy-korszak másik fontos szociáldemokrata politikusa Kéthly Anna (1889–1976), aki 1922 óta, 
egészen 1948-ig folyamatosan a Magyar Országgyűlés tagja volt, szintén hatással bírt Takács politikai 
pályájára. Az 1931-es választásokon Szeged képviseletében jutott a törvényhozásba. Ekkor már ismerte 
Takács és elvtársai hódmezővásárhelyi szervezkedését, mert számos alkalommal vett részt a vásárhe-
lyi pártszervezet által rendezett gyűléseken is. 1943-ban pártja részéről sürgette és támogatta azt, hogy 
a Horthy-rendszer legális ellenzéki pártjai, a Független Kisgazdapárt és a Szociáldemokrata Párt között 
együttműködés létesüljön. Takáccsal zavartalan volt a munkakapcsolatuk, ami azért is működhetett, 

63  Gábor Róbert, 2001. 16. 
64  Peyer Károlyról bővebben lásd: A magyar szociáldemokrácia kézikönyve, 436–438; Az 1947. szeptember 16-ra Budapestre ösz-

szehívott Országgyűlés almanachja 1947. szeptember 16–1949. április 12. Főszerk.: Marelyn Kiss József–Vida István. Budapest., 2005. 
319–321.

A Magyarországi Szociáldemokrata Párt helyzete a Tanácsköztársaság bukása után



23

Az MSZDP hódmezővásárhelyi szervezete a Tanácsköztársaságot követő időszakban

mert Kéthly Anna legtöbbször elfogadta a vidéki tagság részéről a pártvezetés felé irányuló bírálatokat 
és igyekezett azok alapján javítani a párt belső életén.65 

 
Az MSZDP hódmezővásárhelyi szervezete 

a Tanácsköztársaságot követő időszakban

Hódmezővásárhelyen a román megszállást követően szünetelt az MSZDP legális tevékenysége, és csak 
az 1922-es választásokat megelőzően, a Bethlen-Peyer paktum realizálódásával hárult el az utolsó aka-
dály is újjászervezése elől. A helyi pártszervezet 1922. február 26-án alakult újjá,66 és 1921–22-ben újra-
élesztette tevékenységét a legtöbb, háború előtt is működő, a szocdemekhez kötődő szakegylet helyi 
csoportja is, például a földmunkások, vagy az építőmunkások vásárhelyi fiókja.67 Ezek a szakegyletek 
folyamatosan ágazati szakszervezetekké fejlődtek. Kezdetben Nagy Lajos volt a párt városi elnöke. Ek-
koriban jórészt a Népszavára való előfizetést is szorgalmazták a párt tagjai és szimpatizánsai körében, 
amely ekkoriban 3-400 fő lehetett. 

A Szociáldemokrata Párt hódmezővásárhelyi szervezetének 
bélyegzőnyomata a két háború között (MNL CSCSVL HL)

65  Kéthly Annáról bővebben lásd: A magyar szociáldemokrácia kézikönyve, 410–413.; Az 1947. szeptember 16-ra Budapestre össze-
hívott Országgyűlés almanachja, 210–212. 

66  Horváth Julianna, 1980. 23. 
67  A vásárhelyi munkásság helyi szervezeteinek újjáalakulásáról, vezetőségeik névsoráról lásd: MNL CSCSVL HL Hódmezővásár-

hely város Polgármesteri Hivatalának iratai V. 115/1922.
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A Szociáldemokrata Párt Alföldi Titkárságának címe 
az 1930-as években (MNL CSCSVL HL)

 A parlamenti képviselők száma lényegében nem módosult az első világháború előtti adatokhoz 
képest, viszont egyes településekről – az ország megcsonkítása miatt – többen is szerezhettek mandá-
tumot. Hódmezővásárhelyen a korábbi egy fő helyett immár két politikusnak is lehetősége volt a várost 
és „szélös határát” az Országgyűlésben képviselni. Egy másik újdonság, amely Hódmezővásárhelyen is 
szinte azonnal jelentkezett: egy politikusnak lehetősége nyílt több választókörzetben is képviselőjelölt-
ként fellépni, és akár több mandátumot szerezni, és ezek közül azt tarthatta meg, amelyiket akarta. Az 
ily módon megüresedett választókörzet országgyűlési képviseletéről pótválasztásokat kellett kiírni a 
lehető legrövidebb időn belül.
 A második nemzetgyűlési választásokon, 1922-ben meglepő eredmény született Hódmezővásár-
helyen: Bethlen István miniszterelnök mellett Szeder Ferenc, a szociáldemokraták egyik legismertebb 
vidéki politikusa (aki elítélte a Tanácsköztársaság szélsőséges politikáját) kapta a mandátumot érő, 
legtöbb voksot.
  Szeder azonban Békéscsabán is győzött, és mivel ott nagyobb arányú győzelmet aratott, azt a 
mandátumát tartotta meg.68 Vásárhelyi választási sikere és itteni mandátumáról való lemondása után 
visszaesett a párt helyi tevékenysége, részben azért, mert a párt ismert és a Tanácsköztársaság után 
is népszerű vezetői (Borsi János, Posztós Sándor, Takács Ferenc) még nem kapcsolódtak be a szer-
vezőmunkába. Másrészt a korábban egyszerű párttagként működő tisztségviselők – talán Papp La-
jos kivételével – nehezen birkóztak meg az előttük álló feladatokkal (pártszervezés, tagok toborzása, 
pártgyűlések megtartása, országosan ismert politikusok meghívása stb.). Az áttörés 1924-ben történt, 
amikor az MSZDP és a velük szövetséges városi értelmiség (vezetője László Jenő ügyvéd) létrehozta 
a Városi Haladó Pártot, amely a törvényhatósági választásokon lépett fel. Ezt követően megélénkült 
a párt és tagjai közötti kommunikáció, a kiegészült pártvezetőség valamennyi tagja agitált bel- és 

68  Az 1922. évi vásárhelyi parlamenti választásokról lásd legújabban: Presztóczki Zoltán: „Egy 100 holdas gazda is leszavazott 
Szederre!” Két választás száz évvel ezelőtt Hódmezővásárhelyen. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság évkönyve 2022. Szerk.: 
Nagy Gyöngyi–Presztóczki Zoltán. Hódmezővásárhely, 2022. 73–84.
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Takács Ferenc helyzete a proletárdiktatúra bukását követően. 
Rabsága a Csillagbörtönben. Visszatérése a mozgalomba

külterületen egyaránt. Mindez köszönhető annak, hogy Posztós Sándor és Takács Ferenc is – akikkel 
szemben időközben megszűnt a rendőri felügyelet – komoly szerepet vállalhatott a baloldali párt szer-
vezőmunkájában. 1927-ben két, 1929-ben tíz szociáldemokrata került a város parlamentjébe, köztük 
Takács Ferenc, aki hamarosan a vásárhelyi baloldal meghatározó, karakteres vezetőjévé vált.69

Takács Ferenc helyzete a proletárdiktatúra bukását követően. 
Rabsága a Csillagbörtönben. Visszatérése a mozgalomba

Takács Ferenc is abba a körbe tartozott, amelynek tagjai a forradalmak idején – helyi szinten – szerepet 
vállaltak. 1918. október 31-től a Szociáldemokrata Párt helyi vezetőségének tagja, majd titkára, emellett 
a városi Nemzeti Tanács 12 fős végrehajtó bizottságának tagja. A munkaközvetítő hivatal, valamint a 
rokkant katonák és hadiözvegyek vásárhelyi szervezetének vezetését is rá bízták. A Tanácsköztársa-
ság Vásárhelyen az országosnál szűkebbre szabott időszakában, az április 7-i tanácsválasztások után 
tanácstag és a 20 tagú intézőbizottság tagja, végül – a román megszállás előtt röviddel – a nemzetőrség 
ideiglenes parancsnoka. Ezért a július 21-én kezdődő román megszállás idején menekülni kényszerült.70 
1919. szeptember 8-án, már a Friedrich-kormány működése alatt vette őrizetbe Takácsot a szegedi ren-
dőrség. Ezt követően a szegedi kir. ügyészség 21 rendbeli személyi szabadság megsértéseének vétsége 
címén vádat emelt ellene, de bírósági tárgyalására nem került sor. 
 A Csillagbörtönben tartották fogva, ahol dolgoznia kellett: kőművesmunkákat végzett. Kereseti ki-
mutatása szerint 1920. november 13-tól 1921. március 31-ig 36 korona 75 fillért keresett. Ellenben cipőt 
is vett egy ízben, továbbá annak javítását, valamint a postai költségek portóját is rá terhelték.71 Mun-
kaidő után szépirodalmi műveket olvashatott, továbbá az angol nyelvet is – autodidakta módon – elég 
jól elsajátította, melyről jegyzetfüzetei tanúskodnak. Szabadidejében lehetősége nyílt olvasmányaiból 
füzetekbe jegyzetelni, ahová börtönbeli élményeit is „belecsempészte”. 1921. április 23-án így ír: „Az 
arcomba sütött a teli hold az éjjel. A kis börtön szobában nappali világosság volt. Nagyon szép volt 
a holdvilágnál a lila orgona az ablakban. A virágok és a fényesen világító hold feledtették velem egy 
pillanatig a helyet, ahol vagyok. Az előtt sűrűbben jelentkeztek ilyen illúziók, most mindig ritkábban és 
ritkábban, pedig nem sivárabb ma sem a valóság, mint egy fél év előtt volt, így bizonyos, hogy az erőm 
lett kevesebb. Pedig a lelkem milyen nyugodt, várom a pillanatot, amikor erkölcsi, szépet és emberit 
akaró tudatom fölényével a bírák előtt állhatok és fölemelt fővel hagyhatom el a börtönt.” Ekkor már 
valószínűleg tudta, hogy hamarosan szabadul vizsgálati fogságából.

69  A vásárhelyi MSZDP-ről bővebben lásd: Zeman Ferenc: A szélsőjobboldal és a baloldal Vásárhelyen a két világháború között. In: 
A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság évkönyve 2016. Szerk.: Presztóczki Zoltán. Hódmezővásárhely, 2016. 201–202. 

70  Makó Imre: A vörös offenzíva és a román megszállás Hódmezővásárhelyen 1919-ben. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Tár-
saság évkönyve 2009. Szerk.: Herczeg Mihály et al. Hódmezővásárhely–Budapest, 2010. 58–59., 61.; Makó Imre: Takács Ferenc. In: Hód-
mezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja, 81.; Takácsot a direktórium 660. számú rendelkezésével nevezte 
ki a nemzetőrség parancsnokává 1919. április 29-én. In: MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Polgármesteri Hivatalának iratai. Elnöki 
iktatókönyv 1919. 2143. sz. Az irat nem található.

71  MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 11. d. 1921. évi iratok.
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 A következőben már szabadulása utáni egyik teendőjét fogalmazza meg: „Egységes, nagy gonddal 
fejlesztett könyvtár a munkások részére, a könyvek ismertetése és megszerettetése a munkásokkal és 
ezzel kapcsolatosan tervszerű és intenzív szóbeli oktatás.”72

 Április 27-én így folytatja: „Pontos és részletekig menő tervek készítése a városi politikát illetően. A 
gyermekek neveléséről és iskoláztatásáról, tanoncok neveléséről, lakáspolitikáról, általában az építke-
zésekről, a munkaviszonyok rendezéséről, a közmunkákról, a köz- és magánalkalmazottakról, egész-
ségügyi intézkedésekről, fürdők, gyógyintézetek, szanatóriumok, különösen a tüdőbeteg szanatórium 
fejlesztése, gazdasági szakoktatás a földmívesek gyermekeinek a külterületi iskoláknál, általában a 
gyermekeknek munkára való nevelése. A programot megalkotás előtt általános vitának kitenni és az 
ott elhangzott javaslatokat, kívánalmakat megfontolás tárgyává tenni, mert a társadalom összessé-
géről van szó. Általában a szocialista munkásság céljai mint tisztán emberi célok az össz-emberiség 
boldogulását vannak hivatva előbbsegíteni és így nem csak a szorosan vett munkásosztály érdekét 
kell figyelembe venni, illetve munkásosztály alatt nem csak a kétkezi munkásokat, hanem a szellemi 
munkásokat, kisparasztokat és kisgazdákat is kell tekinteni.”73 Ezzel átgondolta a Tanácsköztársaság 
idején vállalt tevékenységét is, melyet ugyan nem tagadott meg, viszont naplójában megjegyezte, hogy 
május 1. számára is ünnep, de „…mégis külön fáj a magyar sors.”74 
 A Csillagban papírra vetett és az előbb idézett gondolatai – véleményünk szerint – végig meghatá-
rozták Takács Ferenc politikai pályáját. Az ebben foglaltakra vezérfonalként tekintett és nem engedett 
belőle sem a pártvezetőséggel kapcsolatos, egyébként építő jellegű viták során, sem más világnézetű 
politikustársaival megejtett, kevésbé békés jellegű „pengeváltások” idején. Következetessége, és talán 
kálvinizmusából eredő akaratossága, karakánsága a vásárhelyi kisemberek és sokáig elvtársai, sőt a 
kormánypárt helyi prominensei szemében is imponáló volt. 
 A börtönből közel két év vizsgálati fogságot követően, 1921. júniusban szabadult. Politikai szerep-
vállalásra ekkor legfeljebb csak gondolhatott, mert még sokáig rendőri felügyelet alatt állt. 1922. októ-
ber 11-én kelt hatósági bizonyítványa szerint „…a tanácsköztársasági uralom alatt mint párttitkár mű-
ködött a szocialista pártban. A forradalom után politikával foglalkozott s a communista elvek mellett és 
a párt érdekében állandóan agitált. 1920. március 2-ikától (Takácsné javítása: 1919. szept. 8-tól) kezdve 
személyes szabadság megsértése miatt le volt tartóztatva [Takácsné kiegészítése: 1921] junius 23-ig. 
Politikailag megbízhatatlan.”75

 Az első években önálló egzisztenciájának megteremtése volt a legfontosabb Takács Ferenc szá-
mára: kőművesmesterként munkákat vállalt országszerte. 1921 őszén például a Kazincbarcikához közeli 
Rudolftelepen dolgozott, ahogy ezt a Kosár Eszterrel folytatott levelezése is igazolja. Október 10-én így ír 
terveiről: Nagyon ismerem az élet csunya oldalát és ezen a téren nem akarok légvárakat építeni, itt amit 
célul tűzök ki, annak meg kell lenni, minden poklon keresztül. Az otthonom nyugodt, békés és szép lesz, 

72  MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 11. d. „Csillagban” feliratú füzet, 33.
73  MNL CSCSVL HL Takács Ferenc szoc. dem. képviselő, miniszter, államtitkár iratai (A továbbiakban: MNL CSCSVL HL TF) 11. d. 

Csillagban, 36–37.
74  Marjanucz László: Takács Ferenc politikai pályája (1908–1944). Vázlat. Krónika. A tanárképző főiskolák történelmi tudományos 

diákköreinek lapja 1985–86. XII. évfolyam. 97.
75  A 16832/1922. t. ü. számon kiadott hatósági bizonyítványát lásd: MNL CSCSVL HL TF 11. d. 1922. évi iratok.
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oda pihenni térek. A feleségem csak magunkkal törődő, csendes asszonyka lessz, senkinek sem vétő, 
inkább vallásos, mint nem.”76 A most idézett mondatok két év múlva kezdtek valósággá válni: 1923. ok-
tóber 20-án, két nappal 30. születésnapja előtt megházasodott: az őt kikosarazó Kosár helyett a római 
katolikus vallású Balla Erzsébetet (1897–1990) vette feleségül, aki megfelelt a Takács által támasztott, 
fentebb idézett kívánalmaknak.77 Két gyermekük született: Ferenc 1924. július 3-án, és Judit 1925. július 
24-én. A gyermekek (mivel szüleik az esküvő előtt megállapodtak abban, hogy az anya vallását fogják 
követni), római katolikus vallásúnak számítottak.78

 Balla Erzsébet kezdettől fogva fontos segítőtársa volt férjének, aki mindenben számíthatott rá. 
Ferenc halála után nem hagyta elveszni annak hagyatékát: el nem kobzott könyveit a könyvtár, míg 
iratait a levéltár őrizetére bízta az 1980-as évek végén. 

Takács Ferenc és Balla Erzsébet esküvői felvétele, 1923. október 20. 
(MNL CSCSVL HL)

76  Uo.
77  MNL CSCSVL Anyakönyvi hiteles másodpéldányok. Hódmezővásárhely ház. akv. 442/1923. Takács Ferenc és Balla Erzsébet 

házasságkötése, 1923. okt. 20. Megegyezés szerint a születendő gyermekek az anya vallását követik. (A vőlegény születési éve tévesen 
– és helyesbítés nélkül – szerepel 1896-ként.)

78  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesterének iratai. Elnöki iratok V. 30 (3.882)/1923. 
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 A volt vezető tanácsköztársasági funkcionáriusok közül Posztós Sándort, továbbá Arany János, 
Gábor István és Dobó Ferenc egykori városházi tisztviselőket is rehabilitálták a húszas évek végé-
re. 1930-ban Medgyesi János részére is újból folyósították tanári nyugdíját.79 A tisztviselők esetében 
népszerűségük mellett szaktudásuk, nélkülözhetetlenségük is szerepet játszott abban, hogy a bíróság 
enyhe ítéleteket hozott velük szemben, és – Arany kivételével – visszatérhettek eredeti állásukba.80 
Takács Ferenc, aki ellen a rendőri felügyelet tartama alatt nem merült fel kifogás, rokkantsági ellátásra 
is jogosultságot kapott 50%-os hadirokkantsága (a háború folyamán mindkét lábát átlőtték) folytán.81

 Takács Ferenc önálló egzisztenciájának megteremtése, családalapításának előkészítése a börtön-
ből való szabadulásától 1923 őszéig tartó két évben történt. Kőművesmesterként vállalkozhatott na-
gyobb munkákra is, amelyek számára is jelentősebb bevételeket biztosítottak. Ilyen munkák 1923-ig az 
ország Vásárhelytől távolabb eső településen adódtak számára. 1921. december 18-án hazatért, és 1922. 
január 29-én részt vett az építőmunkások közgyűlésen. A rendőrkapitány emiatt felelősségre vonta és 
eltiltotta további gyűlések látogatásától. Ezt követően ismét az ország távolabbi vidékein dolgozott.82

 Takács Ferenc végleges hazatérése után szeretett volna érettségi vizsgát tenni, amire Dávid 
Manó83 református főgimnáziumi tanár fel is készítette, de a magyar királyi tanfelügyelő helyettesé-
nek 1081/1923. számú, Körtvélyessy Károly polgári iskolai igazgatónak február 14-én írt levelében nem 
engedélyezte, hogy nevezett „polgári iskolai magánvizsgálatra bocsáttassék”, tekintettel az erkölcsi 
bizonyítványában foglaltakra.84

 1923-tól bekapcsolódott az Arany János karmester által dirigált Hódmezővásárhelyi Munkás Dalár-
da tevékenységébe is. A rendezvényeken gyakran énekelt és többek között Ady Endre verseit adta elő. 
Ebben az évben kísérletet tett a Földmunkás Híradó megalapítására, de ebből az újságból csak egyetlen 
szám jelent meg.85

 Családalapítása után, és a volt tanácsköztársasági tisztségviselőkkel szembeni enyhülő hatósá-
gi bánásmód folytán lehetővé vált Takács számára, hogy Vásárhelyen is vállaljon kőművesmunkákat. 
1924-ben kőművesmesterként önállósította magát, és Csongrád megyében tucatnyi iskolát, továbbá 
számos magánházat épített.86 Önálló vállalkozói tevékenységének megvalósításához azonban erköl-
csi bizonyítványt kellett igényelnie, amit a városi tanács VIII., azaz iparhatósági ügyosztályához kellett 
beadnia, amely illetékes hatóságként elbírálta a hasonló tárgyú és egyéb, a hatáskörébe tartozó folya-
modványokat. Az alig három héttel korábbi nősülését követően Takács 1923 novemberében kérte és 
meg is kapta erkölcsi bizonyítványát, melyben a rendőrtanácsos megjegyezte, hogy folyamodó „…bün-

79  Makó Imre, 2006. 78.
80  Makó Imre, 2006. 77–78. 
81  Takács hadirokkant jelvény viselésének jogosultságáról szóló okmányát (1932) és hadigondozási igazolványát (1934, 1942) 

lásd.: MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 11. d. 1932. évi iratok.
82  Horváth Julianna, 1980. 22. 
83  Dávid Rudolf Manó (1881–1973) pedagógus, 1907 és 1940 között a hódmezővásárhelyi református főgimnázium (1930-tól Refor-

mátus Bethlen Gábor Gimnázium) történelem-latin szakos tanára. Rokonszenvezett a forradalmi eszmékkel, de 1919 után igazolták. 
84  Horváth Julianna, 1980. 26–27. Az elutasító választ lásd.: MNL CSCSVL HL A Hódmezővásárhelyi Állami Polgári Fiúiskola iratai. 

58/1923. II. 24. 
85  Varsányi Erika: A szociáldemokrata sajtó és könyvkiadás (1890–1948). In: A szociáldemokrácia kézikönyve 282. A szerző nem 

támasztotta alá, hogy honnan vette ezt az információt. 
86  Marjanucz László, 1985. 97.
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tetlen előéletű, azonban az úgynevezett tanácsköztársaság alatt elkövetett és a btk. 323 §-ába ütköző, 
21 rendbeli személyes szabadság megsértése miatt ellene a szegedi kir. ügyészség vádiratot adott be, 
de a bűnvádi eljárás a szegedi kir. törv. szék P. 6.189/1921. számú végzéssel a 66.900/921. számú I. M. 
rendelet 8 §-a alapján közkegyelem folytán megszüntettetett.”87

 Az öttagúvá (özvegy Takács Sándorné, Takács Ferenc és felesége, valamint két gyermeke) bővült 
család számára szükségessé vált a Takács család régi, Száraz és Halász utcák sarkán álló háza helyett 
új, és jóval komfortosabb lakóépület emelése, mellyel kapcsolatban a saját maga által készített tervet 
és az építési kérelmet Takács Ferenc 1926-ban nyújtotta be a mérnöki hivatalhoz. Miután a tervet en-
gedélyezték, a Munkásotthon Szövetkezet tagjaival együtt még abban az évben felépítette és birtokba 
vette családjával új lakóházát.88 A lakhatási engedélyt még az 1926. év utolsó napjaiban kérte, Szap-
panos Mihály városi tiszti orvos azonban csak 1927. április 6-án nyilvánította az új lakást a közegész-
ségügyi követelményeknek megfelelőnek.89 Miután háza elkészült, szomszédaival közösen egész éjjel 
világító lámpa felállítását kérte, a környék közbiztonságának javítása céljából. A lámpát ekkor még 
nem állították fel, mert a tanács fedezethiányra való hivatkozással elutasította a kérelem teljesítését.90

Takács Ferenc házának tervrajza, 1927 (MNL CSCSVL HL)

87  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri hivatalának iratai. A VIII. ügyosztály iratai (XXI. 504. h.) 1585/1945. 
Takács Ferenc iparának megszüntetését kéri. 4. sz. melléklet: Takács Ferenc erkölcsi bizonyítványa, 1923. nov. 14. 

88  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Mérnöki Hivatalának iratai (IV. B. 1414.). Tervtár 537. Takács Ferenc Száraz u. 7. 
sz. alatti lakóházának tervrajza.

89  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Tanácsának iratai. II. 6312/1926. Takács Ferenc lakhatási engedélyt kér.
90  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Városi Tanács iratai. II. 5143/1927. 
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 Takács Ferenc kőművesmesteri tevékenységéhez kapcsolódóan, 1928-ban igényelte és meg is kap-
ta cementáru- és műkőkészítő iparigazolványát, továbbá, mint a Munkásotthon üzletvezetője az egye-
sület számára is kiváltotta a kőművesipar űzéséhez szükséges igazolványt. A kiváltott iparengedélyek 
egészen 1945 júniusáig voltak érvényben, mert ekkor Takács (aki miniszteri tisztségéből is távozott) 
valamennyi iparát visszaadta.91

 A szociáldemokrata mozgalomtól azonban nem távolodott el. Párthűségét felesége támogatása 
mellett erősítette az a tény, hogy az 1922. évi nemzetgyűlési választásokon Bethlen István miniszter-
elnök mellett az MSZDP jelöltje, nevezetesen Szeder Ferenc92 jutott Békéscsaba mellett Hódmezővá-
sárhelyen is mandátumhoz. Szeder – aki 2979 szavazatot kapott, míg vetélytársa és képviselőként 
hivatali előde, a kormánypárti Szádeczky-Kardoss Lajos93 csupán 2685-öt94 – azonban a csabai mandá-
tumát tartotta meg. Ezért Vásárhelyen pótválasztást írtak ki, melyen a két számottevő jelölt egyrészt 
a szociáldemokraták részéről a földmunkások érdekképviseletében jártas Takács József95, másrészt 
a pártonkívüli keresztény kisgazda Kun Béla újságíró, a Vásárhelyi Reggeli Újság című napilap tulaj-
donos-főszerkesztője, volt országgyűlési képviselő és kormánybiztos, akinek kapóra jött az időközi 
választás. A választás első fordulójában még Takács vezetett, de a szeptember 4-i második fordulóra 
Kunnak sikerült szocdem-ellenes egységet teremteni: a két másik „polgári” jelölt, Budaváry László96 
és Lázár Dezső visszalépése után, közel 800 fős szótöbbséggel (3.288:2.496 arányban) győzött Takács 
Józseffel szemben.97

91  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgm. Hiv. ir. A VIII. ügyosztály ir. 1585/1945. Az iparlajstromokba is bejegyezték 
a következő számokon: B–48/1924 (kőművesmester), E–54/1928 (cementáru- és műkőkészítő).

92  Szeder Ferenc (1881–1952) rakodómunkás, kubikos, 1897-től az MSZDP tagja, 1910 és 1919 között a miskolci szervezet titkára. A 
Tanácsköztársaság idején a Borsod megyei direktórium mezőgazdasági megbízottja, ezért a kommün bukása után letartóztatták. 1920-
tól a földmunkásszövetség országos titkára. 1922 és 1944 között megszakításokkal parlamenti képviselő. 1934-ben az MSZDP országos 
főtitkára, 1936-tól vidéki titkára. 1945 és 1948 között ismét képviselő, 1947-től háznagy. Mivel ellenezte a munkáspártok fúzióját, 1948-
ban megfosztották mandátumától és kizárták az SZDP-ből. 1950-ben koholt vádak alapján (Takács Ferenc vádlott-társa volt a Kálmán 
József és társai elleni perben) letartóztatták és két év múlva a börtönben belehalt az ÁVH emberei által elkövetett bántalmazásokba.

93  Szádeczky-Kardoss Lajos (1859–1935) történész, 1891-től a kolozsvári egyetem tanára, az 1910/11-es tanévben az egyetem rekto-
ra. A magyar történelem elismert kutatója. Nem tett hűségesküt a román államra, ezért el kellett hagynia Kolozsvárt. A szegedi egyetem 
alapító professzorai közé tartozott. 1920 és 1922 között Hódmezővásárhely nemzetgyűlési képviselője. Bővebben lásd: Makó Imre: Szá-
deczky-Kardoss Lajos. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja 70–73.; Zeman Ferenc: Egy kolozsvári 
egyetemi tanár és Trianon. A békediktátum hatása Szádeczky-Kardoss Lajos életpályájára. In: Trianon és a magyar felsőoktatás V. 
Szerk.: Ujváry Gábor. Budapest, 2022. 7–20.

94  A választásról lásd: VRÚ, 1922. május 31. 1. Gróf Bethlen István Vásárhely követe.
95  Takács József (1884–1961) gazdasági cseléd, 1903-tól az MSZDP tagja. A Magyarországi Földmunkások Országos Szövetsége 

vezetőségi tagja, 1910-től az Országos Munkásbiztosító Pénztár tisztviselője. A Peidl-kormány földművelésügyi minisztere. 1945-ben 
földművelésügyi államtitkár. 1945 és 1948 között parlamenti képviselő. 1950-ben koholt vádakkal (Takács Ferenc vádlott-társa volt a 
Kálmán József és társai elleni perben) letartóztatták, 1955-ben szabadult. 

96  Budaváry László (1889–1962) tanító, író, szélsőjobboldali politikus. 1920 és 1922 között nemzetgyűlési képviselő a KNEP színei-
ben. 1922-ben, mivel Vásárhelyen alig ismerték a választók, vereséget szenvedett a nemzetgyűlési választáson. A két világháború között 
több szélsőjobboldali mozgalomban is részt vett. 1945-ben háborús bűnösként 12 év börtönre ítélték. 

97  A pótválasztásról lásd: VRÚ, 1922. szept. 6. 1–2. Kun Béla lett Vásárhely II. kerületének követe.
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Szeder Ferenc (Tornyai János Múzeum) és Szádeczky-Kardoss Lajos (SZTE Levéltára)

Takács József (MNL CSCSVL HL)

               
Kun Béla (Tornyai János Múzeum) és Lázár Dezső (MNL CSCSVL HL)

Takács Ferenc helyzete a proletárdiktatúra bukását követően. 
Rabsága a Csillagbörtönben. Visszatérése a mozgalomba



32

 A választások kapcsán fontos változás, hogy míg a dualizmus időszakában Hódmezővásárhelyt és 
„szélös” határát csak egyetlen, addig 1920 óta két személy képviselhette az Országgyűlésben. A vonat-
kozó jogszabályokat még a történelmi határok közötti Magyarországra vonatkozóan alkotta meg az Or-
szággyűlés, illetve a Belügyminisztérium. Tehát az 1914. évi XV. törvény, valamint az 550.000/1914. számú 
rendelete jelentette a jogi alapot, hogy Vásárhely és környéke – a nagy kiterjedés, továbbá a több, mint 
60 ezer lakos miatt – két választókerület legyen. 1920-ban pedig, a Friedrich-féle választójogi törvény 
alapján némileg bővült a választójogú lakosság köre.98 
 Takács – akinek ismertsége és népszerűségre évről-évre növekedett Vásárhelyen – 1926-tól indult 
az országgyűlési választásokon. Ekkor a szociáldemokraták megyei listáján a negyedik, 1931-ben Peyer 
Károly után a második helyen szerepelt. A szociáldemokrata pártlista egyik alkalommal sem kapott 
annyi szavazatot, hogy akár Kun Béla, akár a kormánypárti jelölt (1926-ban Mayer János földművelés-
ügyi miniszter, 1931-ben Ernyei István gimnáziumi tanár) helyett elvigye a mandátumot.99 
 Végül érdemes áttekinteni, hogy Takács Ferenc milyen szervezetekbe lépett be 1908-tól egészen 
1935-ig. Az alábbi szervezeti tagságok érvényesítése a legtöbb szociáldemokrata párttag életútjában 
jellemző volt: ezáltal támogatták a párt politikai és érdekérvényesítő tevékenységét, valamint sajtóor-
gánumaik is főleg a párttagok támogatásainak köszönhetően működhettek. Érdekesség, hogy Takács 
szociáldemokrata párttagsági könyvein a belépés évszámaként 1922 szerepel, ennél korábbi adatot 
nem találtunk. Ebben az évben lépett be Karácsonyi Ferenc is a pártba, de – Takácshoz hasonlóan – már 
több mint egy évtizede részt vett a helyi munkásmozgalomban. Ennek magyarázatával a Bethlen-Peyer 
paktum szolgált. A Tanácsköztársaságot követően az MSZDP újjáalakult, vagyis lényegében – tagrevízió 
útján – megszabadult a proletárdiktatúra idején kompromittálódott tagjaitól, akiknek jelentős része az 
illegális kommunista mozgalmakban folytatta tevékenységét. A miniszterelnökkel kötött megállapodás 
nyomán nyílt lehetősége a pártnak arra, hogy folytassa legális keretek közötti munkáját.

SZERVEZET NEVE
TAGSÁG KEZDETE 
(ÉV, HÓ, NAP) 

HOL LÉPETT BE 
TAKÁCS FERENC?

Magyarországi Építő Munkások Országos Szövetsége 1910. július 3. Hódmezővásárhely

Magyarországi Ifjúmunkások Szabad Szervezete 1908. május Hódmezővásárhely

Magyarországi Szociáldemokrata Párt 1922. július 30. Hódmezővásárhely

MSZDP Kisiparos és Kiskereskedő Csoportja 1935. szeptember 6. Budapest

Hódmezővásárhelyi Munkásotthon Szövetkezet 1924 Hódmezővásárhely

Hódmezővásárhelyi Általános Munkás Dalegylet 1923. október 1. Hódmezővásárhely

Takács Ferenc szervezeti tagságai a levéltári iratanyagában 
lévő tagsági könyvei alapján, 1908–1935

98  Presztóczki Zoltán, 2022. 74. 
99  Zeman Ferenc: Politikai küzdelmek és közéleti mozgalmak Hódmezővásárhelyen a Horthy-korszakban. Szeged, 2020. 90–99.
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Takács Ferenc ismét Vásárhely politikai életében.
A Törvényhatósági Bizottság tagja

Takács Ferenc ismét Vásárhely politikai életében.
A Törvényhatósági Bizottság tagja

Két éves átmeneti visszaesést követően, 1924-től kezdve a Magyarországi Szociáldemokrata Párt hód-
mezővásárhelyi szervezete szisztematikus építőmunka révén lassan a város egyik politikai pólusát 
képezte, vagyis igazi alternatívát kínált a választók felé. A baloldallal rokonszenvező, és egyúttal a 
kormányzatot bíráló értelmiséggel való közös fellépés, a sablonszerű szociáldemokrata politizálást tör-
ténő meghaladás elkerülhetetlen volt egy olyan (Vásárhely esetében kettős) választókerületben, ahol a 
lakosság közel háromnegyede a mezőgazdaságból élt. A vásárhelyi szociáldemokrácia megújulásának 
– és népszerűsége növekedésének – egyik tetten érhető eleme a trianoni diktátumhoz való viszonyulás. 
Az ország 1920. évi megcsonkítását ugyanúgy tragédiának tekintették a szocdemek, mint a kormány-
párti politikusok, és a munkáspárt retorikájában gyakran visszatérő téma a „béke” revíziójára való tö-
rekvés, csak a jobboldalhoz képest más eszközökkel. Ez a fajta politizálás Takács Ferenchez köthető, 
akinek helyzetét megkönnyítette, hogy pártbeli vezetőtársai is nagyjából egy véleményen voltak vele. 
Féltékenykedésnek, egymás elleni áskálódásoknak (mint például a „polgári” oldalon) a választók még 
jeleit sem látták a helyi MSZDP-ben.

Az 1926. évi országgyűlésiképviselő-választás szavazólapja 
(MNL CSCSVL HL)

 Takács a vásárhelyi politikai életbe 1926-ban kapcsolódott be ismét. Ekkor negyedik az országgyű-
lési választásokon induló szocdem pártlistán.100 1929. november 3-án választották meg a törvényható-

100   Marjanucz László: Takács Ferenc politikai pályája 1944-ig. In: Múzeumi kutatások Csongrád megyében 1982. Szerk.: Juhász 
Antal–Lengyel András. Szeged, 1982. 168. 
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sági bizottság tagjává.101 Ekkor a szociáldemokraták és a velük szimpatizáló értelmiség a Városi Haladó 
Párt színeiben lépett fel a választáson. A kiosztható 60 mandátumból 40-et a Kun Béla országgyűlési 
képviselővel szövetséges Függetlenségi Párt, 10-10 helyet pedig az Egységes Párt, illetve a Haladó Párt 
jelöltjei szereztek meg. Posztós Sándort és Takács Ferencet két kerületben is megválasztották bizott-
sági taggá, ezért az egyik – lakóhelyüktől távolabbi körzethez tartozó – mandátumukat átengedték 
Papp Lajos, illetve Kiss János javára.102 
 Ekkoriban a párt helyi vezéralakjának számított Borsi János mellett Posztós Sándor, Papp Lajos103, 
90–1962). A 20-as évek végén kezdődött Karácsonyi Ferenc104 és Erdei István105 karrierje is. Utóbbit 1930-
tól a párt városi titkári feladatainak ellátásával bízták meg. Erdei kiváló szónok volt, de öntörvényű 
magatartása miatt többször okozott fejfájást párttársainak is.

Posztós Sándor beszél egy külterületi gyűlésen, 1929. Balján rendőr,
 jobbján Erdei István és Takács Ferenc ül (MNL CSCSVL HL)

101   Marjanucz László: Takács Ferenc, a városatya. Tiszatáj, 2006/10. 26–33., 26.; Zeman Ferenc, 2020. 82–84. 
102   Zeman Ferenc, 2020. 84., 87. 
103   Papp Lajos (1881–1954) kőműves, az MSZDP és az Építőmunkások Szövetsége hódmezővásárhelyi szervezeteinek tagja. A 

Munkásbank és Takarékpénztár igazgatósági elnöke. 1929-től törvényhatósági bizottsági tag. 1944. december 21-től az Ideiglenes 
Nemzetgyűlés képviselője. 1945 tavaszától Vásárhelyen Vad János rendőrkapitány helyettese. 1948-ban kizárták az SZDP-ből és még 
ugyanebben az évben 3 év börtönre ítélték két évvel korábbi, állítólagos demokrácia-ellenes és antiszemita kijelentései miatt. Hódme-
zővásárhelyen hunyt el.

104   Karácsonyi Ferenc (1889–1966) ácsmester, 1922 és 1944 között az MSZDP, 1944. októbertől az MKP tagja. Takács Ferenc or-
szággyűlési képviselősége idején, 1935-től az MSZDP vásárhelyi csoportjának titkára. Törvényhatósági bizottsági tag, 1944. december 
21-től az Ideiglenes Nemzetgyűlés tagja. 1945 és 1950 között Hódmezővásárhely utolsó, kommunista főispánja. 

105   Erdei István (1904–1987) géplakatos, újságíró, 1921-től az MSZDP és a Vas- és Fémmunkások Országos Szövetsége tagja. Részt 
vett pártja agrárprogramjának kidolgozásában. A harmincas években előbb Vásárhelyen, majd Debrecenben párttitkár. 1938-ban Ta-
kács Ferenccel együtt kiadott emlékiratban követelte az MSZDP nevének megváltoztatását. 1945 és 1947 között nemzetgyűlési képviselő, 
1948-ban visszavonult a politikai élettől. 1957-ben, a forradalom alatti tevékenysége miatt hét évi börtönre ítélték, ahonnan 1962-ben, 
kedvezménnyel szabadult. Erdei Istvánról bővebben lásd: Zeman Ferenc: Megtorlások Hódmezővásárhelyen: Az Erdei István és társai 
per. In: Miklós Péter (szerk.) Forradalom közelnézetből: Az 1956-os forradalom és szabadságharc vidéki eseményei. Hódmezővásárhely, 
2017. 137-147.
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Karácsonyi Ferenc (balról) és Papp Lajos, a két világháború közötti 
szociáldemokrata városházi frakció tagjai (Tornyai János Múzeum)

 A törvényhatósági bizottságban alapvetően a Kun Béla által vezetett, függetlenségi párt és a kor-
mánypárt tagjai domináltak, köszönhetően annak, hogy a tagok többségét a legtöbb adót fizető pol-
gárok közül delegálták a közgyűlésbe. Szociáldemokrata jelölteknek csak választások útján volt esélye 
bekerülni a testületbe. Mint látni fogjuk, a főispán utasítására a városi hatóságok mindent megtettek 
azért, hogy az egyéni körzetekben győztes szociáldemokrata párttag mandátumát elvegyék, vagy kés-
leltessék átadását, amibe a Takács Ferenc által vezetett pártszervezet egyetlen alkalommal sem nyu-
godott bele.
 Takács Ferenc és párttársai bizottsági tag elődeik, valamint egyes bizottsági tagtársaik – Szamecz 
András, dr. Nagy György, Kun Béla, Kováts Jenő stb. – példáját követték akkor, amikor az országos poli-
tikai ügyeket bevitték a közgyűlésre, vagyis értelme szerint, helyi parlamentként használták a törvény-
hatósági bizottságot. A főispánok és nyomásukra a polgármesterek (Soós István, majd Endrey Béla) 
igyekeztek megakadályozni Takácsékat céljaik elérésében. A többségi álláspontot legtöbbször sikerült 
is keresztülvinni a szocdemek ellen, akik időnként szövetségre léptek egyes képviselőkkel, mint például 
az említett Kun Bélával és Kováts Jenővel, de Karácsonyi Sándort vagy Karasz Pétert is közéjük lehet 
sorolni. 

Erdei István (MNL CSCSVL HL)

Takács Ferenc ismét Vásárhely politikai életében.
A Törvényhatósági Bizottság tagja



36

 Takács városi képviselői tevékenysége jórészt egybeesett a nagy gazdasági világválság magyar-
országi hatásaival. A törvényhatósági bizottság ülésein többször bírálta a város társadalomellenes, a 
közegészségügy fejlesztése terén igencsak keveset vállaló politikáját. Elvtársaival együtt különösen 
1931-ben volt aktív a törvényhatósági bizottságban. Ebben országos szempontból az 1930. szeptember 
1-jei, budapesti szociáldemokrata tüntetés és annak brutális, karhatalom által történt elfojtása lehetett 
a fő motiváció. Hosszas küzdelem után elérte, hogy több óvoda építéséről is döntsön a közgyűlés. A 
mártélyi óvoda kapcsán a polgármester kifejtette, hogy nincs rá fedezet, de az indítványt a közgyűlé-
sen elfogadni javasolja, a vallás-és közoktatásügyi miniszterhez intézendő felirat mellett.106 Emellett 
Takács kezdeményezte, hogy a város az ottani gyermekek részére hozzon létre egy játszóteret az Ilona 
és a Szerencse utcák találkozásánál; javasolta egy hat tantermes új iskola építését a Damjanich utcai 
elemi iskola telkén.107 A munkanélküliség csökkentése érdekében közmunkák indítását javasolta, illet-
ve béremelést kezdeményezett párttársaival egyetemben. 1930-ban tapasztalatai szerint a városban 
közel ötezren éltek egyik napról a másikra, ezért szerkesztett egy memorandumot A hódmezővásár-
helyi munkásság és a dolgozó társadalmi rétegek címen, melyet a helyi szakszervezetek küldöttsége 
adott át a népjóléti miniszternek. Ugyanakkor Hódmezővásárhely szociáldemokratái is csatlakoztak a 
pártközpont azon indítványához, mely szerint a Bethlen-kormányt vád alá kell helyezni, mert szerintük 
politikájával a magyar lakosság jó részét nyomorba döntötte. Ezzel kapcsolatos indítványát a szociál-
demokrata városházi képviselőcsoport 1931. szeptember 13-án fogalmazta meg. Az indítvány egyébként 
összhangban volt a párt országos politikai irányvonalával, amely 1930-tól kezdve határozottan kiállt 
a lakosság jogfosztott részének érdekeiért. A „vádindítványban” – melyben kérték, hogy a közgyűlés 
intézzen feliratot a kormányhoz –  a szocdemek általános és titkos, nőkre is kiterjedő választójogot, 
„a mai látszatparlament helyett igazi népparlamentet a legrövidebb időn belől”, a sajtó-, az egyesülési 
és gyülekezési szabadság, az esküdtszék helyreállítása, a hitbizomány megszüntetése, demokratikus 
földreform szükségességét, az egészséges hitelélet érdekében a kamatuzsora letörését, végül – mivel 
felelősség terheli a kialakult súlyos helyzetért  – a Bethlen-kormány vád alá helyezését az 1848. évi 3. tc. 
32. §-a alapján.
 Takács Ferenc az 1931. október 1-jén tartott közgyűlésen élőszóval is indokolta pártja javaslatait. 
Ernyei István képviselő ellenezte azokat, és reményét fejezte ki, hogy Bethlen minél előbb visszatér a 
kormány élére. Kun Béla részben egyetértett az indítvánnyal, míg Kováts Jenő teljes mértékben pártolta 
azt. Kozma György közjegyző szerint „az indítvány annak az indítványozási láznak a következménye, 
amellyel a szocialisták országszerte elárasztják a törvényhatóságokat. Az indítvány elvetését hazafias-
sági szempontból tartja szükségesnek.” A többség – ahogyan az várható volt   csak egyes részeit tette 
magáévá az indítványnak, a politikai dolgok fölött napirendre tért, 66:32 arányban.108 A kormány lel-
kes híveként számontartott Kozma közjegyzőnek egyébként igaza volt: a szociáldemokrata képviselők 
– élükön Takács Ferenccel – valóban számtalan indítványt tettek a polgármester felé, aki a bennük 

106   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Tanácsának iratai II. 2.256 (16.181)/1932 – Vonatkozó közgyűlési határozat: 
179/1932; Polgármesteri Hivatal iratai II. 1.213 (4.205)/1931; Marjanucz László, 1985. 98.

107   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai II. 735, II. 1.213 (4.203, 4.204, 6.946)/1931.
108   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 3238/1931. Vonatkozó közgyűlési határozat: 

191/1931. (X. 1.)
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foglaltak egy részét támogatta, nyilvánvalóan az ülésekről gyakran távol levő Mokcsay Zoltán főispán 
egyetértésével. 
 Természetesen a rendszer politikai természetéből adódóan a kormány vád alá helyezéséről szó 
sem lehetett. Bethlen István egy évtized kormányzás után adta át a kormányfői feladatokat a Horthy 
kormányzó által kiszemelt utódának, gróf Károlyi Gyulának. 
 Az 1931-es esztendő az országgyűlési választásokról is szólt. Ekkor is három politikai pólusról be-
szélhetünk Vásárhelyt és határát illetően. Kun Béla egykori függetlenségi pártszervezetének tagjai ez-
úttal a fél évvel korábban megalakult Független Kisgazdapárt színeiben léptek fel. A Keresztény Nem-
zeti Egyesülés pártjának listáját Mayer János, Bethlen földművelésügyi minisztere, addigi képviselő 
vezette, a lista második helyén Ernyei István nyugalmazott főgimnáziumi tanár állt, aki még 1905-ben 
(szintén kormánypártiként) alulmaradt az akkori képviselővel, Endrey Gyulával szemben. A szociálde-
mokraták listáját Peyer Károly vezette, őt azonban ezúttal Takács Ferenc követte a második helyen. A 
választásokon már egy erős szociáldemokrata pártszervezet mérette meg magát, és itt már egyértel-
műen Takács számított meghatározó politikusnak. Ennek ellenére csak a harmadik helyen végeztek, 
a mandátumokat Kun Béla mellett ezúttal Ernyei István vitte el, aki annak köszönhette képviselőségét, 
hogy a vásárhelyi kormánypárti lista vezetője, Mayer János egy másik elnyert mandátumát tartotta 
meg. A szavazatok a következőképpen oszlottak meg: Egységes Párt: 5.293, Függetlenségi Párt: 5.052, 
Szociáldemokrata Párt: 4.411 szavazat. 672 voks érvénytelennek bizonyult.109 

               
Ernyei István (balról) és Mayer János, a kormánypárti listavezetők 1931-ben 

(MNL CSCSVL HL)

 Takács Ferenc a húszas évek második felétől, de főként a harmincas évek elejétől aktív résztvevője 
pártja országos rendezvényeinek is. Jelen volt az MSZDP kongresszusain, illetve megmozdulásain is, és 
megismerkedett az országos pártvezetők jó részével, köztük Kéthly Annával, Mónus Illéssel, vagy éppen 
Peyer Károllyal. Az ő tanácsaikat is figyelembe vette a vásárhelyi pártszervezet fejlesztése kapcsán. 

109   VRÚ, 1931. július 1. 1–2. Mayer János és Kun Béla lettek a győztesei a rendkívül erős választási küzdelemnek.; VRÚ, július 28. 1. 
Mayer János miniszter lemondott vásárhelyi mandátumáról.
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Törvényhatósági bizottsági tagságával egyidejűleg a hódmezővásárhelyi szociáldemokrata pártszerve-
zet titkári teendőit is ellátta, és mint ilyen, a párt újságjának és röpiratainak felelős kiadója is volt. Ő járt 
el legtöbbször a polgármesteri hivatalnál a szociáldemokraták által országosan vagy helyen kinyomta-
tott röpiratok terjesztésének engedélyezésével kapcsolatban.
 A törvényhatósági frakcióval bíró szociáldemokrata pártszervezet első feladatai közé tartozott, 
hogy gyűlései, valamint kulturális összejövetelei céljára állandó székházat építsenek. A Munkásotthon 
1931–1932 folyamán épült fel. Az építéshez a szövetkezet nevében Posztós Sándor és Takács Ferenc 140 
ezer darab nagyméretű falitéglát kért a várostól. A polgármester javaslatára a kisgyűlés a kért támo-
gatást jóvá is hagyta, de a belügyminisztérium  – Soós István többszöri sürgetése ellenére – nem tette 
meg ugyanezt, sőt, 1936 utolsó napjaiban Mikecz Ödön belügyi államtitkár nem hagyta jóvá a 140 ezer 
tégla kiutalását, a város nehéz anyagi helyzetére való hivatkozással. Mivel a szociáldemokraták nem 
várták meg a minisztériumi választ, és hozzájutottak a szükséges téglamennyiséghez, így fel tudták 
építeni a Szentesi út 20. szám alatt a Munkásotthont, melyre Soós polgármester meg is adta a lakhatási 
engedélyt.110 Ennek megléte azért is fontos, mert Szentes munkásotthona esetében  – mint látni fogjuk 
– az említett dokumentum hiánya jelentette az ottani pártszervezet egyik legfőbb problémáját.
 A Munkásotthon 1932-től egészen 1948-ig, vagyis felszámolásáig a szociáldemokrata pártszervezet 
bázisának számított. A párt- és szakszervezeti gyűlések mellett gyakran sor került kulturális eszme-
cserékre, melyeken a helyi kulturális és művészélet jeles tagjai is gyakran jelen voltak, és még József 
Attila is néhányszor megfordult itt hódmezővásárhelyi tartózkodásai alatt. 

A Munkásotthon építése 1931-ben (MNL CSCSVL HL)

110   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 1.589/1931. A Munkásotthon segélyügyei. 
18.854/1931: A kisgyűlés jóváhagyja 140 ezer db tégla adományozását Munkásotthon céljaira és II. 1.317/1932. A Munkásotthon lakhatási 
engedélye. A Mérnöki Hivatal tervei között a 601. szám alatt nyilvántartott terv hiányzik.
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 Takács Ferenc 1931-ben a köznyelvben Villasorként emlegetett Horthy Miklós sugárúton (ma Ady 
Endre út) is épített magának egy lakóházat. Az épület viszonylag gyorsan elkészült: a mérnöki hivatal 
az év augusztus 1-jén meg is adta rá a lakhatási engedélyt.111 A Száraz utcai ház is megmaradt Takács 
tulajdonában, azonban ez a ház előnyösebbnek bizonyult a városházához való viszonylagos közelsége 
miatt. 
 1932. április 6-án Takács Ferenc szórólapterjesztésre kért engedélyt a polgármestertől. Indoklása 
szerint „Hódmezővásárhely város munkássága mindig a legnehezebb körülmények között is meg tudta 
őrizni higgadtságát, nyugalmát és komolyságát. Ez alkalommal sem célunk semmi más, mint felelőssé-
günk legteljesebb tudatában illetékes hatóságok útján az ország miniszterelnökének figyelmét felhívni 
arra, hogy a mostani állapotok katasztrófa felé viszik az ország gazdasági életét és ezzel az ország né-
pét is. Amidőn kívánságainkat a város főispánjához eljuttatjuk, erre az időre a munkások a követelések 
iránti szimpátiájuk kifejezéseképpen és együttérzésüknek a dokumentálására egy fél órára mindenhol 
a városban leteszik a szerszámot.”
 Soós polgármester még aznap reagált a szocdemek kérelmére. Nem engedélyezte a Takács ál-
tal márciusban, Hódmezővásárhely dolgozó népéhez! Munkások! Elvtársak! címen kiadni szándékozott 
röpiratot, mert azon kitétele, hogy „…a nyomorúságot konzerválni akarják! Sehol sem látunk egyet-
lenegy reményt nyújtó, biztató intézkedést”, egyszerűen nem igaz, mert „…úgy az állam, mint a város 
megtett minden, a lehetőség határán belől mutatkozó intézkedést arra nézve, hogy a munkanélküliség 
következtében jelentkező nyomorúságot lehetőleg megszüntesse és ennélfogva a röpiratnak idézett 
kitétele ilyen körülmények között a társadalmi rend felforgatására irányuló törekvést szolgálja, ehhez 
pedig a röpirat terjesztésének engedélyezéséhez segédkezet nyújtani nem kívánok.”112 Ezt a röpiratot 
természetesen nem engedélyezték, de, ahol óvatosabban fogalmaztak, azok a nyomtatványok zöld utat 
kaptak a polgármestertől.
 Ugyancsak engedélyt kapott az Akik mindig hátul hordják az eszüket című rövid gúnyirat is, melyben 
Takács munkásságát figurázta ki vélhetően Kurucz János nyomdász.113 
 1929-et követően, Takács Ferenc és elvtársai tevékenységének megélénkülése nyomán a Népszava 
is egyre többet foglalkozott Hódmezővásárhellyel. 1932-ben már szinte egész oldalas, minden részletre 
kiterjedő cikkek jelentek meg főleg Nyigri Imre114 tollából. Az adatokat természetesen Takács, Karácso-
nyi, Posztós és törvényhatósági bizottsági tag elvtársaik szolgáltatták az SZDP első számú napilapja 
számára. 1932. szeptember 3-án Nyigri arról tudósítja az olvasókat, hogy Hódmezővásárhely eladóso-
dottsága miatt a földteher nagyobb, mint a föld értéke, a gazdák belepusztulnak a gépvásárlásokba, 
továbbá az eladósodás igencsak vészes méreteket ölt.115 Öt nappal későbbi cikkében felhívja a figyel-

111   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 2.343 (14.005)/1931. és Hódmezővásárhely 
Thj. Város Mérnöki Hivatalának iratai. 532. sz. tervrajz.

112   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesterének iratai. Elnöki iratok V. 34 (1.299) /1932. 
113   Uo. 899/1932.
114   Nyigri Imre (1901–1963) író, újságíró. Az őszirózsás forradalom idején a Szocialista Középiskolai Diákok Országos Szövetségé-

nek elnöke. 1919-től a Munkásbiztosító Pénztár, majd az SZDP titkársági tisztviselője. 1925 és 1938 között a Népszava belső munkatársa. 
1958-tól az Akadémiai Kiadó munkatársa és az Értelmező Szótár egyik szerkesztője. 

115   Nyigri Imre: Hódmezővásárhely, az eladósodott agrárváros. Népszava, 1932. szeptember 3. 5.
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met, hogy majd minden negyedik vásárhelyi, tizenötezer ember nincstelenül és munka nélkül megy 
neki a télnek. A megoldás a hasznos és gyorsan megtérülő beruházások megvalósítása lenne, de ebben 
a törekvésében a városházi szociáldemokrata frakció magára marad. A cikk végén nyomatékosítja a 
szerző, hogy „Hódmezővásárhelynek, ennek a legnagyobb alföldi magyar falunak az agrárszocializmus 
bölcsőjének többezeréves múltja van. Lehetetlenség, hogy ne legyen jövője!”116 Ezek a hosszabb léleg-
zetű írások Vásárhelyre is egyre több emberhez eljutottak, és a bennük foglaltak is hozzájárultak a Ta-
kács Ferenc által vezetett vásárhelyi szociáldemokraták választási sikereihez, előbb az Ipartestületben, 
majd az országgyűlési választásokon. 
 Takács Ferenc az 1932. szeptemberi közgyűlésen sérelmezte, hogy „…itt ülnek a Th. Bizottság so-
raiban olyan egyének, akik a közigazgatási törvény és annak szellemében megalkotott szabályrendelet 
értelmében nem lehetnek tagjai a Közgyűlésnek”. Ezek a személyek csak azért maradhattak törvény-
hatósági bizottsági tagok, mert a bizottságból kizáró okokról szóló városi szabályrendeletet több mint 
két éve sem hagyta jóvá a belügyminiszter. A közgyűlés az indítvány elfogadásával jóváhagyást sürgető 
felirat küldése mellett is határozott.117 
 A szociáldemokraták megerősödése során nem elhanyagolható tényező, hogy Mokcsay Zoltán 
(1872–1952), a város 1927 és 1932 között hivatalban lévő főispánja ritkán sürgetett erélyes fellépést 
Takáccsal és társaival szemben. Sőt előfordult, hogy egyes ügyeiket még támogatta is. Ilyen volt Takács 
Ferenc 1932. július 5-i levele Mokcsayhoz és Soós polgármesterhez, melyben a képviselő a városi ín-
ségmunkákon dolgozó napszámosok bérének emelését kérte.  Mokcsay július 9-én írt Soósnak, „…hogy 
amennyiben lehetséges, a munkabérek emelése iránt intézkedni szíveskedjék.”118 Takács még aznap írt 
a polgármesternek egy másik ügyben is: a kilakoltatott Vörös Sámuel és családja részére kérte, hogy a 
Serház téri kaszárnya épületében szállásolják el, illetve városi fuvarosok segítsenek neki a költözésnél. 
Soós válaszában közölte: annyit tud tenni, hogy a kilakoltatott család részére egy hónapra biztosít 
egy szobát a kaszárnyában, ezalatt a családfőnek gondoskodnia kell új lakásról, a fuvart pedig nincs 
lehetősége a városnak biztosítani.119

 Mokcsay utódja, a Gömbös-kormány által kinevezett Farkas Béla főispán az új miniszterelnök lelkes 
hívének számított. Gömbös Gyula „a szociáldemokrata mozgalommal szemben kezdettől fogva ellensé-
ges magatartást tanúsított” Révész Mihály információi szerint. „A szociáldemokratáknak nincs helyük a 
magyar politikában! (…) Pakkoljanak! – üzent rá a szociáldemokrata vezetőkre.”120 Farkas is azzal a szi-
gorral lépett fel a baloldal ellen, amit a belügyminisztériumból kapott utasításként. Az 1929. évi XXX. tc., 
a harmadik törvényhatósági törvény a főispánt teljes felügyeleti jogkörrel ruházta fel a városatya-vá-

116   Nyigri Imre: Hódmezővásárhelyen 15.000 nincstelen munkanélküli rettegve várja a telet. Népszava (A továbbiakban: NSZ), 
1932. szeptember 8. 4. 

117   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 6.485.a/1928 (16.589/1932). Vonatkozó köz-
gyűlési határozat: 187/1932.

118   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 1601/1932.
119   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 1585/1932.
120   Révész Mihály: Fél évszázad. A szociáldemokrata mozgalom ötven esztendeje Magyarországon 1890 decemberétől napjainkig. 

Budapest, 1941. Reprint. 1996. 107. 
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lasztások során121, amivel Farkas Béla igyekezett is élni, ha ellenzéki mandátumok visszatartásáról volt 
szó.
 A hódmezővásárhelyi MSZDP, mint nagyvárosi pártszervezet, hamarosan gondoskodott hírlapról 
is, amelyben a városi törvényhatósági bizottságban dolgozó képviselőik munkássága mellett fontos 
párthíreket és tudnivalókat is közzétettek. 1930. október 5-én jelent meg a Jövő Útja című társadalmi 
folyóirat első száma, Kurucz János szerkesztésében és kiadásában. Kurucz és szerkesztőtársa, Sófalvy 
József először a szocdemektől független és azokat kritizáló álláspontot foglalt el. Ennek oka az lehet, 
hogy Kurucz Törekvés nevű nyomdája kormánypárti megrendeléseket is kapott. Ezek elmaradása után, 
legkésőbb 1935 tavaszán már a hivatalos szociáldemokrata irányzatot követte, és a Takács Ferenc 
vezette baloldali pártlista támogatására szólította fel a választókat. A másik pártlapot Nagy Magyar 
Alföld címen maga Takács indította, immár országgyűlési képviselőként. Ebben folyamatosan tájékoz-
tatta pártja tagjait és szimpatizánsait a mozgalom helyzetéről, a pártszervezés állásáról, illetve vezető 
politikusai tevékenységéről. Ezen kívül helyet kaptak benne olyan írások is, melynek névtelenségbe 
burkolózó szerzői hol Kun Béla képviselőt, hol a kormánypárt egyes helyi prominenseit állították pellen-
gérre.122 

A Jövő Útja fejléce, 1936

121   Antal Tamás: Hódmezővásárhely törvényhatósága (1919–1944) 82–84. és ennek nyomán: Varsányi Attila, 2013. 237. 
122   A két újság impresszumát és alapadatait lásd: Kárász József: Csongrád megyei hírlapok és folyóiratok bibliográfiája 1843–

1970. Szeged, 1974. Jövő Útja 60., Nagy Magyar Alföld 67.
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A Nagy Magyar Alföld fejléce, 1937

 A harmincas években két tragédia is árnyékot vetett Takács Ferenc munkájára. Előbb, 1932. május 
30-án elhunyt 44 éves nővére, Eszter, aki nem házasodott meg és ezért idősödő édesanyjukról ő gon-
doskodott élete végéig.123 Három évvel később, 1935. szeptember 13-án az ekkor már 77 éves édesanya, 
Székely Szabó Judit is eltávozott az élők sorából.124 Ferenc – aki ekkor már hivatalosan a Horthy Miklós 
út 36. szám alatt élt családjával, de sűrűn hazalátogatott az általa újjáépített Száraz utcai családi ház-
ba – még elszántabban küzdött a szegény sorsú és jogfosztott hódmezővásárhelyi lakosok érdekeinek 
védelmében.

A Hódmezővásárhelyi Ipartestület élén

Takács Ferenc törvényhatósági bizottsági tagként a kisiparosok érdekeit is képviselte, és mint ilyen, 
tagja volt a Hódmezővásárhelyi Ipartestületnek, amely a város iparűzésből élő vállalkozóit és mestereit 
tömörítette. A harmincas évek elején már az elöljáróságban találjuk. Helyben ugyancsak megszervezte 
a Magyar Kőművesmesterek Országos Szövetségének hódmezővásárhelyi csoportját, melyben Matók 
Imre (1883–1972) elnök mellett alelnökként dolgozott.125 1931 őszén az Ipartestület Kőműves Szakosztá-
lyának elnöke, míg párttársa, Karácsonyi Ferenc ácsmester az Ács Szakosztályt vezette. Ez megköny-

123   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Árvaszékének iratai. 34/1933. Takács Eszter hagyatéki ügye. 
124   VRÚ, 1935. szept. 14. 3–4. Özvegy Takács Sándorné halálakor már a Csillag u. 32/a szám alatt lakott, ami azt jelentette, hogy 

Jusztina nevű leánya (Borsi Jánosné) gondoskodott róla Eszter halála után.
125   Erről bővebben lásd: MNL CSCSVL HL A Magyarországi Kőművesmesterek Országos Szövetsége Hódmezővásárhelyi Csoport-

jának iratai 1926–1946 (X. 106.)
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nyíthette, hogy a két szakma képviselői közötti vitás kérdéseket rendezzék.126 Másrészt az is fontos 
szempont, hogy a legközelebbi választásokra a kisiparosok körében is bővíteni kívánták a szociálde-
mokrata szavazói kört. 
 Takács nem riadt vissza a kemény megfogalmazásoktól, amikor az általános, titkos választójog, 
vagy éppen a kisiparosok és általában a munkavállalók érdekeinek védelméről volt szó. A szegedi Cse-
rép Sándornak 1931. szeptember 18-án így írt: „…nézetem szerint azonban a kisiparosságnak a helyzete 
nem változik meg addig, amíg az általános titkos választójog alapján összeülő népparlament ezt az 
országot meg nem tisztítja a politikai és gazdasági parazitáktól. Ezekben a válságos időkben a kisipa-
rosságnak meg kell nyilatkoznia a rendszer változás [sic!], tehát a fokozatos fejlődés mellett, hogy a 
katasztrófa elkerülhető legyen.”127

 Az Ipartestületben a tagok szakmánként, ún. szakosztályokba tömörültek. Az elöljáróságba a szak-
osztályok delegálták a tagokat. A testületet 1927-ig Kruzslicz Károly építőmester, 1927-től Kun Béla 
országgyűlési képviselő vezette. Az elöljáróság tagjaként Takács mellett Karácsonyi Ferenc ácsmester 
is a szociáldemokratákat képviselte. 1932. november 28-án éppen Karácsonyi javasolta Kunt, illetve 
saját elvtársát a közelgő testületi választásokra elnökjelöltnek. Ezt Takács visszautasította, és maga 
helyett Simon Sándor alelnököt javasolta elnökjelöltnek.128 A jelölőbizottság azonban Kun Béla elnöksé-
gét támogatta, Simon Sándor és Négyesi Lajos alelnökségével együtt.129 A következő, február 13-i ülésen 
azután kiderült, hogy Kun képviselő „úgy helyi, mint országos viszonylatban való nagymérvű elfoglaltsá-
gára tekintettel, nem fogadta el az újbóli jelölést, és azt is kijelentette, hogy amennyiben ennek ellenére 
is megválasztaná a közgyűlés, akkor sem tudja az elnökséget elfogadni.” Az elöljáróság nem tehetett 
mást az ügyben, mint Kun Béla eddigi érdemeinek jegyzőkönyvi megörökítését.130 A jelölő bizottság 
Négyesi Lajost, Simon Sándort, Takács Ferencet és Varga Sándort jelölte az elnöki tisztségre.131 Ezek 
után az elnök a szavazatszámlálás idejére felfüggesztette az ülést. 
 Az elnökjelölés során 39 szavazatot adtak le, ebből a legtöbbet, szám szerint 18-at Takács Fe-
renc kapta, így az elöljáróság őt jelölte az Ipartestület elnökének. Takács beszédében megköszönte 
a bizalmat és kijelentette: „Felhozták, hogy én és akik velem tartanak, politikai párt tanyájává akarjuk 
süllyeszteni a testületet. Ez nem áll és valótlanság, mert akik figyelték eddig is a sociáldemokrata 
érzelműek működését, megállapíthatták, hogy eddig sem hoztak ide politikát, ezután sem akarják ezt. 
Szembe fogunk szállani azokkal a hangoztatott kijelentésekkel, hogy ha engem választanak meg elnök-
ké, meg fogják tagadni a tagsági díjfizetéseket. Lehetnek közöttünk differentiák, de eggyel tisztában 
kell lennünk: még pedig azzal, hogy minél nyomorúságosabb helyzetben vannak az iparosok, annál 
nagyobb szükség van az ipartestületre, és azzal, hogy akkor, mikor mások voltak a testület élén, a 
sociáldemokrata érzelmű iparosok soha nem mondottak ilyet és fizették tagsági díjukat. Ha azonban 

126   A két szakosztály 1931. szeptember 6-i együttes értekezletének jegyzőkönyve: MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 11. d. 1931. évi iratok.
127   MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 11. d. 1931. évi levelek. Az aláírás nélküli levél stílusa inkább Karácsonyi Ferencre vall, mint Ta-

kácsra.
128   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai, 5. k. Az 1932. nov. 28-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 268/1932. elölj. 
129   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai, 5. k. Az 1933. jan. 30-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 42/1933. elölj.
130   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. febr. 13-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 43/1933. elölj. 
131   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. febr. 13-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 44/1933. elölj. 
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a fenyegetődzés beválna, tudni fogják a kötelességüket és áthárítják a felelősségüket azokra, akik a 
testületi életet meg akarják fojtani, de olyan kijelentéseket tenni, mint Gold István132 tett, nem járja.” 
A megszólított Gold saját mentségére felhozta, hogy nem mondta soha senkinek, hogy ne fizessenek, 
csak ő hallotta másoktól, hogy ha Takácsot választják elnöknek, akkor nem fizetnek. Ugyanakkor azt 
sem rejtette véka alá: „Véleményét pedig mindig meg fogja mondani, nem törődik azzal sem, ha ki-
dobják.”133 Gold 1945 utáni tevékenységét nézve érdekes epizód, hogy az ő javaslatára választotta meg 
a februári közgyűlés Kun Bélát örökös tiszteletbeli (dísz-) elnökké.134 Február 23-án, Takács Ferenc 
javaslatára az elöljáróság tiltakozást fogalmazott meg a kormány adóemelési terveivel kapcsolatban.135 
 Ugyancsak Gold István javaslatára az elnök – immáron Takács Ferenc – évi ezer pengős járan-
dóságát az elöljáróság 300 pengőre szállította le, míg az alelnökök évi 150 pengőt vihetnek haza az 
elfogadott indítvány szerint.136 
 Takács Ferenc 1933. február 22-én foglalhatta el az Ipartestület elnöki székét. Helyetteseivé Né-
gyesi Lajos137 sütőmestert és Simon Sándor kefekötőmestert választották. Összesen három elöljárósági 
ülés jutott az új vezérkarnak. Ahogy az Ipartestület 50 éves jubileumára összeállított emlékkönyvének 
szerzője megjegyzi: „Takács Ferencnek, mint elnöknek nem volt ideje és alkalma arra, hogy az Ipartes-
tület életébe a maga elgondolásaival irányt szabjon és így azt a krónikás sem bírálhatja el.”138 

               
Koller István (balról) és Vásárhelyi (Gold) István (MNL CSCSVL HL)

132   Vásárhelyi (Gold) István (1896–1970) esernyőkészítő mester, az Ipartestület elöljáróságának tagja. 1913-ban Kecskeméten 
szabadult fel. 1914-től frontharcos, 1916 és 1918 között orosz hadifogságban. 1922 óta önálló iparos. A vegyes iparok szakosztályának 
alelnöke. 1945-től a Magyar Kommunista Párt tagja és a Vásárhely Népe egyik szerkesztője. Törvényhatósági bizottsági tag és a helyi 
Ipartestület utolsó elnöke. Bánfi Eszterrel kötött házassága után zsidóról református vallásra tért át. Nevét 1933-ban – az ipartestületi 
skandalum évében – magyarosította. Háborús szolgálatának (és városházi kapcsolatainak) köszönhetően elkerülte a deportálást. Róla: 
A Magyar Ipar Almanachja 1930. Fel. szerk.: Ladányi Miksa. Budapest., 1930. III. rész. Vidék, 124.; MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely 
Város Törvényhatósági Bizottságának iratai (XXI. 501. a.) Jegyzőkönyvek 1945–1947.

133   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. febr. 13-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 44/1933. elölj.
134   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. febr. 23-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 47/1933. elölj. 
135   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület irata 5. k. Az 1933. febr. 23-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 51/1933. elölj. 
136   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. febr. 23-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 52/1933. elölj. 
137   Négyesi (helyenként Négyessy) Lajos (1892–1967) sütőmester 1944 októberéig maradt az Ipartestület alelnöke, és 1944. novem-

beréig a vásárhelyi törvényhatósági bizottság tagja.
138   Hódmezővásárhely Thj. Város Ipartestületének története 1889–1939. Hódmezővásárhely, 1939. 28.
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 1933. március 6-án már Takács Ferenc elnökölt az elöljárósági ülésen és a közgyűlésen. Az elöljárók 
előtt Fejérváry Bertalan városi tanácsnok üdvözölte a frissen megválasztott elnököt és új munkatársait, 
„működésükhöz sikert kívánva kijelenti, hogy a Haza, a város és az össziparosság érdekében teljesíten-
dő és kifejtendő munkájukat a hatóság teljes mértékben támogatni fogja és támogatásukra mindenkor 
számíthatnak.”139 Az elkövetkezendő események azonban nem ezt mutatják: Takács Ferenc ellenfelei, 
a vagyonosabb iparosok (élükön a Kokron fivérekkel), de különösen a szociáldemokraták esküdt ellen-
ségének számító Farkas Béla főispán140  nyomására az Iparügyi Minisztérium még ebben az évben sem-
missé nyilvánítja Takács ipartestületi elnökké nyilvánítását, és helyére Koller István141 sodronykészítő 
(helyenként szitás-) mestert nevezte ki.142

 Takács Ferenchez visszatérve: nagy ívű beszédben mutatkozott be elnökként. Először köszönetet 
mondott Fejérváry tanácsnoknak baráti szavaiért. Utána felhívta a figyelmet a kézműiparosság nyo-
morúságos helyzetére. Beszédét érdemes teljes terjedelmében látni, mert nemcsak ipartestületi elnöki 
székfoglalónak alkalmas, hanem mintegy bejelentkezés az országos politikába.
 „Nehezebb időkben még alig foglalhatta el helyét a vezetőség, mint az Ipartestület élén ez a mosta-
ni. Teljes fogyasztóképtelenségben él a város majdnem minden társadalmi rétege. Ha a kisgazdák felé 
nézünk, vagy ha a munkások szomorú sorsára vetjük szemeinket, kétségbeejtő gazdasági leromlást 
látunk. Ez a körülmény idézte elő azt a helyzetet, amelyben ennek a városnak, de az egész országnak a 
kézműiparossága él. 
 A köz- és magántisztviselők fizetésének lineáris csökkentése következtében igen sokan a város 
belső övezetében lakó iparostársaink közül jutottak elviselhetetlen körülmények közé. Ezért volt elöl-
járóságunk a múltban ellene a köztisztviselők fizetésleszállításának. Viszont országos mozgalmat in-
dítottunk a múlt év folyamán olyan irányban, hogy a többszörös jövedelmeket és a nagy fizetéseket 
tényleg le is törjék. 
 Emberi életnek alig nevezhető körülmények között él ma az iparosságnak túlnyomó része, s min-
dig többen és többen hullanak le a teljes bizonytalanságba. A testület évi jelentéséből tudatják Önök, 
hogy több mint 1300 iparostársunknak nincsen sem tanoncza, sem pedig segédje, tehát a legteljesebb 
mértékben a két kezének munkájára lenne utalva, hogy ha bárhonnan is megrendeléseket, tehát mun-
kaalkalmat kapna. 
 Adózási körülményei is rendkívül nehezek az iparosságnak. Más városoknak aránylag jobb viszo-
nyok között élő iparossága, mint pl. Győr, Pécs, Debrecen, Szeged, 5 %-os kereseti adókulcs szerint 

139   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. márc. 6-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 1. Fejérváry 
Bertalan jókívánságai Takács Ferenchez.

140   Vásárhelyi főispáni tevékenységéről, benne a szociáldemokratákkal szembeni fellépéséről lásd: Varsányi Attila: A hódmező-
vásárhelyi főispánság története. Szeged, 2013. 243–251.

141   Koller István (1884–1954) sodronykészítő mester. 1907-től élt Hódmezővásárhelyen. Műhelye a Zsoldos és a Pálffy utcák sarkán 
állt. 1933-tól ipartestületi hatósági kiküldött, 1935-től 1944-ig az Ipartestület helyi elnöke, törvényhatósági bizottsági tag.

142   Hódmezővásárhely Thj. Város Ipartestületének története 1889–1939. Hódmezővásárhely, 1939. 28. (és Gábor István ipartes-
tületi jegyző jegyzőkönyvi feljegyzése a felfüggesztésről): „…a közgyűlés összes határozatait s így a választást is a felügyeleti hatóság 
megsemmisítette.” Az utolsó elöljárósági ülésen jelentette be az elnökség, hogy a határozatot II. fokig megfellebbezi. Ennek azonban 
aktaszerű elintézésére nem kerülhetett sor, mert „a Kereskedelem- és Közlekedésügyi Miniszter 31.742/IV. b.–1933. számú rendeletével 
1933. június 2-án a testület önkormányzati szerveinek működését felfüggesztette.” 



46

adózik, ezzel szemben nálunk esztendők óta 7 %-os a kulcs. Azon iparostársaink pedig, akik valamilyen 
ingatlanvagyonnal rendelkeznek, pótadók formájában a háromszorosát fizetik azoknak az adóknak, 
amelyeket a fentemlített városok iparossága visel. Ennek következtében eladósodnak és örökölt vagy 
szerzett ingatlanaikat elzálogosítják, sokan pedig el is veszítik. 
 A társadalmi osztályok létért folytatott nagy harcában ez, a kifejezetten egyik társadalmi osztály-
hoz sem tartozó réteg örlődik, morzsolódik. Ha nyersanyagot vásárol, ha kölcsönt vesz fel, mind a kettőt 
drágábban kapja, mint a nagyüzemek. Ha el akar adni, akkor az előnyösebb helyzetben lévő, nagytőké-
vel és olcsó beszerzési forrásokkal rendelkező nagyüzemek, gyárak versenyével kell megküzdenie. A 
legszegényebb társadalmi rétegek, törpebirtokosok, kisgazdák és munkások tartoznak fogyasztói közé 
– tehát olcsóért kell eladni az áruit. Szervezetlenségének következtében egymás között is vad versenyt 
folytatnak. 
 A közel kétezer főt számláló kézműiparosság családjaival együtt – nyugodtan mondhatjuk – egyti-
zedét teszi a város lakosságának. Ezzel szemben sajnálattal kell megállapítanunk, hogy nem rendelke-
zünk azzal a súllyal, amellyel számarányunkhoz képest joggal rendelkezhetnénk. Én ennek az okát is az 
iparosság szervezetlenségében látom. 
 A kép, mely előttünk fekszik, az iparosság gazdasági helyzetéről, rendkívül szomorú és tisztánlátó 
emberek előtt az sem lehet egy pillanatig sem titok, hogy bizony a jövőt is, amelynek elébe nézünk, 
küzdelmekkel telinek és bizonytalannak ígérkezik. Mégis nekünk, akiket az iparosság vezetőkül szemelt 
ki és bízott meg, előre kell tekintenünk és meg kell vizsgálnunk, hogyan s miképen lehetne az iparosság, 
tehát a saját sorsunkat, valamint családjaink sorsát elviselhetőbbé tenni.
 Elsősorban is az én hitem és meggyőződésem szerint valamennyi rendelkezésünkre álló erőt össze 
kell szednünk és gazdasági érdekeink megvédésére alakított törvényes szervünket, az Ipartestületet 
valóban alkalmassá kell tenni arra, hogy érdekeinket megvédhesse. Ehhez feltétlenül szükséges, hogy 
az iparosság felhagyjon az eddigi nemtörődömséggel és saját sorsa iránt sokkal nagyobb érdeklődést 
tanúsítson, mint amit ezideig tanúsított. A szakosztályokat ki kell építeni, és azokin keresztül az egyes 
szakmákhoz tartozó iparosságnak egymásban kartársat és jó barátot látva ápolni kell a testvéries 
szellemet és meg kell akadályozni, hogy az egyes szakmákban árak tekintetében további leromlások 
következhessenek be. Sőt arra kell törekedni, hogy hogy az eladási, illetőleg készítési árak tekintetében 
közös megállapodásra jussanak és azokat szigorúan és következetesen be is tartsák. Ezekben a kér-
désekben a szakosztályok vezetői reám és meg vagyok róla győződve, hogy elnöktársaimra, valamint 
az elöljáróságra is minden egyes esetben számíthatnak.
 Adózási kérdésekben továbbra is az lesz a törekvésünk, hogy az Ipartestület az egész súlyával 
harcoljon olyan irányban, mely szerint a 7 %-os kulcs leszállíttassék 5 %-osra, azonkívül nem adjuk 
fel azt a küzdelmet sem, hogy a kézműiparosság részére is állapíttassék meg adómentes létminimum, 
olyan összegben, amely összeg az iparos és családja létfenntartásához elengedhetetlenül szükséges. 
 Az lesz a törekvésünk, hogy az iparosság elfoglalhassa ebben a városban minden vonatkozásban 
számarányának megfelelő helyét. A társadalmi életben végzett értékes munkájának megfelelően ré-
szesüljön megbecsülésben, a város vezetősége és minden társadalmi osztály, vagy réteg részéről és 
ezen a megbecsülésen túl megszerezhesse a kézműiparosság minden egyes tagja életének fenntartá-
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sához szükséges javakat. Tudatába vagyunk annak is, hogy a kézműiparosság életnívójának megjaví-
tása nem történhet meg egy város keretén belül, épen ezért az eddigi gyakorlathoz híven továbbra is 
intenzíven és élénken belekapcsolódunk az iparosság körzeti és országos vonatkozású mozgalmaiba, 
sőt igyekezni fogunk, hogy ezen mozgalmaknak úgy a Kereskedelmi és Iparkamarába, mint az újonnan 
megalakított országos szervünkbe, az Ipartestületek Országos Központjába a küzdőknek az első sora-
iban foglaljunk helyet. 
 Már fentebb is hivatkoztam arra, hogy az iparosság szorosabb és harcosabb összefogására van 
szükség, mint amit eddig tanúsított. A vezetők csak úgy felelhetnek meg feladataiknak, hogy ha lelke-
sedéssel és kitartással támogatják. Nem szabad megengednünk azt sem, hogy az Ipartestület anyagi-
lag legyöngüljön. A tagsági díjakat a lehető legigazságosabban vetettük ki eddig és azok a környékben 
más városokhoz, sőt falvakhoz viszonyítva is nagyon mérsékelteknek mondhatók. Ezt a mérsékelt hoz-
zájárulást azonban minden iparostársunknak kötelessége a saját jól felfogott érdekében meg is fizetni. 
Csak az a vezetőség tud eredményes munkát végezni, amelyiknek erkölcsi támogatáson túl anyagiak is 
a rendelkezésére állanak.
 Megválasztásommal kapcsolatosan csupán annyit kívánok megjegyezni, hogy a magam részéről 
nemcsak megengedem, hanem el is várom, hogy működésemet és az egész elöljáróság működését is 
az iparostársaim kritikai szemmel nézzék. A jóindulatú kritika az ösztönzésül szolgál és termékenyítő-
leg hat. Egyet azonban mindenesetre tartsanak szem előtt azok az iparostársaink is, akik a választás 
alkalmával más nézetet vallottak. Tartsák szem előtt azt, hogy engem az iparosság széles rétegei iránti 
jóindulat és jóakarat fog vezetni. Ugyanezt a jóindulatot és jóakaratot kérem részükről, nem az én sze-
mélyem iránt, hanem az iparosság boldogulhatásának érdekében. Egy kérdésben feltétlenül egyet kell 
értenünk, ez pedig az, hogy a mostani állapotok tarthatatlanok, és valamennyiőnknek kötelességünk 
harcolni az iparosság szebb és boldogabb jövőjének az érdekében.
 Az élet nagy harc és ebben a harcban a gyöngék, a szervezetlenek alul maradnak. Nekünk pedig 
családunk fenntartása, városunk és országunk iránti kötelessége teljesítése érdekében a létért foly-
tatott harcban nem szabad alul maradnunk. A küzdelmekben össze kell fognunk, ki kell tartanunk, 
egymást támogatnunk és szeretnünk kell, hogy a harcunk eredményes lehessen. Működésemhez és 
működésünkhöz az egész iparosság támogatását kérem.”143

 Takács Ferenc elnöksége idején kísérletet tett a Fógel Sándorhoz köthető, Ipartestület kárára folyó 
intrikák rendezésére, a városházánál felállított iparossegéd-szálló berendezésével kapcsolatos tulaj-
donjog tisztázására, valamint a kontárokkal való dolgoztatás elleni hatékony fellépésre. 
 Az 1933. május 22-i elöljárósági ülésen az I. fokú iparhatóság 2669/1933. számú határozata az 
elöljárósági tagok többségénél megdöbbenést okozott. Ez a határozat nyilvánította semmissé a feb-
ruár 26-i közgyűlés összes határozatát, benne Takács Ferenc elnökké választásával, és új közgyűlést 
rendelt el. A határozat ellen az elnökség fellebbezést nyújtott be a polgármesterhez, mert a határozat 
meghozatala előtt nem hallgatták meg az elnökség tagjait. Azonban azt is elhatározták, hogy bármilyen 

143   MNL CSCSVL HL A Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai (IX. 251.) 5. k. Az 1933. márc. 6-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 1–5. 
Az elnök bemutatkozó beszéde.
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legyen is a másodfokú döntés, nem fellebbeznek tovább, el fogják fogadni azt.144 A végső szót azonban 
– a kormányzatra csak nagyon ritkán jellemző gyorsasággal – a kereskedelmi tárca mondta ki, amely 
felfüggesztette a Hódmezővásárhelyi Ipartestület autonómiát, és elnök helyett iparhatósági küldöttet 
nevezett ki Koller István személyében. Koller két évig működött ebben a minőségében, majd az auto-
nómia visszaállítása után, 1935. július 24-től egészen 1944 őszéig elnökként vezette a testületet. Ekkor 
azonban Takács Ferenc már országgyűlési képviselőként szolgálta szülővárosát, ami azt jelenti, hogy 
tekintélyének nem ártott ez a botrány.

Út az országgyűlési képviselői mandátum felé

Takács Ferenc és a szociáldemokrata pártszervezet tevékenysége a választások közeledtével egyre 
aktívabbá vált. A cél nyilvánvaló: az egyik parlamenti mandátum elnyerése, de oly módon, hogy kevésbé 
legyen feltűnő a rend fenntartására hivatott szerveknek. Erre a legalkalmasabbnak a törvények és 
egyéb jogszabályok naprakész ismerete, és az abban foglaltaknak a hatalmon lévők által be nem tar-
tására való figyelemfelhívás látszott. A pártszervezet tagjai között támadt nézeteltéréseket igyekeztek 
megoldani a lehető leggyorsabban és mindenki számára megnyugtató módon.  
 1933-ban a szociáldemokraták folytatták küzdelmüket a főispánnal, illetve annak városházi em-
bereivel szemben. Takács Ferenc egyebek mellett azt sérelmezte, hogy a kormányzat nem hajlandó 
segíteni a szegény sorsú családokon, az egyre inkább lecsúszó kisiparosokon és más kisebb jövedelmű 
lakosokon. Hódmezővásárhelyen szerinte 10 ezer főt, vagyis minden hatodik vásárhelyit érinthet ez 
a probléma. A megoldás a szocdemek szerint az általános, egyenlő és titkos választójog bevezetése 
nélkül nem lehetséges. Takács és elvtársai azt is kifogásolták több alkalommal Farkas Bélánál, hogy 
amióta Vásárhely főispánjává kinevezték, azóta egyetlen gyűlésüket sem engedélyezte. Farkasnál az 
utolsó csepp lehetett a pohárban, amikor a Népszava éles hangú cikkben145 bírálta szigorú módszerei 
miatt. Erre válaszul a főispán, mint a kormánypárt Csongrád vármegyei elnöke indítványozta, hogy 
javasolják a kormánynak az MSZDP és fiókpártjai feloszlatását, és ehhez az indítványhoz a vásárhelyi 
NEP is csatlakozott.146 A feloszlatásra azonban még nem került sor.
 Az 1934-es év különösen aktívnak számított a szociáldemokrata frakció tevékenységét tekintve. 
Számos interpellációt és feliratot intéztek a polgármesterhez, kormányhoz történő felirat küldése, a 
szegény sorsú lakosok esetében elkövetett törvénysértések és más hatályos jogszabályok megszegése 
ügyében. 

144   MNL CSCSVL HL A Hódmezővásárhelyi Ipartestület iratai 5. k. Az 1933. máj. 22-i elöljárósági ülés jegyzőkönyve, 152/1933. elölj. 
145   NSZ, 1933. szeptember 20. 2. Megbukott a kormánypárt vásárhelyi szervezkedése. Farkas főispán hamarosan a távozás hímes 

mezejére lép. A cikk névtelen szerzője (talán maga Takács Ferenc) szerint Farkas és beosztottjai kudarcot vallottak a kormánypárt 
vásárhelyi zászlóbontásakor, ahol csak gyér számban jelentek meg érdeklődők, köztük főként kivezényelt városházi dolgozók és egy 
Janovszky vezetéknevű rendőrségi besúgó, aki szociáldemokratának adta ki magát. A szerző reményét fejezte ki, hogy a szegedi 
főispán fogja hamarosan átvenni Vásárhelyt.

146   Varsányi Attila, 2013. 245– 247. 
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Út az országgyűlési képviselői mandátum felé

 Az MSZDP központi programjához híven a szociáldemokrata frakció – Papp Lajossal és társaival 
együtt Takács – indítványt tett a negyven órás munkahét ipari és kereskedelmi üzemekben történő 
bevezetésére. A polgármester javaslatára a közgyűlés először úgy döntött, hogy kikéri az ügyben il-
letékes Hódmezővásárhelyi Ipartestület, Kereskedelmi Testület, valamint a Szegedi Kereskedelmi és 
Iparkamara véleményét. Erre azonban több mint fél évet kellett várni. Mivel az ipar-, a kereskedelmi 
testület és a kamara részéről a Polgármesteri Hivatalnak egyaránt azt válaszolták, hogy az érintett 
üzemek a javaslat elfogadásával járó tehertöbbletet a gazdasági pangás miatt nem tudnák elviselni, 
másrészt ez a javaslat a magyar ipari termelést kedvezőtlen helyzetbe hozná az utódállamokkal szem-
ben, az indítvány lekerült a napirendről.147 A szociáldemokraták (Kiss János és társai) indítványára a 
törvényhatósági bizottság a kormányhoz történő felirat küldéséről határozott, új, korszerű földreform-
törvény kidolgozása céljából, mert a Nagyatádi-féle törvény nem felelt meg a hozzáfűzött remények-
nek.148 Ugyancsak felirat küldéséről határoztak Takács Ferenc indítványa nyomán, melyet a házadó után 
kivetett rendkívüli pótlék módosítása ügyében nyújtott be képviselőtársaival közösen.149 Papp Lajos 
indítványát a munkanélküliség enyhítése tárgyában azonban nem tette magáévá a közgyűlés, mert a 
város a munkanélkülieket az indoklás szerint mindig megfelelő munkaalkalmakban részesítette, és a 
polgármester már feliratot intézett a munkanélküliség enyhítésére kiutalt állami támogatás emelése 
érdekében.150 
 Takács Ferenc a március 19-i közgyűlésen sérelmezte, hogy a 14.000/1934. M. E. sz. rendelet (gazda-
védelmi rendelet) hatálya nem terjedt ki a hadirokkantak és hadiözvegyek által igénybe vett FAKSZ-köl-
csönökre és az OFB-földek megváltási árára. Ezért indítványa nyomán a közgyűlés kormányhoz inté-
zendő felirat küldéséről határozott.151 
 Április 6-án azzal a kéréssel fordultak a polgármesterhez, hogy a városi ínségmunkáknál a föld-
munkákért fizetett napszámot férfiaknál 1 pengő 50, nőknél 1 pengő 20 fillérben állapítsa meg. Soós 
István válaszában – hivatkozva a város nehéz anyagi helyzetére – ehelyett a férfiaknál 1 pengő 20, 
nőknél pedig 1 pengőben állapította meg a naponta kifizetendő bért. Ezt az emelt bért így is magasabb 
mérvűnek tekintette, mint az 1933-ban megállapított juttatást. A népjóléti és a mérnöki hivatalnak írt 
utasítását már nem juttatta el Takács részére. Ebben felhívta a hivatalvezetőket, hogy gondoskodja-
nak munkafelügyelők kinevezéséről, akik a földmunkáknál napi 1 pengő 50, míg az ipari üzemeknél 1 
pengő 60 fillér napszámra tarthatnak igényt, de csak akkor, ha munkájukat maradéktalanul elvégzik. A 
mérnöki hivatal ezekbe a felügyelői munkákba az útkaparókat is bevonhatta.152 Ezt a lépést a vásárhe-

147   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (4.935, 5.409, 6.863, 12.100, 16.803, 
18.887) /1934. Vonatkozó közgyűlési határozat: 86/1934. (III. 19.) Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának tör-
ténetéből 1919–1944.  Szerk.: Serfőző Lajos. Szeged, 1977. 482–483.

148   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (4.932, 7.414)/1934. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 86/1934. (III. 19.)

149   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (4.933)/1934. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 87/1934. (III. 19.) 

150   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (4.929, 7.415)/1934. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 85/1934. (III. 19.)

151   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (4.936)/1934. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 89/1934. (III. 19.)

152   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (6.330)/1934. 
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lyi szociáldemokraták felháborítónak tartották, és az így kinevezett felügyelőket többnyire spicliknek 
vélték. Az útkaparók közül viszont többen (pl. Pap János, aki 1945-ben a Nemzeti Parasztpárt színeiben 
nemzetgyűlési képviselői mandátumot szerzett) támogatták a szociáldemokrata eszméket, sőt be is 
léptek a pártba és kézzelfogható segítséget nyújtottak Takácséknak a kampányban.
 A június 26-i közgyűlésen Takács Ferenc a polgármestert interpellálta a nem engedélyezett szociál-
demokrata gyűlések ügyében. Takács beszédében hangsúlyozta, hogy „…ez a méltánytalan és igaztalan 
elbánás csak azóta lett rendszerré, amióta méltóságos alsótakáchi dr. Farkas Béla, Csongrádvármegye 
főispánja megbízást kapott arra, hogy Hódmezővásárhely thjf. város főispánságát is lássa el.” Koráb-
ban a munkáspárt tagjai is tarthattak népgyűléseket és ismeretterjesztő előadásokat. Kérte Soóst, 
hogy felsőbb kapcsolatait felhasználva vessen véget a szocdemek elleni méltánytalan bánásmódnak, 
amely indokolatlanul tovább élezi a társadalmi csoportok között amúgy is meglévő ellentéteket. Az in-
terpellációra előbb Csáky Lajos tiszti főügyész153 adott jogi magyarázatot, miszerint a törvényhatósági 
bizottság hatáskörébe nem tartozó ügyről van szó, és ilyen interpellációt Takács nem is terjeszthetett 
volna be. Utána Soós mellett Farkas is válaszolt. A főispán szerint a törvényhatósági bizottság által nem 
ellenőrizhető szervek ügyében nem lehet interpellálni. Azért engedte mégis interpellálni Takácsot, mert 
szeret szembenézni ilyen támadással. A jövőben viszont ez nem jelent követendő példát. Nyilatkozata 
végén kijelentette, hogy ebben az ügyben nem kell határozatot hozni.154 

Id. Csáky Lajos tiszti főügyész (MNL CSCSVL HL)

 Takács és három társa (Nagy Lajos, Karácsonyi Ferenc és Papp Lajos) a szeptember 26-i közgyű-
lésre nyújtotta be indítványát az általános titkos választójog mielőbbi megalkotása tárgyában. Fontos, 
hogy az új törvény „eltörli a mostani ajánlásos rendszert, a választások tisztaságát biztosítja és kép-
viseletet biztosít a kisebbségi szavazatok számára is úgy országos, mint kerületi vonatkozásban is.” 

153   Csáky Lajos, id. (1872 –1948) jogász, Hódmezővásárhely város tiszti főügyésze 1904 és 1939 között. 1936 és 1948 között a 
Hódmezővásárhelyi Református Egyházközség főgondnoka. Bővebben lásd: Makó Imre: Csáky Lajos. Vásárhely, 2004. április (Hódmező-
vásárhely elöljárói 15.)

154   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (10.710)/1934. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 138/1934. (VI. 26.)

Út az országgyűlési képviselői mandátum felé
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Véget kell vetni annak a káros gondolkodásnak is, amely miatt „évtizedeken keresztül kirekesztették az 
alkotmány sáncaiból a magyar népnek igen jelentős és nagyon jelentős részét. Szakítani kell azzal ká-
ros és a magyar népre nézve lealacsonyító felfogással, hogy a nép egy része éretlen a politikai jogokra.” 
Az indítványt a polgármester javaslatára elutasította a közgyűlés, mert „a. m. kir. kormány a választó-
jogi törvény módosítását már saját elhatározásából kezdeményezte s ezirányú törvénytervezete a th. 
bizottság előtt még ismeretlen.” Ennek megfelelően a törvényhatósági közgyűlés 63:30 arányban úgy 
foglalt állást, hogy a Takács-féle indítványt nem tárgyalja.155

 Október 26-án benyújtott indítványát a bányák nemzeti tulajdonba vétele tárgyában megalkotandó 
törvényjavaslat tárgyában – valószínűleg a várható elutasítás miatt – visszavonta.156 
 Takács Ferenc és párttársai számára újabb kihívást jelentettek az 1934. december 2-ára kitűzött, 
a korábbinál még részlegesebb, mindössze 30 mandátumról döntő törvényhatósági bizottsági válasz-
tások. A szocdemek és a kormánypárt mellett ezúttal a Gazdablokk és Bell Miklós pártjának helyi szer-
vezete157 küzdött meg egymással a mandátumokért. A Gazdablokk 19, az MSZDP 7, a Bell-párt 3 és a NEP 
1 mandátumot szerzett. A szociáldemokrata képviselők által szerzett mandátumokat (köztük Takács 
Ferenc mindkét helyét) a főispán, Farkas Béla megtámadta, míg a szocdemek által kifogásolt, a Gaz-
dablokk által elnyert képviselői helyeket viszont a panaszok elutasítása után igazolta.
 December 26-án az építőmunkások helybeli csoportja fennállásának 30. évfordulóját kívánta 
megünnepelni. A program szerint Takács Ferenc is felszólalt volna. Hegyi Imre elnöknek a tárgyban 
benyújtott kérelmét a rendőrség elutasította, mert „a tárgysorozatban felvett dalárdai számok nemcsak 
hogy nem hazafias és nemzeti irányúak, hanem kifejezetten izgató tartalmúak.”158

 Az 1934 Szilveszterén tartott évnegyedes közgyűlés elfogadta Takács azon indítványát, miszerint 
szükséges lenne a bányamunkások fizetésének rendezése, és ez ügyben feliratot kell továbbítani az 
Országgyűléshez és a kormányhoz. A beadvány kedvező elbírálását az is segítette, hogy Soós polgár-
mester elnökölt a távollévő Farkas főispán helyett.159 Két, kényesebb témát feszegető interpellációt vi-
szont elutasított a polgármester: Takács Ferenc és Posztós Sándor választási törvénytelenségekről tett 
bejelentést. Takács szerint ismeretlen tettesek ellopták, vagy „magukhoz kerítették” a város pecsétjét 
és hivatalosnak látszó szavazólapokat hamisítottak, hogy azzal zavart keltsenek. Megkérdezte Soóst, 
hogy hajlandó-e fellépni a főispán „törvénytelen ténykedései” ellen. Posztós pedig választópolgárok 
zsarolásáról (Ha a szocdemre szavaz, nem kap segélyt), illetve egyes tanítók ebben játszott szerepéről 
tájékoztatta a város első emberét. Soós azzal szerelte le a két baloldali bizottsági tagot, hogy nincs tu-
domása ilyen esetekről, illetve forduljanak az igazoló választmányhoz, továbbá a közigazgatási bíróság-

155   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (16.986)/1934. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 145/1934. (IX. 26.)

156   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (19.483)/1934.
157   Bell Miklós (1871–1938) Heves vármegyei földbirtokos, téglagyáros 1922 és 1926 között az Egységes Párt nemzetgyűlési képvi-

selőjeként dolgozott. A gazdasági világválság idején létrehozta a Gazdasági Reformpártot, amelynek hódmezővásárhelyi alapszervezete 
1932-ben alakult. Az 1934. évi törvényhatósági választásokon három mandátumot szereztek a párt jelöltjei, élükön Kruzslitz Flórián 
(1880–1960) gazdálkodóval. A Bell-párt tevékenysége az alapító halála, 1938 után elhalt. In: Zeman Ferenc, 2020. 107.

158   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 490–491. 
159   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (22.511)/1934. Vonatkozó közgyűlési 

határozat: 230/1934. (XII. 31.)
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hoz, mert ő ezekben a kérdésekben nem illetékes. A polgármesteri választ sem Takács, Sem Posztós 
nem fogadta el, előbbi bejelentette, hogy a belügyminiszterhez fordul. A többség azonban elfogadta a 
határozati javaslatot160 
 Takács Ferenc 1935-ben már a párt megyei listáját vezette. Az április 6-án és 7-én rendezett válasz-
tásokon nemcsak a helyben ismeretlen, kormánypárti Tasnádi Nagy Andrást, hanem a pártonkívüli Kun 
Bélát is sikerült megelőzni(e), és ezáltal az egyik mandátumot megszerezni. A választáson egy sziszte-
matikus munkát végző, lépésről-lépésre építkező, kifelé egységet mutató szociáldemokrata szerveze-
tet látott a választó. Mivel Takácsék az ipari munkások, a kisiparosok és az állami alkalmazottak mellett 
a mezőgazdaságból élő, munkás és birtokos réteget egyaránt megszólították és számukra szimpatikus 
programot vázoltak fel, ezért joggal számíthattak az ő szavazataikra is. Ahogy a képviselőválasztásba 
belebukó Farkas Béla vásárhelyi főispán utóda, Kozma Miklós belügyminiszter testvéröccse, leveldi 
Kozma György – éppen hivatali feletteseként szolgáló bátyjának írt levelében – fogalmazott: Takács 
Ferenc „rendkívül ügyesen intézte dolgát, mert a hozzám érkezett jelentések szerint sohasem izgatott, 
(…) sohasem sértette a nemzeti érzést, még kevésbé a vallást, s ezzel a sima modorával nagytömeg-
ben nyerte meg a kisgazdákat.”161 A másik képviselői helyet a szintén ellenzéki (ezúttal a Független 
Kisgazdapártból kiábránduló), pártonkívüli nemzeti agrárellenzékiként induló Kun Béla nyerte el. Őt 
megszakítás nélkül, 1922 óta negyedik alkalommal, összesen pedig ötször választották Hódmezővá-
sárhely parlamenti képviselőjévé, és valamennyi mandátumát ki is töltötte. Kun Béla ezzel rekordot 
is felállított: a leghosszabb ideig, összesen 25 éven keresztül képviselte Hódmezővásárhelyt a magyar 
országgyűlésben. 

160   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 85 (22.588, 23.264)/1934. Vonatkozó köz-
gyűlési határozat: 257 és 258/1934. (XII. 31.)

161   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből 533–535.; Makó Imre, 2003. 83.
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Posztós Sándor, Takács Ferenc és elvtársaik a Munkásotthon udvarán, 1935 
(MNL CSCSVL HL Takács F. ir.)

Kiss Jenő és Berta Mihály között Takács Ferenc az 1935-ös választási kampány során 
(MNL CSCSVL HL Takács F. ir.)
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Takács Ferenc beszél a munkásotthon udvarán, 1935 
(MNL CSCSVL HL Takács F. ir.)

Az MSZDP központi plakátja (MNL CSCSVL HL)

Út az országgyűlési képviselői mandátum felé
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Választási tudnivalók, 1935 (MNL CSCSVL HL)
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 A választási küzdelmek igen szoros eredményt hoztak. Ezúttal nem csak a szocdemeknek, ha-
nem Kun Bélának is aggódnia kellett a sikerért, mert országos szinten a kormánypártnak, a Nemzeti 
Egység Pártjának előző, (igaz, csalásoktól sem mentes) 1931. évi győzelmét meghaladó eredményekre, 
ezzel együtt az ellenzék további gyengülésére lehetett számítani. Az 1935. április 10-én nyilvánosságra 
hozott eredmények azonban – eddig, 1920 óta egyedülálló módon – a vásárhelyi ellenzék teljes sikerét 
hozták. A Vásárhelyi Friss Újság a kormánypárt vereségét igyekezett azzal tompítani, hogy a választási 
eredmények összesítéséről szóló, címoldalon lévő cikkének az alábbi főcímet adta: Befejeződött a vá-
lasztás – 10 347 polgári, 5 430 szocialista szavazat.162 A szépséghiba csupán annyi, hogy a 10.347 polgári 
szavazat Kun Béla és Tasnádi Nagy András163 államtitkár között oszlott meg. Takács Ferenc 5.430, míg 
vele szemben a laptulajdonos 5.320 és az Egységes Párt Tasnádi Nagy által vezetett listája 5.027 sza-
vazatot kapott. Takács és Kun 1935. április 10-én, a 11 órakor kezdődő városi ünnepségen, a városháza 
erkélyén vette át képviselői megbízólevelét.164 Azonban Tasnádi Nagy sem maradt mandátum nélkül: 
Hajdúszoboszlón vette át, ahol sima (egyhangú) győzelmet aratott.

Endrey Béla polgármester-helyettes átadja országgyűlési képviselői megbízólevelét 
Takács Ferencnek és Kun Bélának (MNL CSCSVL HL)

162   VFÚ, 1935. április 10. 1–2. 
163   Tasnádi Nagy András (1882–1956) jogász, politikus. A Gömbös-kormányban államtitkár. Az Imrédy- és a második Teleki-kor-

mány igazságügy-minisztere, később a képviselőház elnöke. A népbíróság először halálra ítélte, de ezt az ítéletet másodfokon életfogy-
tiglani börtönre mérsékelték. Elítéltként hunyt el.

164   A választások lefolyásáról bővebben lásd.: Zeman Ferenc: A hódmezővásárhelyi országgyűlési képviselő-választás 1935-ben. 
In: Közép-Európai Közlemények 4. 2015. 154–165. 

Út az országgyűlési képviselői mandátum felé
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Tasnádi Nagy András (1882–1956) kormánypárti politikus, 
a Képviselőház elnöke 1939 és 1945 között (MNL CSCSVL HL)

Kun Béla ötödik alkalommal megszerzett mandátumát is szónoki és politikusi tehetsége mellett a vele 
szövetséges olvasókörök támogatása és a helyben népszerű lapja, a Vásárhelyi Reggeli Újság alapozta 
meg. Lényegében nem kellett mást tennie, csak a régi, bevált receptet követni. Végigjárta a bel- és kül-
területi olvasóköröket, a református egyházrészeket. A választók közel kétharmada a helvét hitvallást 
követte, és Kun Béla édesapja maga is református lelkészként szolgált. Az sem mellékes, hogy Kun 1913 
és 1919 között a Hódmezővásárhelyi Református Egyházközség főgondnokaként sokat tett egyházáért. 
Takács képviselőségét párttársai segítsége mellett annak is köszönhette, hogy végiglátogatta a sűrűn 
lakott határrészeket is (Vásárhelykutas, Mártély, Pusztaközpont stb.) és ott is megismertette program-
ját. A kormányt illető bírálatai – akárcsak Kun Béla esetében - frappánsak, szellemesek voltak, és elér-
ték a kellő hatást. Sokat jelentett a fővárosi módszerek helybeli alkalmazása is, például személyesen 
beszélt a választókkal, és szóban, valamint az általa kiadott röpcédulákon a gyűlések időpontjai mellett 
több fontos és hasznos információra is felhívta a voksolni szándékozók figyelmét, egyebek mellett arra 
is: ügyeljenek, nehogy kihagyják őket a választói névjegyzékből. 
 A választások után számosan gratuláltak levélben Takács Ferencnek. Közöttük volt József Attila is, 
aki ekkor már Budapesten élt, és magánélete rendeződni látszott. 

Út az országgyűlési képviselői mandátum felé
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József Attila és Szántó Judit Budapestről gratulált Takács győzelméhez, 1935. április 10. 
(MNL CSCSVL HL Takács F. ir.)

Út az országgyűlési képviselői mandátum felé
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 A költőt az 1920-as évek végétől több szál kötötte Szeged és Makó mellett Hódmezővásárhelyhez is. 
Ahogyan Szigeti János kutatásaiból kiderült, „1929. január vége és 1935. augusztus 20-a között többször 
leutazott, egész nyarakat, közel fél évet is Hódmezővásárhelyen töltött.”165 Takács Ferenccel – özvegye 
szerint – 1932 december közepén ismerkedett meg, és szinte azonnal barátság alakult ki közöttük. A 
későbbiekben többször előfordult, hogy Takács és a költő együtt sakkozott a Munkásotthonban, és 
közösen mentek el onnan Takács Száraz utcai lakásába (amely Galyasi Miklós lakása nyomán második 
„műveröm”-ként is szolgált), ahol eszmecseréiket folytatták.166

 A levélre Takács válaszolt, és még legalább három levelet írt József Attilának, melyek közül az utol-
só Takács csehszlovákiai utazása előtt, 1936. május 29-én kelt. Január 24-én kelt levelében a képviselő 
arra kérte a költőt, hogy küldjön a lapjuk számára verset. Május 24. után nem került elő adat József 
Attila és Takács Ferenc közötti levélváltásról.167

Takács Ferenc a Kossuth téren fogadja a gratulációkat győzelme után, 1935. május 
(MNL CSCSVL HL Takács F. ir.)

 A választókkal való közvetlen kapcsolatát igyekeztek megnehezíteni a hatóságok, rendszerint a 
sajtóról szóló 1914. évi XIV. törvénycikkben foglaltak megsértésére való hivatkozással. Takács szeren-

165   Szigeti János: Hol lakott József Attila Hódmezővásárhelyen? A hely szelleme. In: Kőszegfalvi Ferenc–Szigeti János: „Én, József 
Attila, itt vagyok…!” A költő vásárhelyi világa. Hódmezővásárhely–Budapest, 2005. (Vásárhelyi Téka 16.) 76.

166   Kőszegfalvi Ferenc: „Jó szóval oktasd…” József Attila a Munkásotthonban. In: Kőszegfalvi Ferenc–Szigeti János, 2005. 86–88. 
167   Kőszegfalvi Ferenc: József Attila és Szántó Judit levele Takács Ferenchez. In: Honismeret, 1980/2. 23–24.; Kőszegfalvi Fe-

renc–Szigeti János, 2005. 89–91.
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cséjére ezen ügyek többségének elbírálása már képviselővé választása utánra esett, és a mentelmi 
bizottság (miután Vásárhely tiszti főügyészétől hozzá is megkeresések érkeztek) ilyen esetben nem ja-
vasolta mentelmi jogának felfüggesztését. Polgári peres ügyekben – például a Gidófalvy Pál (1900–1970) 
főispáni titkár viselt dolgairól 1936-ban, a Nagy Magyar Alföld című vásárhelyi szociáldemokrata „nem 
időszaki lap” hasábjain megjelent cikk miatt, a sértett fél által indított eljáráshoz – felfüggesztették a 
politikus mentelmi jogát. 

Takács Ferenc, Hódmezővásárhely második 
választott szociáldemokrata képviselője

Takács Ferenc 41 évesen lett szülővárosa képviselője, háta mögött tanácsköztársasági múltjával. Nem 
volt más választása: több városi ügyben együtt kellett működnie azzal a Kun Bélával, aki a forradalom 
idején előbb a Hódmezővásárhelyi Nemzeti Tanács elnöke, utána kormánybiztos-főispán, végül néhány 
napig államtitkár volt és bírálói szerint a Tanácsköztársaságra is felesküdött, majd annak leverése 
után, visszakapott lapjában támadta a kommün alatti intézkedéseket. Még Takács párttársa, Erdei Ist-
ván is bírálta Kun „politikai szélkakas” jellegét. 1931-ben azzal vádolta meg az egykori kormánybiztost, 
hogy a Tanácsköztársaság idején szerepe volt Soós István polgármester, Csáky Lajos főügyész, illetve 
sógora, Kováts Jenő168 túszul ejtésében.169 A hódmezővásárhelyi parlamenti választás nem múlt el kö-
vetkezmények nélkül. Kun Béla nyilvános kritizálását – legalábbis a következő országgyűlési választá-
sokig – a szociáldemokraták igyekeztek mellőzni.
 A legfontosabb, hogy több fronton elszenvedett kudarcai miatt a Gömbös-kormány menesztette 
Farkas Béla főispánt. A munkáspárt vásárhelyi mandátumszerzése lehetett az utolsó csepp a pohár-
ban.170 Utódja, leveldi Kozma György politikáját is a szociáldemokratákkal szembeni kemény bánásmód 
jellemezte, annak ellenére, hogy a szociáldemokraták keresték vele is az együttműködés lehetőségeit. 
Azonban Kozma nem várta, nem várhatta meg, hogy Takács Ferenc, sőt a Darányi-kormány mandátuma 
leteljen. Darányi Kálmán, majd Imrédy Béla 1938-ban hivatalba lépő kormánya már Kászonyi Richárddal 
képzelte el a hódmezővásárhelyi főispánság vezetését. Kászonyi főispán utóda, Simkó Elemér már 
három kabinet (Teleki-, Bárdossy- és Kállay-kormány) bizalmát is élvezte, míg a „háborús” főispán, az 
addigi polgármester, Endrey Béla a Sztójay-kormány kinevezettjeként látta el a szovjet megszállás 
kezdetéig a főispáni teendőket. Utóbb már Magyary-Kossa Aladár volt a főispán, őt 1944. május 17-én 
iktatták be. A szociáldemokratákkal szembeni keményebb fellépés (internálás) Vásárhelyen leginkább 

168   Kováts János Jenő (1882–1959) mintagazda, törvényhatósági bizottsági tag, a Gazdasági Egyesület alelnöke. Fölbirtokán maga 
is bolgár rendszerű, öntözéses gazdálkodást valósított meg. 1937-ben a törvényhatósági bizottság nevében gratulált Szent-Györgyi 
Albertnek Nobel-díjához. Annak ellenére, hogy a két világháború között számos kérdésben a baloldallal értett egyet, 1949-ben kulákká 
nyilvánították és földjeit elkobozták. Egyik sógora Kun Béla országgyűlési képviselő. Róla: Presztóczki Zoltán: Szent-Györgyi Albert 
méltatása Hódmezővásárhelyen. https://mnl.gov.hu/mnl/csml/hirek/hodmezovasarhely_es_a_szegedi_nobel Letöltés ideje: 2023. au-
gusztus 29. 

169   Jövő Útja, 1931. szeptember hó (II. évf. 5. szám) 2–3., 7. Ez az ügy nem befolyásolta Kun Béla politikai karrierjét. A vádakra 
lapjában reagált és a cikkben foglaltakra bíróságon kért és kapott elégtételt. 

170   Varsányi Attila, 2013. 249–251. 
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azokat érintette 1943-tól, akik a Békepártra átnevezett fővárosi kommunista szervezettel álltak kap-
csolatban, például Karácsonyi Ferencet, Posztós Sándort, vagy éppen Borsi Jánost.

Takács Ferenc a győztes választás után, 1935 (MNL CSCSVL HL)

 A választásokon Takács mellett még 10 szociáldemokrata képviselő került a parlamentbe, neve-
zetesen Buchinger Manó (1875–1953), Esztergályos János (1873–1941), Farkas István (1869–1944), Györki 
Imre (1886–1958), Kéthly Anna, Malasits Géza (1874–1948), Peyer Károly, Reisinger Ferenc (1880–1955), 
Propper Sándor (1877–1956) és Weltner Jakab (1875–1936), illetve halála után Kertész Miklós (1893–1972). 
Ez gyengébb eredményt jelentett a korábbi választásokhoz képest, amikor 14 képviselői helyet szer-
zett az MSZDP. Takács a mezőgazdasági munkásság és a hadigondozottak szószólójaként dolgozott a 
leginkább. Tagja volt a földművelésügyi (elnöke Mayer János), a közgazdasági és közlekedési (vezetője 
Kenéz Béla), továbbá a naplóhitelesítési állandó bizottságnak (elnöke Pintér László).171 
 Országgyűlési képviselőként, csakúgy, mint a vidéki honatyáknak, gondoskodnia kellett képviselői 
lakásáról is. Ez idő tájt a Continental szállóban, a Parlamenthez viszonylag közel vett igénybe szál-
lást, amely egyre gyakoribb fővárosi tartózkodásai idején vált számára szükségessé. Mivel a parla-
menti üléseken rendszeresen részt vett, a vásárhelyi párttitkári feladatokat Karácsonyi Ferenc végez-
te. Takács képviselő parlamenti beszédei – egyébként kollégája, Kun Béla szónoklataihoz hasonlóan 
– eseményszámba mentek.172 Már első parlamenti beszédével eltért az eddigi, már-már sablonszerű 
szociáldemokrata felszólalásoktól. A parasztság szörnyű helyzetét ecsetelő, és velük kapcsolatban 
konkrét megoldást sürgető javaslatai nem csak ellenzéki, de a kormánypárti képviselők között is po-
zitív fogadtatásra leltek. 1935. május 29-én a kisiparosság érdekében szólalt fel, és nem támogatta 
az iparügyi tárca 1935/36. évi költségvetését, mert az szerinte nem kínált megoldást a kisiparosok, 
köztük a kőművesmesterek nehéz anyagi helyzetére, melynek egyik oka – legalábbis az Alföldön – 
Erdély elvesztése.173 Június 4-én, a földművelésügyi tárca 1935/36. évi költségvetésének vitája során, 

171   Országgyűlési almanach 1935–1940, 1935. 190–192. 
172   Pintér István: A Szociáldemokrata Párt története 1933–1944. Budapest, 1980. 169.
173   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója II. köt. Budapest, 1935. 146–148.
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a mezőgazdasági cselédekről, munkásokról és napszámosokról szólva kijelentette: a mezőgazdasági 
népesség 67,3 százalékát teszik ki. 3 millióan vannak, ez 8 és fél milliós nemzetnél óriási szám. „Az 
egyik miniszter, igaz, kortesbeszédében de ha kortesbeszéd is volt, akkor sem volt elszólás és nem 
volt egyáltalán túlzása az igazságnak – hárommillió koldusról beszélt. Valóban, ezeknek az embereknek 
gyermekestől, asszonyostól gazdaságilag hasonló a helyzete a koldusokéhoz.
 Politikailag a legelhagyatottabb, legelnyomottabb réteg. Politikailag is kevesebb joggal rendelkez-
nek, mert még azokhoz a területekhez is, ahol titkos a szavazás, sajnálattal azt kell látnunk, hogy éppen 
ezek a néprétegek hagyattak ki leginkább a választói névjegyzékekből. Miért? Azért, mert ők rendel-
keznek a legkevesebb idővel és sajnos a legkevesebb intelligenciával is ahhoz, hogy választójoguknak 
utánajárjanak és azt megszerezzék.” 
 A továbbiakban a legsürgetőbb feladatnak a törpebirtokosok és a mezőgazdasági munkások, cse-
lédek betegségi, rokkantsági és öregségi biztosításának megvalósítását nevezte. Ezzel kapcsolatban 
képviselőtársai figyelmét felhívta egy beszédes adatra, mely szerint a csendőrségre és rendőrségre évi 
69 millió P-t költ az állam, addig az agrártárca feleannyi, évi 35 millió P-ből gazdálkodhat. Nemzetközi 
példák alapján kifejti, hogy Dániában és Hollandiában a dupláját termelik hektáronként a gabonának, 
mint hazánkban. Olaszországban a szemtermelés hatékonysága a világháború után látványosan fej-
lődött, Dániában emellett a földművelőket is szakoktatásban részesítik. Magyarország ezzel szemben 
mezőgazdasági téren a legjobb esetben is csak stagnál. Gesztelyi Nagy László kormánypárti képvi-
selőnek és gazdasági szakembernek a tiszai hajózásról szóló tanulmányában foglaltakhoz csatlakozva 
sérelmezi, hogy Vásárhelyen továbbra is a távolabbi tiszai rakodóhelyen, nem pedig vasúton rakodják 
fel az eladásra váró gabonát.174

 Június 6-án, ugyancsak a parlamentben, Kun Béla nagyszabású beszédben bírálta a kormány 
társadalom- és gazdaságpolitikáját. Ennek során megállapítja, „hogy Hódmezővásárhelyen a polgári 
társadalom másik szárnya a nemzeti egység pártjának a kezében és munkálása alatt lehanyatlott és 
szociáldemokrata képviselő jutott be a parlamentbe, ez nem csak azért történt, mert Takács Ferenc 
képviselőtársamnak tagadhatatlanul népszerűsége van a kerületben, hanem – eltekintve attól, hogy a 
lisztát [sic!] sem állították össze jól a nemzeti egység pártja részéről – azért is, mert nagy az elégedet-
lenség, nagy a nyomorúság és az agrárszocializmus terjedését alkotmányos formák között megakasz-
tani, megállítani nem lehet.” A képviselő szerint a megoldás az lenne, hogy a NEP-nek nem erőszakra, 
nem trükközésre kell alapoznia, hanem szociális intézkedések megtételére.175

 Takács Ferenc politikai tevékenységét az ekkortájt kibontakozó falukutató mozgalom képviselői és 
a népi írók is üdvözölték. Többségükkel megismerkedett, továbbá, még képviselősége előtt barátságot 
ápolt a Vásárhelyen tartózkodó József Attilával is, akinek költői pályáját figyelemmel kísérte, és amikor 
kellett, segített neki. A további kapcsolatok építésére kiváló alkalmat adott a vásárhelykutasi íróta-
lálkozó, amely 1935. augusztus 25. és 27. között zajlott, szervezője Gregus Máté kutasi gazda, m. kir. 
gazdasági tanácsos, azonos nevű fia és Simándi Béla aranyadhalmi tanító, egyik házigazdája Takács 
volt. A találkozón, illetve „tanyalátogatáson” – mások mellett – részt vett Féja Géza, Nagy Lajos, Szabó 

174   Uo. 273–276. 
175   Uo. 355.
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Pál, Illyés Gyula, Kovács Imre és Pákozdy Ferenc.176 Velük Takács Ferenc és felesége baráti kapcsolatba 
került (többször leveleztek és találkoztak egymással) és műveiket rendszeresen olvasták. Nem túlzás 
Takács Ferencről azt állítani, hogy művelt mecénás, mert amellett, hogy rengeteget olvasott annak ér-
dekében, hogy tájékozott legyen és alapos ismeretekkel bírjon az őt körülvevő eseményekről, elvtársa-
ival számos kulturális rendezvényt szervezett, már 1918/1919-től kezdve Vásárhelyen. Egyik támogatója 
volt az 1934-ben alakult, Tornyai János festőművészről még életében elnevezett Tornyai Társaságnak 
is, amely Vásárhely jeles irodalmárait és művészeit tömörítette. Ekkor került barátságba Galyasi Mik-
lóssal (1903–1974), a társaság titkárával is, aki a második világháború után, 1946-ban, egyelőre még nem 
ismert okból lett református, elhagyva zsidó vallását.177 
 1936-tól a vásárhelyi MSZDP Oktatásügyi Bizottsága országos (budapesti) mintára valósult meg. 
Célja – a munkásegyletekkel együtt – a legszegényebb néprétegekhez tartozók önművelésének segíté-
se, továbbá kulturális programoknak az ő számukra való hozzáférésének lehetővé tétele.178 
 Az MSZDP XXX. kongresszusát 1935. szeptember 15-ére hívták össze Budapestre. Itt az angol, belga, 
csehszlovák, csehszlovákiai német, holland és román testvérpártok küldöttei is jelen voltak, sőt a prog-
ram az elnöki megnyitóval és az ő felszólalásukkal vette kezdetét. Takács Ferenc Mónus Illés, Buchinger 
Manó és Pajor Rudolf referátumai után tartotta meg előadását A földmunkások helyzete, követelései és a 
földreform címmel. A tudósító maga is elismeri, hogy Takács előadását várták a legjobban a jelenlévők. 
A budapestiek és a külföldiek elsősorban azért, mert kíváncsiak voltak az új szociáldemokrata mandá-
tum birtokosának szavaira, a vidékiek meg elsősorban azért, hogy reagálhassanak az elhangzottakra, 
megerősítés és nyomatékosítás céljából. 
 Az elnökséget Takács előadása és az utána következő vita idejére a szintén vásárhelyi Posztós 
Sándor vette át. Az előadó kifejtette, hogy míg külföldön a nagybirtokok folyamatosan elaprózódtak 
a forradalmi változások nyomán, addig „…Magyarország egén megállt a nap és a feudális nagybirtok 
könyörtelenül és változatlanul itt van ma is”. A magyarországi cselédek száma családtagjaikkal együtt 
megközelíti a 600 ezer főt. Ezek mintegy harmada kereső férfi. A béresekről szólva kifejtette: „Ezek-
nek a szerencsétlen embereknek kora hajnaltól éjfélig kell igában lenniök, mert velük szemben nem 
érvényesül olyan kímélet, mint az ökrökkel szemben.” Ezt követően adatokkal alátámasztva beszélt 
a legszegényebbek lakásviszonyairól. Kormánypárti képviselőtársa, Matolcsy Mátyás Debrecenben el-
hangzott szavait idézi: „Az agrárlakosság fejenkénti jövedelme évi 50-60 pengő között váltakozik, de 
ez magában foglalja a természetben kapott javakat is. Hárommillió ember él ebben a sorsban.” Össze-
hasonlításként elmondta, hogy egy magyar fegyintézetben fogvatartott rab napi ellátási költsége 80 
fillér, ami megegyezik egy ötfős szegényparaszti család hasonló jellegű kiadásával. Beszéde vége felé 
hivatkozott Szántó Kovács Jánosra is, akinek „…az első hívó szavára 3-4.000 földmunkás sereglett az 

176   A találkozóról bővebben lásd: VRÚ, 1935. augusztus 27. 3. A magyar írók tanyalátogatása; VRÚ, augusztus 28. 2. A magyar 
írók tegnapi irodalmi estélye. Az eseményen egyebek mellett Endrey Béla polgármester-helyettes, továbbá Kun Béla képviselő és Lázár 
Dezső gazdasági főtanácsos is részt vett. A 27-i irodalmi estélyen Matolcsy Mátyás kormánypárti országgyűlési képviselő is felszólalt.

177   Takács és Galyasi barátságáról újabban lásd: Béres Dezső: Gyenes – Egy regény epizódszereplője és a modell valósága. In: 
A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság évkönyve 2022. Szerk.: Nagy Gyöngyi–Presztóczki Zoltán. Hódmezővásárhely, 2022. 147–170., 
150., 153., 154. 

178   Majerszky Istvánné: Takács Ferenc, a művelt mecénás. Kézirat, Hódmezővásárhely, 1993. 4. MNL CSCSVL HL Kézirattár 148.
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akkori szervezetbe.” Beszédét azzal zárta: „Nem tudják úgy megfélemlíteni és megszenvedtetni ezt a 
népet, hogy elveszítse a fölszabadulásba vetett hitet.”179

 Takács gyorsan kivívta a vidéki küldöttek rokonszenvét, mert ők is pozitívan ítélték meg a vidék 
gondjait jól ismerő ember megnyilatkozásait. A vásárhelyi képviselő valódi vitát generált felszólalásá-
val, és Kiss Jenő180 országos titkár meg is jegyezte, hogy az a meleg fogadtatás, ami Takács Ferencet 
érte beszéde után, meghatotta.  Maga is jelen volt tavasszal, a vásárhelyi szociáldemokrata mandátum 
megszületésénél és Takácshoz hasonlóan a város és a vidék összefogása mellett érvelt. „Magyaror-
szágon a szocializmus csak akkor valósulhat meg, ha az írótoll, a kalapács és a kasza összhangba jut”, 
vagyis a város és a vidék értelmisége, munkássága és parasztsága egymással összefogva küzd jogaiért. 
Összefoglalva: Takács képviselő „új utakon és új módon akarja a szocializmus eszméjét vonzóvá tenni.” 
A hozzászólók közül Bíró Gyula indítványozta, hogy a vásárhelyi politikustársa beszédét nyomtassák ki 
és juttassák el a párt tagjai részére, amit a jelenlévők elfogadtak. .181 Takács viták utáni zárszavában 
határozati javaslatot tett a földbirtokreform megvalósítása érdekében, amit a kongresszus egyhangúan 
elfogadott. A külföldi vendégek nevében búcsúzó August de Block, a holland SZDP főtitkára kiemelte, 
hogy leginkább Takács Ferenc beszéde tetszett neki és kollégáinak.182 Választási győzelmén túl ez az 
előadás tette országosan ismertté a hódmezővásárhelyi szociáldemokrata országgyűlési képviselőt.
 Takács országosan is növekvő párton belüli népszerűségére a képviselőcsoport munkájáról szóló 
rendőrségi jelentések is reális képet adnak: „Ő az egyetlen tényleges népképviselő, akit nem Pestről 
küldtek le díszszocialistának, hanem helyi munkájával saját hazájában harcolta ki mandátumát.” Az a 
megállapítás nem feltétlenül igaz rá, hogy „a szélsőséges irány híve, de hogy merre fordul, az csak ké-
sőbb dől el.”183 Népszerűségét mutatja az alábbi anekdota: Egy városi rendezvény alkalmával „…éppen 
Cseh András kanonok plébános volt az asztalszomszédja. Beszélgetés közben Cseh András egyszer 
csak azt kérdezi: – Mondja, Takács úr, milyen közel van a szocializmus a butasághoz? Mire Takács 
kiveszi a zsebéből a colostokot, leméri a kettejük távolságát, és felel: – 5 colra, kanonok úr!”184

 Parlamenti képviselőként Takács 1935. október 23-án Kozma Miklós belügyminisztert interpellálta. 
Debreceni útján ugyanis azt tapasztalta, hogy a városi tanács leszállította az ínségmunkások napidíját 
1 pengő 80 fillérről 1 pengő 20-ra. Ezen kívül csak havonta 12 napot dolgozhattak az érintettek, és ki-
zárták előttük, hogy máshonnan is jövedelemhez jussanak. Számításai szerint naponta 10 fillér jut így 
egy családtagnak. Konkrét példákon, egy öt- és egy hatfős család sorsán keresztül szemléltette, hogy 
lehetetlen ebből az alamizsnaként odadobott pénzből megélni, miközben a pékek is emelték a kenyér 
árát. Ezután a kormánypárti Lengyel Zoltán orvos tanulmányára hivatkozott, aki maga is szomorú ada-
tokat közölt a debreceni szegények körében végzett vizsgálatairól: előfordult, hogy a nincstelen szülők 

179   NSZ, 1935. szeptember 17. 16–21. Takács Ferenc beszéde és az utána következő vita.
180   Kiss Jenő, zilahi (1886–1938) jogász, politikus. 1919 és 1920 között Békés, 1920 és 1921 között Arad vármegye főispánja. 1920-

ban már a szociáldemokrata párt tagja, később fővárosi törvényhatósági bizottsági tag és párttitkár. In: Héjja Julianna Erika: Békés 
vármegye archontológiája (1699) 1715–1950. Gyula, 2002. 127–129. 

181   NSZ, 1935. szeptember 17. 19–20. Idézi: Pintér István, 1980. 170. 
182   NSZ, 1935. szeptember 17. 20. 
183   Pintér István, 1980. 70. 
184   Földesi Ferenc: A vásárhelyi kőműves. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság évkönyve 2009. Szerk.: Herczeg Mihály et 

al. Hódmezővásárhely–Budapest, 2010. 148. 
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papírba és/vagy rongyokba csomagolták kicsiny gyermekeiket a hidegebb éjszakákon. A megoldás az 
lenne a képviselő szerint, ha a miniszter utasítaná Debrecen városát, hogy az eredeti, 1 pengő 80 filléres 
havi ínségmunkabért állítsa vissza. Kozma válaszában elismerte Takács állítását a munkabérek leszál-
lításáról, de szerinte azért alacsonyak az ínségmunkabérek, mert mindenki az ínségmunkában akar 
dolgozni. A mezőgazdasági élet nem tud annyi munkaalkalmat adni, hogy mindenki munkához jusson. 
A kormányzatok és a törvényhatóságok ezt felismerték, és igyekeznek segíteni ezen a helyzeten. A 
miniszteri választ Takács nem fogadta el, mert szerinte nem igaz, hogy az ínségmunka bérei maga-
sabbak lennének a rendes béreknél. A parlament kormánypárti többsége – ahogy a legtöbb ellenzéki 
interpelláció esetében – elfogadta a miniszteri választ.185 
 November 6-án Takács volt pártja vezérszónoka a gazdatartozások rendezését elősegítő egyes 
intézkedésekről szóló törvényjavaslat vitájának. A Nagyatádi-féle földreformot bírálva leszögezte, hogy 
a kormány életképtelen törpebirtokokat hozott létre. Emellett megállapította, hogy a mezőgazdaság 
fejlesztése érdekében nem tett semmit, és a gépesítést is rosszul propagálta. A kisbirtokosokat vé-
deni hivatott 14.000(/1933. M. E.) számú rendelet is késve született meg, mert addig több ezer kis- és 
törpebirtokot árvereztek el. Az sem tetszett neki, hogy „olyanok után nyúlunk, akik egyáltalában nem 
érdemlik meg, hogy utánuk nyúljunk”. Ezzel a válságos időket könnyebben átvészelő nagy- és középbir-
tokosokra célzott.186 

Meghívó Takács Ferenc képviselői beszámolójára, 1935 (MNL CSCSVL HL)

185   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója III. köt. 411–414. 
186   Uo. 529–532. 
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Karikatúra Takács Ferencről Sostarics Lajos: Ahogy mi kinézünk 
című karikatúra-albumában (NLVK Helyismereti Gyűjteménye)
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 Két parlamenti ülés között Takács intenzíven részt vett a szociáldemokrata pártélet alakításában. 
1935. november 17-én három vármegyéből összesen nyolcvanhat szociáldemokrata küldött jelenlété-
ben községpolitikai értekezletet tartott az SZDP helyi szervezete. A résztvevők a kormányzat gyakran 
erőszakos intézkedései elleni közös és hatékony fellépésről tárgyaltak. Abban is egyetértettek, hogy 
mindenképpen a szegényebb, és így kiszolgáltatottabb néprétegek érdekeit kell képviselni. 187

 November 27-én ismét a belügyminiszterhez interpellált Takács, ezúttal a népélelmezés hiányairól 
és elégtelenségéről. A városok szegénynegyedeiben, a falvakban és a tanyákon „félelmetes és szomorú 
nyomorúság” uralkodik. „Anyák dermedt szívvel tagadják meg a kenyeret a gyermekektől, mert ha dél-
ben nagyobb karajt vágnak, este már nem jut számukra.” (…) Mintha nem is ennek az országnak a fiai 
volnának ezek a szegény emberek, mintha nem is ők teremtenék elő az asztalok dús lakomáit egyesek 
részére, mintha nem is ők varázsolnák elő a pompázatos kirakatokat, amelyek szinte hivalkodóan büsz-
kélkednek a városokban. Ezekért az állapotokért valamennyien felelősek vagyunk, akármelyik részén 
élünk az országnak.” Kérdés, hogy fel akarja-e számolni a kormány ezeket az állapotokat, melyeket 
az Országos Mezőgazdasági Kamara adatai is alátámasztanak. Az 1934. évi átlagos napszámbéreket 
(férfiaknál 134, nőknél 102, gyermekeknél 67 fillér) a földművelési tárca állapította meg, de a kamara 
szerint 20%-kal rosszabbak a bérek a mezőgazdaságban. Ha minden nap dolgozhatna egy napszámos, 
akkor 280–300 P-t keresne egy évben, amely nem lenne elég a családja éves élelmiszer-szükségleteire 
sem. Ezzel kapcsolatban két orvos tanulmányát idézi, mely szerint legkevesebb 392–479 P közötti éves 
jövedelemre lenne szüksége egy öttagú családdal bíró napszámosnak ahhoz, hogy a szükséges élelmet 
biztosítani tudja gyermekei számára. Gortvay György megállapításait idézve kijelenti, hogy egy 12–13 
éves gyermeknek 1800 kalória értékű tápanyagra van szüksége, de csak 800 kalóriához jut. Hódme-
zővásárhely vonatkozásában Dietrich Lajosra188 hivatkozik, aki 409 család viszonyait vizsgálta meg. „A 
semmi és a kevés a gyermekek 80 százalékának ebédje.” A tanítók nem véletlenül panaszkodnak, hogy 
a gyermekek szellemi fejlettsége visszaesett. Az orvosok szerint annyira súlyos a helyzet, hogy az alul-
táplált gyermekeknek nem 6, hanem 9 éves korukban kellene elkezdeni az elemi iskolát. Felszólalása 
végén a képviselő leszögezte, hogy fontos lenne szociográfiai felvételeket készíteni a magyar társada-
lom állapotáról, továbbá a tuberkulózis elleni küzdelem során is számos feladat vár a kormányzatra. Az 
iskolás gyermekek kötelező tejellátásának elrendelése is enyhítene alultápláltságukon. Kozma Miklós 
válaszában kifejtette, hogy azt kell nézni, hogy mi van most, és mi volt ötven évvel ezelőtt ebben a 
kérdésben. Szerinte nincs szükség szociológiai felvételek készítésére, mert a kérdést alaposan feldol-
gozták.189

 Ugyancsak november 27-én interpellált a belügyminiszterhez három ellenzéki párt – az MSZDP, 
a Független Kisgazdapárt és a Kossuth Párt – közös gyűlésének kormányzat általi megakadályozása 
tárgyában. A Csanád megyei alispán megígérte, hogy engedélyezni fogja a gyűlést, de helyettese – hi-
vatkozva arra, hogy a rendezvény megzavarná a makói polgárok nyugalmát és a gyűlés alkalmas lenne 

187   Horváth Julianna, 1980. 85–86. 
188   Dietrich Lajos (1898–1950) katonatiszt, jogász, bankvezető. Hódmezővásárhelyen 1923-tól a Nemzeti Hitelintézet helyi fiókjá-

nak igazgatója, törvényhatósági bizottsági tag. 1950-ben koncepciós perben halálra ítélték és Budapesten kivégezték. 
189   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója IV. köt. 152–154.
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osztály- és pártellentétek kirobbanására, és ezzel kapcsolatban a közrend és közbiztonság megbon-
tására – megtiltotta. Takács felszólalása közben a baloldali képviselők megszálláshoz hasonlították 
ezt a helyzetet, míg a kormányoldal helyeselte a gyűlés betiltását. Takács képviselő szerint a betiltás 
hátterében a kormánypárt sorozatos vereségei állnak. Először a választók számának apasztásával 
(névjegyzékből való törlése), majd ennek kudarca után folyamodott a kormány az ellenzéki pártgyű-
lések megakadályozásához. Beszéde vége felé felhívta a kormány figyelmét arra, hogy a lakosság „…
ezeket a borzalmas időket csodálatos lelkierővel tűri, és nem szabad, hogy ezekben a nehéz időkben a 
hatóságok provokálják a népet.” 
 Kozma belügyminiszter válaszában közölte, hogy augusztusban a főváros kivételével 111 esetben ér-
kezett tárcájához gyűléstartási kérelem. Ebből csak négyet nem engedélyeztek, mert ugyanarra a hely-
színre és ugyanarra az időpontra kérték a gyűlésük megtartását. A főispáni értekezleten utasította a 
vármegyék vezetőit, hogy ne tiltsák be az ellenzéki pártok vezetőit, „mert meg vagyunk győződve arról, 
hogy e nélkül is mögöttünk áll az ország.” Speciális esetekben – pl. a jégkár sújtotta Békés, Csongrád 
és Csanád megyékben pártkülönbség nélkül meg lehet tiltani a gyűléseket. Ezt a főispánok belátására 
bízta. A betiltás ellen az ellenzéki pártok fellebbezhettek volna, de nem éltek vele, és így ő sem foglalko-
zik az üggyel tovább. Takács nem fogadta el a miniszteri választ, mert ebben az ügyben illetékes makói 
kormánytisztviselők „mosták kezeiket”.190 
 December 12-én pártja vezérszónoka a családi hitbizományról és a hitbizományi törvény javasla-
táról szóló vitában. Előbb Kenéz Béla191 kormánypárti képviselőt szembesítette korábbi álláspontjával, 
mely szerint a hitbizományok nem közérdeket szolgálnak. Gazdasági, kulturális és népesedési szem-
pontok vizsgálatával nem tud különbséget tenni hitbizományi és egyéb kötött birtokok és nagybirtokok 
között. A 100 holdnál nagyobb birtokok száma 14 250, összterületük: 7 590 000 kat. hold, vagyis Cson-
ka-Magyarország területének közel fele. Az 500 holdnál nagyobb birtokok száma 3615, összterülete 5 
millió 154 ezer kat. hold. Ebből 3 millió 800 ezer kat. hold korlátolt forgalmú birtok. 
 Takács szerint maga a magyar arisztokrácia a felelős azért, hogy Erdélyben a magyarság helyze-
te meggyengült. A magyar nagybirtokosok földjeiket a román bankoknak adták el, és nem a magyar 
parasztoknak. Magyarországon különösen káros az uradalmak és egyes községek összefonódása. 
Példaként Sövényházát említi, ahol a főbíró a Pallaviciniek uradalmi intézője, míg az adószedő és a 
végrehajtó bérlettel bír az uradalomban. A továbbiakban a hitbizományok kevésbé hatékony és pazarló 
működését érzékelteti számadatokkal, és egy rövid, történelemben tett időutazással szemlélteti, hogy a 
hitbizományok sem erkölcsi, sem hazafias célokat nem szolgálnak, mégis védi őket a javaslat. A védett 
hitbizományok között számos nem magyar, Habsburg-hű arisztokrata birtoktestei is szerepelnek. A 
javaslat szerinte nem alkalmas arra, hogy a főurak vagyonát a pazarlástól megóvja. A kisbirtokokra 
vonatkozó hitbizomány másra nem jó, csak arra, hogy összeugrassza a birtokot megöröklő testvéreket. 
A magyar lakosság nyomorúságos helyzetére is kitért beszédében: a hódmezővásárhelyi Kiss Károly 
igazgató-tanító és orvosok kutatásaira hivatkozva beszámolt arról, hogy új betegség, a pajzsmirigy-

190   Uo. 263–265. 
191   Kenéz (Kreutzer) Béla (1874–1946) közgazdász, gazdaságpolitikus, az MTA tagja. 1907-től egyetemi tanár, 1931–1932-ben a Ká-

rolyi Gyula-kormány kereskedelemügyi minisztere. 
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duzzadás lépett fel a hiányos táplálkozás és a gyakori éhezések miatt. A nagybirtok gazdaságtalan, és 
nem szolgálja munkásainak érdekeit. Példaként Dániát – ahol Magyarországhoz képest nincs túltengő 
nagy- vagy törpebirtok – említi. Itt az életképes középbirtokok lehetővé teszik a munkavállalók számára 
a biztos megélhetést, ezzel együtt gyermekeik változatos táplálkozását és rendszeres iskoláztatását. 
Mivel a kormánypárti javaslat a magyar néplélektől teljesen idegen, pártjával együtt Takács nem tá-
mogatja. A javaslat védelmében Pinezich István kormánypárti képviselő reagált a Takács beszédében 
elhangzottakra. Tiltakozott amiatt, hogy Takácsot nem érdekli a magyar arisztokrácia tönkrejutása. 
Javasolta, hogy baloldali képviselőtársa tanulmányozza Esterházy Miklós és Pál hercegek élettörténe-
tét, és ezután mondjon ítéletet az arisztokráciáról.192

 1936. február 12-én Takács Ferenc ismertette pártja álláspontját a Genfi Egyetemes Munkaügyi Ér-
tekezleten a nők éjjeli munkája tárgyában 1934-ben elfogadott nemzetközi egyezmény becikkelyezésé-
ről szóló vitában. Ezzel kapcsolatban bemutatta a Kokron-gyár munkásnőinek helyzetét. A tulajdonos 
minden évben leszállítja bérüket, miközben maga is elismeri, hogy a munkavállalók abból nem tudnak 
megélni. A bérüket azért szállítja le, mert nincs szíve elküldeni senkit sem. Ellenben munkások szervez-
kedéséről szó sem lehet, mert ha pl. egy munkásnő elmegy a Munkásotthonba egy rendezvényre, más-
nap elbocsátják. A vállalatot ért ellenőrzésekre, OTI-vizsgálatokra, valamint a róla szóló cikkekre utalva 
a tulajdonos kijelentette: ha továbbra is zaklatják, kénytelen lesz cégét Romániába áttelepíteni.193

 Február 19-én pártja nevében bírálta a tűzrendészet fejlesztéséről szóló törvényjavaslatot. Tájékoz-
tatása szerint Hódmezővásárhelyen tűzoltóparancsnok dolgozik főparancsnok helyett, pedig az utóbbi 
lenne a törvény szerint indokolt. Kérte a belügyminisztériumot, hogy Vásárhelyt, illetve más törvény-
hatóságot juttassa törvényes jogához azzal, hogy főparancsnokká minősíti tűzoltósága első emberét. 
Kozma Miklós ezt megígérte, és azt is kilátásba helyezte, hogy az eladósodott városoknál is igyekeznek 
javítani a tűzoltóság helyzetén.194 Vásárhelyt illetően tényleg történt fejlesztés, mert az 1927 óta a városi 
tűzoltóságot vezető Kiss Pál195 hamarosan főparancsnoki átminősítésben részesült, és a 30-as évek 
végén a tűzoltóság birtokba vehette az addig vendégfogadóként funkcionáló Szarvas szálloda épületét.
 Következő interpellációjában Takács a Magyar Földhitelintézetek Országos Szövetsége káros mű-
ködésével foglalkozott. Hódmezővásárhely mellett Polgárdi példáját hozta fel a tönkrement kisbirtokok 
elárverezésére. Vásárhelyen az Altruista Bank 22 ember ingatlanát árverezte el. Ezek a családfők 1928-
ban, gróf Károlyi Melinda vásárhelyi birtokának felosztásakor jutottak földterülethez. Közülük többen, 
például Kovács Mihály, Komlóssy Kálmán vagy Csala Sándor, adósságuk mintegy 80%-át kifizették, és a 
maradékot – melyet a kialkudott határidőre nem sikerült törleszteniük – is ki akarták egyenlíteni. Ennek 
ellenére a végrehajtó árverést rendelt el ingatlanaikra.

192   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója IV. köt. 516–521. 
193   Uo. V. köt. 342–343. 
194   Uo. 444–445. 
195   Kiss Pál (1898–1974) politikus. 1927-től 1944. október 10-éig Hódmezővásárhely tűzoltó-parancsnoka, főparancsnoka. Takács 

Ferenc javaslata nyomán, az SZDP színeiben 1944. október 10-től 1947. március 28-ig Hódmezővásárhely polgármestere. Az Ideiglenes 
Nemzetgyűlés tagja 1944– 1945-ben. Róla: Herczeg Mihály: Kiss Pál. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti alma- 
nachja. 148–150.
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 Polgárdiban gróf Batthyány Lajos birtokának felosztása után alakult ki hasonló helyzet. Itt 47 föld-
művesnél rendelt el árverést a végrehajtó. A képviselő kérte Fabinyi Tihamér pénzügyminisztert: tegye 
lehetővé, hogy az önhibájukon kívül nehéz helyzetbe jutott emberek maradhassanak meg földjeiken, és 
adósságaik rendezésére kapjanak további haladékot. Fabinyi válaszában kifejtette, hogy az Altruista 
Bank csak akkor árverez, ha az adós éveken keresztül egyáltalán nem fizet és több évi hátralékban 
van. „Ha megszüntetjük az árverést ebben az országban, akkor senki sem fog fizetni és akkor az egész 
ország gazdasági és pénzügyi élete összeomlik.” Takács ezt a választ nem fogadta el, mert az Altruista 
Banknak, mint állami pénzintézetnek kíméletesebbnek kell lennie más bankokhoz képest.196

 1936. május 13-án, az 1936/37. évi állami költségvetés vitája során Takács Ferenc méltatta az előtte 
szóló kormánypárti Németh Imrét, aki a telepítési törvényjavaslat felsőházi elfogadására számított. 
Az arisztokratákról szólva megállapítja, hogy többségükben „mindig gőgösen haladtak el a magyar 
nép szenvedései mellett”. A keresztény és nemzeti kormányok felelősek magyar nép mostani (1936-
os) helyzetéért, és ez elől a felelősség elől nem is szabad kitérniük. A Gömbös-kormány semmit sem 
váltott be ígéreteiből. A mezőgazdaság romokban hever, a fiatalok főleg városi hivatalokban akarnak 
elhelyezkedni. A jelenlegi siralmas helyzetből való kijutás lehet, ha tervszerűen áttér hazánk a prospe-
ráló mezőgazdasági ágazatokra. Az adórendszer a közvetett adónemekre, például a fogyasztási adókra 
épül, amelyek főleg a szegényebb rétegeket sújtják. Míg cukor-, só- vagy gyújtószer-adóból óriási be-
vétele van az államnak, fényűzési adó formájában keveset szed be. A cukorral kapcsolatban Takács 
– egyébként teljes joggal – sérelmezi, hogy amíg az emberek 1,40 P-s kilónkénti áron jutnak hozzá 
a cukorhoz, addig a szeszgyárak 10 P-s mázsánkénti áron szerzik be. A népet már nem lehet újabb 
adókkal terhelni, mert mindennapossá vált az a jelenség, hogy a végrehajtók élőállatot, szerszámo-
kat, még kapanyeleket is lefoglalnak, ha az adós nem tud készpénzzel fizetni. Ezután felsorolta az évi 
400 ezer pengő körüli jövedelemmel rendelkező nagytőkéseket és nagybirtokosokat is, akik kivételes 
helyzetet élveznek Magyarországon. Őket kellene sújtani adókkal. Olyan súlyossá vált a helyzet, hogy a 
magyar anyák kénytelenek menekülni a gyermekáldástól akár életük kockáztatása árán. Takács ezzel 
az abortuszok megnövekedett számára utalt. Beszéde végén közölte, határozati javaslatot nyújt be a 
hitbizományok megszüntetéséről és arról, hogy az egy kézben lévő birtoktestek ne legyenek 200 kat. 
holdnál nagyobbak, kivéve a mintagazdaságokat. Javaslatát a kormánypárti többség elutasította.197

 Május 29-én ismét hozzászólt az 1936/37. évi költségvetéshez, ezúttal a Földművelésügyi Minisz-
térium kapcsán. Sürgette a mezőgazdasági munkabérek rendezését és a minimálbér megállapítását. 
Megjegyezte, hogy munkásjóléti célokra keveset költ a tárca: miközben erre a célra 300 ezer, addig 
az állategészségügyre 1 millió 355 ezer pengő jut évente. Fontos lenne ezeket az aránytalanságokat 
felszámolni. Olyan termelési ágakra kell fordítani jelentősebb összegeket, amelyeknek van jövőjük és 
a kisemberek kezén vannak. A termelés növelése szempontjából Takács szerint elengedhetetlen az 
Alföld klímájának megváltoztatása. Ezt erdősítéssel és öntözéssel lehet elérni. Az öntözéses gazdál-
kodás elterjesztésénél az ármentesítő társulatoknak (amelyek a csatornákkal rendelkeznek) is fontos 
feladatok jutnának. Hódmezővásárhelyen 120 törpebirtokos összeállt, és kisparcelláin konyhakertésze-

196   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója V. köt. 457–460. 
197   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója VII. köt. 420–426. 
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tet folytatott. Itt a Kamocsay Gábor által vezetett Hódmezővásárhelyi Zöldségtermelő és Kertész Egye-
sületről van szó, amely 1913 óta igyekezett elterjeszteni a bolgár rendszerű, öntözéses kertészetet.198 
Takács szerint fontos lenne támogatni azokat a gazdaságokat is, amelyek artézi kútjaik segítségé-
vel megvalósították az öntözést. A gyümölcstermesztés hazánkban katasztrofális helyzetben van, és 
ezt csak súlyosbítja, hogy a kisemberek nem tudják gyermekeik számára megvenni. Megoldás lehet 
a gyümölcsök téli időszakra való elrakása, azaz konzerválása. Így, ha olcsón árusítják a konzerveket, 
mindenki hozzájuthat.
 A következő felszólaló, a kormánypárti Teleki Mihály egyetértett Takáccsal abban, hogy alacsonyak 
a munkabérek és alacsony az FM költségvetése. Ugyanakkor nem látja akadályát a legkisebb munkabé-
rek megállapításának. A lótenyésztést fontos kérdésnek tartja, és helyesli a rá fordított költségvetési 
támogatást. Darányi Kálmán földművelésügyi miniszter ígéretet tett arra, hogy tanulmányozza Takács 
javaslatát az ármentesítő társulatoknak az öntözési munkákba való bekapcsolásáról.199

 Június 4-én, az iparügyi tárca költségvetéséről szóló vitában Takács előrebocsátotta, hogy a mi-
nisztériumnak a magyar lakosság 21,7%-áról, azaz 1,9 millió főről kell gondoskodnia. Az ipari terme-
lékenység vizsgálatánál fontos a mezőgazdaság is, amelynek prosperitását az aszály, fagykárok és 
egyéb körülmények is negatívan befolyásolhatják. Hódmezővásárhellyel kapcsolatban gondoskodni kell 
a majolikagyári és a kézimunka-termékek exportjáról is. Fontos, hogy a népművészeti szakmák mű-
velői továbbra is folytatnák tevékenységüket. Az építőipar országszerte katasztrofális helyzetben van, 
mert a lakóházak nagy része elavult és egészségtelen. Korszerű házakat csak nagyon kevesen képesek 
építtetni. Sok kőműves nem kapott munkát ebben az időszakban. A malomiparnál is hasonló a helyzet: 
alacsony munkabérek, napi 13–20 óra közötti munkaidő.200

 Június 17-én az 1937. évre összeállított hódmezővásárhelyi választói névjegyzék körüli visszásságok 
miatt interpellált a belügyminiszterhez. Körülbelül kétezer embert fosztott meg a központi választmány 
választójogától, mert nem működött közre az illetők szükséges okmányainak beszerzésénél, és a pol-
gármester is túllépte hatáskörét, amikor hétezer embertől kért iskolai igazolásokat. Ezt csak a központi 
választmány tehette volna meg. A Nemzeti Egység Pártjának alkalmazottai több sérelmet is elkövettek 
a választók rovására: a Pusztaközponton lakó polgárok egy része kapta csak meg a felhívást a név-
jegyzék összeállításához szükséges okmányok bemutatásáról, valamint több száz ember választójoga 
fellebbezés nyomán megszűnt. Hódmezővásárhelyen Takács szerint 35.593 embernek kellene válasz-
tójoggal rendelkeznie, de csak mintegy 20 ezer fő élhet ezzel a jogával. Ami döbbenetes és hazafiatlan 
húzás Takács Ferenc szerint: vitézeket, hadiözvegyeket, hadirokkantakat is megfosztottak választójo-
guktól.201  

198   Kamocsay Gábor (1879–1962) tanító, gazdálkodó, városi képviselő. Hódmezővásárhelyen az elsők között kezdeményezte a bol-
gár rendszerű, öntözéses zöldség- és gyümölcstermesztést. Munkásságáról bővebben lásd: Presztóczki Zoltán: Emlékezés Kamocsay 
Gáborra, a bolgárkertészet vásárhelyi meghonosítójára. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság évkönyve 2016. Szerk.: Presztóczki 
Zoltán. Hódmezővásárhely, 2016. 117–138. 

199   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója VII. köt. 349–353. 
200   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója VIII. köt. 484–486. 
201   Uo. IX. köt. 222–224. 
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 Június 18-án, szintén a választási visszaélésekkel kapcsolatban fordult a Magyar Királyi Közigaz-
gatási Bírósághoz. Észrevételében megemlítette, hogy „az 1925. évi XXVI. tc. seholsem hatalmazza fel 
a polgármestert arra, hogy az iskolai igazolásokat bekérje, ellenkezőleg a törvény 31. §-ának 1. és 2. 
bekezdése ezt a jogot a központi választmánynak tartja fel, sőt szinte kötelezőleg előírja az okmá-
nyok beszerzését.” Tehát a polgármesternek nem volt joga bekérni a kérdéses igazolásokat, de ha 
már beavatkozott, akkor már gondoskodnia kellett volna azok   – fenti paragrafus szerinti – hivatalból 
történő beszerzéséről, ha már több mint kétezer választókorú polgár szabatosan megjelölte iskolai 
végzettségét. A központi választmány eljárása törvénytelen volt, mert legfeljebb csak azokat kellett 
volna beidézni, akiknél az összeírólapok hiányosan voltak kitöltve. Az idézések is célt tévesztettek, 
mert a beidézettek jó része a tavaszi mezőgazdasági munkák miatt nem tudott megjelenni. Takács azt 
is sérelmezte, hogy a központi választmány többségi álláspontja szerint nem kell elkészíteni a kihagyot-
tak névjegyzékét, és az érintetteket nem kell értesíteni a kihagyás okáról. Ez szemben áll a törvényi 
rendelkezéssel. A törvénytelenségek kiküszöbölése miatt kért új és törvényszerű névjegyzék-készítési 
eljárást. Takács beadványára a bíróság csak hét évvel később, 1943-ban reagált. Akkor is a politikus 
fordult a testülethez, hogy „ez az ügy most már véglegesen zárassék le, hiszen különben sem volna 
semmiféle gyakorlati jelentősége, akármilyen irányban is döntene a Közigazgatási Bíróság.” A testület, 
arra való hivatkozással, hogy az ügy iratai elkallódtak, és a panaszos – a polgármester felhívása ellené-
re – nem gondoskodott azok pótlásáról, másrészt maga is elismerte, hogy „az ügy időközben gyakorlati 
jelentőségét elvesztette”, a további eljárást mellőzte.202

 Takács Ferencnek képviselővé választása után lehetősége nyílt külföldi tanulmányutakon való rész-
vételre is. Először, 1936 májusában Csehszlovákiába utazott, ahol amellett, hogy találkozott az ottani 
szociáldemokrata mozgalom vezetőivel, meglátogatott néhány mezőgazdasági üzemet és szövetkezeti 
gazdaságot. Szeptember 10. és 21. között Dániában járt hasonló tanulmányúton. Ebbe az országba már 
korábban is szeretett volna eljutni, mert egy róla szóló könyv felkeltette az érdeklődését az ott élő 
emberek, illetve a dán társadalmi és gazdasági rendszer iránt. Dániában szintén a szövetkezeti jellegű 
mezőgazdaságot tanulmányozta. Ez utóbbi útja nagy hatást gyakorolt politikai munkásságára. Számos 
cikkében, beszédében javasolta a magyar mezőgazdaságban a dániai minta, a szövetkezeti rendszer 
átvételét, mert ezzel a hazai mezőgazdasági munkásság életszínvonala is javulhat. A sok szélerőmű, a 
gondozott tanyák kellemes látványa Takácsot nagy mértékben inspirálta.203 
 Takács Ferenc helyesen ismerte fel, hogy Kozma György főispántól sem számíthatnak a szegények 
és az ügyüket felkaroló szociáldemokraták túl sok pozitívumra. A főispán már említett, 1936. szep-
tember 5-i jelentésében közölte bátyjával, hogy hosszabb ideje észleli a szociáldemokraták szerinte 
romboló munkáját. A nyár folyamán „több száz főnyi úgynevezett ínséges felvonult a városházára és 
ínségsegélyt követelt.” A tömeget a rendőrséggel szétzavartatta, mert szerinte nem éhínségről volt 
szó, hanem „a munkakerülők szociáldemokrata, vagyis politikai megszervezéséről”, ezért „…ezzel a 

202   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 216/1940. Takács Ferenc központi választ-
mányi tag panasza az ideiglenes törvényhatósági választási névjegyzék összeállítása ügyében és a Közigazgatási Bíróság 2001/1943. K. 
sz. ítélete. Takács szerint az iratok a Polgármesteri Hivatalban is elkallódhattak. 

203  A Hódmezővásárhelyi Levéltárban lévő Takács-fond 15. és 16. dobozában található a Dániáról készült diasorozat. 
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jelenséggel szemben szentimentálisak és gyöngék nem lehetünk, és szükség esetén karhatalommal és 
a legerélyesebb rendelkezésekkel is rendet kell csinálnunk.”204 
 Hódmezővásárhely szociáldemokrata képviselőjének legközelebbi felszólalására már Gömbös mi-
niszterelnök halála és Darányi Kálmán kormányfővé avanzsálása után került sor. 1937. február 9-én a 
városrendezésről és az építésügyről szóló törvényjavaslat vitája során hazánkat nyugat-európai orszá-
gokkal hasonlította össze. Dániában 1825-ben, Belgiumban 1838-ban, míg Angliában 1854-ben fogadtak 
el városrendezési törvényeket. A magyar törvényhozás ezen a téren is jócskán elmaradt. Takács sze-
mélyes tapasztalatai alapján kijelentette, hogy Dánia városain meglátszanak a törvény pozitív hatásai, 
nincsenek olyan égbekiáltó ellentétek a városok egyes részei között, mint Magyarországon. Szeged és 
Debrecen városképét rontják a kormányzat által engedélyezett nyomortelepek, a községrendezések 
viszont ötletszerűek és átgondolatlanok. A törvényjavaslat Takács szerint hézagpótló, ám elkésett.205

 1937. február 17-én a lisztforgalmi adó eltörléséről és a malomellenőrök hivatali visszaéléseiről in-
terpellált a pénzügyminiszterhez. Kérte a minisztert, hogy szüntesse meg a malomellenőrök zaklatása-
it, melyet a pékek és a kisebb malomtulajdonosok szenvednek el.206

 Március 9-én a mezőgazdasági érdekképviseletekről szóló 1926. évi XVIII. tc. kiegészítéséről és 
módosításáról szóló törvényjavaslat vitájában sérelmezte, hogy nagy a kormánypárti politikusok és 
a nagybirtokosok befolyása a kamarákban. Ez a javaslat az uradalmakat is beléptetné gazdatisztjeik 
révén. Reformra nem a nagybirtokosok, hanem a kisbirtokosok érdekében lenne szükség, akik a kama-
rákban a mezőgazdasági munkásság mellett egy-egy új kategóriát alkotnának. Fontos, hogy a tárgyalt 
javaslattal szemben a kamara számára nagyobb hatáskört kell adni, mert javaslatai nem találnak meg-
hallgatásra. Jelenleg 378 béresnek vagy 80 kisbirtokosnak lenne annyi joga, mint egy nagybirtokosnak. 
A mezőgazdasági munkásság csak a mezőgazdasági kamarákon és a törvényhatóságok mezőgazdasá-
gi bizottságain keresztül hallathatták szavukat. Vásárhelyen negatív irányba mentek a dolgok, amikor 
Kováts Jenőt kibuktatta a főispán a mezőgazdasági bizottságból. 

Kováts Jenő (MNL CSCSVL HL)

204   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 534. 
205   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XI. köt. 204–206. 
206   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XI. köt. 380–381. 
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 Takács ezután feltette a kérdést: Mi szükség van a nagybirtokosok kategóriájára a kamarán be-
lül, amikor Debrecenben 10, Vásárhelyen 4, Szegeden 1, Kecskeméten 9, és több városban 1 vagy 2, 
500 holdnál nagyobb birtokos – országszerte 1624 fő – él. A munkabérre kötött szerződések alapján a 
munkavállalók kiszolgáltatottsága nagy az uradalom felé, gyakorlatilag rabszolgaságban tartják őket. 
Helyzetüket a gyémántbányák rabszolgáihoz hasonlította, akiket gazdáik babbal tápláltak, azért, hogy 
kondíciójukat el ne veszítsék. Végül egyes családok (Mitykó János, Tóth Mátyás) példáján érzékeltette 
az uradalmi cselédség kilátástalan helyzetét. 
 Takács felszólalását Törley Bálint207 NEP-képviselő bírálta. Szerinte képviselőtársa keveset foglal-
kozott magával a javaslattal és önkényes a kiállása a közép- és nagybirtokosokkal szemben.208

 1937. március 27-én a pártközponthoz írt jelentésében Takács a szentesi tapasztalatait ismertette. 
A hatóságok számára feltűnt, hogy az ottani munkásotthonnak nincs lakhatási engedélye, az emberek 
mégis bejárnak, amiért Vajda Imre helyi párttitkárt 15 pengő bírsággal sújtotta.209 Március 15-én mintegy 
négyszáz szentesi munkás vörös szalaggal ellátott koszorúval érkezett a városi megemlékezésre. A 
rendőrtanácsos a vörös szalagot eltávolította a koszorúról, és kihágási eljárást indított azok ellen, akik 
kabátjukon vörös szalagot viseltek. Ifjabb Mikecz János, a szentesi szociáldemokraták egyik vezetője 
erre válaszul, március 16-ára, majd 21-ére – hatósági engedély nélkül – gyűlést hívott össze, amelyre 
válaszul a polgármester lepecsételtette a szentesi Munkásotthon helyiségeit, könyvtárát és irattárát 
pedig elkobozta. Mikeczet és egyik társát – visszaesőként – elzárásra ítélte a rendőri büntetőbíróság. 
Az információkat Takács magától a rendőrtanácsostól kapta, akinek tudomása szerint további gyűlé-
seket és Hódmezővásárhely bevonását is tervezik a szentesi szociáldemokraták. Takács tiltakozott a 
könyvek és az iratok elismervény nélküli lefoglalása miatt, mire a rendőrtanácsos ígéretet tett utólagos 
igazolás átadására. Az alispán viszont nem látta az akadályát, hogy újra kinyissák a Munkásotthont, 
azzal a kikötéssel, hogy a szakszervezet vagy a pártszervezet valamelyikét elköltöztetik onnan. Takács 
szerint a szociáldemokraták szentesi és csongrádi zaklatásában Kozma főispán keze lehet, akinek 
Vásárhelyen „is vannak hasonló szándékai, csak bennünket úgy látszik, későbbi időre halaszt.”210 
 Július 24-én a kereskedelem- és közlekedési tárca 1937/38. évi költségvetésének vitájánál a ma-
gyar vasutak állapotáról beszélt. A Békéscsaba–Szeged közötti állomások, benne Hódmezővásárhely is, 
rendkívül elhanyagoltak. A járműpark egy része idejétmúlt, megérett a cserére. A hódmezővásárhelyi 
állomás „nem méltó sem a városhoz, sem pedig az országhoz, és egyáltalán nem méltó a magyar állam-
vasutakhoz sem.” Olyan állapotban van az állomás, hogy oda senki sem teszi be szívesen a lábát. A bé-
késcsabai állomás ellenben túl pompás a többihez képest. A MÁV-nak kötelessége a vasútállomásokat 
renoválni. A közutak is szörnyű állapotban vannak, Vásárhelyen és országosan egyaránt. (Takács éppen 
az ügyben illetékes Bornemisza Géza miniszter balesetét hozta fel példaként.) Az útjavítások egyben 
munkaalkalmakat is teremtenének. A következő fontos kérdés a vásárhelyi törvényhatósági utak hely-

207   Törley Bálint, csantavéri (1885–1940) politikus, 1935-től Dunavecse és térsége kormánypárti országgyűlési képviselője, 1938-
tól haláláig kereskedelemügyi államtitkár. Nagybátyja Törley József (1858–1907) pezsgőgyáros.

208  Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XII. köt. 105–111. 
209   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 551–552. 
210   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 557–559., 559. 
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zete. Ezzel kapcsolatban az utak nagyobb részének állami kezelésbe vétele jelenthet megoldást Takács 
szerint.211

 Takács fellépése nyomán pártja határozatot fogadott el arról, hogy vidéki szervezeti felépítését 
átalakítja. A Tiszántúli Titkárság élén, Erdei Istvánnal együtt járják a tiszántúli falvakat, városokat, és 
tájékozódnak a munkásság szervezettségének helyzetéről, a pártszervezetek kiépítettségéről. Takács 
az 1937. évi orosházi, mezőberényi, szentesi és szarvasi letartóztatások idején védelmébe vette a rabo-
sított aktivistákat, akik között kommunisták is voltak. A belügyminiszterhez fordult és a parlamentben 
is felszólalt érdekükben.212 Erre alkalmat a május 26-án, a belügyi tárca 1937/38. évi költségvetéséről 
tartott parlamenti vitanap nyújtott alkalmat. Ekkor Takács Ferenc a hatóság embereinek, „alantas kö-
zegeinek” az egyszerű emberekkel szembeni fölényes, lekezelő bánásmódját, kimondatlanul a „csen-
dőrpertut” kifogásolta beszéde elején. Felhívta a figyelmet, hogy a közegeknek udvariasan kell bánni, 
még a bűnügyekkel vádolt személyekkel szemben is, mert ezt írja elő a csendőrség szolgálati szabály-
zata is. Ehelyett mindennaposak az ügyfelek vagy vádlottak letegezései, a durvaságok és ütlegelések. 
Példaként az 1937. május 1-jei dalos munkásfelvonulás két letartóztatott résztvevőjének esetét emlí-
tette. A csendőrjárőr az őrsön mindkettőt többször felpofozta, majd kényszerítette őket, hogy egymást 
pofozzák. Szentesen is hasonló a helyzet, itt még a református főgondnok is védelmére kelt a rendőrök 
által meghurcolt munkásoknak. Ezeket a kirívó eseteket ki kell irtani és az elkövetőket el kell távolítani 
a karhatalmi szervek kötelékéből. 
 A csendőrség házkutatásai gyakran szabálytalanok és törvénytelenek, mert nem készül róluk jegy-
zőkönyv. Kifogásolta még Jánoska Tibor rendőrtanácsos munkásságát is, aki – Takács szerint – a nyi-
las atrocitások megelőzéséért nem tett meg semmit, de a baloldali gyűlések betiltásában jeleskedett. 
Úgy látta, hogy a rendőrtanácsos idegbeteg ember benyomását kelti, ezért az ügyében kérte a belügy-
minisztérium intézkedését.213

 Beszámolói országos szinten a Népszavában, helyi viszonylatban a Jövő Útjában és a Nagy Magyar 
Alföldben jelentek meg, de a Vásárhelyi Reggeli Újság és a Vásárhelyi Újság is rendszeresen hírt adott 
tevékenységéről. 1936. október 4-i beszámolóját frakciótársai, Kéthly Anna, Peyer Károly és Kertész 
Miklós jelenlétében tartotta. A vendégek között az ekkor épp Vásárhelyen időző Móricz Zsigmond is 
részt vett. Takács beszédében kitért arra, hogy sem a hitbizományi, sem a telepítési törvényjavaslat 
elfogadásával nem történtek meg a remélt változások a földbirtok-politikában, mert maradt a földbir-
tok helytelen és aránytalan eloszlása, valamint a nemzeti jövedelem igazságtalan felosztása. A Falusi 
Kislakás Akció során elkészült házak törlesztési részletei magasak a kisemberek számára, valamint az 
OFB által kiosztott földek drágaságára hívta fel a figyelmet. Tapasztalatai szerint a FAKSZ-házak tör-
lesztési összegei magasak, és az ebben érdekelt kisemberek (köztük számos hadigondozott) könnyen 
tönkre mennek. A helyzet megnyugtató megoldása helyett politikusaink Münchenbe repülgetnek. A hú-
sosfazékért folyó tülekedés helyett tiszta választást kell tartani és meg kell törni a kartellek hatalmát. 
Ezután olyan tökéletes földreformot kell megalapozni, amely során azé lesz a föld, aki megmunkálja. 

211   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XIII. köt. 552–553. 
212   Pintér István, 1980. 70. 
213   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XIII. köt. 653–654.
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 Dániai tapasztalatai alapján kifejti, hogy öntözőműveket és csatornákat kell létesíteni az országban. 
A dán munkások életszínvonala három-négyszerese a magyarénak. Ott nincs rongyos ruhájú ember. Az 
ottani arcokról az egészség és az életkedv sugárzik, nem pedig a fásultság és a fáradtság. Szerinte 
tudatlan ember nem lehet jó szocialista, és a magyar nép számára sürgeti a választójog kiszélesítését. 
Végül – Ady Endrét idézve – „szerezzük vissza a nagyuraktól az elkockázott Magyarországot”. 
 A következő szónok, Kéthly Anna a vidéki lakosságot sújtó nyomorral és betegségekkel foglalkozott, 
utána Kertész Miklós a kislakásépítést és a nyomor felszámolását követelte. Peyer Károly külpolitikai 
elemzéssel felérő előadása során arról beszélt, hogy „bolsevista veszély nincs, ez csak a spiclik fejében 
van.”214 
 1937. május 31-én Takács képviselte pártját a Földművelésügyi Minisztérium költségvetéséről szóló 
vitában. Ismertette a mezőgazdaságból élő emberek nehéz helyzetét és a birtokviszonyokat. Orszá-
gosan jellemző az életképtelen kisüzemek túltengése. Hódmezővásárhelyen 11.489 birtokost tartottak 
nyilván 1936-ban, akik közül 6294-nek 5 kat. holdnál kisebb törpebirtoka van, míg 4.768 kisbirtokosra 
(5–50 kat. hold) összesen 74.991 kat. hold földterület jutott. A földbirtokosok művelési formái elmara-
dottak a tőke hiányában. A kisebb birtokosok nem képesek munkást fogadni, mert nincs miből fizetni 
őket. A szakmai irányítást a mezőgazdasági kamarákra kell bízni, ezzel kapcsolatban a Kecskeméti 
Mezőgazdasági Kamara szerepét emelte ki. Takács a továbbiakban arról beszélt, hogy hiányosak a ta-
lajismereti kérdések. Dániához képest Magyarországon ritkán folynak talajvizsgálatok. A tanyai oktatás 
hiányosságáról szólva közölte, hogy több tanítót tanyára helyeznek, akik sérelmeiket a gyermekeken 
élik ki. Takács szerint helytelen, ha női tanítók oktatják gyakorlati ismeretekre a tanyai gyermekeket. 
 Takács Ferenc szavaira a kormánypárt részéről Lossonczy István reagált. A képviselő cáfolta Ta-
kács azon állítását, mely szerint a Hangya Szövetkezet 150 mázsa, 5 kat. holdon termett kamillát nem 
vett át. A dévaványai Hangya Szövetkezet példáján bizonyította, hogy ha a vezetőknek szándékában áll, 
akkor a szövetkezet a gyógynövények begyűjtése, felvásárlása terén is fontos munkát végezhet.215

 Június 4-én érdekes epizódra figyelhettek fel a képviselőház ülésén résztvevők. A kormánypárthoz 
tartozó Haám Artúr216 képviselő (– a maga és pártja szemszögéből – ekként) méltatta Takács Ferenc 
munkásságát: „(…) Most három éve hallottam Takács Ferenc igen tisztelt képviselőtársamnak egyik 
beszédét, amikor ő Hódmezővásárhelyről, vidékről, a Tisza partjáról felkerült ide Budapestre és megje-
lent a képviselőházban. Pár nappal ezelőtt ugyancsak hallottam itt Takács Ferenc képviselőtársamat. 
Méltóztassanak elhinni, hogy valami Tisza-parti vadvirágillatot, valami földszagot éreztem és láttam az 
ő beszédében, s nem tudtam elhinni, hogyan és miképpen ülhet ő azon az oldalon, amikor teljesen más 
mentalitású, teljesen más érzésű, mint a pártjához tartozó többi képviselő. Takács képviselő úr soha-
sem mondotta egyszerűen csak úgy, hogy ország, hanem mindig azt mondta, hogy Magyarország, úgy-

214   Jövő Útja, 1936. október 9. 1–2. Takács Ferenc beszámolója.
215   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XIV. kötet. 18–22. 
216   Haám Artúr (1881–?) nagycsákányi (Vas vm.) születésű földbirtokos, gr. Károlyi Imre uradalmának segédtisztje, majd főintéző-

je. 1923-tól, mintagazdaként saját, diósdi birtokát irányítja. Tagja a Fejér megyei törvényhatósági bizottságnak, elnöke az Érdi Kaszinó-
nak és a Polgári Lövészegyletnek, igazgatója az Érdi Takarékpénztárnak. 1935-től Adony országgyűlési képviselője (NEP). A háború után 
népbíróság elé állították. Az 1950-es évek elején Budapesten élt. Róla: Országgyűlési Almanach 1935–1940., 1935. 278. 
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hogy szívesen mentem volna át és átkarolva hoztam volna őt ide erre a pártra, ahová az én megítélésem 
szerint való, mert ő színtiszta magyar ember, aki igenis együtt tud dolgozni a magyar polgárokkal.”217

 Június 5-én az állami költségvetés vitájában ismét szót kapott Takács Ferenc. Ekkor kifejtette, 
hogy a kormánypártoknak nem volt komoly intézkedése a válsággal szemben. A feudális állapotok tart-
hatatlanok, a másfél holdas törpebirtok-átlag nevetségesen megalázó. A súlyos adók egyenes követ-
kezményeként a lakosságot végrehajtási invázió is sújtja. 
 A választójog titkossá tételét és kiszélesítését is szorgalmazta. Nem érti, hogy a kormány miért te-
kinti éretleneknek a falvak és tanyák lakóit a titkos választásra. Tiltakozott amiatt, hogy akadályozzák 
a hatóságok a Népszava terjesztését, és egy kalap alá veszik a szocdemeket a szélsőséges kommunis-
tákkal. Elmondása szerint több főszolgabíró is a lap postai terjesztését javasolta. Emellett akadályokat 
gördítenek szervezkedéseik elé is. Takács itt egyfajta egységet hozott létre a baloldal és a szélsőjobb 
között, mert az utóbbiak képviselője, Rajniss Ferenc is kifogásolta közbeszólásában, hogy a szélsőjobb-
oldali lapokat is elkobozzák. 
 A pártszervezést is folyamatosan akadályozzák a hatóságok Takács tapasztalatai szerint. Kisúj-
szálláson 25 alkalommal próbálták meg létrehozni a helyi SZDP-szervezetet, de egyszer sem engedték. 
Másutt a gyűléseken résztvevőknek fejenként 25 pengős bírságot kellett fizetni. Ennek kapcsán kije-
lentette: méltatlan a néphez az az elbánás, melyben részesítik. Hiányzik a magyar parasztság a ma-
gyar politikai életből. Hazánkban Nyugat-Európához képest 70 évet késett a választójog bevezetése és 
ezért káros közszellem alakult ki. „Csak a demokrácián keresztül felnevelt nép lesz alkalmas az ország 
kormányzására és csak ilyen nép nem tesz majd minden elhibázott dologért kormányzati tényezőket 
felelőssé” – hangoztatta.218

 Június 15-én az öntözőgazdálkodás előmozdításáról szóló törvényjavaslat vitája során Takács 
szégyenteljesnek nevezte azt a kormányzati ötletet, mely szerint munkatáborokat kellene létrehozni. 
Ugyanakkor célszerű lenne ínségmunkásokat is bevonni az öntözési munkálatokba. Takács beszédét 
helyeslő közbeszólásaival „földije”, Kun Béla is nyomatékosította. A baloldali képviselő előadta, hogy 
1900-ban hozott a parlament egy törvényt az öntözéses gazdálkodás támogatásáról, de ezt nem si-
került végrehajtani. A legszegényebb talajokon élő emberek a legszorgalmasabbak. Aki Kopáncson 
megél, az megél bárhol a világon Takács szerint. Mivel a bolgárkertészet részére nincs megfelelő kép-
zett munkaerő, ezért az öntözéses gazdálkodás elsajátításához szükséges képzéseket a gazdasági 
egyesületeknek kellene országszerte koordinálni. Az állatállomány folyamatos csökkenésére is felhívta 
a figyelmet: sertésből, juhból és szarvasmarhából is mintegy egymillióval kevesebb volt 1937-ben, mint 
a korábbi időszakban. Az állatállomány minőségi feljavítása éppen a csökkenő tendencia miatt ütközik 
nehézségekbe. A föld trágyázását is gyakrabban kellene elvégezni, ez azonban a műtrágya magas ára 
miatt lehetetlen. A megoldást a feldolgozó-üzemek létesítése, az utak karbantartása és jobb kihasz-
nálása, valamint megfelelő szakmunkásréteg kiképzése jelentené. Darányi Kálmán – földművelésügyi 

217   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XIV. köt. 287. 
218   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XIV. köt. 340–345.
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miniszteri minőségében – Takács szavaira reagálva megjegyezte, hogy egymillió pengőt különítettek el 
propaganda célokra és munkások képzésére.219

 1937. november 9-én az első világháború tűzharcosainak támogatásáról szóló törvényjavaslat vitája 
során Takács felhívta a figyelmet arra, hogy ezt a kérdést a törvényhozás nélkül is el lehetett volna már 
rég intézni. Természetesnek kellett volna lenni, hogy azok az emberek, akik „hátsó gondolatok nélkül” 
teljesítették kötelességüket a különböző frontokon, és tagjai voltak a harcoló csapatoknak, élvezniük 
kell a társadalom megbecsülését a háborút követő időszakban is. A háborúról így vélekedett: A magyar, 
a színmagyar csapattestek, a magyar katonák hátrányos helyzetben voltak a hadseregben, nemcsak a 
szövetséges hadseregeknél, hanem még a monarchián belül is. Az 1914-es galíciai és szerbiai visszavo-
nulás idején Takács szavai szerint „szédületes pocsékolása folyt a magyar életnek és a színmagyar csa-
pattesteket, a legkiválóbb embereket áldozták fel bizony sokszor meggondolatlanul… sokszor tervek 
és komolyabb előrelátás nélkül.” Ugyanakkor kijelenti, hogy „azokat a hibákat, amelyeket elkövettek, 
még mindig helyre lehet hozni és nem lehet magunkat azzal mentegetnünk, hogy idejét múlta ez a 
kérdés.” A katonák választójoga kapcsán kiadott miniszterelnöki nyilatkozat alapján sok jóra nem lehet 
számítani. A katonákra és feleségeikre is ki kellene terjeszteni a választójogot. Fontos feladat még a 
hadikölcsönök valorizálása, nagyobb adókedvezmények biztosítása, valamint a tűzharcosok adóssá-
gainak rendezése. A tűzharcosok szervezeteitől a munkások jelentős része távol tartja magát, holott 
fontos lenne, hogy ezek a szervezetek a békének legyenek harcosai.220

 1937. november 16-i, az MSZDP Központi Titkársághoz küldött beszámolójában Takács közli, hogy 
néhány nappal korábban felkereste Kozma György főispánt, hogy miként vélekedik a Hódmezővásárhe-
lyen tartandó kerületi értekezletről. Kozma nem rejtette véka alá: nem lelkesedik érte, és nem helyesli, 
hogy Takács és elvtársai Vásárhelyre csődítik az Alföld egy részének falusi küldötteit. Ellenkezésének 
oka, hogy ő a Bethlen-Peyer paktum alapján úgy véli: a szocdemeknek semmi közük sincs a falvak la-
kosságához. (Megemlíti itt, hogy) Szentesen 1937. december 12-ére tervezték a Munkásotthon avatását. 
221 Az év végén kísérletet tett a mindszenti pártszervezet újjászervezésére, 1938. januárban pedig jelen 
volt és előadást tartotta csongrádi pártszervezet beszámoló és tisztújító közgyűlésén.222

 December 15-én a távollévő Györki Imre helyett Takács Ferencre várt az a feladat, hogy Eszter-
gályos János mentelmi ügyében pécsi képviselő- és párttársát megvédje. Esztergályos a Népszava 
hasábjain védelmébe vette és méltatta Féja Gézát, illetve Viharsarok című könyvét. Takács szerint Féja 
esete is bizonyítja, hogy jaj annak, aki a nagybirtokhoz nyúl. A Békés megyei főispán előszobájában lévő 
grafikonok is Féjának a magyar társadalom megdöbbentő helyzetére vonatkozó állításait igazolják. A 
gyulai református fiatalok gyűlésén is megállapították, hogy Féja megdöbbentő, de igaz és hiteles ada-
tokat közölt a megyében előforduló gyermekhalandóságról és TBC-megbetegedésekről. A hatóságok a 
Viharsarok miatt Féját bűncselekménnyel vádolták meg, míg Esztergályosnak bűncselekmény feldicsé-
rése miatt függesztették fel mentelmi jogát.223

219   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XIV. köt. 472–475.
220   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XV. köt. 315–317.
221   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 572. 
222   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 574–575.
223  Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XVI. köt. 343. 
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 Ugyancsak december 15-én interpellált Takács az összkormányhoz a mezőgazdasági munkásság 
lakásviszonyai tárgyában. A lakásviszonyok terén évszázadok óta alig tapasztalható változás. A leg-
több ember azért épít rossz minőségű, egészségtelen lakásokat, mert nincs pénze korszerű, minden 
alapvető igényt kielégítő lakóház létesítésére. A háború után, a FAKSZ vette kezébe a falusi kislakások 
építését. 1929 után megtorpant a kislakásépítés. 1933-ig csökkent az építkezések száma, majd 1933-tól 
növekedett. A lakószoba-szaporulatot vizsgálva 1936-ban 31 369 új házasság köttetett, míg lakószoba 
30 043-mal lett több az előző évihez képest a Takács által idézett statisztikai adatok szerint. 
 Interpellációja második részében tudatja képviselőtársaival, hogy Kozma Miklós még belügyminisz-
terként Vásárhelyre látogatott, ahol maga is megtapasztalhatta a lakosság legszegényebb rétegeinek 
nyomorúságos helyzetét. Kozma megígérte, hogy támogatja a város lakásépítési szándékát. Hama-
rosan azonban változás következett be a Belügyminisztérium élén. Kozma utódja (Széll József) még 
csak nem is válaszolt a vásárhelyiek e tárgyban hozzá intézett feliratára. A cél az lenne, ha a korszerű 
mezőgazdasági építése érdekében adómentessé tennék a mezőgazdasági munkásoknak és családtag-
jaiknak kiadott két szobából álló lakásokat is.224

 Takács Ferenc soron következő felszólalására a téli szünetet követően, 1938. február 15-én került 
sor. Itt bírálat tárgyává tette a cukor gyártásának és eladásának tárgyában Londonban, 1937. május 26-
án kelt nemzetközi egyezményt, amelynek becikkelyezése, azaz törvényesítése ekkor vált aktuálissá a 
kormány számára. A megszavazás előtt álló javaslatot nem fogadta el, mert erkölcstelennek tartotta 
azt a cukorgyári munkások elkeserítő helyzete miatt. Ebben az egyezményben Dánia és Ausztria sem 
vett részt, pedig ott nagyobb a cukorfejadag, mint hazánkban. Az alacsony hazai cukorfejadagot Boros 
Margit, Kerék Mihály és Szabados Mihály kutatási eredményeire, valamint a Magyar Statisztikai Szemle 
adataira hivatkozva szemléltette. A magántulajdonban lévő kilenc magyar cukorgyárat állami tulajdon-
ba kellene helyezni, valamint intézkedéseket kell tenni a magyar lakosság fogyasztóképesebbé tétele 
érdekében. 
 1937-ben biztosra mondható, hogy Takács Ferenc volt a vezéralakja a központi vezetést élesen kri-
tizáló, az attól eltérő utat kereső vidéki szocdem funkcionáriusoknak. Szövetségesének tekinthető az 
időközben Debrecenbe helyezett Erdei István mellett Kiss Roland, Tolnai József, vagy éppen Reisinger 
Ferenc. A bírálatra megvolt minden okuk, mert a fővárosi vezetők, ahelyett, hogy támogatták volna Ta-
kácsot és elvtársait az őrizetbe vett vidéki párttagok érdekében tett intézkedéseik során, legtöbbször 
csak megrótták őket a hivatalos politikai irányvonaltól való eltérés, illetve a párttagdíjak elmaradása 
miatt.  Takács talán emiatt is szorgalmazta a szorosabb kapcsolatfelvételt a szintén ellenzéki, Eckhardt 
Tibor225 vezette Független Kisgazdapárttal, melynek egyik képviselője ekkortájt Dinnyés Lajos későbbi 
miniszterelnök. 1938 őszén Takács megbízást kapott Mónus Illéstől, hogy a következő évi pártkongresz-
szusra dolgozzon ki és terjesszen elő egy reformjavaslatot. Munkájában többek között Bresztovszky 
Ede (1889–1963), a Népszava szerkesztője, valamint Erdei István is segítette. 

224   Az 1935. évi április hó 27-ére hirdetett képviselőház naplója XVI. köt. 382–383.
225   Eckhardt Tibor, pozsonyi (1888–1972) makói születésű ügyvéd, politikus. 1919-ben kapcsolódott be a politikába a szegedi 

ellenforradalmi kormány sajtófőnökeként. Az 1920-as évek végéig Gömbös Gyula párthíve, 1931-től az ellenzéki Független Kisgazdapárt 
parlamenti frakcióvezetője (pártvezére). 1940-ben az USÁ-ba emigrált, ahol aktívan részt vett a magyar emigráció politikai életében. 
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 Vass Vilmos így fogalmazott Takácsék memorandumáról: „Az MSZDP gondjait szaporította az 1938 
novemberében már nyíltan jelentkező pártfrakció, amely Takács Ferenc képviselőnek és Bresztovszky 
Edének, a Népszava főszerkesztő-helyettesének a híveiből állt. (…) Takácsék mögött több vidéki vezető 
állt. A kifogások lényege az volt, hogy a vidékiek úgy érezték, a párt elhanyagolja, mellőzi őket, nincs 
igazán szavuk a legfelső irányításban, hiába várnak segítséget a központtól.” Emiatt „…a tömegek bi-
zalma megingott a pártban”.   Vass azonban elismeri, hogy „…a változtatás szándékát – személyi törek-
véseken túlmenően – a párt féltése is motiválta.”226

 A beadvány elkészítésénél Peyer Károllyal is egyeztetett, aki javasolta, hogy az Internacionáléból 
való kilépésről szóló részt hagyja ki. Javaslatai között szerepelt a régi pártvezetőség lemondása és 
helyette egy öttagú ideiglenes vezetőség vinné az ügyeket, melyben két-két régi vezető és képviselő, 
valamint egy szakszervezeti vezető is részt venne. Második pontban javasolta, hogy el kell hagyni a párt 
nevéből a „Magyarországi” címet, és „kifejezésre kell juttatni, hogy mi magyarok vagyunk.” A párt címé-
ben azt is ki kell fejezni, hogy a parasztsággal közösséget vállalnak. Javaslatai az új pártnévre: Magyar 
Munkások és Parasztok Szocialista Pártja vagy Magyar Munkás és Parasztpárt. Harmadik pontként – 
talán ez váltotta ki a legnagyobb vitát – felvetette: „Hűséget fogadunk Magyarország kormányzójának, 
a magyar függetlenség és a magyar alkotmány legfőbb őrének.” Ugyanakkor, mintegy megnyugtatásul 
leszögezte, hogy továbbra is ragaszkodik a párt az általános és titkos választójogon alapuló, demokra-
tikus népképviseleti rendszerhez. 
 Takács emlékiratának ötödik pontja utópisztikus célokat fogalmaz meg: a jogos területi igények-
nek minden irányban történő kielégítése után békés együttműködést szeretne valamennyi közép-eu-
rópai néppel. „Hisszük, hogy a szocializmus és a magyar szabadságeszme az eljövendő közép-európai 
egység kovásza lesz” – fogalmazott. 
 Az utolsó két pontban javasolja, hogy a rendkívüli pártkongresszus küldjön ki bizottságot azzal az 
utasítással, hogy tizenöt nap alatt dolgozzon ki részletes akcióprogramot, amely részletesebben szólna 
a földkérdésről, az ipari és mezőgazdasági szociálpolitikáról, a szellemi foglalkozásúak érdekvédelmé-
ről, a szövetkezeti kérdésről, az önkormányzatiságról, illetve a kultúrpolitikáról, benne a népnevelésről. 
Végül ismételten felhívja a figyelmet a pártvezetés felfrissítésének szükségességére.227 Az 1939. január 
29-i XXXII. kongresszuson a beadványt lesöpörték az asztalról, és többen – köztük a zsidó származású 
vezetők kényszerű lemondása után megerősödött hatalmú Peyer Károly – rosszallásukat fejezték ki 
Takács felé, illetve, ahogy Marjanucz László fogalmaz: Takács-ellenes közhangulat alakult ki.228 Ez az 
ügy nem jött jól Takács Ferenc számára a választások előtt. Feltételezhető, hogy Karácsonyi Ferenc a 
kongresszuson történtekről értesülve kezdte meg intrikáit Takács ellen. 

226   Vass Vilmos, 1999. 93.
227   Takács Hódmezővásárhelyen, 1938. november 16-án kelt memorandumát és a Kossa Istvánhoz írt, november 29-én kelt levelét 

lásd: PIL 658. f. 5/202. ő. e. Idéz belőle: Pintér István, 1980. 174. 
228   Pintér István, 1980. 184.; Marjanucz László: Egy szociáldemokrata politikus pályája. Délmagyarország, 1983. december 10. 8. 
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Takács Ferenc dániai tanulmányútja

Takács Ferencnek országgyűlési képviselőként lehetősége nyílt a helybeli társadalmi, gazdasági és 
kulturális viszonyok tanulmányozása céljából hosszabb utazást tennie Európában. A választása Dániára 
esett, amelynek fővárosába, Koppenhágába 1936. szeptember 10-én indult vonattal és huszonöt órás 
utazást, mintegy 1500 kilométert maga mögött hagyva érkezett meg. Utazásának motívumát az alábbi 
levelében árulja el: 

„Dánia

A háború alatt került a kezembe az első könyv Dániáról. Az óta állandóan foglalkoztat ennek a földmű-
velő országnak az élete. Példaképpen sokszor magam elé állítottam. Miért ne lehetne a mi kis orszá-
gunk is olyan boldog, hiszen még megcsonkítva is kétszer akkora, mint a Dán Királyság.
 Most végre itt ülök a dán fővárosban. Huszonöt órán át voltam vonaton és amikor végig gondolom 
újra a látottakat, alig érzem magam fáradtnak. 
 Az út legnagyobb részén záporesők verték a vonat ablakát. Olyankor az utasok bosszúsan lapoznak 
az újságokban, könyvekben. Este 11 óra után Berlinben értünk szárazra. Csodálatosképpen ott nem 
esett. Az Anhalter Bánhof-on [sic!] hatalmas vörös zászlók fogadják az érkező utasokat. A vonathoz 
zeneszóval barna inges öreg legények menetelnek, mindegyiknek a vállán vörös zászló, bal karján vörös 
szalag. Gondolom Nürnbergbe igyekeznek a nemzeti szocialista pártnapra, vagy csak a békés polgá-
rokat emlékeztetik a bolsevista veszedelemre. Az erőteljesen kihangsúlyozott, tobzódó vörös színek 
láttán arra gondoltam, hogy ennek a mozgalomnak aligha van több köze a nemzeti gondolathoz, mint-
hogy a vörös zászlók és karszalagokon horogkereszt is van, de az meg fekete. A vörös színt meg kellett 
hagyni, különben senki sem hinné el, hogy ez a mozgalom forradalmi és főleg forradalmi változásokat 
akar. 
 A vörös színek feltűnő viselése dacára még külön is hangsúlyozta Hitler a nürnbergi pártnapra, 
hogy Németországban nem polgári uralom van, hanem nemzeti szocialista. És ennek a „nemzeti-szo-
cialista” uralomnak nem az a fontos, hogy több vagy kevesebb vaj jut-e és a tojás szűkesen van-e, ha-
nem a széles néprétegek munkához juttatása. Akinek azután nem jut munka, azt behívják katonának.  
Egyébbként [sic!] újjabb [sic!] négyéves tervet kapott a német nép.  
 Ma reggel napfényes időben hagyta el a vonat Berlint. Varnemünde és Gedser között a Keleti-tenger 
hullámai is ragyogtak a napsütésben, csak a csípős észak-keleti szél emlékeztetett szeptemberre és 
arra, hogy nem Siófokra megy a hajó. 
 Két órán át himbálják a hajót Gedser-ig a hullámok, és már a dán szárazföldön robog a vonat. Miben 
sem különböznek a kocsik, csak a III. osztályon fapadok helyett bőrülések vannak és a folyósón üveg-
ben ivóvizet is talál az utas. 
 A dán föld lankás, szelíd hajlású dombos, talán Fejér megye egy részéhez hasonlíthatnám. Tanyák 
fehérlenek a hajlatokon. Majdnem azt mondhatom, kis fehér házak, csak nem kicsik, hanem nagyok. 
A dán földművesek háza más, mint az alföldi tanyák. Itt-ott elkésve még csépelnek. Egyébbként még 
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folyik a szántás és porhanyítás, az egészen frissnek látszó szántást, kereszt irányban újra szántani 
kezdik. Répa földek zöldelnek. Buja legelőkre tehenek vannak kipányvázva; sorba, hat, nyolc, néhol 20-
30 darab is. Este 6 óra felé már a tejeskannákat is kihozták és künn a mezőn fejik meg a teheneket. A 
határtól Kopenhágáig csak sötét vörös teheneket lehetett látni árnyalati különbségekkel. 
 Meg tudtam figyelni, nagyon sok a szélmotor a régifajta szélmalom mellett. Rengeteg egynemű ba-
romfi a tanyaudvarokon, vagy a kerekes tyúkházak mellett a tarlókon. Sűrűn vannak a falvak is. Vakolt 
házakat alig látni. Vörös színű téglából, hézagolva vannak a falak, ez kissé komorrá teszi a házakat, 
különben ezek paloták a mi falusi népünk házaihoz képest. 
 Még világos van, amikor a találomra kiválasztott szállodához elvisz az autó. Nehezen boldogulok. 
Egy szót sem tudok dánul. De mégis már 7 óra után lent járok az uccán, a csodálatos szépségű fény-
reklámokban gyönyörködök. Ezerszámra állanak a járda széléhez támasztva a kerékpárok. Ügyesen 
cikáznak fiúk-leányok az aránylag keskeny uccákon az autók között. A kerékpárokon a lámpa inkább 
csak jelkép is, hiszen így sem tud versenyre kelni a fényárban úszó uccával.
 A Szociáldemokrata Párt könyvkereskedésében még tudok papírt vásárolni, hogy megírjam ezt a 
levelet több mint 1500 kilométerről a fehér tanyák fővárosából a fehér tanyák városába. 

Koppenhága 1936. szept. 10. 

Takács Ferencz” 

 Takács, mint leveléből kiderült, már útközben igyekezett megfigyelni és tanulmányozni a számára 
eddig legfeljebb olvasmányaiból ismert vidéket, továbbá következtetéseket levonni a számára eddig 
ismeretlen jelenségekből. A Berlinben látott nemzetiszocialista masírozás kapcsán kiemelte, hogy Hit-
ler állama a széles néprétegek munkához juttatását tartja egyik legfontosabb céljának. Dániában a 
téglából épült tanyák rendezettsége, szabályszerűsége volt az a tényező, amely elsőként felkeltette 
figyelmét. 229

Takács Ferenc országgyűlési képviselő munkája 
a törvényhatósági bizottságban

Takács Ferenc parlamenti mandátuma megszerzése után nem hagyta cserben a választópolgárokat, 
hanem ebben a testületben is tovább küzdött értük. Parlamenti képviselőként tekintélye növekedett 
azáltal is, hogy egy sor bizottságba és választmányba tagként delegálta a törvényhatósági bizottság. 
A törvényhatósági bizottságba bekerült szociáldemokrata politikusok (Karácsonyi Ferenc, Szőke Imre, 
Oláh Mihály stb.) is egyre aktívabban szerepeltek a közgyűléseken: Takács ösztönzésére interpellálták a 
polgármestert, vagy éppen indítványokat terjesztettek elő. Tagja lett például a kijelölő választmánynak, 

229   MNL CSCSVL HL TF 11. d. 1936. évi iratok.
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amely választások esetén a fellépő jelöltek személyének elfogadásáról vagy elutasításáról döntött, az 
igazoló választmánynak, a mely a megválasztott országgyűlési képviselők, polgármester, illetve tör-
vényhatósági bizottsági tagok mandátumát hagyta jóvá. Ezen kívül bekerült az összeférhetetlenségi 
bizottságba, amely a megválasztott tisztségviselők esetleges összeférhetetlenségét volt hivatva meg-
állapítani.230

 Ekkor már egyértelmű, hogy Takács számított a vásárhelyi szociáldemokrata mozgalom első em-
berének és a párt politikai irányvonalát ő határozta meg. Politikájának lényege, hogy az ellenfelekkel 
szemben korrekt magatartást kell tanúsítani, mert cserébe így várhatnak tőlük eredményeket. Takács 
és pártja éppen ezért nyújtott békejobbot a szociáldemokraták vásárhelyi sikerébe belebukó Farkas 
Béla főispán utódjának, aki viszonzásként megígérte, hogy tartózkodni fog a szociáldemokratákkal 
szembeni indokolatlan szigortól.
 Az 1935. szeptemberi, ún. évnegyedes közgyűlésen vetette fel először Takács „az öntözésre való 
berendezkedés” ügyét. Adatokkal támasztotta alá, hogy Vásárhely határában szükséges lenne korszerű 
öntözőrendszert kiépíteni, és a kultúrmérnöki hivatal is készített már terveket az ügyben, és ekkor sze-
melték ki Lúdvárt a megvalósítandó vízmű helyszínének. Kérését, miszerint írjon feliratot a közgyűlés 
az öntözőrendszer ügyében, a főispán javaslatára a közgyűlés is támogatta. Az ügy nem haladt valami 
gyorsan, ezért Kenéz Tamás (1865–1941) kútfúrómester, bizottsági tag 1937-ben gyakorlatilag megismé-
telte Takács korábbi indítványát. Itt már pártállástól függetlenül 49 képviselő írta alá a polgármesterhez 
címzett beadványt és az újbóli feliratot követően kezdődött csak meg az építkezés, miután a kormány 
és Kállay Miklós öntözésügyi kormánybiztos is áldását adta a vízműre, amely a háborúig jórészt elké-
szült ugyan, de avatására csak 1947-ben került sor.231

 Az első igazi erőpróbának az 1935 decemberében sorra kerülő polgármester-választás számított. 
Égető Ernő tanácsnok arról tájékoztatta a törvényhatósági bizottság tagjait, hogy összesen nyolc je-
lölt jelentkezett be a polgármesteri székért, név szerint dr. Beretzk Pál tb. tanácsnok, dr. Csáky Lajos 
tiszti főügyész, Endrey Béla polgármester-helyettes, dr. Fejérváry Bertalan tanácsnok, dr. Hollósi Antal 
ügyvéd, vitéz dr. Lénárt János ügyvéd232, dr. Nagy Gábor főjegyző és dr. Simon József tanácsnok.233 
Közülük Csáky és Endrey számított a legesélyesebbnek. A választás idejére leveldi Kozma György234 
főispán – Kozma Miklós belügyminiszter fivére – vezetésével kijelölő választmány alakult, amelynek 

230  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Bizottságának iratai. A Kijelölő Választmány iratai (IV. B. 1402. j.)
231   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Törvényhatósági Bizottságának iratai. Jegyzőkönyvek. (Mellékletek: Hódmezővá-

sárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 1.296/1935.) Takács Ferenc indítványa: 205/1935 (IX. 24.), Kenéz Tamás indítványa: 
124/1936. (VI. 27.), 8/1937. (III: 3.) Az utóbbi indítványt Kenézen kívül mások mellett Takács Ferenc, Kun Béla, Lénárt János, Kruzslitz 
Flórián és Koller István is aláírta. 

232  Lénárt János, vitéz (1883–1954) ügyvéd, politikus, 1939 és 1944 között a Magyar Élet Pártja egyik hódmezővásárhelyi ország- 
gyűlési képviselője. A kormánypárt mérsékelt képviselőihez tartozott. Róla bővebben lásd: Makó Imre: Lénárt János, vitéz. In: Hódme-
zővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja, 93–97.

233  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Törvényhatósági Bizottságának iratai. Közgyűlési jegyzőkönyvek 229/1935. (XII. 9.) 
234  Kozma György, leveldi (1888–1945) jogász, politikus. 1933-tól 1935-ig Zemplén vármegye, 1935. május 22. és 1938. március 18. 

között Csongrád vármegye és Hódmezővásárhely főispánja. Róla bővebben lásd: Varsányi Attila: Kozma György. In: Hódmezővásárhely 
Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja. 204–208.
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tagjaivá a főispán névrokonát, vitéz dr. Kozma György235 királyi közjegyzőt, Temesváry Imre236 ország- 
gyűlési képviselőt, valamint Dietrich Lajos bankigazgatót nevezte ki. A törvényhatósági bizottság dr. 
Sajtos Lajos bankár mellett két országgyűlési képviselőként is dolgozó tagját, Kun Bélát és Takács 
Ferencet delegálta. A kijelölő választmány – Takács ellenzése mellett – úgy döntött, hogy Endrey, Lénárt 
és Hollósi mérkőzhet meg egymással a polgármesteri székért. A szavazás során Endrey 95, Lénárt 59, 
míg Hollósi 5 szavazatot kapott összesen 160 bizottsági tagtól, 1 voks pedig érvénytelen volt.237

  
Farkas Béla hódmezővásárhelyi főispán (balról) és utóda, leveldi Kozma György (MNL CSCSVL HL)

 Takács Ferencnek és elvtársainak lett volna „elszámolnivalója” Csákyval, aki számos szociáldemok-
rata akciót igyekezett megakadályozni még Farkas Béla főispán idejében és nyilvánvaló utasításaira. 
Ehelyett az alábbi levelet fogalmazták meg és Takács a benne foglaltakat közölte az 1935. évi utolsó 
törvényhatósági közgyűlésen: 
 „Mondja ki a törvényhatósági közgyűlés, hogy a polgármesteri állásra valamennyi pályázó jelölését 
tartja szükségesnek. A törvényhatósági közgyűlés ilyen irányú utasítást adjon a kijelölő választmány 

235  Kozma György, vitéz kissolymosi (1887–1957) jogász, királyi közjegyző, kormányfőtanácsos. Hódmezővásárhelyen 1926 és 1939 
között királyi közjegyző, és mint ilyen, a törvényhatósági bizottság tagja. A hódmezővásárhelyi unitárius egyházközség világi elnöke az 
1930-as években. 1951-ben koholt vádak alapján letartóztatták, és a börtönben elszenvedett kínzások következtében vesztette életét. 
Róla bővebben lásd: Rokolya Gábor: A polgári közjegyzőség emlékezete 1875–1949. Budapest, 2009. 186–187.

236  Temesváry Imre, ányási (1874–1954) mérnök, jogász, politikus. 1920 és 1944 között megszakítás nélkül nemzet-, majd ország- 
gyűlési képviselő, 1939-től Hódmezővásárhely mandátumával. A képviselőház egyik legfelkészültebb tagjának számított. Róla bővebben 
lásd: Makó Imre: Temesváry Imre, ányási. In: Hódmezővásárhely Törvényhatósági Jogú Város történeti almanachja, 89–93.

237   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Törvényhatósági Bizottságának iratai. Jegyzőkönyvek 229/1935. (XII. 9.); Zeman 
Ferenc, 2020. 124. 
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valamennyi tagjának. A törvényhatósági közgyűlés ezen határozatát abban a meggyőződésben mondja 
ki, hogy az 1886. évi XXI. tc. vonatkozó paragrafusa erre lehetőséget nyújt akkor, amikor kimondja: 
Minden állásra legalább három egyén jelölendő ki. E szabály alól eltérésnek csak akkor van helye, ha nem 
jelentkezett három egyén a betöltendő tiszti állásra. 
 Indítványunk indoklásaként röviden előadjuk a következőket: A polgármesteri állás a legfontosabb 
tisztség és a legnagyobb felelősséggel jár. Feltétlenül szükséges, hogy a törvényhatósági közgyűlés 
tagjainak az akarata a választásnál teljesen szabadon érvényesülhessen. Már pedig csak az esetben 
nyilvánulhat meg az önkormányzati akarat, ha a pályázók közül a törvényhatósági közgyűlés tagjai 
szabadon választanak. Különösképpen áll ez a megállapítás azon híresztelések és nyilatkozatok után, 
amelyek ebben az ügyben különböző helyről – még illetékes helyről is – történtek. A város közvélemé-
nyében elmérgesített helyzet is parancsolóan előírja a törvényhatósági bizottság komoly állásfoglalá-
sát. A város közönségének nyugalma fontosabb, mint egyesek hatalmi törekvése. Nem lehet közömbös 
a törvényhatósági bizottságra nézve, hogy a mai súlyos időkben az adófizető polgárok, a város egész 
népe gerinces, bátor embereket lát-e a törvényhatósági közgyűlés tagjaiban, vagy pedig akaratnélküli 
bábokat. A törvényhatósági közgyűlés fenti állásfoglalása nem sérthet meg egyetlenegy pályázót sem, 
hanem ellenkezőleg, valamennyiök részére biztosítja a szabad érvényesülhetés lehetőségét.”
 A polgármester  – ekkor még a 72 éves Soós István – a legközelebbi kisgyűlésen – felsőbb utasításra 
– lesöpörte ezt az indítványt, mondván „…az indítvány egyrészt tárgytalan, másrészt törvénybe ütköző, 
miért is annak tárgyalását mellőzi.”238 A biztonság kedvéért Kozma főispán is eljött a december 9-ére 
összehívott közgyűlésre, hogy elnököljön. A közgyűlés utolsó napirendi pontjaként ő maga is kijelentet-
te, hogy a Takács-javaslat tárgyalása az előbb ismertetett okok miatt felesleges. Szavazás gyanánt a 
képviselők „felkiáltással” fogadták el Kozma ellenindítványát. Ezután a főispán gyorsan be is rekesztet-
te az ülést és távozott.239

               
Soós István polgármester (balról) és utóda, Endrey Béla (MNL CSCSVL HL)

238  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai II. 1.296/1935. A szociáldemokraták indítványát 
tíz városi képviselőjük, név szerint Simon Sándor, Posztós Sándor, Berta Mihály, Benke Imre, Szőke Imre, Kiss János, Takács Ferenc, 
Karácsonyi Ferenc Papp Lajos és Hegyi Imre írta alá. A szociáldemokrata törvényhatósági frakcióhoz 1939-ben csatlakozott Oláh Mihály, 
Hódmezővásárhely későbbi polgármestere, majd első tanácselnöke. In: Zeman Ferenc, 2020. 110.

239  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Törvényhatósági Bizottságának iratai. Közgyűlési jegyzőkönyvek. 257/1935. (XII. 9.)
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Összefoglalva a fentebbieket, a szociáldemokratáknak nem kellett sokat várniuk, hogy csalódjanak az 
új főispánban is. Ami viszont helybeli politikai ellenfeleiknek imponált, hogy az egyszerű munkásem-
berek kiálltak értük a polgármester-választás demokratikus jellegének féltése révén. A jelöltek közül 
Csáky főügyész az alábbi levelet küldte el Takácsnak: 

Takács Ferenc országgyűlési képviselő munkája a törvényhatósági bizottságban



87

A köszönetnyilvánításról az Endreyvel szemben fellépő, és ugyancsak kormánypártinak számító dr. 
Lénárt János ügyvéd sem feledkezett meg: 
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 A két kormánypárti városatya a levelében foglaltak ellenére továbbra is igyekezett Takács és pártja 
törekvéseivel szemben állást foglalni, egyéni meggyőződésükből fakadóan és nyilvánvalóan főispáni 
utasításra is. Csáky – hivatali pozíciójából adódóan – gyakran állapított meg széksértést (a polgár-
mester vagy a főispán megsértése) kapcsán szociáldemokrata bizottsági tagokkal, főleg Takáccsal és 
Karácsonyival szemben, akik rendszerint a 20 pengőre rúgó büntetést még az ülésteremben rendezték.
 1937-ben a szociáldemokratákat aggodalommal töltötte el a nyilaskeresztes mozgalom magyaror-
szági terjedése. Takács Ferenc ezért a márciusi közgyűlésen interpellált Endrey Béla polgármesterhez 
az ügyben. Arra volt kíváncsi, hogy Endreynek van-e tudomása, hogy a nyilas mozgalom több városban 
milyen káros hatásokat és rendzavarásokat idézett elő, és hogy Vásárhelyen is folyik nyilas agitáció, 
és ennek megakadályozására miért nem intézkedik. Azt is tudni akarta, hogy a polgármester hajlan-
dó-e odahatni, hogy „a magyar nemzet nagy tömegeitől teljesen idegen nyilaskeresztes kísérletezés 
kellő időben teljes mértékben fel legyen fedve, annak káros kinövései megakadályoztassanak és a 
mozgalom a törvényes keretek közé szoríttassék.” Végül kérdezte a polgármestert, hogy „a mai tör-
vények korlátain belől” hajlandó-e gondoskodni minden egyes vásárhelyi lakos jogi egyenlőségéről. 
Endrey válaszában kifejtette, hogy a törvényhatósága területén nincs tudomása olyan mozgalomról, 
amely a közrendet veszélyeztetné, és bízik a rendőrségben annyira, hogy képes elejét venni bármilyen 
kilengésnek. Végül kijelenti, hogy Vásárhely területén mindenki egyenlő jogokban részesül.240

 Takács 1937. májusban interpellációt nyújtott be a polgármesterhez, amelyben sérelmezte Gidó-
falvy Pálnak azt a nagy nyilvánosság előtt (hangosbemondóval) tett kijelentését, miszerint „mindenki a 
Fekete Sas nagytermében van, aki számít Hódmezővásárhelyen”. Ezt az udvariatlan kijelentést Takács 
szerint bocsánatkérésnek kellene követnie, amire a polgármester utasítsa Gidófalvyt. A Honi Ipar és 
Mezőgazdaság Pártoló Fogadalmi Mozgalom által szervezett propaganda ünnepélyre Takács tudomása 
szerint több törvényhatósági bizottsági tagot nem engedtek be, illetve a rendezvény költségeit illető-
en „különböző hírek vannak a városban elterjedve.” Endrey Béla válaszában cáfolja, hogy beosztottja 
bárkire nézve tapintatlanul nyilatkozott volna, mert a fogalmazó csak bevett rádiós fordulatot használt. 
Arról sincs tudomása, hogy a rendezők nem engedtek be egyes városi képviselőket, de a jegyek számát 
maximalizálták a terem befogadóképességére tekintettel. A rendezvény költségeit illetően is pontos 
számokkal szolgált: az eladott jegyekből származó bevétel levonása után a városra 380 pengő 56 fillér 
terhet rótt az esemény. A pontos és kimerítő választ Takács is kénytelen volt tudomásul venni.241

 1937. május 29-én özv. Nyéki Józsefné (egykori makói nemzetgyűlési képviselő és vásárhelyi tanító 
özvegye) és Wollner Sándor fakereskedő között vita alakult ki, amikor az asszony és fia – két másik 
asszony társaságában – elhaladt Wollner háza előtt. Későbbi rendőrségi kihallgatása során Wollner azt 
vallotta, hogy a fiú horogkeresztet rajzolt háza falára, amit szóvá tett, és erre az asszony megütötte és 
zsidó származása miatt szidalmazta. Nyékiné szerint Wollner ütötte meg őt. Itt nyilvánvalóan antisze-
mita cselekményről volt szó.242

240   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai II. 141 (3.716)/1937.
241   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 141 (8.560)/1937.
242   VRÚ, 1937. június 2. 3. Ki volt a támadó a Kállay-utcán? 
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 A Nyéki-Wollner affér ürügyén egy szélsőjobboldaliakból álló, mintegy kétszáz fős csoport Wollner 
házához vonult, és beverte annak ablakait.  A tömeget Fázsi Dezső biztatta az akcióra, aki a Szittyakürt 
című nyilas sajtótermék részére kívánt előfizetőket toborozni. Az események a szociáldemokratáknál 
is rémületet és megdöbbenést okoztak, ezért Takács és Karácsonyi a polgármesterhez fordult, hogy 
járjon közbe a rendőrségnél az ilyen esetek megelőzése érdekében. Azért is kérték a rendfenntartás-
ra Endreyt, mert „a közel 50 éves működésünk alatt a Szociáldemokrata Párthoz tartozó munkásság 
tartózkodott hasonló cselekményektől. Sőt a forradalmak idején a háborús összeomlás első napjaiban, 
amidőn a rendőrhatóság tehetetlen volt és nem bírta a rendet fenntartani, a szociáldemokrata mun-
kásság és vezetői lokalizálták az állomáson kezdődött fosztogatásokat.” A polgármester helyettese vá-
laszában maga is elismerte, hogy sajnálatos rendzavarások történtek Wollner házánál, ám nem voltak 
olyan mérvűek, hogy megzavarták volna a város rendjét és nyugalmát, és arról is meggyőződött, hogy a 
rendőrség legénységi létszáma elegendő ahhoz, hogy a közrendet veszélyeztető cselekményeket meg 
tudja akadályozni.243

 Június végén indítványozta, hogy a törvényhatósági bizottság intézzen feliratot a kormányhoz, 
azon belül az illetékes vallás- és közoktatásügyi miniszterhez, melyben gazdasági népiskola felépí-
téséhez biztosítson államsegélyt. Mivel a kisgyűlésen átment az indítvány, a közgyűlés elé került az 
ügy. Mivel senki nem támadta meg a felirat tervezetét, így az Takács indítványa szerint továbbították a 
kultuszminisztériumhoz.244

 1938-ban folytatódott a Takács vezette szociáldemokrata városházi képviselőcsoport, továbbá a 
főispán és köre közötti vita. Takácsék a tavaszi évnegyedes közgyűlésen indítványozták, hogy a kor-
mány tegyen meg mindent az álláshalmozások megszüntetése és a többszörös jövedelmek szerzésé-
nek lehetőségét akadályozza meg. Az állami, vármegyei, városi vagy községi nyugdíjasok, amennyiben 
200 pengőnél magasabb havi nyugdíjban részesülnek, nem tehetnek szert állami jogosítványokra, mint 
például dohányárusítás, italmérés vagy mozi. Akik rendelkeznek ilyennel, azoktól el kell venni, és olyan 
szegény sorsú embereknek adni, akiknek ez az egyetlen megélhetési forrás lenne. A közigazgatási 
nyugdíjasok azon körében pedig, akik havonta 300 pengőnél többet kapnak kézhez, revíziót kell elren-
delni. Akiknek van máshonnan is jövedelmük, azoknál 300 pengőben kell maximálni a nyugdíjat. Az így 
felszabaduló pénzösszeget például a havi 5 pengő nyugdíjban részesülő földmunkások juttatásainak 
emelésére kell fordítani. A szociáldemokraták azzal zárták beadványukat: „A nemzet minden egyes 
tagjának nemcsak éreznie, de bizonyítania is kell, hogy a magyarságra nézve elérkezett a végső, nagy 
erőfeszítésnek az ideje, mert különben elvész ez a nép, és ezzel elvész az ország.” 
 A kisgyűlés először részben magáévá tette az indítványt, de a belügyminisztérium nyomására a 
főispán elrendelte, hogy mégiscsak térjenek az egész beadvány fölött napirendre, mert az újonnan 
megalakult Imrédy-kormány zászlajára tűzte mindazon problémák megoldását, amelyeket Takács Fe-
renc és társai felsoroltak.245

243  MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 592 (9.599)/1937.
244   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Város Törvényhatósági Bizottságának iratai. Közgyűlési jegyzőkönyvek. 164/1937 (VI. 26.) 

kgy. 
245   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 132 (8.970)/1938. Vonatkozó közgyűlési 

határozat: 177/1938. (Az 1938. évi törvényhatósági közgyűlési jegyzőkönyv hiányzik a Hódmezővásárhelyi Levéltárban.)
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 Sikertelen maradt Takács azon indítványa is, amelyben a biztosító intézetek államosítását javasolta 
az igazgatóik magas jövedelme miatti társadalmi bizalmatlanság leszerelése érdekében. Ezt azonban 
nem lehetett megtenni, mert a biztosítók többsége külföldi tulajdonban állt.246

 Június végén a hódmezővásárhelyi szervezett munkásság, azaz a földmunkások, malomipari 
munkásság, a ruházati munkások, a famunkások, a vas-és fémmunkások, az építőmunkások, és a 
bőriparban dolgozók szakszervezeteinek elnökei Takács Ferenc útján eljuttatták memorandumukat a 
polgármesterhez. Ebben hat fontos probléma megoldását sürgették: 1.: Nagy arányú városi és állami 
közmunkák megindítását. Legalább 100 kilométer törvényhatósági utat állami úttá kellene nyilvání-
tani, emellett mezőgazdasági feldolgozó üzemeket, szakiskolákat, korszerű vágóhidat és hűtőházat, 
öntözőműveket lenne fontos építeni. 2. A megalázó és értelmetlen ínségmunka helyett a város csak 
a testi hibájuk miatt csökkent munkaképességű emberek elhelyezkedését segítse, ha nem tudja őket 
segélyezni. 3. A szellemi szükségmunkások végleges elhelyezéséről kell gondoskodni. Lehetetlen, hogy 
„megfelelően képzett tanult fiatal férfiak és nők esztendőkön keresztül bizonytalanságban legyenek.” 
A szellemi szükségmunkát megalázó mivolta miatt meg kell szüntetni. 4. A munkaidő, munkabér és a 
fizetett szabadság törvényes rendelkezéseit pontosan be kell tartani, és az ellenőrzését hatékonyan 
kell végezni. 5. Kollektív szerződések bevezetése a mezőgazdasági dolgozóknál, melyeket a munka-
vállalók és a munkaadóknak is kötelező lenne betartani. „A jobb gazdasági körülmények között lévő 
tagjai a magyar nemzetnek vegyék végre tudomásul, hogy a munkásoknak is joguk van a tisztességes 
és a becsületes emberi élethez.” Ezen kívül a kormány feladata biztosítani a mezőgazdasági termé-
nyek tisztességes árát. 6. Biztosítani kell a munkásság szervezkedési szabadságát. Csak szervezetten, 
egységes fellépéssel tudja elérni a munkásság a maga számára, hogy a megállapított munkaidőt és 
munkabéreket a munkaadók is betartsák. 
 Takács még aznap, június 28-án eljuttatta a memorandumot a polgármesterhez, aki azonban csak 
hét hónap múlva helyeztette irattárba azzal a megjegyzéssel, hogy a város megtette a szükséges fel-
terjesztéseket a kormányhoz.247

Takács veresége az 1939. évi választásokon 

Pintér István felhívja a figyelmet egy érdekes kapcsolódási pontra: a népi írók és a Márciusi Front vi-
déki szervezkedése főleg a Takács és Erdei által irányított tiszántúli területeken folyt, ami az írók és a 
politikusok közötti kapcsolatokra utal. Pintér nem járt messze az igazságtól, mert valóban folyamatos 
volt a kapcsolat Takács és a népi írók között. Ezt erősíti meg a politikus levéltárban őrzött iratanyaga, 
továbbá feleségének visszaemlékezése egy későbbi eseményre is: 1939. június 29-én, Makón, illegális 

246   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 764/1938. (vonatkozó határozat: 73/1938. 
kgy.) 

247   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 363 (12.038)/1938. A memorandumot Posz-
tós Sándor (földmunkás csoport), Kovács Imre (malomipari dolgozók csoportja), Rischák Félix (ruházati munkások csoportja), Vörös Já-
nos (építőmunkás-csoport), Gulyás Sándor (bőripari dolgozók csoportja), Varga Imre (vas- és fémmunkás csoport), valamint Krajcsovits 
Lajos (famunkás-csoport) írta alá. 
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Takács veresége az 1939. évi választásokon 

körülmények között, egy, a Maroson lévő kompon alakult meg a Nemzeti Parasztpárt. Az eseményen, 
édesapjával és fivérével együtt Erdei Ferenc, továbbá Szabó Pál, Veres Péter, Kovács Imre és Nánási 
László mellett vendégként a kisgazda Hajdú-Németh Lajos és a szocdem Takács Ferenc is részt vett.248

 Takács Ferenc ekkortájt már nem volt képviselő. Az 1939. május 28-i választásokon vereséget 
szenvedett. A sajtóban megjelent hírek szerint a Magyar Élet Pártja országos előretöréséből Vásárhely 
is kivette a részét, emellett új politikai alakulatként a radikális jobboldali Nemzeti Front is sok sza-
vazatot vett el az ellenzéki pártoktól. A Nemzeti Front helyi jelöltje a régi vásárhelyi gazdacsaládból 
származó Lázár Béla (1903–1978) ügyvéd, tb. főügyész, aki 1939. május 10-én jelentkezett be és másnap 
már kifogásolta, hogy a párt ajánlási ívei hitelesítésével lassan halad az erre felkért Fejérváry Bertalan 
tanácsnok. Endrey polgármester erre válaszul három másik tisztviselőt is megbízott ezzel a feladattal, 
így elhárult az akadály Lázár indulása elől. A hitelesítési eljárással kapcsolatos további panaszokat 
(csak négy főtisztviselő, kizárólag a városházán végzi, valamint a választók nem lettek tájékoztatva a 
hitelesítési eljárás tudnivalóiról) azonban elutasította.249

 A MÉP részéről már nem bízták a véletlenre a választást: helybeli, ráadásul népszerű jelölteket 
indítottak Temesváry Imre országgyűlési képviselő és Lénárt János ügyvéd személyében. A lajstromot 
Bonczos Miklós250 Csongrád megyei főispán vezette ugyan, de nyilvánvalóvá tette, hogy Szentes képvi-
selői mandátumát választja. A szociáldemokrata listát továbbra is Takács Ferenc vezette. Számottevő 
erőnek még Kun Béla listája és a Nemzeti Front számított. 

               
Temesváry Imre (balról) és vitéz Lénárt János, Hódmezővásárhely országgyűlési képviselői 

1939 és 1944 között (MNL CSCSVL HL)

248   Takács Ferencné: Takács Ferenc életrajza. Kézirat, Hódmezővásárhely, 1980. (CSML HL Kézirattár 630.) Idézi: Lőkös Imre–
Presztóczki Zoltán: A Nemzeti Parasztpárt hódmezővásárhelyi szervezetének története. In: A hódmezővásárhelyi Szeremlei Társaság 
évkönyve 2012. Szerk.: Kovács István–Presztóczki Zoltán. Hódmezővásárhely, 2013. 171.

249   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgm. eln. ir. V. 261 (1558, 1592) /1939. A Nemzeti Front panasza és a polgár-
mester válasza.

250   Bonczos Miklós, vitéz (1897–1971) nagyszalontai születésű katonatiszt, ügyvéd, politikus, Gömbös Gyula (és utódai) párthíve. 
1933-tól Csongrád vármegye tiszti főügyésze, 1937-től főispánja. Mint kormánybiztos, 1939-től szervezte az Országos Nép- és Családvé-
delmi Alapot (ONCSA). 1939-től Szentes országgyűlési képviselője (MÉP). A Kállay-kabinet igazságügyi államtitkára, majd a Lakatos-kor-
mány belügyminisztere. 1944 végén Argentínába, Buenos Airesbe emigrált.
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 A szociáldemokraták – szinte mindvégig a választásokon – mindent megtettek azért, hogy Takács 
Ferenc meg tudja őrizni mandátumát. Országgyűlési képviselőik közül többen is eljöttek kampányolni 
Takács mellett, a helyi párttagok házról-házra járva, igyekeztek személyesen átadni a polgármester ál-
tal engedélyezett szórólapjaikat a választóknak. A választások hangulatát minden párt kortesversekkel 
vagy választási nótákkal igyekezett emelni. Az éneklésnél nemegyszer a városban működő dalegyletek 
egynémely tagja is „segédkezett”. A szociáldemokraták részéről talán a legjobban sikerült Dencsi István 
alkalmi költeménye, amelyet érdemes szó szerint idézni:

„Dal a választásról

Szerte az országban dicsérik a MÉP-et, 
De a sok ellenzék fest szomorú képet.
Nem is lehet hinni a sok ígéretnek, 
Mert könnyet aratnak, akik kacajt vetnek. 
Kinek malac helyett kutyát hoz a gólya, 
Nem lesz szalonnája, de lesz sok adója.
Földet is ígértek a múlt választáskor, 
De később azt mondták: földet? azt majd máskor. 
Ígértek sok mindent, olcsó villanyt, fűt-fát, 
De a szegény ember kévésen kap fűzfát.
Adó elengedés? Nahát, ez már derék,
Könnyű ott engedni, hol úgy is van elég. 

Béla bácsinál is szomorúság járja, 
Ő is az eredményt szívszorongva várja. 
De ha ki is marad, könnyű lesz a sorsa, 
Nyugdíjas embernek nem nehéz a dolga. 
Harminc év nagy idő, meg is érdemeli, 
Hogy őtet az állam szárnya alá veszi. 
Ha ki is bukik majd, mégsem esik gyászba, 
Kihirdeti majd a Reggeli Újságba.

Nyilas frontéknál is csendben agitálnak, 
A választástól ők egy nagy csodát várnak. 
Azt hiszik a balgák, máskép nem is mehet,
Mind a két mandátum csak az övék lehet. 
A múlt héten még ők úgy köszöntek, hogy „Harc”, 
De mi úgy fogadtuk akkor is, hogy „Schwartz”.
Majd választás után megváltozik a „Harc”,
Úgy köszönnek akkor majd egymásnak, hogy „Kudarc”.

Takács veresége az 1939. évi választásokon 



93

Nem izgulok tovább, elég is ez mára,
Meg lesz az eredmény úgyis nem sokára.
Meg van még a hitünk és a régi erőnk, 
Úgyis Takács Ferenc lesz a képviselőnk.”251

 A Szociáldemokrata Párt helyi tagjai a jól ismert szórólapokkal vágtak neki a választásnak. Kül- és 
belterületen igyekeztek népszerűsíteni a Takács vezette lajstromot. A lajstrom jelöltjei (Takács, Posz-
tós, Karácsonyi és Szathmári Pál) szinte valamennyi olvasókörben, illetve munkások által látogatott 
egyéb helyeken ismertették választási programjukat.
 A Magyar Élet Pártja Bonczos Miklós vezette listájához hasonlóan a Nemzeti Front helyi szervezete 
is úgy döntött, hogy országosan ismert politikust kér fel, hogy listavezetőként segítse a kampányát. Az 
ő esetükben Matolcsy Mátyás próbálkozott azzal, hogy Vásárhely legalább egyik mandátumát a szél-
sőjobb vigye el. Ennek érdekében a nem túl nagy létszámú, és főként fiatalokból álló tagság szor-
galmasan kampányolt bel- és külterületen egyaránt. A remélt áttörés azonban elmaradt. Ennek egyik 
magyarázataként Endrey Béla polgármester jelentése (melyet a közalkalmazottak magatartásáról szóló 
5.392/1939. évi BM-rendeletre küldött válaszként) szolgál: csak egy gyakornok írta alá a Nemzeti Front 
ívét, de „megértés után minden akciótól ez is tartózkodott”.252 
 A Magyar Élet Pártja meggyőző fölénnyel nyerte az országgyűlési választásokat. A kiosztható 260 
mandátumból 181-et a kormánypárt jelöltjei vittek el. A Nyilaskeresztes Párt képviselői 29, míg egyéb 
szélsőjobboldali pártok 20 mandátumot szereztek. Ezen belül a Vásárhelyen is induló Nemzeti Front 
csak három képviselőt tudott a Tisztelt Házba juttatni, egyikük éppen a hódmezővásárhelyi listát is 
vezető frontemberük, Matolcsy Mátyás. A Független Kisgazdapárt 14, a Szociáldemokrata Párt a korábbi 
11 helyett csak 5 mandátumot tudott begyűjteni. A titkos választójog érvényesülése ellenére a jelentős 
jobbratolódás történt a választóknál, a szélsőjobboldali pártok a kisgazdák, a szociáldemokraták és a 
polgári liberálisok gyengülésével párhuzamosan erősödtek. A fentebb ismertetett tendencia alapján 
Takács Ferenc a kis híján megvédett mandátumával így is tiszteletre méltó eredményt ért el. 
 A MÉP sikere Vásárhelyen is a párt erőteljesebb propagandája, illetve a revíziós célok részbeni telje-
sülése (a Felvidék déli részének és Kárpátalja Magyarországnak történő visszaadása) miatt következett 
be elsősorban. A kormánypárt csak relatív többséget szerzett (15.596-ból 6.387-et), de ez elég volt neki 
mindkét mandátum elnyeréséhez, mert a második helyezett szociáldemokraták a MÉP-re leadott sza-
vazatok kevesebb, mint felét (3.174 voksot) kaptak. A Nemzeti Front és Kun Béla szavazatai (2.898, ill. 
2.690) is elegendőnek bizonyultak ahhoz, hogy a MÉP-et segítsék Takács Ferenc ellenében. A választási 
eredmények alapján azt sem lehet kizárni, hogy Takácsot szándékosan ütötték el a mandátumától, 
hiszen a legalább 20 szavazatot vagy a 147 érvénytelen voks közé számították, vagy pedig a mintegy 
600 szavazó közé, aki nem élt választójogával.253

251   MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 11. d. 
252   Magyar Nemzeti Levéltár Országos Levéltára (MNL OL) A Belügyminisztérium iratai. Elnöki iratok K–148, 11. tétel. 1075. doboz. 

5.516/1939. 
253  Az adatok forrása: VRÚ, 1939. május 31. 3. Vásárhely mindkét mandátuma a MÉP-é lett. Tegnap délben hirdették ki az ered-

ményt. Arra a belügyminiszterhez küldött főispáni jelentésekben nem sikerült hiteles választ találni, hogyan került át Takács mandátu-
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 Takácsné hihetőbb magyarázattal szolgál: Karácsonyi Ferenc, aki férje legnagyobb pártbeli riváli-
sának számított, leállíttatta a szavazók mozgósítását. Az ügy előzményeként Balla Erzsébet 1980-ban 
a következőképp emlékezett vissza: „A képviselői liszta [sic!] vezetője Takács Ferenc volt, utána Kará-
csonyi Ferenc következett. Takács Ferencnek öt sajtóvétsége volt, így az akkori választási törvények 
szerint nem volt választható, tehát a párt szavazatainak többsége esetén Karácsonyi Ferenc lett volna a 
képviselő a következő cikluson. Nagyon jó eredménnyel és örömmel dolgoztunk a választási irodán, míg 
déli 12 órakor megcsendült a telefon és Takács Ferencet hívatták a városházára a választási biztoshoz. 
Férjem rögtön ment és ott találta Endrey Béla polgármestert, Bonczos Miklós belügyi államtitkárt, Dr. 
Temesváry Imre felsőházi tagot és Emich Gusztáv választási biztost, akinek édesapja 1920-ban, rövid 
ideig Hódmezővásárhely nemzetgyűlési képviselője volt. Üdvözlés után szó szerint azt mondta a válasz-
tási biztos: Azon legyetek, hogy a szociáldemokrata lista győzzön, mert a nyilasok nagyon előretörnek. A 
szocialista győzelem esetén újból te leszel a képviselő. Erre férjem azt mondta, hogy neki sajtóvétsége 
van, és nem választható. Ekkor az államtitkár kifejtette, hogy amnesztiát fogsz kapni és újból képviselő 
leszel. Legyen nekünk inkább 100 szociáldemokrata képviselőnk, mint egy nyilas.
 Takács Ferenc visszajövet engem behívatott a választási iroda belső helyiségébe, ahol csak ket-
ten voltunk. Ott elmondta nekem, hogy miért hívatták. Mikor közölte, hogy mit mondott az államtitkár: 
amnesztiát fogsz kapni, te leszel a képviselő, akkor nyitott be Karácsonyi Ferenc. Mikor ezt meghallotta, 
elvörösödött, elvigyorodott és csendesen visszahúzódott. Én szemben voltam az ajtóval, és mindezt lát-
tam. A férjem háttal volt és semmit sem vett észre. Perc múlva kimentünk a belső irodából, és Karácso-
nyi Ferenc már nem volt ott. Egész délután be sem jött az irodába, csak a szavazatok összeszámlálása 
után jelent meg.
 Mint másnap egy nőbizottsági tag (…) elmondta, hogy a kora délutáni órákban Karácsonyi Ferenc 
kint járt a legjobb választókerületben és leállította a választók felkérését, hogy menjenek szavazni, 
azzal az indoklással, hogy úgysem engedik, hogy szociáldemokrata képviselő legyen. Takács Ferenc Ka-
rácsonyinak ezt a cselekedetét nem akarta elhinni, ilyet fel sem tételezett a barátról és elvtársról. (…) 
Takács Ferenc megdöbbent és mélyen elszomorodott, de sem Karácsonyinak, sem másnak nem szólt 
erről.”254 Takácsné más helyen (Dencsi István kosárfonó 1939-es választásokra írt kortesversének gé-
pelt lapjára) lejegyezte, hogy „nem Takács Ferenc lett a képviselő, mert 5 sajtóvétsége miatt nem volt 
választható, de listavezető igen. Második volt Karácsonyi Ferenc a listán, aki – mikor megtudta, hogy 
Takács amnesztiát kap, ha győz a lista, akkor kiment a kerületekbe, különösen Susánba, ahol szavahi-
hető tanúk (Vas Antal, Berkenye u. és Juhász Juliska Hold u.) állítása szerint lebeszélte a szavazásról az 
embereket. Inkább ne legyen szociáldemokrata képviselője a városnak, hogyha ő nem lehet.”255 Ha így 

ma a kormánypárthoz.
254   MNL CSCSVL HL TF 14. d. Takács Ferencné: Miért maradt kisebbségben a szoc. dem. lista 1939-ben? (Feljegyzés 1980. március 

27-én. Megerősítette a leírtakat: Vata Zoltánné és Radicsné Juhász Julianna. Mindketten az MSZDP aktivistái voltak 1935-ben. Közli még: 
Horváth Julianna, 1980. 102. 

255   MNL CSCSVL HL TF 11. d. Vass Antal (1892–1974) kőműves, SZDP-, 1944. októbertől MKP-tag rövid életrajzát lásd: A munkás-
mozgalom Csongrád megyei harcosainak életrajzi lexikona, 1987. 451. Juhász Juliska azonos a Takácsné által, a mandátum-afférral 
kapcsolatban tanúként idézett Radicsné Juhász Juliannával.
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történt, akkor ez a cselekmény önmagában még nem tekinthető választási csalásnak, azonban – mint 
a fentebb ismertetett adatok alapján is látszik – befolyásolhatta az egyik képviselői mandátum sorsát.
 A kormánypárt részéről mindenesetre megnyugvással konstatálták a választási eredményeket. Dr. 
Szőrfy Sándor256, a MÉP helyi ügyvezető elnöke és ifj. Szathmáry János párttitkár Keresztes-Fischer 
Ferenc belügyminiszterhez írt levelében közölte, hogy „a M. É. P. hódmezővásárhelyi törvényhatósági 
szervezete vitéz dr. Bonczos Miklós és dr. Temesváry Imre képviselővé történt megválasztásával fel-
adatának teljes mértékben eleget tett. Városunk népének lelkületét felszabadította az ellenzéki menta-
litások alól s oda állította, hol ma minden magyar földön élő testvérnek kivétel nélkül ott kellene lennie! 
Vezérünk gróf Teleki Pál zászlója alá, a jobb magyar jövőért, a teljes feltámadásért.” A továbbiakban 
megköszönték a miniszternek, hogy Simkó Elemér személyében olyan főispánt adott a városnak, aki 
egyfelől Vásárhely szülötte, másfelől „…oly egységet teremtett meg az egy hiten és meggyőződésen 
levők között, mely ezt a győzelmet Kormányunk részére Hódmezővásárhelyen biztosította.”257

 Szegedről dr. Tukats Sándor főispán küldte el győzelmi jelentését Keresztes-Fischer belügymi-
niszterhez. A városban nagyobb méreteket öltött a nyilasok előretörése, mert – a főispánhoz eljutott 
adatok szerint – 8009 szavazatukkal a második helyen végeztek a pártok versenyében. A MÉP 19.636 
szavazatával abszolút többségre tett szert, míg a közös listával induló SZDP és Rassay-párt csak 5.346 
szavazatot szerzett. A kisgazdák is gyengébb szerepeltek az általuk reméltnél: 2.978 szavazattal a 
listák között csak a negyedik helyen végeztek. Tukats kiemelte jelentésében, hogy a nyilasok előretö-
résének okai hatékony kampányuk mellett az ellenzéki szavazók átpártolásának is betudható.258 Ami 
a szociáldemokraták gyenge szereplését illeti: a választók megunták, hogy a párt képviselői nem vé-
geznek eléggé eredményes munkát értük, és Vásárhellyel ellentétben nem folytattak olyan karakteres, 
a szokványos megoldásoktól eltérő, innovációra képes politikát, mint Takács Ferenc. Emellett azt is 
meg kell említeni, hogy a zsidótörvények miatt több szociáldemokrata vezető politikus nem indulhatott 
a képviselőválasztáson. A kisgazdák is hasonló gondokkal küszködtek, annak ellenére, hogy őket a 
zsidótörvények kevésbé érintették hátrányosan. 
 Takács az eset ellenére törvényhatósági bizottsági tag maradt és szülővárosában dolgozott a mun-
kásság érdekében, valamint saját birtokán gazdálkodott, és konzervgyár létesítésébe fogott. A válasz-
táson elszenvedett vereséget követően visszaszorult nemcsak a helyi SZDP, hanem a nyilasok nélküli 
helyi ellenzék tevékenysége, ami a háborúnak és a vele kapcsolatos korlátozó jogszabályoknak tudható 
be. Takács Ferenc továbbra is kapcsolatban maradt a népi írókkal, illetve a velük rokonszenvező gim-
náziumi tanárokkal és városi tisztviselőkkel, és kereste a demokratikus ellenzék helyi tagjaival is a 
kapcsolódási pontokat. 

256   Szőrfy Sándor (1877–1950) orvos, a kormánypárt hódmezővásárhelyi szervezetének elnöke az 1930-as évektől. Róla bővebben 
lásd: Kovács István, 2015. 271.

257   MNL OL A Belügyminisztérium iratai K–148. 1939–11. tétel, 1074. d. 003709/1939. VI. 3. A Hódmezővásárhelyi MÉP-szervezet 
levele Keresztes-Fischer Ferenc belügyminiszterhez, 1939. június 1. 

258  MNL OL A Belügyminisztérium iratai K–148. 1939–11. tétel, 1075. d. Dr. Tukats Sándor főispán jelentése a belügyminiszterhez a 
választások lefolyásáról, 1939. augusztus 9. 
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Takács Ferenc tevékenysége 1939-től 
a város szovjet megszállásának kezdetéig

Az országgyűlési választásokat követően Takács Ferenc feleségével együtt szakálháti birtokán gazdál-
kodott: gyümölcsöst telepített, illetve állattartással is foglalkozott. Takácsné visszaemlékezése szerint 
egy-egy tehén és borjú, két ló és némi baromfiállomány volt a tulajdonukban.259 A területen még 1936-
ban artézi kutat létesített, és ezzel lehetővé vált a korszerű öntözéses gazdálkodás megvalósítása. 
Ezzel gyakorlatilag Kamocsay Gábor példáját követte, aki már az első világháború előtt szorgalmazta a 
bolgár rendszerű kertészet, a zöldség- és a gyümölcstermesztés népszerűsítését Hódmezővásárhely 
külterületén.260 
 1940 elején a Kertibútor-készítők, Kosárfonók és Háziiparosok Szövetkezetének igazgatója felkérte 
Takácsot és feleségét, hogy szervezzen egy háziipari szövetkezetet, melynek tagjai bedolgoznának az 
országos központnak. A kezdőtőke ötezer pengőt tett ki, és ennek eredményeként száz egy vásárhelyi 
tag dolgozott a szövetkezet részére: főként gyékényből, csuhéjból készítettek szandálokat, később für-
dőpapucsokat is. A szövetkezet 1944-ig egészen bizonyosan működött.261

 1940-ben Takács Ferenc központi választmányi tagként elutasította a testület azon indítványát, 
hogy a 4.800/1939. M. E. sz. rendelet szerint zsidó mivoltukat nem igazoló – és a választmány tudomása 
szerint – a zsidótörvény hatálya alá eső személyeket „rövid, záros határidő kitűzésével” egyenként hívja 
fel arra, hogy mentességüket igazolják, mert ellenkező esetben kihagyják őket az 1941. évi névjegyzék-
ből.262  Takácsot elsősorban maguk a zsidótörvények és a hozzájuk kapcsolódó, szintén állampolgári 
jogokat korlátozó jogszabályok aggasztották, és alapvetően ellenezte azokat. 
 Takács Ferenc már a parlamenten kívül érte meg a második világháború 1939. szeptember 1-jei 
kitörését és Magyarországnak a háborúba történő, 1941. június 22-i belépését. Ez utóbbi esemény – ne-
vezetesen a Szovjetunió megtámadása a Barbarossa-terv utasításai alapján – Magyarországon össze-
hozta a Horthy-rendszer legális és illegális ellenzékét. Az első nagyobb megmozdulásra 1941. október 
6-án, a Batthyány-örökmécsesnél került sor. A Népszava karácsonyi számában cikket adott közre a 
szociáldemokraták mellett a kezdetben fajvédő, de a rendszerből teljesen kiábránduló Bajcsy-Zsilinsz-
ky Endre, a kommunista Kállai Gyula, a parasztpárti Darvas József, vagy éppen a kormányban szintén 
csalódott Szekfű Gyula történészprofesszor. Következő lépésként a kormánnyal szembenálló politikai 
csoportosulások képviselői létrehozták a Történelmi Emlékbizottságot, hivatalosan az 1848 közelgő 
centenáriumára való felkészülés ürügyével. Ez a szervezet valójában a Horthy-rendszerrel elégedetlen 
és a háborút ellenző politikai erőket tömörítette. Megmozdulásukra, egy néhány száz fő részvételével 
megtartott tüntetésre 1942. március 15-én került sor. A rendőrség azonban letartóztatta a résztvevők 
többségét, továbbá mintegy félezer kommunistagyanús személyt is őrizetbe vettek. Közülük Rózsa Fe-

259   Horváth Julianna, 1980. 104.
260   MNL CSCSVL HL Vízmű iratok gyűjteménye, 840/1937. Takács Ferenc artézikút-ügye. 
261   Horváth Julianna, 1980. 104. 
262   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 216 (6.211)/1940. 

Takács Ferenc tevékenysége 1939-től a város szovjet megszállásának kezdetéig



97

rencet a börtönben agyonverték, míg Schönherz Zoltánt rögtön hozott bírósági ítélet alapján kivégez-
ték. Több száz kommunistagyanús fiatal férfi került a frontvonalba, büntetőszázadokba. 
 A kormány kommunisták elleni szigorú akciói kis híján elérték, hogy a magyarországi illegális kom-
munista mozgalom felszámolja önmagát. Ez csak látszólag történt meg: a kommunista párt – a III. 
Internacionálé 1943. tavaszi döntése nyomán – feloszlatta ugyan magát, de Békepárt néven új illegális 
szervezetet hoztak létre, Kádár János első titkár vezetésével.263 
 Az 1942. évi eseményekkel kapcsolatban nincs arra adat, hogy Takács Ferenc tevőlegesen részt 
vett volna azokban. Annyi szinte bizonyos, hogy Hódmezővásárhelyen maradt, legfeljebb hivatalos 
ügyekben utazott Budapestre. Az ellenzéki pártok akcióival rokonszenvezett. 
 Takács Ferenc 1942-ben újabb iparengedéllyel fordult a Polgármesteri Hivatal VIII. ügyosztályához, 
miszerint konzervgyárat kíván létesíteni „mindennemű konzerv nagybani és kicsinybeni gyártására”. 
Ezt az engedélyt a hatóság megadta, mert Takács az általa becsatolt okmányok szerint birtokában volt 
a magyar királyi mezőgazdasági ipari tanfolyamokon, továbbá az Országos Magyar Erjesztéstani és Me-
zőgazdasági Ipari Kísérleti Intézetben elsajátított ismereteknek, és ezáltal az üzem szakszerű vezetése, 
illetve kezelése biztosítottnak látszott. Takács kérelmét az a Losonczy Endre264 tanácsnok hagyta jóvá, 
akit két év múlva, az akkor már miniszteri pozíciót betöltő Takács beosztottjai között találunk. 

               
Losonczy Endre tanácsnok (balról) és Galyasi Miklós, 
 a Tornyai Társaság egyik vezetője (MNL CSCSVL HL)

 A volt képviselő a létesítendő konzervgyárában mindent olyan élelmiszerből készíthetett konzervet, 
amit a közellátásügyi miniszter 110.500/1942. K. M. sz. rendelete megengedett: „szarvasmarha, borjú, 
sertés, juh, mindenféle baromfi, vad, hal húsának valamint ehető belsőségeinek konzervvé való feldol-
gozása, tartósítása, mindennemű, de főleg gyümölcsből cukor hozzáadásával készített ízek és egyéb 

263  Ezekről az eseményekről lásd: Romsics Ignác: Magyarország története a XX. században. Budapest, 2000. 257–259. 
264   Losonczy Endre, ifj. (1901–1978) városi tisztviselő, 1940-től ügyosztályvezető tanácsnok. 1945-től Takács Ferenc beosztottja az 

Iparügyi Minisztériumban, majd a földművelésügyi tárcánál. 1950-től vállalati jogtanácsos. Édesapja Losonczi Endre református lelkész. 
Róla bővebben lásd: Kőszegfalvi Ferenc: Losonczy Endre. In: Hódmezővásárhelyi életrajzi lexikon, 2002. 139.
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konzervek, konzerváló anyaggal tartósított gyümölcspulp, gyümölcsvelő és gyümölcslé, savanyítással 
vagy sózással tartósított főzelékfélék,  szárított zöldség és főzelékfélék, sűrített paradicsom, papri-
ka és lecsó, szárított hüvejesekből [sic!], vagy ilyenek hozzáadásával előállított élelmiszer-készítmé-
nyek…”265 Losonczy addig azonban nem engedte, hogy Takács megkezdje a termelést, amíg az üzem 
dolgozóinak egészségügyi vizsgálata meg nem történik. 
 Takácséknak 1939 után több idejük maradt társadalmi kapcsolataik ápolására is. A vásárhelyi mű-
vészélet jeles képviselőivel, így Hanna Mela és Kohán György festőművészekkel, vagy éppen Galyasi 
Miklóssal, a doktori címet és pékmesteri képesítést szerzett tisztviselővel is folyamatosan leveleztek. 
Galyasi 1941. szeptember 18-án – már katonai munkaszolgálata idején – a házaspár mindkét tagjának 
írt levelében reményét fejezte ki, hogy Takácsék tönkrement gyümölcsösét közösen fogják újra ültetni. 
Kérdése sokat elárult a korszak egyre szigorúbb politikai viszonyairól: „Együtt vagy-e még a jóbarátok-
kal? Vagy vannak-e még olyanok?” Utána gyorsan leszögezi: „Ferkó – ha a part szakad – mindig jóbarát 
minden excentricitása266 mellett.”267 Takács Ferencnek helyzeténél fogva nem volt lehetősége megaka-
dályozni a hódmezővásárhelyi deportálásokat, azonban megnyugvással töltötte el, hogy barátai közül a 
zsidó származású Galyasi visszatért a háborút követően –  immár véglegesen – szülővárosába.
 1942. december 5-én dr. Jeney Károly rendőrfőtanácsos, az államrendőrség hódmezővásárhelyi 
főkapitányságának vezetője arról számolt be a belügyminiszternek, hogy igencsak megélénkültek Hód-
mezővásárhelyen a baloldali mozgalmak. Vad János egyrészt a Vasas csapatát népszerűsítette a helyi 
szociáldemokraták körében, másrészt intenzív kapcsolatot épített ki Kovács Imre íróval, a Nemzeti 
Parasztpárt egyik későbbi vezetőjével, aki Néma forradalom c. könyve miatt kivívta a hatóságok figyel-
mét. Kovács egyébként falukutatás kapcsán járt Vásárhelyen is. Borsi János látta el a futár szerepét 
a fővárosi pártközpont és a vásárhelyi szociáldemokraták között, míg sógoránál, Takács Ferencnél 
gyakran összejöttek baloldalinak számító értelmiségiek, pl. Kovács Imre, a munkaszolgálatából ekkor 
még ideiglenesen hazatért Galyasi (Reisinger) Miklós, Pákozdy Ferenc vagy Faragó Sándor.268

 1943. januárról szóló jelentésében Jeney már egyenesen „az itteni párt szellemi irányítójának és 
vezetőjének” írja le Takács Ferencet, akivel az internálásból hazatért Karácsonyi Ferenc ismét felvette 
a kapcsolatot. A rendőrfőtanácsos szerint az SZDP egyre több bizalmi embere kapott állást a városháza 
különböző hivatalainál, példának okáért Tövisfalvi Péter vagy Oláh Lajos269, aki a belvízvédelmi hivatal-
hoz került. Takács Ferenc pedig szociáldemokrata párttagokat küldött a vásárhelyi Parasztszövetség-
re, hogy tőlük informálódjon az ott történtekről.270 
 1943. augusztus 10-én kelt, és a szeptember 30-i közgyűlésen tárgyalt indítványában Takács java-
solta, hogy „a városi közellátási hivatalokban és a városházán foglalkoztatott ideiglenes tisztviselők 
fizetését a th. közgyűlés emelje fel…, illetőleg fizetésemelés végrehajtására a Polgármester urat uta-

265   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Polgm. ir. VIII. Üo. ir. 1585/1945.
266   Excentricitás: különcség, hóbort.
267   MNL CSCSVL HL Takács F. ir. 13. d.
268  Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 695–696. 
269   Oláh Lajos (1910–1993) kőművesmester, szociáldemokrata, 1944. október 8. után kommunista politikus. 1949 és 1953 között 

Hódmezővásárhely országgyűlési képviselője. Oláh Mihály kommunista politikus fivére. Lásd: Kovács István, 2015. 211.
270   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 701–702. 
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sítsa.” A fizetésemelést tekintve járjon el a 3.640/1943. M. E. sz. rendeletben foglaltak szerint. Endrey a 
közgyűlése arra hivatkozott, hogy a város pénzügyi ellenőrzés alatt áll, és ezért javasolta az indítvány 
elutasítását. Beretzk Pál polgármester-helyettes szerint pedig azért célszerű elutasítani a Takács-féle 
indítványt, mert nem minden tisztviselő egyforma munkabírású és nem lehet mindenkinek egyformán 
ugyanazt az összeget megállapítani, mert sok munkatárs munkakedvét venné el. Másfelől a pénzügyi 
ellenőrök sem járulnának hozzá ehhez. Az indítványt végül 17:3 arányban elvetette a közgyűlés.271

 November 16-án interpellációt nyújtott be Endrey Béla polgármesterhez, hogy „van-e tudomása…
arról, hogy a rendkívül súlyos tűzifa hiány a város lakosságát jogos idegességgel tölti el”, valamint „haj-
landó-e…a város közönségét megnyugtatni arról, hogy a téli tűzifa ellátást a város hatósága minden 
körülmények között biztosítja”. Endrey – szokásától eltérően – kimerítő választ adott a szociáldemok-
rata képviselőnek, amit a november 17-i rendkívüli közgyűlésen Losonczy Endre tanácsnok olvasott fel. 
A kialakult helyzetért, ami az egész Alföldre, nemcsak Vásárhelyre jellemző, a háborús körülményeket 
terheli felelősség. Ennek illusztrálására közölte, hogy a földművelésügyi miniszter Hódmezővásárhely-
re rendeleti úton 1.730 normál vagon fát utalt ki, amiből november elejéig csak 442 normál vagon fa 
érkezett, ami az ekkorra remélt mennyiségnek alig több, mint egyharmadát jelentette. A város részéről 
többször is felkeresték a tűzifa-elosztással megbízott kormánybiztost, aki ígéretet tett a vásárhelyiek 
ellátásának javítására, de az ígéretekből nem lett semmilyen kézzelfogható eredmény. Ahogyan Endrey 
kifejtette, a város országgyűlési képviselője, polgármestere, helyettese, valamint az üggyel megbízott 
tanácsnokai folyamatosan sürgetik az agrártárcát a város számára kiutalt tüzelőmennyiség átadására. 
A főispán ezentúl kizárólag a közellátási hivatalra bízta a fajegyek kiosztását, és ha szükséges, gondos-
kodni fog fajegyek és fautalványok bevezetéséről. 
 Takács Ferenc válaszában kijelentette, hogy az ármentesítő társulatot nagyra becsüli amiatt, hogy 
megengedte a szegény embereknek a tűzelőnek való fa gyűjtését. Azt elismerte, hogy a fa-ínségen a 
közelmúltban kiszáradt fák sokat enyhítettek, de az így felhalmozott készletek is végesek. A polgár-
mester válaszát tudomásul vette, és azt kérte, hogy elsősorban a kisgyermekes családok kapjanak 
tűzifát. Endrey válaszában arra kérte Takácsot, hogy ne adjon hitelt mendemondáknak, még ha azok 
jobb helyről jönnek is. A városházán korábban elsőrangú keményfával fűtöttek, de az ínséges időkben 
áttértek a tiszai puhafára, amelyből a szegényebb lakosoknak is osztottak.272

 Jeney rendőrfőtanácsos 1943 novemberéről szóló jelentésében arról számolt be, hogy az SZDP-
ben „…olyan irányú szervezkedési munka kezdődött…, amilyenre az 1930-as évek óta nem volt példa”. 
Ebben fontos szerepet tulajdonított a Békepárttal kapcsolatban álló helyi szociáldemokrata vezetők 
agitációjának, amely a szovjetek győzelmét hirdette. Külön kiemelte Borsi János fáradhatatlan agitá-
ciós munkáját. Érdekes momentumként beszámolt még a Parasztszövetség és a Gazdasági Egyesület 

271   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 155 (19.306)/1943. Vonatkozó közgyűlési 
határozat: 187/1943. (IX. 30.)

272   MNL CSCSVL HL Hódmezővásárhely Thj. Város Polgármesteri Hivatalának iratai. II. 109 (21.181, 21.994)/1943. Vonatkozó közgyű-
lési határozat: 198/1943. (XI. 17.)
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vitájáról, amellyel kapcsolatban olyan hírek terjedtek el, hogy Tárkány Szücs Ferenc vezetésével a Pa-
rasztszövetség átvenné a hatalmat a Gazdasági Egyesület élén.273

 A német megszállást és a pártja betiltását követően Takács Ferenc illegalitásba vonult, ami azt 
jelentette, hogy családjával együtt gyümölcsösében és konzervgyárában dolgozott, és továbbra is ta-
lálkozott író, költő és művész barátaival is. A vezető ellenzéki politikusokkal szemben megindult le-
tartóztatási hullámot elkerülte. Borsi Jánost, Posztós Sándort, valamint Karácsonyi Ferencet rendőri 
felügyelet alá helyezték és internálták, mert kapcsolatot tartottak fent a Békepárttal, amely különböző 
sajtótermékeket küldött részükre.274

 Takács Ferenc a rászorulóknak ekkor is igyekezett segíteni. Mező Istvánnétól azért vonták meg a 
hadisegélyt, mert fronton harcoló férje a Vásárhelyre eljutott hírek szerint még 1943 őszén átszökött a 
szovjetekhez. Ezért Takács személyesen adott át neki 20 pengőt.275

 Takács Ferenc a helyi politika első vonalába 1944 őszén tért vissza, köszönhetően a szovjet (és 
román) csapatok, és velük együtt Vas Zoltán kommunista politikus október 8-i érkezésének is. 

Takács Ferenc részvétele Magyarország 
és a Szociáldemokrata Párt újraszervezésében

Hódmezővásárhelyt 1944. október 8-án ellenállás nélkül foglalták el a Vörös Hadsereg egységei. A köz-
igazgatás újbóli megszervezésébe szinte azonnal bekapcsolódott a politikától a második világháború 
idején időlegesen visszavonult Takács Ferenc, a Viharsarok egyik legtekintélyesebb szociáldemokrata 
politikusa. Vas Zoltánnal és a helyi, hirtelen kommunistává lett szociáldemokratákkal (Karácsonyi Fe-
renc, Oláh Mihály) együtt részt vett azon a Gabroszkij őrnaggyal, első szovjet városparancsnokkal való 
október 10-i megbeszélésen, ahol az új polgármester személyét illetően az ő javaslatát fogadták el, így 
a város polgármestere a szociáldemokrata Kiss Pál tűzoltóparancsnok lett. A város irányítása tehát 
ekkor a szociáldemokraták és a szociáldemokratákból lett kommunisták kezében volt. Utóbbiak Ta-
kács Ferencet is megkörnyékezték, ám ő nem volt hajlandó átlépni a Magyar Kommunista Pártba (MKP). 
„Én megmaradok a Szociáldemokrata Pártban [...] Nem akarom elhagyni az utolsó percig azt a pártot, 
amelynek köszönhetem, hogy ilyen emberré lettem.” – írta később Erdei Ferencnek.276

 Takács hamarosan szerepet vállalt a hattagú várostanács létrehozásában és munkájában is. A 
város életét meghatározó hatáskörű, október 23-án alakult grémiumba, végrehajtó szervbe az MKP, az 
SZDP és az FKGP két-két tagot delegált. A Takács felé megnyilvánuló általános bizalom okán rá hárult a 

273   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 720–722. A forrásgyűjtemény részben érthe-
tő módon nem ismerteti Takács Ferenc szervezőmunkáját, mert a beszámoló alapján maga is élenjárt a szervezésben, azonban 1948-as 
állásfoglalása miatt negatív színben tüntették fel a munkásmozgalom kutatásának irányításával megbízott személyek. 

274   Horváth Julianna, 1980. 106–107.
275   Válogatott dokumentumok Csongrád megye munkásmozgalmának történetéből, 735. és ennek nyomán: Horváth Julianna, 

1980. 107.
276   Marjanucz László, 1989. 11–12.
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kényesebb tanácsi rendeletek végrehajtása, például a módosabb polgárok meggyőzése a város számá-
ra adandó kényszerkölcsönről.
 A városi MKP Oláh Mihály és Karácsonyi Ferenc vezetésével már néhány nappal a szovjetek megér-
kezése után megalakult, egyetlen megszerveződött pártként hamarosan a szakszervezetekre is kiter-
jesztették befolyásukat. A helyi Szociáldemokrata Párt újjászervezésére ugyanakkor egyes tagjainak 
aktivitása ellenére csak egy hónap múlva került sor. Ennek oka egyrészt az lehetett, hogy több, ko-
rábban szociáldemokrata párttag időközben kommunistává vált, illetve hogy a helyi vezetők – köztük 
Takács – kivártak. Nem voltak biztosak benne, hogy a szovjetek megengedik a demokratikus iránynak 
tekinthető többpártrendszert. A helyi pártszervezet végül november 15-én alakult meg, az év végére 
megszerveződött a kisgazdapárt is. A régi törvényhatósági bizottság közgyűlése november 11-én fel-
oszlatta önmagát, az új november 28-án ült össze, a három fentebb bemutatott párt 20-20 tagjával, ami 
december 25-én kiegészült a szakszervezetek 20 képviselőjével, így erős baloldali többség érvényesült 
benne. A pártok vezérszónokai, közöttük Takács Ferenc az összefogás és a földreform mielőbbi kihir-
detése mellett foglaltak állást. Hódmezővásárhelyen e közigazgatást átvevő testület tehát hamarabb 
megalakult, mint a Magyar Nemzeti Függetlenségi Front, melynek helyi szervezetét, a Nemzeti Bizottsá-
got csak december 10-én hozták létre.277

 Takács Ferenc december első felében szegedi párttársával, dr. Valentiny Ágostonnal együtt került 
Debrecenbe, ahol a hódmezővásárhelyi Nemzeti Bizottság által kijelölt képviselőként bekapcsolódott 
a december 12-én megválasztott 17 tagú Nemzetgyűlést Előkészítő Bizottság munkájába, melyben vá-
sárhelyiként még Oláh Mihály vett részt. A bizottság tagjaként társaival együtt – az új hatalmi beren-
dezkedést népszerűsítendő – több városban is megfordult, ahol egyúttal pártszervező tevékenységet 
is végzett. Ennek eredményeként decemberben – kezdetben elsősorban a városokban – sorra alakultak 
meg a szociáldemokrata pártszervezetek.278

 Az Ideiglenes Nemzetgyűlés képviselőinek megválasztása a háborús viszonyok miatt nem tör-
ténhetett hagyományos nemzetgyűlési választás keretében. A képviselőket legtöbbször népgyűlésen 
választották meg, Hódmezővásárhelyen ugyanakkor a törvényhatósági bizottság december 18-i dísz-
közgyűlése fogadta el a pártok által előzőleg elé terjesztett jelölteket tartalmazó listát. A Debrecenbe 
küldött 16 képviselőből 14 volt ténylegesen helybeli (közülük hatan a kommunista, öten a szociáldemok-
rata, míg hárman a kisgazdapárt párthoz tartoztak), míg ketten – Nagy Imre moszkovita kommunista 
politikus és Vörös János pártonkívüli vezérezredes – megegyezéses alapon kerültek fel rá. Természe-
tesen a szociáldemokrata küldöttek között Takács Ferenc neve is szerepelt.279

 Az SZDP első országos értekezletére 1944. december 21-én került sor Debrecenben. Ezen csaknem 
száz fő – az Ideiglenes Nemzetgyűlés 35 szociáldemokrata képviselője és 60, különböző városokból és 
falvakból érkezett pártszervezeti küldött – vett részt. A grémium megválasztotta a 11 tagú Országos 
Pártvezetőséget (OPV), az öttagú Országos Ellenőrző Bizottságot és a párt ügyészét is. Az OPV-nek a 11 

277   Bencsik Péter: Hódmezővásárhely politikai élete 1944-1950 között. Hódmezővásárhely, 2018. 9–11., 14 –15.; Marjanucz László: 
Takács Ferenc meghurcoltatása. Csongrád Megyei Hírlap, 1989. október 18.  1., 4.; Strassenreiter Erzsébet: A Szociáldemokrata Párt 
újjászerveződése (1944. október–1945. július). Párttörténeti közlemények, 17. évf. 1971. 3. sz. 5., 7.

278   Strassenreiter Erzsébet, 1971. 9–12.; Marjanucz László: Takács Ferenc meghurcoltatása, 1989. 11.
279   Bencsik Péter, 2018. 16.
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főn túl hivatalból tagja lett a két nagy tekintélyű és befolyású miniszter, Takács Ferenc és dr. Valentiny 
Ágoston, illetve Szabó István népjóléti államtitkár is. A párt legfelső grémiumának megalakulásával 
hamarosan javult a pártszervező munka és a helyi pártszervek közötti kapcsolattartás. Az OPV első 
ülését december 22-én tartotta, melyen legfőbb feladataként a párt újjászervezését határozta meg. A 
testület ennek az irányát és módozatait kijelölő, azt összefogó szervezete lett. Tagjai az SZDP program-
ját a német megszállás előtt követett irányvonalhoz igazították, új alapokra helyezését nem tartották 
fontosnak. Sarokpontja továbbra is a radikális földosztás, illetve az általános és titkos választójog meg-
valósítása volt, igaz ezen kívül, új elemként hirdette a nemzeti összefogás szükségességét is.280

 Az SZDP a második világháború utáni sajátos politikai helyzet miatt nem térhetett ki a másik mun-
káspárttal, a Magyar Kommunista Párttal való valamilyen formájú együttműködés elől. Az MKP Központi 
Vezetőségének javaslatára pártközi bizottságot hoztak létre, melynek kommunista részről Gerő Ernő, 
Révai József és Farkas Mihály, míg a szociáldemokraták közül dr. Valentiny Ágoston, Takács Ferenc és 
Gallai Lajos lettek tagjai. Ezután a bizottság rendszeresen ülésezett, egyeztette a két pártvezetőség 
álláspontját, ugyanakkor mindez biztosította a pártok önállóságát is. A január 12-i ülésen Takács már 
iparügyi miniszterként a grémium elé terjesztette az üzemi bizottságok, illetve a bér- és árpolitika 
tárgyában készült javaslatait. Az itt elfogadott határozatok mindkét párt számára kötelező érvényű-
ek voltak és együtt képviselték őket. A két párt közötti megállapodás szövegét a január 26-án újra 
megjelent Népszava első száma is tartalmazta. A lap újbóli megindításának ügyét az SZDP országos 
vezetőségének határozatát végrehajtva még december végén Takács Ferenc vitte a minisztertanács 
elé.281

 A fővárosban bujkáló egykori szociáldemokrata vezetők és az itt élő jelentős szociáldemokrata 
érzelmű tömeg már Budapest ostroma idején, majd szélesebb körben a város szovjetek általi elfog-
lalása után kapcsolódott be az SZDP újjászervezésébe. Január közepén a Debrecenben létrehozott 
pártszervekkel párhuzamosan egy héttagú Ideiglenes Intéző Bizottságot (IIB) alakítottak. Bán Antal fő-
titkárhelyettes január végén Marosán Györgyöt küldte Debrecenbe, azzal a megbízatással, érje el, hogy 
az ott megalakult pártszervek elismerjék az IIB felsőbbségét. Mindez némi ellenállás után az IIB február 
12-13-i kétnapos ülésén megtörtént. A debreceni Országos Pártvezetőség önállósága megszűnt, ugyan-
akkor még április végéig, a kormány fővárosba költözéséig működött. 1945. február 19-én, Budapesten 
létrejöttek a párt vezető szervei: a 28 tagú új pártvezetőség, a héttagú Ellenőrző Bizottság, a négytagú 
Pártválasztmányi- Végrehajtó Bizottság, majd február 26-án a Politikai Bizottság. A frontvonal nyugatra 
tolódásával, tavasszal a Dunántúlon is megindult az SZDP pártszervezeteinek újjáalakítása. Az új poli-
tikai helyzetnek megfelelően megerősödött a párt balszárnya. Takács Ferenc a párton belüli erőviszo-
nyok átalakulásával, bár tagja maradt az országos pártvezetőségnek, némileg háttérbe szorult.282

280  Strassenreiter Erzsébet, 1971. 13–14.
281   Uo. 18–19.; MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 1–400. 1. d. Gallai Lajos országos párttitkár levele Takács Ferencnek, 1944. decem-

ber 23.
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Az Iparügyi Minisztérium élén

Az Iparügyi Minisztérium élén

1944. december 22-én az Ideiglenes Nemzetgyűlés felhatalmazásával létrejött az Ideiglenes Nemzeti 
Kormány, melyben Takács Ferencet az iparügyi minisztérium irányításával bízták meg. A Szociálde-
mokrata Párt tehát sikerrel lobbizott ezért az igen fontos miniszteri tárcáért.283 Eközben az ország 
nyugati területein még a Szálasi-kormány regnált, melynek iparügyi minisztere Szakváry Emil volt.
 Az Iparügyi Minisztériumot még 1935-ben, a Horthy-rendszerben szervezték meg. Ügyköre az ipa-
rigazgatásra, illetve a termelési és építési ügyek vitelére terjedt ki. Ez a hármas felosztás az Ideiglenes 
Nemzeti Kormány Iparügyi Minisztériumában is megmaradt, ugyanakkor az új kurzus eltérő felfogása 
miatt jelentős változások is történtek. A feladatok listája hamarosan kiegészült az ipari jóvátételi köte-
lezettségek teljesítésének koordinációjával.284

 Takács Ferenc főként a Viharsarokban és a Tiszántúlon végzett több évtizedes eredményes párt-
szervező munkájának köszönhetően a szovjetek által elfoglalt magyarországi területen az egyik legte-
kintélyesebb szociáldemokrata politikusnak számított, ezért eshetett rá pártja választása az iparügyi 
miniszterség tekintetében. A környezetében dolgozók későbbi visszaemlékezései szerint – bár foglal-
kozását tekintve kisiparos, kőművesmester volt – némiképp idegenkedett az iparügyi tárcától. Koráb-
ban, 1935-1939 közötti országgyűlési képviselősége idején is főként agrárkérdésekkel foglalkozott, a 
párt egyik agrárszakértőjének számított. A földművelésügyi tárca vezetése tehát közelebb állt volna 
hozzá, ám azt a kommunisták a földreform miatt nem engedték ki a kezükből. Fő feladata eleinte a 
még zajló háborúban a rendelkezésére álló igen korlátozott ipari kapacitások a Vörös Hadsereg és a 
felállítandó új magyar honvédség részére való rendelkezésre bocsátása, majd a tavasz folyamán az ipar 
béketermelésre való átállítása volt.285

 Debrecenben az Ideiglenes Nemzeti Kormány székhelye a pénzügyi palota kétemeletes épületé-
ben volt. A második emeleten két szoba tartozott az iparügyi tárcához, ahol eleinte összesen négyen 
dolgoztak. Takács Ferenc mellett két miniszteri titkár dr. Kovács Gábor és Gál László, valamint egy 
gépírónő. Emellett a dr. Harsányi Imre, a debreceni Kereskedelmi és Iparkamara titkára külső munka-
társként nyújtott segítséget az ügyek vitelében. A minisztérium teljes újjászervezésére csak tavasszal, 
a szovjetek által elfoglalt Budapesten kerülhetett sor.
 A magyar ipar rendkívüli háborús károkat szenvedett, melynek nagyságrendje körülbelül ötmilliárd 
békepengő volt. 1945-ben a gyáripar termelése a háború előttinek mindössze 35 százalékát tette ki, ez 
is csak annak volt köszönhető, hogy az üzemek valamennyi anyagtartalékkal még rendelkeztek, így volt 
ahol a termelés folyamatos maradhatott. Talán ennél is nagyobb problémát jelentett, hogy a szovjetek 
által megszállt országrészek üzemei, gyárai, bányái között teljesen megszakadt a szállítási és a kom-
munikációs kapcsolat. A postai szolgáltatások, a telefon és távíró-szolgáltatás szünetelt, a közlekedési 
kapcsolatok pedig akadoztak.  A kormány számára is nehézséget jelentett egyes rendeleteinek végre-

283  MNL OL XIX-F-1-jj Iparügyi Minisztérium Takács Ferenc miniszter iratai 1. doboz (A továbbiakban: MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d.)
284   Az Iparügyi Minisztérium 1945–1948 közötti történetének feltárását nehezíti, hogy a minisztérium Magyar Országos Levéltár-

ban őrzött, adott években keletkezett iratanyagának legnagyobb része az 1956-os forradalom és szabadságharc idején megsemmisült.
285  Rácz Béla: Az Iparügyi Minisztérium újjászervezése (1944. december–1945. november). Levéltári Közlemények, 44–45. évf. 
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hajtatása vagy egyáltalán eljuttatása Debrecenből a többi országrészbe. Ezért Takács Ferenc szemé-
lyesen igyekezett kapcsolatot létesíteni a keleti országrészben található nagyobb üzemekkel.
 Első miniszteri útja január 7-én a Magyar Állami Vas-, Acél- és Gépgyárak (MÁVAG) diósgyőri gyáraiba 
vezetett, ahol egy közös üzemi tanácsülésen találkozott a gyáregységek vezetőségével és az üzemi ta-
nácsok képviselőivel. Érkezésének célja a tájékozódás volt, hogy milyen állapotban vannak az üzemek, 
a termelés és az élelmezés biztosított-e, illetve hogy milyen mértékű helyreállítás szükséges. Tájékoz-
tatták arról, hogy a gyár pénzállományát a magyar kormány magához vonta, így nem tudtak fizetést 
biztosítani a dolgozóknak, illetve hogy a szovjetek megrendeléseket adtak, de azokat nem fizették ki. 
A dolgozók és családtagjaik élelmezésének biztosítására teherautókra volt szükség. Karbid hiányában 
nem tudtak világítani a szénbányákban, ami a termelés leállásával fenyegetett. Takács ígéretet tett a 
karbid gyors beszerzésére, melyből a havi szükséglet 3000 kilogramm volt. Az oroszok által gyártatott 
termékek megfizetésének kérdését a fegyverszüneti tárgyalások lezárulta után látta rendezhetőnek. A 
gyárak újjáépítésének, a háborús károk kijavításának várható költségei több tízmillió pengőre rúgtak. 
A dolgozók véradásra voltak kötelezve a szovjet hadsereg részére, ami napi szinten harminc embert 
vont ki a munkából. Emellett a gyár hét munkatársát a szovjetek egy Debrecen környéki munkatáborba 
hurcolták. Takács megígérte, hogy mindent megtesz kiszabadításuk érdekében. A szovjet és a román 
katonaság jelenléte miatt az emberek nem szívesen mentek dolgozni, féltették az otthon maradt csa-
ládtagjaikat. Az üzemek gépjárműveinek rendbehozatala sem volt problémamentes. Attól tartottak, 
hogyha működőképessé tesznek akár egyet is belőlük, azt a megszállók azonnal elveszik. Takács azzal 
biztatta a jelenlévőket, hogy a fegyverszüneti tárgyalások befejeződése után minden másképp lesz. 
Valószínűsítette, hogy néhány hónap után a gyárak átállhatnak a béketermelésre. A kormány ekkor 
még nem hagyta jóvá az üzemi tanácsok megalakulását, ezek helyi megalakulását ugyanakkor Takács 
fontos és jó lépésnek tartotta. Végül kérte az üzemi tanács tagjait, hogy „dolgozzanak továbbra is 
egyetértéssel, s legyen a diósgyőri vasgyár továbbra is szeme fénye az országnak”. Nem így történt.286

 Árkos Frigyes zsidó származású műszaki tanácsost, a diósgyőri hengermű vezetőjét Takács 23/
eln./1945. Ip. M. sz. rendeletével vezérigazgatói-helyettesi minőségben nevezte ki a jóvátételi kötele-
zettségek teljesítése szempontjából kulcsfontosságú MÁVAG Diósgyőri Vas- és Acélgyára és a MÁVAG 
Diósgyőri Új Gyár, valamint a környező bányák irányítójává. Ezzel valójában, igaz ideiglenes jelleggel a 
két gyárigazgató – Obholczer Pál és Korán Imre – fölé helyezte az egyébként már 1921-től az üzemben 
dolgozó Árkost. Takács szándéka az volt, hogy a MÁVAG diósgyőri egységét az állami vállalatok minta-
üzemévé tegye. Az új vezető azonban a gyárban súlyos munkafegyelmi és őt is érintő személyi ellen-
tétekkel szembesült. A gyárvezetésben és az üzemi bizottságban lévő ellenlábasai – a gyárigazgatók 
és az üzemi tanácsok elnökei (Kerner Antal, Oszip István) – arra akarták kényszeríteni, hogy indoklás 
nélkül adja vissza megbízatását, leváltásáért közös levelet írtak Takács Ferencnek. Közben elérték, 
hogy a politikai rendőrség Árkost rövid időre letartóztassa, ezáltal megakadályozták, hogy Debrecenbe 
menjen és beszámoljon a helyzetről a kormánynak, miközben ők oda utaztak, hogy érvényt szerezzenek 
akaratuknak, sőt az Árkos kinevezését tartalmazó rendelet gyárbeli kihirdetését sem hajtották végre. 

286  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Emlékeztető a diósgyőri vas- és acélgyár és új gyár közös üzemi tanácsának 1945. január 7-i 
üléséről.
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Mindezek miatt Árkos megbízatását néhány nap után vissza akarta adni, de lemondását Miklós Béla 
miniszterelnök nem fogadta el. Megerősítette állásában és az ügy teljes körű kivizsgálására kötelezte 
Miskolc főispánját, a kommunista Tóth Bélát éppen e napokban váltó, szintén kommunista Oszip Ist-
vánt. Emellett erélyes hangú levélben utasította a gyárak vezetését, hogy a jövőben tartózkodjanak 
az ellentétek szításától, mert az Árkos elleni fellépést tovább folytatókkal szemben „a legszigorúbb 
eszközökkel fogok eljárni”. Az ügy pikantériája, hogy éppen annak az Oszip Istvánnak kellett volna fel-
tárnia a visszaéléseket, aki március 16-án a Diósgyőri Újgyár üzemi tanácsának elnökeként az újdonsült 
igazgatóhelyettessel való szembehelyezkedés egyik irányítója volt.287

 Árkos feladata az üzemek és a bányák termelésének újbóli beindítása, és annak növelése lett volna, 
„hogy a most ott uralkodó rendszertelenség és tétlenség a legrövidebb időn belül megszűnjék”. Továbbá 
köteles volt kéthetenként jelentést küldeni az iparügyi miniszternek, minden, a munka zavartalanságát 
akadályozó legkisebb ügyről is. A gyárban bevett gyakorlattá vált, hogy a szellemi foglalkozású tiszt-
viselőket az üzemi tanács megalázó módon a legalantasabb fizikai munkákra rendelte ki, miközben 
helyükre tapasztalatlan és képzetlen fiatalokat állított. Emellett figyelmen kívül hagyták az iparügyi mi-
niszter rendeleteit is, „kijelentve, hogy most a forradalom törvénye a mérvadó”. Például az üzemi tanács 
sem alakult át üzemi bizottsággá. A sokrétű belső ellentétek miatt a gyár csak egyharmadát teljesítette 
az elvárható munkateljesítménynek, amivel a gyár szovjet parancsnoksága rendkívül elégedetlen volt. A 
nem megfelelő termelékenység másik oka a nyersanyagellátás akadozása volt. A gyár kokszszükségle-
tének biztosítása nagy nehézségekbe ütközött, mivel korábban a vasgyártáshoz nélkülözhetetlen alap-
anyag Németországból érkezett, az innen való behozatalra pedig már nem volt lehetőség. Kiváltását a 
Komlón bányászott szénből előállított koksszal próbálták megoldani.
 Megállapítható, hogy az Árkos elleni fellépés mögött a Magyar Kommunista Párt helyi vezetői és 
Kerner Antal, a Diósgyőri Vas- és Acélgyár üzemi tanácsa elnökének egyéni ambíciói álltak. Végül a kor-
mány hátrált meg: Takács Ferenc Árkos Frigyest szolgálattételre az Iparügyi Minisztériumba rendelte, 
ennek ellenére ellenlábasai elérték, hogy népbírósági eljárás induljon ellene.288

Takács Ferenc miniszteri munkája mellett, az SZDP szakértőjeként részt vett a földreform kidolgo-
zásában is. A február 16-i Népszava címoldalon hozta a földkérdéssel foglalkozó cikkét. Elképzelései 
szerint a földreformot önszerveződő, alulról építkező termelő, értékesítő és beszerző szövetkezetek 
létesítésével kapcsolta volna össze, valamint a mezőgazdasági iparokat a mezőgazdasági vidékekre 
telepítette volna. Elképzeléseinek alapja a Dániában korábban megismert szövetkezeti struktúra volt.289

 Takács egy adott országrész iparának állapotát felmérő vidéki útjait pártszervező munkával, illetve 
földosztási és hadseregtoborzó nagygyűlések megtartásával kapcsolta össze. Február 2-án Karcagon, 

287   Dobrossy István: Miskolc írásban és képekben 4. Miskolc, 1997. 102., 108.; MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Miniszerelnök 
Debrecen Miskolc thj. város főispánjának, 721/1945. M. E., 1945. március 26.; Magyar Miniszterelnök 721/1945. M. E. 1. Magyar Állami Vas- és 
Acélgyár 2. Magyar Állami Vas- és Acél- és Gépgyárak Újgyára, 1945. március 26.

288  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Vitéz Horthy István Magyar Állami Vas-, Acél- és Gépgyárak Diósgyőri M. Kir. Vas- és Acélgyár 5/C 
eln. 1945., 1945. március 16.; Árkos Frigyes jelentése, 1945. március 23.; Feljegyzések a diósgyőri MÁVAG üzemek és bányák egységes 
vezetés alá való helyezéséről, ÉN.; Magyar Miniszterelnök, 721/1945. M. E., 1945. március 26.

289  Rácz Béla, 1974. 432.; NSZ, 1945. február 16. 1.
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egy hét múlva pedig Hajdúszoboszlón járt. Február 18-án Miklós Béla miniszterelnökkel, Valentiny Ágos-
ton igazságügy miniszterrel és Balogh István miniszterelnökségi államtitkárral együtt részt vett és be-
szédet mondott a Magyar Nemzeti Függetlenségi Front szegedi nagygyűlésén a Nemzeti Színházban. Ez-
után a Borsodi iparvidékre utazott, ahol ismét felkereste a Diósgyőrt, valamint járt az ózdi vasgyárban, 
és a környező bányákban is. Látogatása után úgy értékelte, hogy Diósgyőrött januárhoz képest javult 
a helyzet. A front távolabb került, a termelés megindult. Ekkor a korábbi 12 ezres munkáslétszámhoz 
képest 6 ezren dolgoztak a MÁVAG diósgyőri gyáraiban, ahol – főként az erőműben – jelentős háborús 
károk keletkeztek. Ózdon a gyár épségben maradt, a fokozott haditermelés miatt az olvasztókemencék 
viszont tönkrementek, javításuk folyamatban volt. Az ipari kapacitásokat a szovjet megrendelések tel-
jesítése kötötte le. A legnagyobb nehézséget mindenhol a bérek folyósítása és a munkások élelmezése 
jelentette. A miniszter ezért interveniált Borsod vármegye élelmiszer-beszolgáltatás alóli mentesítése 
ügyében.290

 Március 4-én Marosán Györggyel és Erdei Istvánnal együtt az SZDP hódmezővásárhelyi nagygyű-
lésének szónoka volt.291 Budapestre először március elején jutott el.292 1945. március 18-án több mi-
nisztertársával együtt részt vett a Budapesti Nemzeti Bizottság március 15. alkalmából a Magyar Szín-
házban rendezett ünnepségén, majd a kormány nevében megkoszorúzta a Petőfi-szobrot.293 Március 
22-én felkereste a Népszava szerkesztőségét, majd a nyomdába is ellátogatott, ahol meghallgatta a 
munkások fizetési pótlékukat sújtó magas adóval, illetve rossz ellátásukkal kapcsolatos panaszait, 
és ígéretet tett a problémák rendezésére.294 Március 25-én Salgótarjánt és a város mellett található 
zagyvapálfalvai üveggyárat kereste fel, tárgyalt a munkássággal és a helyi üzemi bizottságokkal. Tő-
lük is az ipari üzemeknél általánosan tapasztalható problémákról – alacsony bérek, élelmiszerellátási 
hiányosságok – hallott. A salgótarjáni szénbánya még szovjet kézben volt. A bányaüzemet megkímélte 
a háborús pusztítás, az acélművet, különösen annak áramfejlesztő erőművét ugyanakkor súlyos károk 
érték. Ennek mielőbbi helyreállítása igen fontos volt, mert egészen Hatvanig, Szolnokig és Szentesig a 
lakossági áramot is ez szolgáltatta. Útja során felkereste a Székesfővárosi Elektromos Művek befejezés 
előtt álló, ezért a kor legmodernebb technológiájával felszerelt 35 kW kapacitású hatvani erőműtelepét, 
melynek közelgő üzembe helyezéséről még bizakodóan nyilatkozott, nem tudván, hogy az erőmű a 
szovjet jóvátételi kötelezettségek miatt hamarosan leszerelésre kerül.295

 Március végén a három dél-tiszántúli megye (Csongrád, Csanád, Békés) szervező munkájának irá-
nyítására Hódmezővásárhelyen Alföldi Titkárság néven pártközpontot létesítettek, melynek titkára Er-
dei István lett, valamint Szeder Ferenc vezetői megbízásával elindult a Vidéki Titkárság megszervezése 
is. 1945 nyarára az SZDP vásárhelyi tagsága a háború előtt létszámhoz mérve is többszörösére nőtt.296

290   NSZ, 1945. február 22. 2.
291   Bencsik Péter, 2018. 11.
292   NSZ, 1945. február 6. 4.; NSZ, 1945. február 10. 2.; NSZ, 1945. február 22. 2.; NSZ, 1945. március 4. 1.
293  NSZ, 1945. március 20. 5.
294   NSZ, 1945. március 23. 2.
295   NSZ, 1945. március 29. 5.; NSZ, 1945. április 18. 3.
296   Bencsik Péter, 2018. 40.
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 Április 2-án Takács Rákosi Mátyás (MKP), Erdei Ferenc (NPP) és Tildy Zoltán (FKGP) mellett a földosz-
tással foglalkozó hódmezővásárhelyi és makói koalíciós nagygyűlések egyik szónoka volt, majd április 
15-én Kéthly Anna társaságában Orosházán és Makón vett részt az SZDP népgyűlésein, melyeken a 
mezőgazdasági és a kisipari szövetkezetek szükségességéről, előnyeiről, a feldolgozóipar nyersanyag-
termelés mellé telepítéséről, illetve a munkáspártok összefogásának fontosságáról beszélt.297

 Közben az Iparügyi Minisztérium személyi állománya fokozatosan bővült. Munkatársai az év első 
két hónapjában elsősorban jogalkotó munkát végeztek. Ekkor dolgozták ki többek között az üzemi 
tanácsok helyébe lépő üzemi bizottságok választásáról, jogköréről és működéséről (50.100/1945. Ip. 
M. sz.), illetve a munkabérbizottságok felállításáról szóló (78/1945 M. E.) rendeletet is, mellyel a mun-
kások bérrendezését kívánták megoldani. Ugyanakkor statisztikai adatfeldolgozást is végeztek. Ezek 
segítségével képet alkothattak a gyárak állapotáról, melyek alapján aztán terveket dolgoztak ki a 
helyreállítási munkálatokra, illetve a nyersanyag-utánpótlás biztosítására. A hadiüzemnek minősített 
gyárakban március 6-ig a fegyelmi, szociális és egyéb jóléti intézkedések a „HÜSZ pk.”-k, vagyis a 
katonai parancsnokok hatáskörébe tartoztak, majd ezek megszüntetésével az üzemi bizottságokhoz 
kerültek át. Ugyanakkor Vörös János honvédelmi miniszter a Honvédelmi Minisztérium megrendelései-
nek akadálytalan lebonyolítására, a szovjet hadvezetőséggel való tervezett együttműködés biztosítása 
és a meghagyásra javasolt üzemi alkalmazottak kiválasztására ideiglenesen vagy akár tartósan üzemi 
ellenőröket küldött a fontosabb hadfelszereléseket gyártó üzemekbe. A hadiállapot miatt ugyanis fo-
lyamatban volt a sorozás a demokratikus hadseregbe, a bevonultatás tervezett céldátuma március 12-e 
volt. Mentességet kapni csak a főispánok, vagy a szakminiszterek kedvező döntésére lehetett, ha az 
adott személy polgári foglalkozásában való meghagyásához magasabb érdek fűződött. A minisztériu-
mokban dolgozóknak a saját minisztériumuk állította ki a meghagyási igazolványokat. A meghagyási 
javaslattételt az Iparügyi Minisztériumon belül Takács Ferenc magának tartotta fenn.298

 1945. március 20-án a debreceni Iparügyi Minisztérium személyi állománya 18 fő volt, a kormány a 
debreceni időszakban nem nevezett ki államtitkárokat a miniszter mellé.
 A minisztérium szervezeti felépítése ekkor négy nagy, ügybeosztás szerint elkülönülő csoportra és 
ezeken belül 15 osztályra tagolódott:299

I. csoport, vezetője: Losonczy Endre300

1.) Elnöki osztály
2.) Munkásügyek osztálya
3.) Törvényelőkészítési osztály
4.) Ipari közigazgatási osztály
5.) Kis- és háziipari osztály

297   Bencsik Péter, 2018. 20.; Makói Népújság (A továbbiakban: MN) 1945. április 6. 2.; MN 1945. április 17. 1–2.; NSZ 1945. április 21. 3.
298  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar honvédelmi miniszter 1.857 szám hadip.- 1945. A „hadiüzem Hüsz.pk. és üzemi titkár” intéz-

mények megszüntetése, 1945. március 6.; Magyar honvédelmi miniszter 20.262. szám. Eln. VI.-1945. Meghagyási javaslat előterjesztése, 
1945. március 7.; 12/1945. Ip. M. A toborzottak március 12-ére történő behívásával kapcsolatos meghagyások, 1945. március 6.

299   Rácz Béla, 1974. 434–435.
300  Losonczy Endre: Takács Ferenc Hódmezővásárhelyről hozta magával az Iparügyi Minisztériumba. Távollétében a miniszter 

helyettese volt.
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II. gyáripari csoport, vezetője: Starke (Szele) Mihály
1.) Gyáripari osztály
2.) Hadiüzemek osztálya
3.) Állami üzemek osztálya
4.) Energiatermelési osztály

III. bányászati csoport, vezetője: dr. Osváth Béla
1.) Bányászati és bányászati kutatási osztály
2.) Bányászati közigazgatási osztály

IV. csoport, vezetője: Kasza Sándor
1.) Iparpolitikai osztály
2.) Ipari újjáépítési osztály
3.) Ipari felügyeleti osztály
4.) Anyaggazdálkodási osztály

 Az ország nagyipari üzemeinek többsége Budapesten volt, ahol azonban még 1945 elején is javában 
folytak a harcok. Takács Ferenc már január végén azzal a feladattal küldte a fővárosba személyes 
megbízottját, Gál Lászlót, hogy készítse elő a minisztérium költözését, illetve hogy tegyen meg mindent 
a fővárosi ipari termelés minél hamarabbi újraindulásáért. Gál január 29-én, a politikai rendőrség első 
csoportjával érkezett meg. A pusztítást látva úgy vélekedett, hogy „tíz évig nem lesz feltámadás”. En-
nek ellenére nekilátott, a minisztertől kapott utasítások végrehajtásához. Feladatai igen szerteágazóak 
voltak: a minisztérium épületeinek használható állapotba hozatala; iratanyagának megmentése, őrzé-
se; a munkára jelentkező korábbi munkatársak újrafelvétele, az igazolás megtörténtéig kivétel nélkül; 
az ipari érdekképviseleti szervezetek (szakszervezetek, ipartestületek, kamarák, IPOK, Gyáriparosok 
Országos Szövetsége) munkájának megindítása, tanácsadó szervként való felhasználása; a főváros 
műszaki osztályával való kapcsolatfelvétel, majd segítségükkel a közszolgáltatások és a közlekedés 
helyreállítása; nagyvállalatok felkeresése, egyeztetés a termelés megindításáról, a gépek és a nyers-
anyag biztonságba helyezése, illetve a szakemberek átcsoportosítása a termelő üzemekbe; vezetőjét 
vesztett üzemek irányításának időleges átruházása az üzemi bizottságra; kapcsolattartás a fővárosi 
szovjet katonai parancsnoksággal; az Iparügyi Minisztérium rendeletei alapján beérkező statisztikai 
adatok érdekképviseletekkel és szakemberekkel való feldolgozása; az üzemek zavartalan termelésé-
nek biztosítása.301 Ezen irányelveket követve Gál László egyeztetést folytatott a főváros új vezetőivel, 
Csorba János kisgazda polgármesterrel, Bechtler Péter szociáldemokrata és Jámbor Alajos kommunis-
ta alpolgármesterrel, illetve a Budapesti Nemzeti Bizottság (BNB) tagjaival. Ezután Takács utasításának 
megfelelően felkereste Csernisov tábornokot, Budapest első szovjet városparancsnokát, aki elfogadta 
Gált a debreceni kormány képviselőjének, annak ellenére, hogy a főváros hadizónának számított, mivel 

301   Rácz Béla, 1974. 437–438.
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Budán még harcok folytak. A városparancsnok szabad mozgást biztosító igazolványokkal, az üzemek 
fegyveres őrzésével, a gyárak vagyonának elhordását tiltó védelmi rendeletek kiadásával, illetve fű-
tőanyag biztosításával járult hozzá az Iparügyi Minisztérium munkájának fővárosi újraindulásához.
 Gál a minisztérium nevében hirdetést jelentetett meg a Szabadság című kommunista napilapban, 
melyben a minisztérium tisztjeit és altisztjeit február 3-tól a tárca VIII. kerület József utca 13. szám 
alatt található épületében – melyben korábban az Állami Munkaközvetítő Hivatal működött – való meg-
jelenésre kérte. Ez az épület maradt meg a legjobb állapotban az ostrom után, melynek két szobájában 
igen mostoha körülmények között február 2-án indult újra a minisztérium fővárosi működése. A felhí-
vásra csakhamar majd’ háromszáz volt iparügyi tisztviselő jelentkezett.302 Február 24-én ugyanitt Gál, 
dr. Pap Gábor miniszteri osztálytanácsos, dr. Miklós Aladár miniszteri titkár, Vas Miklós, a Szakszerve-
zeti Tanács képviselője, dr. Lippay István IPOK titkár, dr. Mészáros Zoltán IPOK titkár, dr. Marek Tivadar 
kereskedelmi és iparkamarai segédtitkár, dr. Lázár Sándor székesfővárosi tanácsjegyző, Fenyő Miksa 
és dr. Schiller Ottó a Gyáriparosok Országos Szövetségének képviselőivel folytatott egyeztetést, melyen 
a jelenlévők számba vették a gazdátlan műhelyeket, berendezéseket és nyersanyagokat, valamint meg-
tárgyalták az ezekben a kérdésekben alkalmazandó eljárásrendet.303

 1945 februárjában a minisztériumon belül megalakult a Munkaerőgazdálkodási Osztály, melynek 
feladata volt, hogy munkaerőt biztosítson a jóvátételi az újjáépítési munkálatokhoz, valamint a legfon-
tosabb közszükségleti cikkeket előállító üzemekhez. Időközben a tisztviselői létszám emelkedésével 
a József utcai épület szűknek bizonyult, ezért a dolgozók a hivatali teendőik mellett hozzáláttak az 
Akadémia utca 12. szám alatti, volt Szabadalmi Bíróság épületének rendbehozatalához, amely a bu-
dapesti részleg központja lett. A hivatalok többsége májusban a volt Pénzintézeti Központ Szabadság 
téri épületébe költözött. Az Iparügyi Minisztérium eredeti székháza Budán, a Lánchíd utcában volt, ahol 
február 13-a, azaz Buda szovjetek általi elfoglalása után, a BNB megbízásából, a debreceni Iparügyi 
Minisztériumtól függetlenül indult meg a munka. Mivel a hidakat felrobbantották a minisztérium később 
nem költözött vissza az itteni, amúgy is szinte teljesen kiégett épületbe. A budai részleg működését 
április 10-én megszüntették.
 A minisztérium fővárosi alkalmazottainak fizetés helyett kezdetben csak segélyt és élelmezést tud-
tak biztosítani. Előbbi fedezetét a tárca felügyelete alá tartozó különféle hivatalok páncélszekrényeiből 
előkerült pénzösszegek adták. Februárban megalakult a Beszerzési Csoport, amely először liszt- és 
kenyérosztásba, március 23-ától ebédeltetésbe kezdett. Áprilisban már 3500 fő ellátását biztosítot-
ta, amely kiterjedt a minisztérium és hatóságainak tisztviselőire, sőt az ő családtagjaikra is. Takács 
instrukcióinak megfelelően Gál nem vett fel új embereket, a feladatokat a meglévő régi személyi ál-
lománnyal próbálta megoldani, ami jelentős politikai támadási felületet jelentett, mert – legalábbis a 
kommunisták szerint – közülük többen „kompromittálták magukat” a Horthy-rendszerben.304

 A minisztérium munkatársainak igazolása 1945. március 30-tól két ütemben zajlott. Az tárca igazo-
ló bizottsága június 22-ig 768 közalkalmazottat vizsgált. Ebből zárt ülésen 414 főt, szóbeli meghallgatás 

302  Uo. 436–437.
303  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Jegyzőkönyv, 1945. február 24.
304  Rácz Béla, 1974. 435–436., 438–439.
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után pedig 157 közalkalmazottat igazolt. A 31 nem igazolt dolgozó közül kilencet állásvesztéssel sújtott, 
ebből egy ügyét áttette a Népügyészségre, a többiek valamilyen szankcióban – nyugdíjazás, vezető 
állásra való alkalmatlanság megállapítása, előléptetésből való kizárás, áthelyezés – részesültek. A gré-
miumnak további 588 fő ügyében augusztus 9-ig kellett az eljárást lefojtatnia.305

 Mint említettük Takács Ferenc márciusban többször is járt a fővárosban, melynek során elismerően 
szólt Gál Lászlónak és a minisztérium budapesti részlegének munkájáról, amely elősegítette a fővárosi 
gyárak közötti megszakadt kapcsolatok, az érdekvédelemmel és az iparszervezéssel foglalkozó szer-
vezetek együttműködésének szorosabbá tételét, valamint tanácsadó szervként a tárca ügymenetébe 
való bevonását.306 Az iparügyi miniszter hivatalosan április 8-án költözött Debrecenből Budapestre, 
ahol a Szociáldemokrata Párt iránymutatásai alapján hozzálátott az egységes Iparügyi Minisztérium 
megszervezéséhez. Ehhez a munkához a pártközponttól tizenkét vezetésre alkalmas munkatársat kért. 
Április 13-án kiadásra került a tárca új ügy- és személyzeti beosztása, a korábbi négy helyett immár öt 
csoporttal és 15 helyett 20 osztállyal:

Miniszter: Takács Ferenc (SZDP)

Miniszteri Titkárság

I. csoport, főnök: dr. Losonczy Endre (SZDP)
1. Elnöki osztály, vezetője: dr. Losonczy Endre (SZDP)
2. Törvényelőkészítés és jogi ügyek osztálya, vezetője: dr. Tichy Kálmán (pártonkívüli), majd dr. Szabó 
József
3. Ipari közigazgatási ügyek osztálya, vezetője: dr. Nagy Imre (pk)
4. Bányászati közigazgatási osztály, vezetője: dr. Osváth Béla (SZDP)

II. csoport, főnök: Gál László (SZDP)
1. Iparpolitika, újjáépítés és közszállítások osztálya, vezetője: dr. Marton János (MKP)
2. Gyáripari osztály, vezetője: Szele (Starke) Mihály (SZDP)
3. Kisipar, szakoktatás és háziipari osztály, vezetője: dr. Gyulai Ákos (pk)
4. Energiatermelés és gazdálkodás osztály, vezetője: dr. Theiss Ede (pk)
5. Bányászat és bányászati kutatási osztály, vezetője: dr. Székely Pál (pk)
6. Állami üzemek osztálya, vezetője: Károlyi Károly (pk)
7. Anyaggazdálkodási osztály, vezetője: Gál László (SZDP)

III. csoport, főnök: Szakasits Antal (SZDP)
1. Munkásügyek és üzemi bizottságok osztálya, vezetője: Szakasits Antal (SZDP)
2. Szociálpolitikai osztály, vezetője: dr. Gortvai György (SZDP)

305  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. A magyar Iparügyi Minisztérium Igazoló Bizottsága, feljegyzés, 1945. június 27.
306  Rácz Béla, 1974. 438.
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3. Munkaerőgazdálkodási osztály, vezetője: dr. Miklós Aladár (SZDP)
4. Ipari felügyeleti osztály, vezetője: Jakab József (pk)

IV. csoport, főnök: –
1. Magasépítési osztály, vezetője: Mentényi Tibor (pk)
2. Mélyépítés, vízellátás, csatornázás és épületszerelési osztály, vezetője: Galgóczy Pál (pk)
3. Városrendezés és építésügyi közigazgatási osztály, vezetője: Kemény P. Zoltán (pk)

V. csoport, főnök: dr. Gorvay György (SZDP)
1. Jóvátételi osztály (szervezés alatt)
2. Propaganda és művészeti propaganda osztály (szervezés alatt)

 Mindezeken felül még a minisztériumhoz tartozott a tíz osztályból álló számevőség, illetve a segéd-
hivatal, mindkettő élén egy-egy igazgatóval. A hadi részlegek nem kerültek újraszervezésre.307

 A minisztériumban dolgozók munkamorálja ebben az időszakban egyre romlott, ezért az elnöki 
osztály fizetésmegvonási szankciókat helyezett kilátásba a pontatlanul bejáró dolgozókkal szemben. 
A vezetői felelősségvállalás fokozására is szükség volt, mivel szinte minden iparügyi rendelkezést a 
miniszter elé vittek aláíratásra, melynek a kiadott állásfoglalás szerint a jövőben csak az igazán jelen-
tős ügyekre kellett korlátozódnia. A kisebb ügyeket a tárca tisztségviselőinek kellett aláírnia, ezáltal a 
felelősséget viselni értük.308

 A minisztérium fenti személyzeti beosztásából látható, hogy felső vezetésben főként szociáldemok-
rata kötődésű, vagy pártonkívüli személyeket találunk. Utóbbiak többsége olyan, a Horthy-rendszerben 
is a minisztériumban dolgozó szakember volt, akiknek munkájára Takács Ferenc a továbbiakban is 
igényt tartott. Ugyanakkor állásban hagyásukkal kivívta a kommunista párt ellenszenvét, akik mind-
össze az Iparpolitikai osztály élén tudhattak kommunista párttagot, dr. Marton János személyében. A 
Szociáldemokrata Párt Központi Titkársága már április elején felhívta Takács Ferenc figyelmét arra, 
hogy a közhivatalokban megüresedő álláshelyeket lehetőség szerint szociáldemokrata párttagokkal 
töltsék be. A pályázatok elfogadása csak a Titkárság előzetes jóváhagyásával történhetett.309 Államtit-
károk kinevezésére április-május folyamán sem került sor.
 Az MKP már április végén megindította támadását Takács Ferenc miniszteri pozíciója ellen. Az 
április 28-i pártközi értekezleten Gerő Ernő és Révai József javasolta, hogy a bányákat, a vasipart és az 
autógyártást a kommunista vezetésű Kereskedelem- és Közlekedésügyi Minisztérium, a mezőgazdasá-
gi gépgyárakat a szintén kommunista, Nagy Imre vezette Földművelésügyi Minisztérium, a cement- és 
téglagyárakat pedig az Újjáépítési Kormánybiztosság ellenőrzése alá vonják. Takács Ferenc érthetően 
tiltakozott ezen stratégiai fontosságú iparágak minisztériumának teljes kiüresítésével felérő kiszerve-
zése ellen. Véleménye szerint az átszervezés kaotikus állapotokat eredményezett volna. Mellette szólalt 

307   Uo. 440–441.
308  Uo. 443.
309  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Szociáldemokrata Párt Központi Titkársága, 1945. április 5.
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fel Kovács Imre, a Nemzeti Parasztpárt főtitkára is. Végül az értekezlet elvetette a kommunisták javas-
latát.310

 Április 12-én volt az első minisztertanács Budapesten. Ekkor már valamennyi minisztérium a fővá-
rosba költözött.311 Az április 18-ai minisztertanácson Takács Ferenc javaslatára május elsejét nemzeti 
ünneppé nyilvánították.312 „Az ipari munkásság a német megszállás alatt hősiesen viselkedett. Nagyon 
sok értéket mentett meg hazánknak. Szimbolikusan kifejezésre akarjuk juttatni a nemzet háláját, 
ezért előterjesztést tettem a minisztertanácsnak, hogy a munkásság egyetlen ünnepnapja, május el-
seje nemzeti ünnepnek nyilvánítassék” – magyarázta a szimbolikus gesztust az MTI munkatársának az 
iparügyi miniszter. A munkabérek munkások számára is elfogadható rendezése viszont még mindig 
késlekedett, egyre sürgetőbbé vált. Április végén egyedül a vas- és fémipari munkások kollektív szer-
ződése született meg, miután a szakszervezet megegyezett a munkáltatók érdekképviseletével és a 
gyárak üzemi bizottságainak titkárai és elnökei, illetve a szakmák szervezőbizottságai Takács Ferenc 
jelenlétében megtárgyalták azt.313 A következő minisztertanács Takács javaslatára május 1. és október 
1. között bevezette a nyári időszámítást, valamint eltörölte a tanoncok testi fenyítését.

Az Iparügyi Minisztérium erőfeszítései 
az ipari termelés megindítására

A szovjet csapatok az 1945. január 20-án Moszkvában megkötött fegyverszüneti egyezmény értelmé-
ben Magyarország területén szabadon mozogtak és intézték szállításaikat. Közben a megállapodásban 
rögzített feltételekkel megkezdődtek a jóvátételi tárgyalások az új magyar állami szervek és a szov-
jet Vörös Hadsereg képviselői között. Takács Ferenc február 22-én egyeztetett Jurij Ivanovics Szova 
szovjet ezredessel, a Szövetséges Ellenőrző Bizottság (SZEB) gazdasági szakértőjével az egyezmény 8. 
pontjáról, melynek értelmében a magyar kormány a német, illetve a Németország által megszállt orszá-
gok polgárainak tulajdonát képező vagyonok kisajátítását a SZEB jóváhagyása nélkül nem engedélyezi. 
A szovjet tárgyaló az egyezményhez kapcsolódó tárgyalásokon elégedetlenségét fejezte ki, mert annak 
egyes pontjaihoz kapcsolódó, azokat pontosító, szabályozó kormányrendeletek még nem készültek el, 
valamint Takács értésére adta, hogy az országban fellelhető német vagyon és érdekeltségek precíz 
összeírására külön súlyt helyez.
 A Vörös Hadsereg az általa megszállt területeken minden nagyobb gyárat, üzemet, és szinte min-
den fellelhető terményt kisajátított. Így 1945 első negyedévében az ipari létesítmények többségére az 
Iparügyi Minisztérium utasítási jogköre nem terjedt ki. Ilyen helyzetben kellett a magyar kormánynak 
gondoskodni a súlyos háborús pusztítás miatt rendkívül nehéz helyzetbe került vidéki lakosság, a fris-
sen elfoglalt Budapest, a felállítandó, nyolc hadosztályra előirányzott létszámú új magyar honvédség, 

310   Rácz Béla, 1974. 441.
311   NSZ, 1945. április 10. 2. 
312   NSZ, 1945. április 20. 4.; MN, 1945. április 24. 2.
313   NSZ, 1945. április 19. 3.; NSZ, 1945. április 26. 1.
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valamint a megszálló Vörös Hadsereg ellátásáról is. Mindezek biztosítása érdekében az Iparügyi Mi-
nisztérium képviselői február második felében több alkalommal is írásbeli megkereséssel fordultak 
Szova ezredeshez. Kérték a sarkadi, a szerencsi, a mezőhegyesi és a szolnoki cukorgyár és a lefoglalt 
készletek visszaadását, a hajdúdorogi malom leszerelésének leállítását, 110 ezer ember zsírellátása 
érdekében a miskolci Mezőgazdák Szövetkezete olajgyárának felszabadítását és a kisvárdai élelmi-
szerüzemek szénellátásának biztosítását. Közben a közszükségleti cikkek előállításának beindítása 
érdekében Takács közbelépésre utasította a főispánokat és az iparkamarákat. Emellett a Közellátási 
Minisztérium is több, a lakosság ellátását súlyosan veszélyeztető szovjet igény mérséklését próbálta el-
érni a SZEB-nél. Például csak Hódmezővásárhely városától 700 vagon búzát, 200 vagon árpát és zabot, 
valamint 20 vagon borsót és babot követeltek, az ózdi iparvidéken pedig a beszolgáltatás mértéke már 
a gyári munkások ellátását veszélyeztette. A Pénzügyminisztérium az államnak jelentős bevételi forrást 
jelentő dohányjövedék ügyében próbált megegyezni a szovjet féllel. A magyar fél írásbeli megkeresé-
sei ugyanakkor szinte kivétel nélkül válasz nélkül maradtak, ezért a magyar kormány minisztereinek 
személyesen kellett kapcsolatba lépniük Szova ezredessel, a SZEB szakelőadójával, vagy más illetékes 
szovjet SZEB tagokkal, akik általában mindent megígértek, majd ezekből igen keveset teljesítettek. 
Annyi azonban mégis történt, hogy az Iparügyi Minisztérium február 27-én megkapta a „felszabadult” 
gyárak jegyzékét, a dohányjövedék szervezetének és raktárainak átadása azonban az ígéretek ellenére 
nem történt meg. Tovább súlyosbította a helyzetet, hogy a fegyverszüneti egyezmény 11. pontjára hi-
vatkozva a harci zónától keletre lévő területeken Karamuza tábornok Moszkva közvetlen utasítására 
termény- és állatbegyűjtést végzett.
 A Vörös Hadseregnek átadandó gabona és állatmennyiség-igény meghaladta a fellelhető készlete-
ket. Ugyanakkor a SZEB arra az álláspontra helyezkedett, hogy „a Vörös Hadsereg igényeit korlátozni 
nem lehet és azt, valamint annyit vesz igénybe amennyit talál, s amennyire szüksége van”. Március 
5-én a SZEB négy kisebb szénbányát adott át a magyar kormány kezelésébe. A SZEB-el való kapcso-
lattartás összehangolásának megkönnyítésére minden minisztérium fegyverszüneti szakelőadót jelölt 
ki. Ugyanakkor Gyöngyösi János külügyminiszter külön is felhívta minisztertársai figyelmét arra, hogy 
a Külügyminisztériumnak alárendelt Fegyverszüneti Ügyosztályt mindig vonják be a SZEB-bel folytatott 
egyeztetésekbe, hogy az ügyosztály szakértői az összefüggések felismerésében és a legcélszerűbb 
elintézési mód kiválasztásában közreműködhessenek.314

 Az Ideiglenes Nemzeti Kormány a fegyverszüneti egyezményt 1945. február 26-án 525. M. E. számú 
rendeletében hirdette ki.315 Az egyezmény 12. pontja értelmében Magyarországnak az általa okozott há-
borús károkért 300 millió dollár értékben kártérítést kellett nyújtania a Szovjetuniónak, Csehországnak 
és Jugoszláviának. Az első jegyzék a Szovjetuniónak szállítandó árukról február végére készült el. A 

314   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Külügyminisztérium Fegyverszüneti Ügyosztály (A továbbiakban: MKM FÜO). Első tájékoz-
tató összefoglalás a Fegyverszüneti Egyezmény végrehajtásának jelenlegi helyzetéről, 1945. február 28., Magyar Külügyminisztérium, 
szigorúan bizalmas, 27/1945.; MKM FÜO Tájékoztató összefoglalás, 1945. március 5. 1–5.; Rácz Béla, 1974. 433–434.

315   Az ideiglenes nemzeti kormány 1945. évi 525. M. E. számú rendelete a fegyverszüneti egyezmény kihirdetéséről. In: Magyaror-
szági Rendeletek Tára 1945. Hetvenkilencedik évfolyam, 1946. (A továbbiakban: MRT)
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74 pontból álló lista 11 teljes nehéz- és könnyűipari üzem, gyár, hengermű, generátor és villanytelep316 
leszerelése mellett nagy mennyiségű szerszámgép, készgyártmány, valamint mezőgazdasági termény 
átadását tartalmazta.317 A szovjet Vörös Hadsereg bármiféle előzetes egyeztetés nélkül már 1945 már-
ciusában megkezdte az általa megszállt területeken épségben vagy használható állapotban maradt 
gyárak gépeinek leszerelését és elszállítását. Elsőként a „diósgyőri tüzérségi gyár” bombázások miatt 
Aszódra és Gyöngyösre telepített 92 gépéből 30 löveggyártó gépet szállítottak el Hajdúszoboszlóra, 
illetve a Dunai Repülőgépgyár Rt. kb. 150 gépét vitték el. Mindkét üzem kérte a kormánytól, hogy járjon 
közbe a gépek visszaszolgáltatása érdekében a Szövetséges Ellenőrző Bizottságnál, mivel még az utób-
bi üzemben is – egy német tulajdonú repülőgép-összeállító pad kivételével – minden magyar tulajdonú 
volt, így nem volt jogalap elszállítására. Az Iparügyi Minisztérium interveniált is a SZEB-nél.318

 A Külügyminisztérium égisze alatt működő Fegyverszüneti Ügyosztály időről-időre tájékoztatást 
adott a fegyverszüneti egyezményben megfogalmazott Magyarországot érintő jóvátételi kötelezettsé-
gek teljesítésének állásáról és az ezekről való tárgyalásokról.319

 A kormánynak jelentős, sürgősen elhárítandó problémát jelentett a pénzínség. Az állam megnö-
vekedett kiadásainak fedezésére nem állt rendelkezésre elegendő készpénz. A Budapesten fellelhető 
bankjegykészlet nagy része ugyanis a szovjet csapatok birtokába került, amit nem adtak át az új ma-
gyar kabinet részére. A több százmillió pengős hiány miatt veszélybe került az állami alkalmazottak 
fizetéseinek folyósítása, és nem állt rendelkezésre megfelelő összeg a termelésüket újra elindítani 
szándékozó magánkézben lévő iparvállalatok – például ilyen volt a Rimamurány-Salgótarjáni Vasmű 
Rt. – segélyezésére, valamint a szovjetek által elvárt hadseregszervezésre sem.320 A vidéki malmok is 
súlyos helyzetben voltak.321

 Az új államhatalom kezdeti gyengesége folytán a szovjet „záróvonaltól” keletre, a SZEB által a ma-
gyar kormány részére rendelkezésre bocsátott, de még a szovjet hatóságok által el nem hagyott állami 
tulajdonú üzemek és gyárak anyagkészleteit és gépeit a környék lakossága fosztogatta. Emellett több 
helyen is jelentős visszaélések történtek az elhagyott ingó és ingatlan magánvagyonok vagyon rovására. 
Tótkomlóson, az Alföldön koncesszióval rendelkező Magyar-Német Ásványolajművek Kft. (MANÁT) tulaj-
donát képező olajkutak kulcsait a szovjet katonai parancsnokság átadta a helyi kommunista pártnak, 
a párt vezetői pedig az állam tulajdonának minősülő csöveket és egyéb felszerelési tárgyakat egész 
egyszerűen eladták. Ebben az ügyben Takács Erdei Ferenc belügyminisztertől nyomozás megindítását 
kérte. Hasonló probléma merült fel a szintén a MANÁT tulajdonában lévő, Bihar vármegyei Pocsaj és 

316   A listán a Miskolci Magnézium Gyár, a budapesti „Tungsram elektrovákuum-üzem”, a budapesti „fegyver- és hadianyaggyár 
villanyteleppel”, a budapesti „színesfém-hengerüzem”, a hatvani villanytelep, a Rimamurány-Salgótarjáni Vasmű Rt. ózdi „Schleman-féle 
finomhengerműve”, a pécsi és a szegedi városi elektromos mű generátorai, továbbá egy budapesti selyemharisnya gyár, egy budapesti 
kötszövőüzem és egy budapesti zsákgyár szerepelt.

317   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. 3/Eln. Előzetes jegyzék, 4., 1945. február 28. 
318   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Iparügyi Minisztérium 31/1945. Ip. M. eln., Jelentés a miniszterelnöknek, 1945. március 15.
319   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Külügyminisztérium fegyverszüneti osztálya; Magyar Ip. Min. B.-50-347-1945. Tájékoztató 
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320  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Pénzügyminisztérium, 15763/1945. P. M., 1945. február 28.
321   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. II/1. Iparpolitikai osztály, Jelentés a miniszter úrnak, 1945. május 17.
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Kismarja térségében található kutak fúróberendezéseinek esetében.322 A visszaélések, fosztogatások 
megakadályozására Vörös János honvédelmi miniszter április elején Takács egyetértését kérte, hogy 
az illetékes katonai parancsnokság a helyi törvényhatósággal együttműködve az üzemek szovjetektől 
történő átvételét megfelelő fegyveres őrség kirendelésével folytassa le. Jellemző a korabeli viszonyok-
ra, valamint a minisztériumok Debrecenből Budapestre költözése közbeni kaotikus állapotokra, hogy 
Takács egyetértő nyilatkozata csak egy hónap múlva érkezett meg minisztertársához.323

 A MÁVAG budapesti részlege jelentős értékű gépjárműjavítást és vashídszállítási munkát végzett a 
Vörös Hadseregnek. A számlák ellenértékének kifizettetése jelentős problémát okozott, mivel a szovjet 
katonai hatóságok illetékessége és tartózkodási helye, valamint a parancsnokok személye, illetve a 
költségek számítási módja is állandóan változott, valamint a szovjetek írásos átvételi elismervényeket 
„csak a legritkább esetekben” adtak. Ezért a követelések behajtását az Iparügyi Minisztérium a Szövet-
séges Ellenőrző Bizottságon keresztül kísérelte meg.324

 Óriási feladat volt a MÁV mozdony- és kocsiparkjának mielőbbi kijavítása annak érdekében, hogy a 
vasút az alapvető szén- és élelmiszer-szállításokat, valamint a jóvátételi kötelezettségeket teljesíteni 
tudja. Részben ennek biztosítására az Iparügyi Minisztérium kidolgozta a még jelentős részben magán-
kézben lévő magyar ipar tervszerű termelésre való átállításának módszertanát. Ez azonban nem volt 
egyenlő a későbbi tervutasításos rendszerrel. Takács elgondolása a következő volt: „ha kell, segítséget 
nyújtunk, ha szükséges pedig személyi jellegű rendszabályokkal térítjük a termelést helyes irányba. 
Az egészségtelen és felesleges ipari létesítményeket, ha kell megszüntetjük, berendezésüket, nyers-
anyagaikat az elsődlegesen fontos termelési ágaknak adjuk át. Mindezeket úgy kívánom végezni, […] 
hogy egyéni kezdeményező kedvet ne csorbítsam, sőt a helyes elgondolású terveket, tőkekoncentrációt 
támogatni kívánom […] nem fogok habozni, hogy az egyéni elgondolásokat a helyes irányba tereljem 
és mindenképpen az a törekvésem, hogy az ország munkaerejét száz százalékig mozgósítsam”. Ugyan-
akkor Takács fontosnak tartotta a stratégiai jelentőségű szénbányászat és olajipar a korábbinál jóval 
nagyobb mérvű állami ellenőrzését, miként a jóvátételi rendeléseken dolgozó, valamint az energiát 
termelő vállalatokat is a minisztérium szigorú felügyelete alá kívánta vonni. Ennek érdekében május 
közepén Gombosi Zoltán szociáldemokrata párttag vezetésével létrehozták az Olajgazdálkodási osz-
tályt.
 A magyar ipar legfontosabb feladatának Takács a jóvátételi cikkek, a közlekedési eszközök és a 
mezőgazdasági gépek gyártását tartotta. A jóvátétel teljesítésére a minisztérium kijelölte az ebben 
részt vevő gyárakat és meghatározta feladataikat, a munka május 15-én indult. Az ipar talpra állításá-
hoz a munkásság mellett a műszaki vezetőkre, a vállalkozókra és a minisztérium munkatársaira kívánt 
támaszkodni. A vármegyék és a törvényhatóságok területére iparügyi miniszteri biztosokat küldött. 
Ezek a tevékenységüket szabályozó rendeletnek megfelelően számba vették a működési körzetük-
ben található gyárakat, üzemeket és műhelyeket. Meg kellett indítaniuk, illetve biztosítaniuk kellett 

322  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Iparügyi Miniszter, 22/1945. biz. Eln. Ip. M., Derecske járás főszolgabírája. ad. 524/1945. sz., 
1945. március 26.

323  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar honvédelmi miniszter, 3278. sz. Hadip.-1945., 1945. április 6.; Magyar Iparügyi Miniszter, 
1945. május 3.

324  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Jelentés a MÁVAG-nak orosz katonai megrendelésekért járó követeléseiről, 1945. április 20.
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a termelés folyamatosságát, idővel pedig fokozniuk kellett a termelést, valamint fejlesztést is végre 
kellett hajtaniuk. Minden öt főnél többet foglalkoztató cég köteles volt bejelenteni a tulajdonos nevét 
és a telephelyének címét az elsőfokú iparhatóságnál. A miniszteri biztos minden termelést akadályo-
zó tényezőt köteles volt elhárítani. Ennek érdekében együtt kellett működnie a tulajdonossal és az 
üzemi bizottsággal, akik intézkedéseit kötelesek voltak végrehajtani. Amennyiben a tulajdonos nem 
volt fellelhető vagy politikai magatartása miatt iparától eltiltották, úgy a miniszteri biztosnak vállalati 
vezető kirendelését kellett kérnie.325 A megfogalmazott célok gyakorlatba való átültetése ugyanakkor a 
rendkívüli helyzet – a háborús pusztítás, a megszálló Vörös Hadsereg tevékenysége, a súlyos jóvátételi 
kötelezettségek, az erőforrások korlátozottsága stb. – miatt igen vontatottan haladt.
 A május 4-én összeült tárcaközi bizottság kimondta, hogy amíg a vasúti szállítókapacitás nem lesz 
elégséges, azok a vállalatok élveznek elsőbbséget a szükségleteiket kielégítő szénszállítás terén, me-
lyek részt vállaltak a MÁV járműparkjának javítási munkálataiban. Az Iparügyi Minisztériumnak a vasúti 
kocsik rendelkezésre bocsátásáról nemcsak a kereskedelem és közlekedésügyi miniszterrel, hanem a 
SZEB illetékes iparügyi csoportjával is egyeztetnie kellett, amit Takács Ferenc április közepén szemé-
lyesen tett meg. A minisztérium által a szovjetektől igényelt vasúti szállítások több mint háromnegye-
de Miskolc környékére esett, főként szén, vasérc és bányafa szállítására lett volna szükség. A Mátra 
környéki szénbányákból (Nagybátony Újlaki Egyesült Iparművek Rt. nagybátonyi bánya, Mátravidéki 
Szénbányák Rt. rózsaszentmártoni üzem, a Szénárusító Rt. üzemei) szállítókapacitás hiányában még 
május közepén sem indult meg a kibányászott szén szállítása, ami a bányák leállásával fenyegetett, 
mert a kitermelt nyersanyagot nem tudták elraktározni.326 A vasúti gördülőanyaggal Koszov tábornok, 
a Magyarországi Hadiszállítási Csoport főnöke rendelkezett, aki csak napi 137 vagont biztosított a MÁV-
nak szénszállításra. A villamos telepek szénszükségletének kielégítésére 120 vagonra volt szükség, így 
mindössze 17 maradt a többi magyarországi ipari üzem ellátására. Így a szénkiutalások legtöbbje csak 
papíron történt meg.327

 Takács Ferenc nagyon fontosnak tartotta a timföldgyártás és az alumíniumipar megmentését, ma-
gyar kézben tartását. „A bauxit fogja megmenteni a magyar ipart, ez a magyar arany” – jelentette ki 
az 1945. március 15-i ünnepség után őt faggató újságírónak. Az almásfüzitői Dunavölgyi Timföldipar 
Rt. 53 százaléka magyar, 47 százaléka pedig német tulajdon volt. Takács iparügyi miniszterként a 
német részesedést az általuk elhurcolt gépek értékével csökkenteni akarta, valószínűleg azért, hogy 
a Potsdamban megfogalmazott jóvátételi megállapodások értelmében minél kisebb hányad kerüljön 
szovjet kézre, ami a magyar iparügyi minisztertől teljesen érthető, sőt elvárható lépés volt. Végül 1946-
ban a gyár 50 százaléka került szovjet tulajdonba.328

325  Rácz Béla, 1974. 442., 444.; NSZ, 1945. május 10. 3.; NSZ, 1945. május 15. 1.
326  NSZ, 1945. április 18. 3.; MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Kimutatás az Iparügyi Minisztérium részére 1945. április és május hóna-

pokra igényelt vasúti kocsikról heti szükséglet szerint, 1945. március 27., Emlékeztető, 1945. május 22.; Magyar Iparügyi Minisztérium, 
53.832/1945., 1945. május 22.

327   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Nagyon sürgős! 1945. május 24.
328  Hadtörténelmi Levéltár (A továbbiakban: HTL) XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. d., 24–26. Dr. Saltai Alajos kihallgatási jegyzőkönyve, 

1956. április 11.; NSZ, 1945. március 21. 6.
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 A nagyipari termelés újbóli beindításának nehézségei mellett, a kisiparosok is nehezen kezdték 
el újra iparuk gyakorlását. 1945 tavaszán Budapesten általános probléma volt, hogy az emberek nem 
tudták megjavíttatni ruházatukat, cipőjüket, ezért az iparügyi minisztérium rendelettel kötelezte őket 
munkájuk megkezdésére, ellenkező esetben akár iparengedélyük is megszüntetésre kerülhetett.329 Ta-
kács Ferenc 1945. május 8-án a Magyar Rádióban negyedórás előadást tartott a kisipar helyzetéről és az 
előtte álló feladatokról. Az iparügyi tárca tervet dolgozott ki a települések ivóvízellátásának biztosításá-
ra és csatornázásra, valamint a közvágóhidak korszerűsítésére, melyektől a népegészségügyi helyzet 
javítását remélték. Hamarosan megkezdte működését az Országos Bérmegállapító bizottság is.330

 Március végén Takács Ferenc létrehozta az Országos Textilhivatalt, melynek feladata a magyar 
textilipari termelés újraindítása volt.331 A Magyarországon állomásozó szovjet hadsereg textilszükség-
letét is a magyar gyáraknak kellett teljesíteniük. Ugyanakkor ehhez a szovjet fél kezdetben nem bizto-
sított nyersanyagot, ezért az Iparügyi Minisztérium a SZEB-hez fordult, hogy szabadítsák fel a meglévő 
készleteket. Ezzel egy időben a Dreher Hagenmacher Textilműveinek pamutnyersanyagát Makedonov 
őrnagy alakulata éppen vagonba rakatta. A magyar kötszövő- és textilipar alapanyag-kapacitásának, 
szabványrendszerének, illetve termékpalettájának új alapokra helyezése szovjet tapasztalatokra építve 
kezdődött meg. Elindult a len- és gyapotmagok behozatala. Ezek az intézkedések előrevetítették a 
magyar-szovjet áruforgalmi egyezmény közelgő megkötését, amely jelentősen megnövelte a magyar 
nehéz- és könnyűipar – részben nyersanyag-behozatalra épülő – szovjet piacra való termelését.332

 1945 májusára súlyos hiány lépett fel különböző faanyagokból is. A hazai államosított erdőterületek 
sem fedezték a belföldi szükségleteket, ezért az iparügyi tárca Kárpátaljáról, Szlovákiából vagy Romá-
niából faimportot helyezett kilátásba.333

 Május elején Takács Ferenc és Szakasits Árpád a csepeli Weiss Manfréd Acél- és Fémművek mun-
kásaihoz látogatott, ahol megszemlélték a kohót, a gépgyárat, a háborús károkat. Takács arra töreke-
dett, hogy közvetlenül érintkezzen a munkássággal, első kézből szerezzen információt gondjaikról, az 
őket foglalkoztató kérdésekről, esetleges megoldási javaslataikról. A munkások a legégetőbb prob-
lémának a béremelést, a megfelelő ruházat és az élelmezés biztosítását tartották, ezek rendezésére 
kérték a két szociáldemokrata politikust. Takács ígéretet tett a felvetett hiányosságok rendezésére. A 
gyár a Vörös Hadsereg és a magyar honvédség számára még haditermelést folytatott, de már néhány 
ekét és vetőgépet is összeszerelt. A tervek a későbbiekben traktorgyártás megindítását irányozták elő. 
A zománcedénygyárban a látogatók egy-egy zománcos hamutálcát kaptak, melyen „középen a vörös, 
kalapácsos ember körülötte a régi, de ma is aktuális jelszó: Jogot, kenyeret, szabadságot!” – szöveg 
volt látható. A 10 ezer kilowattos gőzturbinát éppen ekkor állították üzembe, ez látta el a gyárat, sőt 
Csepelt és a HÉV-et is árammal. Takácsék ezután felkeresték a gyár orosz katonai parancsnokát is, 
aki elégedett volt a munkamorállal. A pártgyűlésre a zsúfolásig telt sportcsarnokban került sor, a kívül 

329  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Dr. Kiszely Aladár miniszteri titkár, 1945. március 6.
330  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Telefonhírmondó és Rádió Rt., 1945. május 4.; NSZ, 1945. május 8. 2–3.; NSZ, 1945. május 9. 4. 
331   NSZ, 1945. március 28. 4.
332  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Szovjet szövet szabványok; Rácz Béla, 1974. 458.
333  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Iparügyi Minisztérium Gyáripari Osztály. Feljegyzés az ország faellátása tárgyában, 1945. 
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rekedt 2 ezer ember megafonokon hallgatta a beszédeket. Szakasits a munkáspártok együttműködé-
sének szükségességéről, míg Takács a bérek kollektív szerződéssel való rendezésről és a feketézők 
elleni fellépésről beszélt. Végül megkoszorúzták a csepeli munkások által az orosz hősöknek emelt 
emlékoszlopot. A munkások kérésének megfelelően az iparügyi miniszter néhány héten belül kétmillió 
pengő összértékű munkásruházati akciót indított, mely lehetővé tette, hogy a különféle ruhaneműk 
kedvező áron jussanak el a munkáscsaládokhoz. Az elosztást a Szakszervezeti Tanács végezte. Emel-
lett a minisztertanács elé vitte a budapesti munkások és családtagjaik kedvező, hatósági áras alapé-
lelmiszerekkel való ellátásának kérdését, ami kedvező fogadtatásra talált. A javaslat kidolgozására a 
grémium a közellátásügyi minisztert utasította.
 Takács Ferenc részt vett a Magyar Bányamunkások Szabad Szakszervezetének 1945. május 12-13-
án tartott kongresszusán, frissen megjelent rendelete ideiglenesen rendezte a bányamunkások bérét, 
valamint bakancskiutalást is ígért a bányászoknak. Itt jelentette be először, hogy a bányákat hamaro-
san államosítják: „már csak rövid idő kérdése, hogy a bányák a magyar nemzet tulajdonába kerülje-
nek” – mondta. Május 13-án Takács ismét Szakasits Árpád társaságában, Kelemen Gyula nemzetgyűlési 
képviselővel kiegészülve Újpesten és Rákospalotán vett részt és szólalt fel a Szociáldemokrata Párt 
nagygyűlésein. Május 23-án Szakasits és Takács a budapesti MÁVAG gyárban fojtatta politikai körútját. 
Beszédében az iparügyi miniszter kiemelte, hogy a jóvátételi szállítások és a vasúti kocsik és mozdo-
nyok pótlásában az üzem előtt óriási feladatok állnak. „A MÁVAG üzemeknek, az élen kell járniuk. Mint 
fáklyák kell, hogy világítsanak, hogy rámutassanak arra: az állami, a közösség kezében és kezelésében 
lévő üzemek mint dolgoznak, mint vezetik az újjáépítési munkát. […] bizonyítsák be az elvtársak, hogy 
az állami üzemek versenyképesek, megfelelők, hogy a legjobb üzemek ebben az országban” – mondta. 
Láthatóan iparügyi miniszterként egyik fontos feladatának tartotta a vidéki, majd a fővárosi ipari köz-
pontok felkeresését. Emellett az SZDP által szervezett keddi pártnapok egyik előadójaként, május 8-án 
és 15-én a X. kerület Liget tér 4. szám alatt, május 29-én pedig a XII. kerület Alkotás utca 13-ban tartott 
előadást.334

 A kulcsiparok államosításának lehetősége májusban merült fel komolyan az Iparügyi Minisztéri-
umban. Az ezzel foglalkozó feljegyzés szerint az újjáépítés munkájában az ipari magántőke nem kez-
deményezett, a megoldást, a segítséget az államtól várta. Külföldi pénzügyi segítségre ugyanakkor 
semmilyen vonalon nem lehetett számítani. A munkanélküliség közben egyre nagyobb méreteket öltött, 
melynek egyik elhárító eszközét az államosításban látták. Elsőként államosítandó iparágaknak a tanul-
mány a szénbányászatot, a nehézipart és a cukoripart jelölte meg. Ezekben a vállalatokban az állami 
tulajdonnak többségbe kell jutnia (Magyar Általános Kőszénbánya Rt., Salgótarjáni Kőszénbánya Rt., 
Urikány Zsilvölgyi Magyar Kőszénbánya Rt., Nagybátony Újlaki Egyesült Iparművek, Dunagőzhajózási 
Társaság szénbányái), ami biztosítaná a vállalat vezetésének átvételét is.335

 Május második felében a fővárosi munkásság igényeihez alkalmazkodva az Iparügyi Minisztérium 
új üzemi bizottsági rendeletet adott ki. Legfontosabb változás volt az előzőhöz képest, hogy a legalább 

334  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyarországi Bánya- és Kohómunkások Országos Szövetsége, Meghívó, 1945. május 11.; NSZ, 1945. 
május 8. 1–2., 5.; NSZ, 1945. május 13. 3., 7.; NSZ, 1945. május 15. 2.; NSZ, 1945. május 17. 2.; NSZ, 1945. május 25. 3.; NSZ, 1945. május 27. 6.

335  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Feljegyzés a kulcsiparok államosításáról, 1945. május 8.
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Az Iparügyi Minisztérium részvétele a szovjet-magyar jóvátételi tárgyalásokon

20 alkalmazottat foglalkoztató ipari üzemekben is üzemi bizottságot kellett alakítani, a korábbiban ez 
a szám 50 főben volt meghatározva. A bizottság hatásköre a dolgozók gazdasági és jóléti problémáira, 
a munkaviszonnyal kapcsolatos kérdésekre, a kulturális életére, a fegyelmi ügyeire, valamint a gyár 
üzletmenetének ellenőrzésére terjedt ki.336

 Az Iparügyi Minisztérium osztályainak ügykörei egyre átláthatatlanabbá váltak, ami folyamatos ha-
tásköri vitákat és feszültséget gerjesztett közöttük. Takács Ferenc kezéből egyre inkább kicsúszott a 
minisztérium irányítása. A Vörös Hadsereg ugyanakkor egyre több gyárat adott át a minisztériumon 
keresztül a tulajdonosoknak, ami megnövelte a tárca amúgy sem kis leterheltségét. A katonai gyárpa-
rancsnokságok 1945. július 1-én megszűntek.
 A Szociáldemokrata Párton belül május második felében – valószínűleg kommunista sugalmazásra 
– vetődött fel Takács Ferenc leváltásának lehetősége. Az MKP Bán Antal szociáldemokrata főtitkárhe-
lyettes kinevezését javasolta, amit az SZDP elfogadott. Május 24-én az SZDP Főtitkársága levelében 
arról tájékoztatta Miklós Béla miniszterelnököt, hogy „Pártunk legutóbbi KV. ülésén arra az elhatáro-
zásra jutott, hogy Takács Ferenc iparügyi minisztert fontos pártérdekből, halasztást nem tűrő pártfel-
adatok elvégzésére a kormányból visszahívja”. Június 1-én Bán Antal a Nemzeti Főtanács javaslatára 
SZDP-beli főtitkár-helyettesi tisztét megtartva iparügyi miniszter lett. Takács június 8-án búcsúzott el a 
minisztérium dolgozóitól, utódja ugyancsak ezen a napon a Nemzeti Főtanács előtt letette a miniszteri 
fogadalmat, és másnap átvette a tárca vezetését. A személycsere nem volt a legsikerültebb, mivel 
Bán a főtitkári pozícióját is megtartotta, az iparügyek vezetése ugyanakkor teljes embert kívánt volna. 
A kettős funkcióból eredő hátrányt négy államtitkár kinevezésével próbálták áthidalni, akik egymás 
között felosztva felügyelték a tárca osztályait.337

 Minden jel arra mutat, hogy Takács Ferenc maga is távozni kívánt az Iparügyi Minisztérium éléről. 
Felesége visszaemlékezése szerint az „Egyesült Izzó” gépeinek leszerelését és a Szovjetunióba szállítá-
sának bejelentését személyesen kellett volna megtennie a gyár dolgozóinak, amire nem volt hajlandó, 
ezért mondott le a miniszterségről.338

Az Iparügyi Minisztérium részvétele 
a szovjet-magyar jóvátételi tárgyalásokon 

Május 5-én a magyar fél tárgyalásokat kezdeményezett a jóvátételi kötelezettségekről a SZEB-bel. 
Magyar részről Miklós Béla miniszterelnök mellett, jelent volt Gyöngyösi János külügyminiszter, dr. 
Vásári István pénzügyminiszter, Gábor József kereskedelemügyi miniszter és Nagy Imre földművelés-
ügyi miniszter, valamint Pokorny Hermann, a Magyar Fegyverszüneti Bizottság vezetője. A szovjet felet 
Sztahurszki altábornagy, a SZEB alelnöke és Puskin követ képviselte. A magyar delegáció rámutatott 
arra, hogy a korábban átadott előzetes jóvátételi jegyzékre küldött írásbeli észrevételeire nem kapott 

336  NSZ, 1945. május 5. 3.; NSZ, 1945. május 24. 1.
337  Rácz Béla, 1974. 444–445.; NSZ, 1945. június 10. 1.
338  Marjanucz László, 1989. 12.
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választ. Továbbá, hogy április végén, május elején a kormánnyal való előzetes egyeztetés nélkül több, 
jóvátételi megállapodásban elszállításra nem kijelölt gyár leszerelése is megkezdődött. Olyan gyárak 
(„a Felten és Siemens kábel és drótkötélgyárak”, három szerszámárugyár, Egyesült Izzó) is leszerelésre 
kerültek, melyek a jóvátételi kötelezettségek teljesítése szempontjából nélkülözhetetlenek voltak, és 
leállásuk jelentős munkanélküliséget generált.339

 Ezek egyike volt az Egyesült Izzólámpa és Villamossági Rt., ahol egy Galdin nevű ezredes által veze-
tett szovjet bizottság jelent meg, amely leszereltette, becsomagoltatta és elszállíttatta a vállalat összes 
gépi berendezését. A szovjetek árjegyzék összeállítását kérték a vállalattól, amely jelentős többletet 
mutatott az általuk kalkulált értékhez viszonyítva. A gyár vezetőségének kérdésére, miszerint ebben 
az esetben milyen eljárás követendő, azt válaszolták, hogy vagy elfogadják a szovjet értékbecslést, 
vagy nem kapnak átvételi elismervényt a gépek után, így pedig azok ellenértéke sem lesz kiegyenlítve. 
A Magyar Fegyverszüneti Bizottság, Miklós Béla miniszterelnök május 5-i SZEB-hez eljuttatott kérését 
megismételve újból kérte a magyar gyárak, így az Egyesült Izzó leszerelésének beszüntetését. Emellett 
az MFB kikötötte, hogy a berendezések értékbecslésére egyedül a bizottság jogosult, és a vállalatok 
önállóan semmilyen megállapodást nem köthetnek.340

 Az SZDP Főtitkársága május elején az Iparügyi Minisztérium jóvátételi osztályának élére Forbáth 
Róbert vegyészmérnököt állította. Korábban ezeket az ügyeket Szele Mihály tartotta kézben, aki For-
báth érkezése után is részt vett a jóvátételi ügyek tárcaközi egyeztetésein, illetve a szovjet féllel való 
tárgyalásokon. Forbáth nagy energiával látott munkához, hamarosan jelentős ügyköröket vont saját ha-
táskörébe, ilyen volt például a kerületi miniszteri biztosok irányítása és felügyelete, valamint a májustól 
elérhető iparindítási hitelek és a jóvátételi előlegek elbírálásának joga. Az iparindítási hiteleket főként 
a stratégiai fontosságú, a jóvátételi kötelezettségek teljesítése szempontjából nélkülözhetetlen, vagy 
közlekedési eszközöket gyártó magánkézben lévő iparvállalatok kaphatták. A kormány biztosítékként 
a gyár egy része vagy akár egésze feletti rendelkezési jogot követlehetett a tulajdonostól. Május végén 
a minisztertanács június 31-ig a pénzintézeteken keresztül 1,5 milliárd pengő kölcsön-keretösszeget 
határozott meg erre a célra. Forbáth „túlhatalma” kiváltotta a Gyáripari, illetve az Anyaggazdálkodási 
osztály vezetőinek ellenérzését, valamint tárcaközi konfliktusokat is gerjesztett.341

 A Szovjetunió hat évre vonatkozó jóvátételi követeléseit tartalmazó jegyzéket Szahurszki altábor-
nagy május 14-én nyújtotta át Miklós Béla miniszterelnöknek. Ezt a minisztertanács – mivel nem is 
igazán tehetett mást – május 18-án észrevételei megfogalmazása mellett általánosságban elfogadta. 
Ugyanezen a napon Pokorny altábornagy és Szele Béla, az Iparügyi Minisztérium miniszteri tanácsosa 
a SZEB Kártérítési Osztályán járt, ahol megbeszélést folytatott Zorin vezérőrnaggyal és Riapcsenko ez-
redessel a tárgyalások további menetéről. A leglényegesebb a jegyzék egyes pontja volt, azaz a magyar 
kormány megbízottjának minden egyes tétel letárgyalása után elismervényt kellett adnia arról, hogy a 
kabinet nevében a tétel árának és szállítási idejének rögzítésével annak teljesítését elfogadja. A meg-

339  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Feljegyzés a Szövetséges Ellenőrző Bizottság alelnökének, Sztahurszky altábornagynak május 
5-én tartott megbeszéléséről, 1945. május 6.

340  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Külügyminisztérium 81./F. B. Szóbeli jegyzék, 1945. május 14.
341   Rácz Béla, 1974. 443–444.; NSZ, 1945. április 25. 3.; NSZ, 1945. május 19. 3.; NSZ, 1945. május 27. 6.
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beszélés után a szovjet feltételek jóváhagyásra azonnal a minisztertanács elé kerültek.342 A május 19-én 
meginduló konkrét tárgyalások – legalábbis a szovjetek szerint – már csak a hat év alatt szállítandó 
összmennyiségek és az első év részletes számadatainak megállapítását érinthették. A tárgyalásokon 
végig a szovjet fél diktált, a kormány megbízottai pedig néhány stratégiai jelentőségű termény, illetve 
ipari felszerelés esetében igyekeztek halasztást vagy az átadandó mennyiség csökkentését elérni in-
kább kevesebb, mint több sikerrel.343

 A jóvátételi tárgyalásoknál a magyar fél részéről az I. „gyári berendezések és új gyártmányok” cso-
port vezetője az iparügyi miniszter megbízottja, Forbáth Róbert, a II. „vasúti felszerelési anyag” csopor-
té Rostássy Iván, a Kereskedelemügyi Minisztérium miniszteri tanácsosa, a III. „hajók” csoporté Tóth 
Béla, az Iparügyi Minisztérium műszaki tanácsosa, a IV. „fém- és vasáruk” csoporté Szele Mihály, az 
Iparügyi Minisztérium miniszteri tanácsosa és az V-VI-VII. Mezőgazdasági csoporté („búza és magvak, 
állatok, más mezőgazdasági termények”) dr. Újházy László, a Földművelésügyi Minisztérium miniszteri 
titkára volt. Ötüknek kormányzati felhatalmazása volt, hogy a kompetenciájukba tartozó kártérítési 
ügyekben döntéseket hozzanak, és az egyes tételek elfogadásáról elismervényt állítsanak ki és írjanak 
alá.344

 Az adott jóvátétel-szállítási év minden év január 20-ával – kivéve hajók esetében, ami december 10. 
volt – kezdődött, a magyar kormánynak két hónappal előtte, november 30-ig jeleznie kellett a teljesí-
tendő szállításokkal kapcsolatos esetleges módosítási igényeit. A szovjetek a románok által teljesíten-
dő jóvátételi szállításoknál alkalmazott árakat vették figyelembe. Ez a magyar fél szempontjából igen 
előnytelen volt, mivel a fegyverszüneti egyezményben nem egyértelműen megfogalmazott „1938-ban 
érvényes árak”-on a szovjetek nem a belföldi piaci, hanem az igen nehezen értelemezhető „világpiaci” 
árakat értették. Ezen nem segített számottevően az ipari termékek esetében a 15, a mezőgazdaságiak-
nál pedig a 10 százalékos felár figyelembevétele sem.345 A magyar áruk tehát a kormány elképzeléseinél 
jóval alacsonyabb áron lettek beszámítva a jóvátétel összegébe, így jóval többet kellett rendelkezésre 
bocsátani belőlük. Emellett a szállítási és csomagolási költségeket is a magyar fél viselte, ami a jelen-
tős kapacitáshiány miatt igen nehéz, szinte lehetetlen feladatnak bizonyult, például nem volt elegendő 
zsák. Az ezeket előállító üzemeket a szovjetek végül – úgymond a szállítások gördülékennyé tételét 
segítendő – meghagyták, alapanyag viszont nem állt rendelkezésre a zsákgyártás beindítására.346

 Május 24-én a SZEB kártérítési osztályán tartott értekezlet a speciális folyami és tengerjárásra is 
alkalmaztató ún. Duna-tengerjáró hajókat érintő jóvátételi kötelezettségeket tárgyalta. A szovjetek fel-
hívták a figyelmet a szállítási határidők pontos betartására, illetve mereven ragaszkodtak a magyar kal-

342  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d., Feljegyzés, 1945. május 18.
343  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Feljegyzés a Szövetséges Ellenőrző Bizottság elnökhelyettesénél 1945. évi május hó 14-én tartott 

értekezletről.
344  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Külügyminisztérium 99/F. B.-1945., Összefoglaló jelentés a jóvátételi tárgyalásokról, V/1. 

osztály, 1945. június 20.
345  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Memorandum, 1945. április 30.
346  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Harmadik összefoglaló jelentés a Fegyverszüneti Egyezmény 12. pontja alapján a Szovjet-Unió 

képviselőivel folyó mezőgazdasági kártérítési tárgyalások /V. VI. és ún. „különféle” csoport/ folyó hó 24-én tartott harmadik napjáról. 
1945. május 25., Hatodik összefoglaló jelentés a Fegyverszüneti Egyezmény 12. pontja alapján a Szovjet-Unió képviselőivel folyó mező-
gazdasági kártérítési tárgyalások /V. VI. és ún. „különféle” csoport/ folyó hó 28-án tartott hatodik napjáról. 1945. május 29.
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kulációknál jóval alacsonyabb 1938-as, általuk világpiacinak tartott árak alkalmazásához. Ez kiterjedt 
a Duna-tengerjáró hajókra is, annak ellenére, hogy ezeknek nem volt világpiaci ára, hiszen speciálisan 
magyar igények kiszolgálására épültek. A hajók motorjait a magyar iparnak nem volt kapacitása legyár-
tani, így azt külföldről kellett beszerezni, ami a határidő tartása szempontjából különösen nehéznek 
bizonyult. A szovjet delegáció ugyanakkor a magyar kormányra hárította a késedelem felelősségének 
terhét, és nem volt hajlandó a Skoda gyárat „kötelezni” a motorok november 15-éig való leszállítására. 
Mindössze abba egyeztek bele, hogy Magyarország a tengerjáró helyett az első évben plusz egy Tisza 
típusú folyami hajót szállítson, a tengerjárót pedig a következő évben az esedékes másik szállításával 
együtt pótolja. A jóvátételi kötelezettségek nagyobb értékű tételei között a Ganz gyár által gyártott 
hajók mellett portáldaruk, úszódaruk, gőzkotrógép és vontatóhajó is szerepelt.347 A magyar és a szovjet 
árak között igen jelentős különbség volt, utóbbi kalkuláció csaknem fele volt a magyarnak, ugyanakkor 
ez vált irányadóvá.348

 Kliment J. Vorosilov marsall, a SZEB elnöke kezdettől fogva az ipari jóvátétel nagyobb arányú ré-
szesedését szorgalmazta a mezőgazdasági termékekkel szemben. Ennek ellenére a mezőgazdasági 
cikkek rendelkezésre bocsátása is súlyos terhet rótt a romokban heverő magyar gazdaságra.349 A me-
zőgazdasági jóvátételről a húsvéti ünnepek után, május 22. és 29. között, hatnapos tárgyalássorozat 
után állapodtak meg a felek. Legnagyobb vita a búza, a szarvasmarha és a sertésszállítás hat évre 
leosztott mennyiségei körül volt. A magyar fél a megfogyatkozott állatállomány regenerálódása és a 
Vörös Hadsereg ellátásával járó jelentős terhek miatt az első év ilyetén jóvátételi kötelezettségeinek 
elhalasztását kérte. Végül a szovjetek eltekintettek az első évben való szarvasmarha-szállítástól, illetve 
búzából 80 ezer tonna helyett „csak” 66 ezer tonna kiszállítását kellett végrehajtani. „A Szovjet-Unió 
képviselői elhárították a belső szükségletre történő hivatkozásunkat, mint olyant, amely nem tartozik a 
kártérítési tárgyalások anyagába. Felhívták a figyelmünket arra, hogy a Szovjet-Unió lakossága éveken 
keresztül volt kénytelen az élelmezés terén súlyos nélkülözéseket szenvedni. Ha most Magyarország-
nak van kenyérgabona hiánya, gondoskodjon annak más terményekkel való helyettesítéséről” – állt dr. 
Újházy Lászlónak, a Földművelésügyi Minisztérium miniszteri titkárának, a tárgyalásokkal megbízott 
ügyosztály vezetőjének jelentésében. A tételek között hat év alatt szállítandó kétezer tonna talpbőr is 
szerepelt. Ennek előteremtését a magyar tárgyalók a megfogyatkozott állatállomány miatt nem láttak 
teljesíthetőnek, ezt az érvet ugyanakkor a szovjet delegáció nem fogadta el. Meglehetősen abszurd 

347  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Magyar Iparügyi Minisztérium, Feljegyzés a fegyverszüneti szerződés 12-ik pontja értelmében telje-
sítendő 3-ik csoportba sorolt jóvátételi szállítások tárgyában folyó évi május hó 24-én a Fegyverszüneti Ellenőrző Bizottság kártérítési 
osztályán tartott értekezletről, 1945. május 25.; MIP II/2. Gyáripari osztály Feljegyzés a Fegyverszüneti Ellenőrző Bizottság Kártérítési 
osztályán folyó évi május 25-én tartott értekezletről, 1945. május 28.; MIP II/2. Gyáripari osztály, Feljegyzés a Szövetséges Ellenőrző 
Bizottság Kártérítési osztályán folyó évi május 26-án tartott értekezletről, 1945. május 28.

348  Háromtonnás portáldaru 25.000 (48.500), öttonnás portáldaru 25.000 (53.000), tengerjáró hajó 375.000 (676.000), Tisza típusú 
hajó 200.000 (276.000), úszódaru 150.000 (205.000), gőzkotró 270.000 (376.000), vontatóhajó 125.000 (278.000). Az első szám a szovjet 
ármegállapítás, zárójelben a magyar kalkuláció USA dollárban. A III. csoportba tartozó berendezések összértéke szovjet számítás sze-
rint 11.810.000, míg a magyar szerint 20.780.000 dollár volt. Előbbi tehát 43 százalékkal volt kevesebb az utóbbi irányadó összegnél. In: 
MIP II/2. GYO Jelentés a Magyarországi Szövetséges Ellenőrző Bizottság Kártérítési osztályán a fegyverszüneti szerződés 12. pontja 
értelmében teljesítendő és III. csoportba /hajózás/ tartozó jóvátételi szállításokkal kapcsolatos tárgyalásokról, 1945. május 29.

349  Honvári János: Magyar jóvátétel a II. világháború után In: https://rubicon.hu/cikkek/magyar-jovatetel-a-ii-vilaghaboru-utan 
(A letöltés ideje: 2023. szeptember 14.)
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Takács Ferenc részvétele az 1945-ös országgyűlési képviselővá-lasztásokon

módon arra hivatkoztak, hogy éppen a megfogyatkozott állatállomány miatt lehet sok nyersbőr az or-
szágban szétszórva, azonban „nagyvonalúan” talpbőr helyett ezüstrókaprémet is elfogadtak volna.350

 A Szovjetunió részére teljesítendő jóvátételi szállítások teljesítése kapcsán a Magyar Iparügyi Mi-
nisztérium 1945. június 1-jén a legnagyobb vas-, fém- és elektromos ipari gyárak képviselőinek részvé-
telével megbeszélést hívott össze a GYOSZ tanácstermében.351

 A jelentős jóvátételi kötelezettségek mellett a feketekereskedelem révén is áramlott ki az áru és 
az ipari nyersanyag (fonal, műselyem, vasszerszámgépek stb.) az országból. Ezzel főleg olyan román és 
jugoszláv „kereskedők” – valójában csempészek – foglalkoztak, akik saját országuk felségjeleit viselő 
katonai teherautókkal élelmiszert és szeszes italt szállítottak be Magyarországra. Tevékenységük meg-
akadályozását a magyar hatóságok ideiglenes határzárral, vagy egyéb hatósági fellépéssel tervezték. 
A központi hatalom kiépületlenségét, gyengeségét mutatta az is, hogy a Duna Gőzhajózási Társaság a 
kormány tudta és beleegyezése nélkül eladta szénkészletét Jugoszláviának.352

Takács Ferenc részvétele az 1945-ös országgyűlési képviselőválasztásokon

Takács Ferenc iparügyi miniszteri tisztéről való lemondása után a Szociáldemokrata Párt központjában 
a szövetkezetek kiépítése terén dolgozott, a szövetkezeti osztály vezetője lett. A téma igazi szakér-
tőjének számított, legjobb mintának a Dániában meghonosodott, életképes középbirtokokon alapuló, 
önkéntes mezőgazdasági szövetkezeti rendszert tartotta, amit igyekezett a magyar gyakorlatba is 
átültetni. Koncepciója tehát ütközött a kommunista párt felülről, hatalmi szóval végrehajtandó kon-
cepciójával. Emellett június közepén Bán Antal helyett a terménybeszolgáltatási kötelezettségről döntő 
Országos Gazdasági Tanács alelnökévé nevezték ki, augusztusban pedig a frissen megalakult Általános 
Fogyasztási, Termelő és Értékesítő Szövetkezet egyik igazgatósági tagjává választották.
 Közben a hódmezővásárhelyi Szociáldemokrata Pártnak 1945. július 3-tól sikerült megjelentetni 
napilapját Alföldi Újság néven. A szerkesztőbizottság tagjai Erdei István, Posztós Sándor és Takács Fe-
renc lettek. A későbbiekben a lap, mivel nem tudta kitermelni előállítási költségeit, sok gondot okozott 
Takácsnak.353

 Júliusban, augusztusban és szeptemberben fővárosi üzemi pártnapokon és szociáldemokrata gyű-
léseken tartott beszédeket. Augusztus 5-én Erdei Istvánnal és Botyánszky Pálnéval, a párt békéscsabai 
titkárával együtt a hódmezővásárhelyi szociáldemokrata nagygyűlés vezérszónoka volt, ahol az önkén-
tes szövetkezésről, a pártközi béke fontosságáról és a reakció elleni harcról beszélt.354

350  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Első összefoglaló jelentés a Fegyverszüneti Egyezmény 12. pontja alapján a Szovjet-Unió képvi-
selőivel folyó mezőgazdasági kártérítési tárgyalások /V. VI. és ún. „különféle” csoport/ folyó hó 22-én tartott első napjáról, 1945. május 
23., Harmadik összefoglaló jelentés a Fegyverszüneti Egyezmény 12. pontja alapján a Szovjet-Unió képviselőivel folyó mezőgazdasági 
kártérítési tárgyalások /V. VI. és ún. „különféle” csoport/ folyó hó 24-én tartott harmadik napjáról. 1945. május 25.

351   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Feljegyzés a GYOSZ tanácstermében 1945. évi június 1-én tartott megbeszélésről.
352  MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d. Előterjesztés a gazdasági miniszteri értekezlethez. 1945. április 27.; NSZ, 1945. május 13. 5.
353  NSZ, 1945. július 6. 4.; Marjanucz László: Takács Ferenc meghurcoltatása, 1989. 4.
354  NSZ,1945. június 10. 1.; NSZ, 1945. június 16. 4.; NSZ, 1945. július 19. 4.; NSZ, 1945. augusztus 9. 2.; NSZ, szeptember 20. 3.; Alföldi 
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 1945. szeptember elején az SZDP az ismét összeülő Ideiglenes Nemzetgyűlés politikai bizottságába 
dr. Faragó Lászlót, Kisházi Ödönt, Kéthly Annát, Szakasits Árpádot, Szeder Ferencet és Takács Ferencet 
küldte.355 A nemzetgyűlés hamarosan új választójogi törvényt fogadott el. A nemzetgyűlési választások 
időpontját november 4-re tűzték ki. Az új jogszabály megszüntette a korábbi egyéni választókerületeket 
és helyette sajátos, pártlistás választási rendszert alakított ki. Hódmezővásárhely törvényhatósági jogú 
város Szegeddel és Csongrád, illetve Csanád megyével együtt alkotta a 10. számú Csongrád-Csanádi vá-
lasztókerületet. A helyi jelöltek a pártok által összeállított listákon indulhattak. Egy adott pártra leadott 
12.000 szavazatért egy mandátum járt, a töredékszavazatok ugyanakkor elvesztek.356 A választás nem 
volt demokratikus, hiszen Magyarország a szovjet Vörös Hadsereg megszállása alatt volt, a Szovjetunió 
pedig a Szövetséges Ellenőrző Bizottságon keresztül nyomást gyakorolhatott, érvényesíthette akaratát 
a magyar politikában. Ennek volt köszönhető, hogy nem indulhatott minden párt a voksoláson.
 A választáson országosan hat, a csongrád-csanádi választókerületben viszont csak öt párt indult, 
a koalíciós pártok (FKGP, SZDP, MKP, NPP) és a Polgári Demokrata Párt, a Magyar Radikális Párt itt nem 
állított listát. Szeptemberben már nagy lendülettel folyt az október 7-én esedékes fővárosi törvény-
hatósági bizottsági választás kampánya. A fővárosi választás után újult lendületet vett az országos 
kampány is. Október 14-én Takács Ferenc Turi Istvánnal együtt Hódmezővásárhelyen és Szegeden vett 
részt választási gyűlésen. A Népszava ezen a napon közölte a Szociáldemokrata Párt képviselőjelöltjei-
nek névsorát. A Csongrád-Csanádi pártlistán Takács Ferenc közvetlenül a listavezető Kéthly Anna után 
következett, dr. Valentiny Ágoston, Erdei István és Kiss Ernő előtt.357

 Az SZDP hódmezővásárhelyi kampánya minden társadalmi réteget igyekezett megszólítani, a ta-
nyákon is kampányoltak. Október 28-án a párt nagygyűlést rendezett a városban, ahol Kéthly Anna, 
Takács Ferenc és Almási János beszélt. A szónokok a társadalmi rétegek összefogásának fontossá-
gát hangsúlyozták. Takács újból a párt egyik fontos programpontjaként emelte ki a magántulajdonon 
alapuló kisbirtokrendszert és az önkéntes szövetkezés lehetőségét. November 1-én a listavezető az 
értelmiséghez szólt, Takács Ferenc pedig az iparosokat próbálta megnyerni a párt ügyének. A helyi 
vezetés úgy vélte, hogy Vásárhelyen az SZDP a legerősebb párt, ez, mint utóbb kiderült illúziónak bi-
zonyult. A november 4-i hódmezővásárhelyi választáson a legtöbb szavazatot az FKGP kapta, bár 45,6 
százalékos eredménye némileg elmaradt az országos átlagtól. Második lett a Szociáldemokrata Párt 
27,3 százalékos szavazataránnyal, a kommunistáknak pedig 21,5 százalék jutott. Hódmezővásárhelyről 
Takács Ferenc és Erdei István jutottak be szociáldemokrata színekben a nemzetgyűlésbe.
 Bár a helyi szociáldemokraták csalódást keltőnek gondolták az eredményt, úgy vélekedtek, hogy 
ez volt minden idők legnyugodtabb választása, és kifejezték reményüket, hogy ez a nyugalom, béke és 
rend a továbbiakban is fennmarad. Takács Ferenc már legfontosabb aktuális politikai célként a koalíció 
fenntartását és a lakosság élelmiszer-ellátásának biztosítását jelölte meg. A közellátási nehézségek 
ugyanakkor még 1946-ban is többször rendzavarásba torkolltak a városban.358

355  NSZ, 1945. szeptember 7. 2.
356  Bencsik Péter, 2018. 25–26.
357   NSZ, 1945. október 11. 2.; NSZ, 1945. október 14.
358  Bencsik Péter, 2018. 29–33.
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A Földművelésügyi Minisztérium államtitkáraként

1945. november 15-én megalakult Tildy Zoltánnak, a Független Kisgazdapárt elnökének kormánya. A 
SZEB nyomására koalíciós alapon felálló kabinet földművelésügyi minisztere a szintén kisgazda Kovács 
Béla lett. Ekkor már biztosnak tűnt, hogy a tárca államtitkárai Donáth Ferenc (MKP), Takács Ferenc és 
Vásáry József (FKGP) lesznek. A november 21-i minisztertanács hozzájárult, hogy a miniszterelnök ja-
vaslatot tegyen a nemzetgyűlés elnökségének az államtitkárok kinevezésére. Takács károsnak tartotta, 
hogy a kisgazdapártnak is lett politikai államtitkára a Földművelésügyi Minisztériumban, mert vélemé-
nye szerint a munkáspárti államtitkárok így nem kontrollálhatták kellően a kisgazda minisztert.359

 Takács Ferencet 1945. november 23-án nevezték ki a Földművelésügyi Minisztérium egyik politi-
kai államtitkárának, az ügyek intézését azonban már november 17-től megkezdte. A földművelésügyi 
miniszter a vízügyi, a vízügyi műszaki, a termelési és a gazdasági felügyelői főosztály felügyeletével 
bízta meg. Tehát rendkívül szerteágazó feladatai voltak. Ezen kívül sokan fordultak hozzá ügyes-bajos 
dolgaikkal. Egyesek találmányuknak kértek támogatást, vagy saját, illetőleg családtagjaik munkához, 
álláshelyhez jutását szerették volna elérni. Hódmezővásárhelyről, a dél-alföldi régióból, de szerte az 
országból is sokan fordultak hozzá. Gyakran a lakóhelyük szerinti szociáldemokrata pártszervezeten 
keresztül, abban a reményben, hogy így könnyebben megvalósulhat elképzelésük. Takács államtitkár-
ként a Szociáldemokrata Párt Központi Titkársága által hozzá beterjesztett személyi ügyeket általában 
– hacsak magasabb fórum el nem utasította – igyekezett megoldani. A más minisztériumhoz tartozó 
ügyekben levelet intézett a megfelelő osztályhoz, illetve bizonyos esetekben (pl.: rendőrséghez, minisz-
tériumhoz felvétel) latba vetette személyes és pártkapcsolatait is, ennél többet nem is igazán tehetett.
 1946 januárjában a hódmezővásárhelyi szociáldemokrata pártszervezet lapja, az Alföldi Újság ré-
szére nyomda kiutalását intézte az Elhagyott Javak Kormánybiztosságánál, valamint papírt is rendelt 
az illetékes minisztériumtól.
 Hamarosan megkapta a kertészeti ügyek felügyeletét is. Jellemző az ország kifosztottságára, hogy 
sok gazda Takácstól kért lókiutalást annak érdekében, hogy be tudja művelni földjét.
 1946 februárjától az MKP hódmezővásárhelyi szervezete az országos szintű „szalámitaktika” kez-
detével párhuzamosan megindította támadássorozatát a helyi kisgazdákkal szemben. „Reakció” elleni, 
olykor rendbontásba torkolló tömegtüntetéseket szervezett. Mindez olyan súlyos helyzetet teremtett, 
hogy Takács Ferenc is megszólalt az ügyben az Alföldi Újság hasábjain, a rendbontókat egyszerűen volt 
nyilasoknak titulálva, ugyanakkor elítélve a véleménye szerint az FKGP-be befurakodott egykori Magyar 
Élet Pártja tagokat is, kijelentéseit – mivel az indulatok nem csillapodtak – március 15-én megismétel-
te.360

 Április 7-én a Fekete Sasban Takács Ferenc bírálata már csak az FKGP-re szorítkozott, annak el-
lenére, hogy az csak helyi lapja, a Vásárhelyi Független Újság hasábjain is védekezni próbált a veze-
tőségét – főként Oláh Sándor párttitkárt – érő teljes körű kommunista támadássorozat ellen. Takács 
az FKGP vásárhelyi követeléseit úgy értékelte, hogy azok 1919-es ellenforradalom szellemét idézik. A 

359  NSZ, 1945. november 17. 1.; NSZ, 1945. november 23. 1.
360  Bencsik Péter, 2018. 34–35.
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Kisgazdapárt végül meghátrált: 1946. április 16-án a helyi vezetőség lemondott, májusban viszont a párt 
tagsága újraválasztotta őket. Ezután folytatódott az adok-kapok a baloldali pártok és az FKGP helyi 
szervezetei és politikusai között. Júniusban Takács Ferenc megismételte az általa áprilisban mondot-
takat az Alföldi Újságban. Ugyanakkor a helyi MKP és az SZDP viszonya is feszültségektől terhes volt, 
ez elsősorban abból eredt, hogy előbbi aránytalanul sok politikailag is fontos pozíciót birtokolt, melyek-
ből nem volt hajlandó átengedni még „testvérpártjának” az SZDP-nek sem. A két pát közötti viszony 
1945 második felétől fokozatosan romlott meg, annak ellenére, hogy Takács Ferenc még 1946 áprilisá-
ban és májusában is a munkásegység mellett foglalt állást hódmezővásárhelyi megnyilatkozásaikor. 
Ugyanakkor elvárta volna, hogy az MKP megtisztítsa sorait a szélsőséges elemektől, valamint cáfolta a 
munkáspártok közelgő egyesülésének hírét. Az államtitkár tehát kormányzati elfoglaltságai mellett is 
folyamatosan nyomon követte a vásárhelyi politikai kérdéseket, és ha indokoltnak látta véleményt is 
megfogalmazott róluk.361

 Takács Ferenc dániai kapcsolatait felhasználva mezőgazdasági szakemberek kíséretében 1947 
elején egyhetes tanulmányútra utazott Dániába.362 Valószínűleg ekkor merült fel az ötlet, hogy Victor 
Skojd Heyde, a Magyarország Barátai Klub elnökének segítségével fiatal magyar földművesek részére a 
Földművelésügyi Minisztérium égisze alatt dániai tanulmányutat szervezzenek.
 Több hónaposra nyúlt egyeztetés után végül úgy tűnt, hogy 200 fiatal gazda kiutaztatására lesz 
lehetőség. A gazdaifjak kiutazási engedélyének soron kívüli megadása érdekében szükség volt a Szö-
vetséges Ellenőrző Bizottság elnökének, Szviridov altábornagynak a jóváhagyására is. Az akciót dán 
részről a Dán Nemzetközi Diákszervezet koordinálta. Terveik szerint a magyar parasztifjak nyáron és 
ősszel üzemekben dolgoznának, télen pedig népfőiskolákon lennének elhelyezve, ahol elméleti felké-
szítést kapnának. Részükre 160 dán korona fizetést is biztosítanak.
 A kiutazáshoz szükséges költségek előtermetését a Földművelésügyi Minisztérium vállalta magára, 
a szervezést az Országos Földművelésügyi Tanácsra (OFT) bízták. Ezután a pártok között éles harc 
indult, a kiadó helyekért, a kormányon belül pedig a döntési hatáskör tekintetében kezdődött vita. 
Takács Ferenc arra kérte pártja főtitkárságát, hogy a vármegyei tikárok segítségével azonnal kezdjék 
meg a kiküldésre alkalmas parasztifjak kijelölését. A kontingens személyi összetételét végül fele-fele 
arányban dönthette el a Vallás- és Közoktatásügyi Minisztérium és a Földművelésügyi Minisztérium.
 Áprilisban összeült a két minisztérium és az OFT képviselőiből álló nyolcfős bizottság, amely az 
előre meghatározott feltételeket szem előtt tartva a kétezer jelentkező közül kijelölte a 200 fős utazó 
keretet, illetve a 40 fős tartalékot. A kiválasztottaknak már május elején már Dániába kellett volna 
érkezniük. A kommunista párt azonban a Földmunkások és Kisbirtokosok Országos Szövetségén (FÉ-
KOSZ) és az Újonnan Földhöz Juttatottak Országos Szövetségén (UFOSZ) keresztül támadásba lendült 
az akció ellen. A két szervezet tiltakozott, amiért a Dániába induló parasztifjak kiválasztásába nem 

361   Uo. 37., 39., 45.
362  Kis Újság (a továbbiakban KÚ) 1947. január 9. 2.
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szólhattak bele. Sikerült is megakadályozniuk a 200 fiatal kiutazását, melyet időközben dán részről 
hirtelen felmerülő „vízumproblémák” is hátráltattak.363

 Végül augusztus 12-én ötvenen indultak el a dániai egyéves tanulmányútra – melyből 10-10 főt az 
UFOSZ és a FÉKOSZ jelölt ki – az Actio Catholica különvonatával, amely még ötszáz szegénysorsú ma-
gyar gyermeket szállított több hónapos dániai üdülésre. A szerelvényt a Keleti pályaudvaron Dobi István 
államminiszter és Takács Ferenc búcsúztatta. Az államtitkár fiát, ifj. Takács Ferencet is szerette volna 
kijuttatni Dániába, ennek érdekében hosszasan levelezett Victor Skojd Heydével. Eredetileg az ötven 
fős kontingensen kívül szerette volna ezt megoldani, de végül erre nem volt lehetőség, ezért gyermeke 
kiküldése az ötven fős létszámon belül, de külön utaztatva történt. 364

Alkotásai államtitkárként

Takács Ferenc földművelésügyi államtitkárként a szívéhez leginkább közel álló dolgokkal foglalkozha-
tott. Bár iparos ember volt, évtizedek óta gazdálkodott, gyümölcsöst telepített. Szívügye volt a dániai 
mintákat követő önkéntes mezőgazdasági szövetkezeti rendszer meghonosítása, az intenzív mező-
gazdasági termelési módok (zöldség- és gyümölcstermesztés, szőlőművelés), a gépesítés, a talajjaví-
tás (trágyázás, műtrágyázás) és a növényvédelem, valamint az öntözéses gazdálkodás elterjesztése. 
Ennek érdekében kérte és kapta meg a minisztérium vízügyi osztályának felügyeletét, valamint hozzá 
tartozott az Országos Öntözésügyi Hivatal is. A modern mezőgazdasági szemlélet kialakításához és 
elterjesztéséhez a szakoktatás megreformálását és a mezőgazdasági iskolák számának bővítését is 
szükségesnek tartotta.365

 Takács Ferenc 1946. májusában referált a felügyelete alatt álló árvízvédelmi kormánybiztosság és 
a Földművelésügyi Minisztérium vízügyi műszaki főosztályának működéséről az SZDP Főtitkárságának, 
annak kapcsán, hogy Gács Lajos kritikával illette tevékenységüket. Takács megvédte munkatársait, 
munkájukat jónak értékelte, annak ellenére, hogy zömmel régi, a Horthy-korszakból a minisztériumban 
maradt tisztviselőkkel dolgozott együtt. Gács felvetette a vízügyek központosításának kérdését, amit 
Takács ellenzett. Véleménye szerint a vízügyi műszaki főosztályon volt a Földművelésügyi Minisztérium 
legjobb és legtapasztaltabb szakembergárdája.
 Az öntözésbe bevont területek növeléséhez, először az országszerte már meglévő, de háborús ká-
rokat szenvedett öntözőrendszereket kellett helyreállítani. Tiszafüreden és Hódmezővásárhelyen ezek 
a munkálatok folyamatban voltak, de pénzhiány miatt akadoztak, sőt 1946 tavaszán a folyamatban lévő 

363  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 283/1947. Dániai kiutazás 200 parasztifjú részére. 1947. március 21.; 200 magyar paraszt- 
ifjút hívtak meg a dánok egy éves tanulmányútra. In: KÚ, 1947. március 25. 4.; KÚ, 1947. április 19. 3.; Felülvizsgálják a Dániába utazó 
parasztifjak névsorát. In: Szabad Szó, 1947. április 26. 2.

364  Ötven gazdaifjú utazik Dániába egyéves tanulmányútra In: Kossuth Népe, 1947. augusztus 12. 6.; Szegény parasztok útban a 
gazdag parasztok országa felé. In: KÚ, 1947. augusztus 13. 3.;
Ötven parasztifjú indult el Dániába. In: Népszava, 1947. augusztus 13. 7.; Szabad Föld, 1947. június 29. 3. MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 
3. d. 283/1947. ifj. Takács Ferenc dán beutazási vízuma, 1947. június 4.

365  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 914/1947. Eredményeink mezőgazdaságunk területén, 1947. augusztus 1.
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folyószabályozási és hajózhatóvá tételi munkálatok (Sió, Sajó, Zagyva) folytatása is veszélybe került. 
A Siónál a Balaton torkolati zsilip, a Sajónál pedig a tiszapalkonyai hajózási zsilip építése folyt. Távla-
ti elképzelés volt Miskolc, Diósgyőr és a borsodi szénmedencék bekapcsolása a tiszai szállításba. Az 
öntözés kiterjesztésével párban járt a vízi utak hajózhatóvá tételének terve is. A Tisza hajózhatóvá 
tételéhez viszont duzzasztóműveket kellett volna építeni a folyón. Az öntözési tervek országosan 260 
ezer kat. holdra voltak készen, főként az Alföldön és a Tisza vízgyűjtő területén. Az öntözőművek üzem-
be helyezése csak az első lépés volt, a gazdákat is meg kellett győzni e gazdálkodási forma előnyeiről, 
a szivattyúk működtetéséhez szükséges üzemanyag ugyanis jelentős költségnövelő tényező volt. A 
folyammérnöki hivataloknál 60 folyószabályozási terv, a kultúrmérnökieknél több száz mederszabá-
lyozási, lecsapolási, szikjavítási, öntözési terv volt kidolgozva, melyek 30 éves távlatot adtak a vízügyi 
munkáknak (Sajó Elemér program). A forráshiány miatt ugyanakkor az intenzív munka nem látszott, 
mint az államtitkár találóan megjegyezte: „kívülről nézve persze a dolog olybá tűnik fel, mintha a világon 
semmi sem történne”. Ezen az első hároméves terv „öntözés és egyéb vízi munkálatokra” fordítható 76 
milliós keretösszege sem javított érdemben. Ebből az összegből csak kisebb vízrendszerek kialakításá-
ra volt lehetőség, nagyobb beruházások – mint például a „tiszántúli nagy hajózó- és öntöző főcsatorna” 
– munkálatainak folytatására nem.366

 Takács erőfeszítéseket tett a régóta tervbe vett Duna-Tisza csatorna munkálatainak elkezdésére 
Az építkezés a nagyarányú mezőgazdasági munkanélküliség enyhítése mellett az öntözési lehetősé-
gek javulása révén a mezőgazdaság fejlesztését is lehetővé tette volna. Az olcsó vízi szállítást segítő 
csatorna megépítését össze akarta kapcsolni a Tisza hajózhatóvá tételével, amit a már említett duz-
zasztóművek létesítésével képzelt el, így a fejlesztés jelentős villamosenergia-termelési lehetőséget is 
magában foglalt volna. Saját pártját és a kormányt is igyekezett megnyerni az építkezés ügyének, akár 
külföldi kölcsönök igénybevételét is lehetségesnek tartotta, a véleménye szerint rentábilis beruházás 
megvalósításához. 1947 augusztusában a csatorna megépítésének előnyeit ismertető rádióelőadást 
is tartott. Végül a három éves terv az első 30 kilométeres szakasz munkálataira 29,5 millió forintot 
különített el. A munkálatok megindulásával őszintén hitt abban, hogy „megvalósul egy álom, amely a 
Tisza-völgy gazdasági felvirágzására fog vezetni”. Az építkezés 1948 márciusában kezdődött Dunaha-
raszti és Taksony között Tildy Zoltán köztársasági elnök jelenlétében azonban a munkálatok néhány 
hónap után leálltak, végül csak egy 10 kilométeres szakasz készült el.367

 Az öntözéses gazdálkodás elterjesztése egyik fontos feltétele volt a rizstermesztés kiterjesztésé-
nek, mellyel már a második világháború előtt is kísérleteztek. Az 1940-es évek második felében, főként 
az Alföldön (Békés, Gyoma, Gyula, Körösladány, Szeghalom) próbálták meghonosítani a rizstermesztést. 
1947-ben már 100 ezer holdon termeltek rizst Magyarországon.368

366  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. Szociáldemokrata Párt Főtitkárságának, 1946. május 25.; 864/1947.Tisza csatorna és 
mellékcsatorna építési munkálatai, 1947. július 18.

367   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 192/1947. Vízügyi értekezlet. Feljegyzés Miniszter Úrnak, 1947. március 3., Tisztelt Fő-
titkárság! 1947. március 3., 973/1947. Duna-Tisza csatornáról rádióelőadás, 1947. augusztus 12.; https://filmhiradokonline.hu/watch.
php?id=6687 (A letöltés ideje: 2023. szeptember 14.)

368  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 260/1947. Feketekörösi Ármentesítő Társulat beadványa rizsvetőmag akció tárgyában, 
1947. április 17., 914/1947. Eredményeink mezőgazdaságunk területén, 1947. augusztus 1.
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1947 júniusában került sor a hódmezővásárhelyi öntözőrendszer alapját jelentő lúdvári öntözőmű szi-
vattyújának üzembe helyezésére. Az ünnepélyes alkalmon jelen volt Tildy Zoltán köztársasági elnök és 
Takács Ferenc államtitkár is, aki rövid beszédében köszönte meg a kormánynak, hogy forrást biztosí-
tott erre a műtárgyra.369 Az államtitkár fontos célja volt a vásárhelyi gazdák öntözéssel való „megba-
rátkoztatása”, melynek keretében a június 22-i öntözésügyi kirándulás nagy sikert hozott. A gazdák a 
vásárhelyi öntözőrendszer és csatornahálózat további bővítését kérték az államtitkártól, hogy a régi és 
új földtulajdonosok bekapcsolódhassanak az öntözéses gazdálkodásba.370

Takács Ferenc földművelésügyi államtitkár a Hódmezővásárhelyhez közel fekvő lúdvári öntözőmű 
avatásán Tildy Zoltán köztársasági elnök társaságában, 1947. (MNL CSCSVL HL)

 1947. szeptember 22-én ünnepélyes külsőségek között átadták a Sió-csatorna vízi útját. Az ün-
nepségen Bárányos Károly földművelésügyi miniszter, Takács Ferenc földművelésügyi államtitkár, a 
munkálatok irányítója és Tildy Zoltán köztársasági elnök mondott avatóbeszédet. Emellett személyesen 
jelen volt még a kormány több tagja: Dinnyés Lajos miniszterelnök, Mihályfi Ernő, külügy- és tájékoz-
tatásügyi miniszter, valamint Nagy Imre házelnök. Az első hároméves terv keretein belül kimélyítették 
a Horthy-korszakban elkészült 123 km hosszú vízi út utolsó 600 méterét és megépítették az akár 1200 

369  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 685/1947. Hódmezővásárhelyi szivattyú üzembe helyezése alkalmával mondott beszéd, 
1947. június 16.

370   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d.  1035/1947. Öntözésügyi kirándulás Hódmezővásárhelyen, 1947. július 10.
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tonnás dunai uszályok átzsilipelését is lehetővé tévő hajózó zsilipet, valamint az új, 50 m³/s kapacitású 
vízleeresztő zsilipet. Ezenkívül egy 400 méteres teher és egy 100 méteres halászati kikötő is kiépítésre 
került. Az 1946 októberében kezdődött munkálatok folyamatosan 1000-1500 embernek adtak munkát és 
15 millió forintba kerültek. 44 építkezésben részt vett munkás kapta meg Tildy Zoltántól a Köztársasá-
gi Érdemrend kitüntetés különböző fokozatait, Takács Ferenc pedig az Érdemrend középkeresztjének 
csillagát vehette át Dinnyés Lajos miniszterelnöktől.

Takács Ferenc földművelésügyi államtitkár (bal szélen) a Sió-csatorna új zsilipjének átadóünnepségén 
Nagy Imre házelnök, Dinnyés Lajos miniszterelnök, Tildy Zoltán köztársasági elnök és Bárányos Károly 

földművelésügyi miniszter társaságában, 1947. szeptember 22. (MNL CSCSVL HL)

 Ebben az időben a Dunán és mellékfolyóin 550 km, a Tiszán és mellékvizein pedig 350 km hajózásra 
alkalmas vízi út volt, a Balatonon pedig 20 kiépített kikötő állt rendelkezésre. Takács Ferenc a Duna, a 
Tisza és a Balaton összekötését nemzetgazdasági szempontból kulcsfontosságúnak tartotta. Emellett 
a hároméves terv keretében a Sión még egy vízerőmű és három további hajózó zsilip megépítése volt 
tervben. Takács elképzelése szerint a csatorna dunai torkolatánál kiépítésre kerülő zsilip a hajózha-
tóság mellett, lehetővé tette volna a Sió mente öntözését is 100 ezer kat. holdon. A hajózási útvonal a 
Balaton északi partja közelében kitermelt bányakincseknek illetve a környék mezőgazdasági termé-
nyeinek biztosított olcsó szállítási lehetőséget.371

371   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 10. A Földmívelésügyi Minisztérium Vízügyi Műszaki Főosztály által végzett siófoki építések lap-
szemléje 1947. Takács Ferenc: Megindult a Sió-csatornán a hajózás In: Új Magyar Föld, 1947. szeptember, A Sió-csatorna ismertetése 
1–15.; NSZ, 1947. szeptember 23. 3.; KÚ, 1947. szeptember 24. 2.
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A Hadirokkantak, Hadiözvegyek, Hadiárvák 
Országos Nemzeti Szövetségének (HONSZ) elnöke

A Hadirokkantak, Hadiözvegyek és Hadiárvák Nemzeti Szövetsége (Hadröá) a hadigondozottak első 
érdekvédelmi szervezeteként 1918-ban alakult meg. 1926-ban azonban ez a szervezet csődbe ment. 
Scitovszky Béla, a Bethlen-kormány belügyminisztere 1929 januárjában Hadirokkantak, Hadiözvegyek 
és Hadiárvák Országos Nemzeti Szövetsége (HONSZ) néven engedélyezte újból működését. Fő profilja 
az első világháborúban családtagjukat elvesztett vagy rokkanttá vált hadigondozottak számára mun-
kaalkalmak szerzése, jogi tanácsadás, orvosi segítségnyújtás, adományok gyűjtése és szétosztása, 
valamint különféle kedvezmények kormánytól való kieszközlése stb. volt. A hadirokkantak házát a VIII. 
kerület Horánszky utca 24. szám alatt 1940 júniusában adták át. A HONSZ önkormányzatát a második 
világháború végén a berendezkedő új hatalom, az Ideiglenes Nemzeti Kormány felfüggesztette, amit 
Molnár Erik kommunista népjóléti miniszter 1945. július közepén oldott fel. Dr. Meleghegyi Sándor mi-
niszteri biztos elnökletével július 15-én a Nagy-Budapesti HONSZ csoport közgyűlést tartott, ahol meg-
választották a központi vezetőséget. Takács Ferencet, mint az első világháborúban megsérült hadi-
rokkantat pártközi megegyezéssel a szervezet elnökévé választották. Az ügyvezető elnök Fráter Samu 
lett, aki szintén az SZDP tagja volt. A vezetőség tagja lett még Kovács János, Didek Lajos és Rebenyák 
István. A szövetséget ezelőtt egy tízes bizottság vezette. A második világháború után a HONSZ folyama-
tosan nehéz anyagi helyzetben volt, mert a népjóléti miniszter által kiutalt államsegélyt, a tisztviselők 
rendre késedelmesen fizették ki, így az gyorsan elinflálódott, még az adminisztrációs költségekre sem 
volt elég. Korábban a HONSZ-nak három budapesti és két vidéki mozija volt, a háború után ezekkel sem 
rendelkezett. Ezek helyett Erdei Ferenc belügyminiszter két, Pest környéki, romokban álló mozit utalt 
ki, melyekkel nem tudtak mit kezdeni, ezért visszaadták. A népjóléti miniszter a további segély folyósí-
tását egy tárcája által vezetett vizsgálathoz kötötte, ami elhúzódott. Takács 1946 januárjában Szakasits 
Árpádnak írt levelében e mögött szándékos időhúzást sejtett, mivel nem volt akkora átvizsgálandó 
iratanyag, a szövetségnek mindössze öt fizetéses alkalmazottja volt, „akik egy fűtetlen szobában dide-
regnek”. Véleménye szerint a késedelem hátterében a kommunisták álltak, mert a szervezet mindkét 
vezetője szociáldemokrata volt, ugyanakkor az MKP-nek is voltak pozíciói a vezetésben, amit erősíteni 
akartak. Kérte Szakasitsot járjon el a népjóléti miniszternél, mert ellenkező esetben lemond az elnöki 
tisztről. Takács tavasszal országos közgyűlést akart összehívni, ahol új vezetőség választását tervezte. 
A Horthy-rendszerben a szövetségnek 3000 aranypengő állami és 1500 arany pengő fővárosi támoga-
tása volt. A 3000 aranypengő 1946 elején 10 milliót ért, ehhez képest csak havi 192 ezer pengő segélyt 
kaptak, ezért 2 millió pengővel tartoztak az alkalmazottaiknak is.372

 Takács egyéb feladatai miatt csak a válaszmányi az igazgatósági és az elnökségi üléseken vett 
részt. A napi ügyek vitelével Fráter Samu ügyvezető elnököt bízta meg. Hamarosan az anyagi nehéz-
ségek és személyi ellentétek miatt a szövetségben belső feszültség támadt. Egy, a népjóléti miniszter 
és a kommunista párt által is elfogadott négyfős bizottság újabb vizsgálatot kezdett, amely még a 

372   NSZ, 1945. július 18. 3.; MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 401–750. 2. d. Takács Ferenc levele a Szociáldemokrata Párt Főtitkár-
ságának, 1946. január 12.
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Takács Ferenc előtti időszakból szabálytalanságokat tárt fel az egyesületnél. A hadirokkantak számára 
kiutalt 20 mázsa liszttel Fráter nem tudott elszámolni, az utalványt állítása szerint Fekete Györgynek 
adta át, aki elvesztette azt. Később Fekete Fráter és Takács aláírását hamisítva több dohányigénylést 
adott le a Dohányjövedéknek, az ügyben feljelentést is tettek. Az egyesület gazdálkodása, pénzkezelése 
ugyanakkor rendben volt. Fekete szerepe azért is ellentmondásos, mert a pénztelenséggel küzdő Fráter 
többször kért tőle kölcsön, hogy az alkalmazottakat fizetni tudja.373

 Augusztusban Takács Ferenc ismét a Szociáldemokrata Párt Főtitkárságához fordult. Molnár Erik 
népjóléti miniszter lemondásra kérte, és fel akarta függeszteni a HONSZ önkormányzatát. A távozásra 
Takács is hajlott, mert a miniszter továbbra sem engedélyezte az egyesület közgyűlésének megtartá-
sát, ezáltal vezetősége sem újulhatott meg, a szövetség önkormányzatának felfüggesztését ugyanak-
kor ellenezte. A pártközpontot kérte, hogy a pártközi értekezleten egyezzen meg az MKP-val a szövet-
ség jövőjét illetően. Növelte a mintegy félmilliónyi hadirokkant elkeseredettségét, hogy a minisztérium 
nyáron megjelent rendelete sokaktól megvonta az addig kapott minimális összegű járadékot is.374

 1946 júniusában a HONSZ kaposvári és Somogy vármegyei központjának sikerült megszereznie a 
kálmáncsai Széchenyi vadászkastélyt, ahol 50 férőhelyes hadigondozott otthont létesítettek. 1947 má-
jusában 32 fő hadigondozott élt az otthonban, amely 35 kat. hold szántóval, egy kat. hold szőlővel és 
egy kat. hold gyümölcsössel rendelkezett. A HONSZ tagszervezeteinek általános törekvése volt az ilyen 
gondozóotthonok létrehozása, azonban erőfeszítéseiket nagyon ritkán koronázta siker. Kálmáncsa en-
nek egyik pozitív példája volt.375

 Az 1947 februárjában az egyébként országosan a kaposvárihoz hasonlóan aktivitásával kitűnő 
HONSZ Debreceni Csoportjának gyűlése és az azt követő panasznap óriási nyomort tárt fel a hadigon-
dozottak körében. Hartmann Sándor, az országos igazgatóság tagja azzal biztatta a megjelenteket, 
hogy két-három hónap múlva javulást várhatnak. A debreceni gyűlés megállapította, hogy a két mun-
káspárt nem foglal állást olyan mértékben mellettük, mint az elvárható lenne, annak ellenére, hogy 
a tagság 80 százaléka ezekhez a pártokhoz tartozott. Takács Ferencet kérték, hasson oda, hogy az 
SZDP vezetőségében „több jóindulattal és erélyesebben foglaljanak mellettünk és ügyeinkben állást”. 
Hartmann a vidéki szervezetek helyzetének felmérése céljából járta az országot. Jellemző a HONSZ 
helyzetére, hogy útiköltségét csak nagy nehézségek árán tudták finanszírozni. A költségek mérséklé-
sére részére Takács az SZDP-től vasúti jegy, illetve egyéb költségeinek megtérítését kérte. A Népjóléti 
Minisztériumtól ugyanis nem remélhettek a HONSZ céljaira vasúti szabadjegyet.376

 A pártközi egyeztetések 1947 márciusában még mindig folytak a HONSZ sorsát illetően, így a rég-
óta esedékes országos közgyűlés összehívása sem történhetett meg. Megjelentek olyan hangok is a 

373  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. A bizottság jelentése, 1946. június 18.; Takács Ferenc jelentése a Szociáldemokrata Párt 
főtitkárságának, 1946. június 26.

374   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. Szociáldemokrata Párt Főtitkárságának, 1946. augusztus 26.
375   Lakner Zoltán Lehel (szerk.): ‚56 lenyomatai a szociális rendszerben. Budapest, 2017.; MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. 

HONSZ Hadigondozottak Otthona Kálmáncsa, 1947. május 31.
376   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. A Hadirokkantak, hadiözvegyek és hadiárvák Országos Nemzeti Szövetsége Debreczeni 
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HONSZ-on belül, melyek a vidéki szervezetek országos központtól való függetlenedésében látták a ki-
bontakozás lehetőségét.377

 1947. július 20-án Takács Ferenc a HONSZ országos elnökeként cikket jelentetett meg a Népsza-
vában „Mit kívánnak a hadigondozottak a demokráciától címmel, melyben összefoglalta a hadigondo-
zottak általános problémáit. Véleménye szerint az „ellenforradalmi kormányoknak nem sok gondjuk 
volt az általuk felidézett háború szerencsétlen áldozataira”. Most a „demokratikus kormányzatra” hárul 
az a kötelesség is, hogy az „ország ezer bajai között” gondoskodjon a két világháború hadigondozot-
tai helyzetének megoldásáról. Az egy évvel korábban megjelent, azóta már több változtatáson átesett 
8.980/1946. M. E. sz. rendelet kettéválasztotta a hadigondozottak tömegét. A Szovjetunióból hazatérő 
hadifoglyok egyre nagyobb száma is indokolttá tette, hogy kifejtse, és összefoglalja a szövetség állás-
pontját.
 1. A HONSZ legfontosabb követelése a hadigondozottak munkához juttatása, állásba helyezése volt. 
A vállalatokat és a hatóságokat szigorúan ellenőrizni kell, hogy betartsák és betartassák a hadigondo-
zottak alkalmazásáról szóló rendelkezéseket. Mindezt a leghelyesebb lenne a szövetségre vagy az adott 
üzemben dolgozó hadigondozottakra bízni.
 2. Az „állami jogosítványok” amíg hadigondozott jelentkező van, addig csak nekik legyenek juttatha-
tók.
 3. Az „ellenforradalmi kormány és országgyűlés” által alkotott törvény (1933. évi VII. törvénycikk) 
helyett új, megfelelő demokratikus törvény megalkotását kérik, melyben jogaikat biztosítják.
 4. A 8980/1946. M. E. sz. ún. cenzusrendeletet helyezzék hatályon kívül. A járadékokat rendezni kell, 
ugyanis a hadigondozottak alig kaptak többet forintban, mint amennyit korábban a rohamosan infláló-
dó pengőben. Emellett megkülönböztetett figyelmet kell kapjanak a hadiözvegyek, a súlyos rokkantsági 
fokúak és az idős, első világháborús hadigondozottak.
 5. Gondoskodjon a kormány a művégtagok megfelelő mennyiségű gyártásáról és javításáról, hogy 
a második világháború rokkantjai is hozzájussanak ezekhez az életminőségüket javító segédeszközök-
höz.
 6. A hadigondozott iparosoknak és kereskedőknek előnyt kell biztosítani az üzlethelyiségek bérbe-
vételénél és az adózásnál.
 7. A mezőgazdasággal foglalkozó hadigondozottak fokozott támogatásra szorulnak. A földreform 
során kisemmizett rokkantak és hadiözvegyek sérelmeit az Országos Földbirtokrendező Tanácsnak 
késedelem nélkül orvosolnia kell.
 8. A HONSZ érdekvédelmi tevékenységét új hadigondozási törvény elfogadásával meg kell erősíteni. 
A szövetséget új alapszabállyal kell ellátni, és a Népjóléti Minisztériumnak megfelelő támogatást kell 
nyújtania.
 Takács az általa megfogalmazott követelések támogatásához elsősorban az SZDP segítségére szá-
mított. A memorandumból kitűnik, hogy az elnök és a tagság is megelégelte a kormány passzivitását és 
a hadigondozottak sanyarú helyzetét látva néhol erélyesen megfogalmazott, már-már bírálat határát 
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súroló megjegyzésektől sem riadt vissza. A hadigondozottak „toldozás-foldozás” helyett mélyreható 
intézkedéseket vártak. A támogatást Szakasits Árpád az SZDP nevében még a Népszava ugyanebben a 
számában megígérte.378

 A HONSZ várakozásai azonban nem teljesültek, éppen ellenkezőleg. 1947. október 8-án a belügy-
miniszter váratlanul rendeletileg megszüntette az érdekképviselet önkormányzatát, székházát elvet-
te és működését lehetetlenné téve megfosztotta minden addigi jogától. A korábbi állami támogatást 
megvonták, a jogszerűen megítélt járadékok és hadigondozotti ellátások fizetését megszüntették. Ez 
a kedvezőtlen fordulat súlyosan érintette a két világháborúban megsérült vagy megrokkant több mint 
800 ezer ellátásra szorulót.

Tevékenysége árvízvédelmi kormánybiztosként

Magyarországon 98 – 48 nagyobb, és 50 kisebb – ár- és belvízmentesítő társulat volt, melyek összesen 
5,5 millió kat. hold ár- ás belvízvédelmét látták el. Feladatuk a folyók árvizei elleni védekezés, a ke-
zelésükben lévő belvízelvezető csatornahálózat fenntartása és a 6000 kilométert kitevő védtöltések 
karbantartása volt. Munkájukat 3.130 kilométeres távbeszélő-hálózat segítette. Ezt a jól kiépített rend-
szert rongálta meg a második világháború. A gátoldalakba lövészárkokat ástak, fedezéknek használták 
őket, a 147 szivattyútelepből 48 vált üzemképtelenné, a felrobbantott hidak akadályozták a vizek szabad 
lefolyását, a 20 ezer kilométer hosszú belvízelvezető csatornahálózatból 16 ezer kilométer eliszaposo-
dott, sürgős tisztításra szorult. A társulatok 147 szivattyútelepe közül 48 üzemképtelen volt. 3130 km 
távbeszélővonalból 1400 kilométernyi ment tönkre. A 15 ezer műtárgyból (hidak, zsilipek) 5 ezer darab 
pusztult el. A társulatok árvízvédelmi felszereléseinek 45 százaléka veszett oda a háborúban.379

 1946 januárjában az ár- és belvízhelyzet egyre súlyosabbá vált. A belvíz átemeléséhez használt 
szivattyúk négyheti üzemanyag szükséglete éjjel-nappal dolgozva 948 vagon szén és 1300 tonna olaj-
származék volt, ami egyáltalán nem állt rendelkezésre. A fenyegető veszély kezelésére a január 5-i 
minisztertanács árvízvédelmi kormánybiztos kinevezése mellett döntött. Kovács Béla földművelésügyi 
miniszter Takács Ferencet kérte fel a feladatra. A kormánybiztosnak munkája elején óriási nehézsé-
geket kellett leküzdenie. Az árvízvédelmi anyagok és felszerelés előteremtéséről, az üzemanyag biz-
tosításáról, a közlekedési akadályok leküzdésétől, a munkafegyelem helyreállításáról, az élelmezési 
és ruházati kérdések megoldásáról, valamint jelentős pénzösszegek előteremtéséről kellett gondos-
kodnia. Néhány nap alatt sikerült megszerveznie a kormánybiztosságot és négyheti szivattyúzáshoz 
szükséges üzemanyagot szerzett be. Időközben egyre valószínűbbé vált, hogy jeges árral kell számolni. 
A dunai jégtorlaszok felszámolásába a magyar műszaki alakulatok mellett a Vörös Hadsereg egységei 
is bekapcsolódtak. Budapest felett jégtörő hajók dolgoztak, és robbantásokkal is próbálták elkerülni a 
jég beállását. A kormány 10 milliárd pengőt bocsátott a kormánybiztosság rendelkezésére, ez az összeg 
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azonban a gyorsan növekvő infláció miatt kevésnek bizonyult, ezért a kormánybiztos a szociáldemok-
rata miniszterek és a párt segítségét kérte annak érdekében, hogy a kormány emelje fel az összeget.380

 A Kormánybiztosság a tavaszi ár elhárítása után megkezdte a felkészülést az 1947-ben is várható 
tavaszi árvízre. Az értékálló pénz augusztusi megteremtése után Takács az ármentesítő társulatok 
újbóli megerősítését, és a Kormánybiztosság beavatkozási hatékonyságának növelését (ott segítsen 
anyaggal, munkaerővel pénzzel, ahol szükséges) tartotta saját és munkatársai legfontosabb felada-
tának.381 Az ármentesítő társulatok ősszel nem rendelkeztek elegendő üzemanyaggal és árvízvédelmi 
felszerelésekkel, amit a kormánybiztosság igyekezett pótolni.382

 1946 őszén a Gazdasági Főtanács rendelkezésére a Közmunkaügyi és Építési Minisztérium közmun-
kaváltságból biztosított jelentősebb összegeket a belvízvédelmi csatornahálózat karbantartására. A 
leginkább érintett szakaszokon 11 ezer munkást foglalkoztattak. A 1947 telén a jeges ár ismét problémá-
kat okozott a magyarországi folyókon. Robbantani kellett a jégtorlaszokat a Duna egyes szakaszain, a 
Tiszán, a Hernádon, a Maroson, és a Kőrösökön is. A Dunán a helyzetet még nehezítették a Komáromnál, 
a budapesti szakaszon, Dunaföldvárnál és Bajánál folyóba robbantott hidak is. A Tiszán a hídroncsok 
Záhonynál és Szegeden jelentettek veszélyt. A Duna jeges árvize elsősorban Győrt és Budapestet ve-
szélyeztette, a Tiszáé pedig a felrobbantott vasúti híd miatt Szegedet. A Bakonyér patak február 23-án 
elöntötte Pápa alacsonyabban fekvő részeit. A Maroson, Apátfalvánál kellett felszámolni a kialakult 
jégtorlaszt. A Balatonnál a magas vízállás okozott károkat a mezőgazdasági termelőknek, mivel a Sió 
zsiliprendszerei és hídjai háborús károkat szenvedtek, nem lehetett leengedni a tó vizéből. A Hernád és 
a Vadászpatak Abaújvár megyei szakaszán – Halmaj, Szikszó, Hernádkércs, Kiskinizs és Hidasnémeti 
térségében – jégrobbantásokkal és a bőcsi duzzasztóműnél végzett elhárítási munkálatokkal sikerült 
az árvíz által fenyegetett MÁVAG Diósgyőri Vas- és Acélgyárát megóvni a pusztulásról.383

 Takács árvízvédelmi kormánybiztosként mindent elkövetett, hogy a háború miatt nem működő 
árvízvédelmi szervezeteket helyreállítsa. Utasítására az ármentesítő társulatok és a folyammérnöki 
hivatalok megszervezték az árvízvédelem személyi és anyagi feltételeit. Kijelölték az árvízvédelemért 
felelős bizottságokat és összeírták a közerőt, illetve a közmunka igénybevételét is szabályozták. A 
kormánybiztos mindent megtett, hogy az elpusztult ár- és belvízvédelmi berendezések helyreállítá-
sa megtörténjen. A 48 elpusztult szivattyútelepből 40-et ismét üzemképessé tétetett. Ezen felül 150 
szivattyút helyezett tartalékba, valamint négyheti üzemanyaggal látta el a belvízvédelmi társulatokat. 
A kormány és a Gazdasági Főtanács az 1946 augusztusában általa kért 19 millió forintból októberben 
4,5 milliót, 1947 januárjában 5 milliót, februárjában pedig ismét 5 milliót bocsátott rendelkezésre a 
Pénzügyminisztériumon keresztül és márciusra is kilátásba helyeztek újabb 5 milliót. Augusztusig a 
kért 23,5 millióból 17 millió forintot bocsátott a kormány a rendelkezésére. Emellett még 4,6 millió forint 
érkezett a Közmunkaváltság Alapból. A Vízrajzi Intézetre támaszkodva kiépítésre került a jelentő szol-
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gálat is. A gyors intézkedések szükségessége miatt minden tárcával összekötő szolgálatot szervezett. 
Az árvízvédelmi berendezések és felszerelések védelmét statárium biztosította. Kérésére a szovjetek 
öt veszélyeztetett szakaszon elvállalták az árvízvédelmet. Továbbá felajánlották légi felderítő szolgála-
tukat, sőt szükség esetén légibombázások végrehajtását is. A robbanóanyagok elegendő mennyiség-
ben állnak rendelkezésre. A tűzszerészeket a közlekedési minisztérium, a MÁV robbantó szolgálata, a 
honvédség és a kormánybiztosság biztosította. Megtörtént a szárazföldi és vízi járművek felmérése is, 
melyek a védekezésnél, illetve a mentésnél jöhettek szóba. A közerő mellett a kubikos munkaerőt is 
nyilvántartásba vették.
 A Magyar Cserkészfiúk Szövetsége felajánlotta valamennyi cserkészcsapatának segítségét az ár-
vízvédelem szolgálatába. Oda ajánlkoztak, ahol elegendő fizetett munkaerő nem állt rendelkezésre, 
vagy erősítésre volt szükség.384

 Az Országos Árvízvédelmi Kormánybiztosság árvízvédelmi kérdésekben kapcsolatot tartott és 
egyeztetéseket folytatott a környező államok vízügyi szerveivel. 1947 januárjában Berendi János osz-
tálytanácsos és Vas Leó miniszteri tanácsos a magyar-román vízügyi kérdések rendezése céljából Bu-
karestbe utazott. Feladatuk elsősorban a magyar-román határszéli árvízvédelmi berendezésekkel kap-
csolatban folytatott tárgyalások eredményes befejezése volt. Az 1947 februári felső-dunai árvíz idején a 
kormánybiztosság együttműködött a csehszlovák hatóságokkal, a felderítő szolgálatban és a komáromi 
hidaknál alkalmazott jégtorlaszrobbantásoknál. Az 1948 elején végbement felső-tiszai nagy árvíz után 
Takács Ferenc felvetette egy, a környező államok vízügyi szerveit összefogó bizottság létrehozását, 
amely a Szovjetunió vezetésével összehangolná a régió árvízvédelmét és ellenőrizné, illetve biztosítaná 
az egyezmények betartását.385

 1947 tavaszán az árvízvédelmi munkálatok során alkalom adódott, hogy a nagy létszámú, munka 
nélkül lévő alföldi kubikosoknak és földmunkásságnak munkalehetőséget adjanak. A Gazdasági Fő-
tanács határozata értelmében az árvízvédelmi kormánybiztosság a rendelkezésére bocsátott állami 
hitelekből 1,2 millió, az Építés- és Közmunkaügyi Minisztérium pedig 1,8 millió forintot juttatott erre a 
célra. Ebből egy-egy millió forintot Csongrád (Kistelek, Hódmezővásárhely, Szentes, Mindszent, Szeg-
vár, Sándorfalva, Szeged, Csanytelek) és Békés (Endrőd, Gyoma, Szarvas, Békéscsaba, Gyula, Békés, 
Orosháza), 600 ezer forintot Jász-Nagykun-Szolnok (Karcag, Kisújszállás, Mezőtúr, Törökszentmiklós), 
400 ezer forintot pedig Csanád vármegye munkanélküli földmunkásainak foglalkoztatására fordítottak. 
A FÉKOSZ javaslatára 300 csongrádi kubikos ment a Sajó csatornát építeni Tiszapalkonyára, 200 fő 
Békésből pedig a Sió-csatorna építéséhez Siófokra.386

 1947 márciusában a hódmezővásárhelyi FÉKOSZ földművelésügyi miniszternek címzett levele sze-
rint a hosszú tél és a munkanélküliség által okozott nyomor olyan méreteket öltött a városban, hogy 
földmunkások százai voltak az éhhalál szélén. Munkaalkalmat kértek részükre a Csanád megye terüle-
tén lévő Királyhegyesi csatornánál. Az a hír terjedt el ugyanis, hogy erre a célra a Gazdasági Főtanács 
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több százezer forintot juttatott, ugyanakkor az is szóbeszéd tárgya volt pénzhiány miatt a Hódmezővá-
sárhely környéki munkákat be fogják szüntetni. A területileg illetékes Körös-Tisza-Marosi Ármentesítő 
Társulat jelentésében ezzel éppen ellentétes megállapítások voltak. A Királyhegyesi csatorna építésére 
nem kaptak pénzt, a vásárhelyi munkálatok pedig csak a csatornák vízelöntése miatt álltak. Február 
végén és március első napjaiban háromszor járt munkanélküli tömeg és küldöttség a kultúrmérnöki 
hivatalban. Nagy részük hadigondozott nő volt, akik azt mondták, hogy a városházáról küldték őket, 
ahol azt mondták nekik, hogy a hivatal a munkanélküliek foglalkoztatására államsegélyt kapott. A har-
madik felvonulás során Oláh Mihály kommunista és Pap János nemzeti parasztpárti nemzetgyűlési 
képviselő vezetésével követeltek munkát. A képviselőket a hivatal műszaki tanácsosa felvilágosította, 
hogy Nagymajláth község csatornájának javítási munkálataira rendelkezésre álló 3100 forint összegen 
kívül egyéb munkák megindítására nincs pénzügyi kerete. Oláh Mihály kirohanására, hogy a hivatal nem 
érzi át a munkanélküliség nyomorát, azt válaszolta, hogy erre számos tervet készítettek, amit elküldtek 
a földművelésügyi miniszterhez. Oláh kérte a felterjesztések iktatószámait, abból a célból, hogy azok 
sürgős és kedvező elintézése céljából a minisztériumban eljár, „és az ezeket az ügyeket halogatókat 
majd felelősségre vonatja”. A Királyhegyesi csatorna munkálatainak megindítását ugyanakkor a Föld-
művelésügyi Minisztérium pénz hiányában nem kezdhette meg, mert annak folyósítása a Gazdasági 
Főtanács hatáskörébe tartozott.387

 Takács Ferenc tájékoztatta a FÉKOSZ-t a várható munkaalkalmakról. A Weis-féle birtok talajvi-
zeinek elvezetése mellett a Gazdasági Főtanács lehetővé tette, hogy újabb összegeket fordítsanak 
a mezőgazdasági munkanélküliség enyhítésére. Így már intézkedett, hogy 700 rászorulót állítsanak 
munkába Hódmezővásárhelyen. Az ármentesítő társulat már fel is vett 500 munkást. Az öntözőművek 
kiépítését tovább folytatták a város határában, így akik nem tudtak a mezőgazdaságban elhelyezkedni, 
azok ott találhattak munkát. Takács jól ismerte szülővárosa körülményeit, a vásárhelyi szegény nép 
helyzetét és ennek figyelembe vételével próbált megfelelő munkaalkalmakat biztosítani számukra.388

 1947 februárjában húsz Hódmezővásárhely Kopáncs-Gyulóparti kis- és törpebirtokos fordult Ta-
kács Ferenchez. Földjeik évtizedek óta alig teremtek valamit, mert a gróf Károlyi birtok kiosztása után 
a védműveket lebontották. Kérték, hogy az ármenetesítő társulat alakítsa ki a vízelvezetést. „Ismer-
ve Államtitkár Úr jóakaratát, városa és annak becsületesen dolgozó polgárai iránti szeretetét, segítő 
készségét bizton hisszük, hogy ez a kérésünk most már nem marad meghallgatás nélkül és kérésünk 
teljesítve lesz”. Így is történt: Takács levélben kérte Vekerdi Sándor igazgató főmérnököt, a területileg 
illetékes ármentesítő társulat vezetőjét, hogy munkaprogramjukba vegyék fel a Kopáncs-Gyulóparti 
terület belvízmentesítését.389

 Március végén a Bihar vármegyei Cséffa-Nagyszalontai járás határ menti községei az itt élő föld-
munkások munkanélküliségének enyhítésére és az újonnan fölhöz juttatottak éves termésének biz-
tosítására, belvízkáraik enyhítésére, csatornaépítési munkálatok indítására kérték a földművelésügyi 
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minisztert. A településeken 1800 földmunkás volt munka nélkül, emellett hasonló volt a helyzet a szom-
szédos Sebes-Körösi és Berettyó társulatoknál is. Sajnálattal vették tudomásul, hogy Békés vármegye 
1 millió forintot kapott erre a célra miközben Bihar semmit. A munkanélküliek megsegítésére a terüle-
tileg illetékes Fekete-Körösi Ármentesítő Társulathoz összesen 435 ezer forintot kértek kiutalni. Ápri-
lisban az Országos Árvízvédelmi Kormánybiztosság a hárommilliós összkereten túl Takács utasítására 
100 ezer forintot küldött a földmunkások foglalkoztatására a gyulai folyammérnöki hivatal útján az 
ármentesítő társulatnak vízelvezető csatorna építésére. 
 Áprilisban a kaposvári FÉKOSZ fordult munkaalkalmat kérve az Országos Árvízvédelmi Kormánybiz-
tossághoz. A városban 2500 földmunkás volt munka nélkül. Valamennyi területileg illetékes víztársulat-
hoz fordultak már, de azt a választ kapták, hogy nincs a munkák megindítására fedezet. A kormánybiz-
tosság megvizsgálva a lehetőségeket és az igényeket a Kaposvízi Ármentesítő Társulat védműveiben 
keletkezett károk helyreállítására 340 ezer forintot, a Kisbalaton Lecsapoló Társulat földmunkáira pe-
dig 150 ezer forintot juttatott. Ezekkel a támogatásokkal a kaposvári munkanélküliek foglalkoztatása is 
megoldódott.390 
 A tiszabábolnai szivattyútelep megépítéséhez tavasszal az árvízvédelmi kormánybiztos 150 ezer fo-
rintot adott a Délborsodi Ármentesítő Társulatnak. A szivattyútelep 250 ezer forintba került. A hiányzó 
100 ezer forintot Takács intézkedésére államsegélyként négy egyenlő részletben kapta meg a társulat. 
A gépeket a MÁVAG szállította, a szivattyútelep elkészülte után jelentős területek mentesültek a belvíz-
től. A Tiszakeszi gátépítési munkálatoknál alkalmazott kubikosok sérelmezték, hogy közmunkásként 
voltak foglalkoztatva, ezért abbahagyták a munkát. Ügyüket az MKP Országos Központja karolta fel. 
Takács kivizsgáltatta a panaszt. A Gazdasági Főtanács rendelete alapján az Újjáépítési Minisztérium 
szerint a társulat csak a munkások betegsegélyezését fizethette ki, így valóban nem tudtak kollektív 
bért fizetni. A tiszavalki gátrongálódások kijavítására a kormánybiztos 81 ezer forintot utalt ki, mely 
munkálatokat már nem tekintették közmunkának, így lehetővé vált, hogy a földmunkások kollektív bért 
kapjanak.391 Általánosságban elmondható, hogy a munkanélküli kubikosok elégedetlenségéből általá-
ban a kommunista párt próbált politikai tőkét kovácsolni.
 Dr. Papp Andor Zala vármegyei főispán április 28-i levelében a Zala vármegyei kisebb víztársulatok 
részére a Zala medrének becsúszások miatti áthelyezésére összesen 532.200 forint államsegély kiuta-
lását kérte. A kormánybiztosság 40 ezer forintot utalt ki.392

 Székesfehérváron 1946-47-es téli árvíz súlyos károkat okozott. A város egyik legexponáltabb pont-
ján az árvízvédelmi kormánybiztos jóvoltából 1400 folyóméter hosszban már végleges árvízvédelmi 
töltést sikerült létesíteni. Emellett a város saját erejéből tervezte megépíteni a belvíz elvezetéséhez 
szükséges szivattyútelepeket. A medrek helyreállítása ugyanakkor meghaladta a jelentős háborús kárt 

390  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. Magyar Földművelésügyi Miniszter Úrnak, 384/1947., 1947. március 29.; VI. B. Vízügyi 
műszaki főosztály, jelentés, 1947. április 26.; FÉKOSZ Gazdasági Munkaközvetítő Iroda, Kaposvár, 21/1947., 1947. április 11.; Jelentés a 
400/1947. számú államtitkári scontróra, 1947. április 17.

391   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. 585/1947. Tiszakeszi ármentesítő gátépítési munkálatoknál dolgozó kubikos munkások 
sérelmei, 1947. május 29.

392  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. 417/fi.1947., 1947. április 28., Zala vármegyei vízi társulatok részére államsegély kiutalása, 
602/1947., 1947. május 28.
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szenvedett település pénzügyi lehetőségeit. A csatornák helyreállítására dr. Gáspár János polgármes-
ter szerint összesen 680.800 forintra lett volna szükség. Az Országos Árvízvédelmi Kormánybiztosság 
mindössze 20-30 ezer forintot tudott kilátásba helyezni a legfenyegetőbb veszélyforrások elhárításá-
ra.393

 Júniusban Szeged polgármestere a város háborús bombázások során tönkrement árvízvédelmi 
szivattyútelepeinek újjáépítésére és a szovjetek által a rakpart támfalában okozott károk helyreállítá-
sára 287.500 forint államsegélyt kért. A Vörös Hadsereg ugyanis pontonhidainak lyukakat robbantott a 
Stefánia sétány rakpartjának támfalában. A falazat helyreállítását a felrobbantott vasúti híd pilléreiből 
akarták megoldani.  A kérelmet a kormánybiztosság nem tudta teljesíteni, mert a rendelkezésére álló 
pénzügyi keret kimerült.394

 Letkés község elöljárósága szintén júniusban fordult a kormánybiztossághoz, mivel a csehszlová-
kok mederátvágást hajtottak végre az Ipolyon, melynek elzárására a rendelkezésükre bocsátott 8000 
forinton felül újabb 6000 forint segélyt kértek. A szlovákok olyan további átmetszések kiépítését ter-
vezték, melyek magyar beavatkozás híján esetleg az átmetszés országhatárrá alakulását okozhatta 
volna. A falubeliek a szlovák mederátvágás következtében 500 kat. hold legelőről nem tudták a széná-
jukat betakarítani. Az összeg kiutalását Takács engedélyezte.395

 1947-ben a gátak helyreállítására a kormánybiztosság összesen 1,3 millió forintot költött, emellett a 
társulatok saját erejükből is javításokat végeztek. A csatornahálózat vízvezetővé tételére az építés- és 
közmunkaügyi miniszter támogatását is beleértve mintegy 5,7 millió forint jutott. A teljes tisztításhoz 
ugyanakkor ennél jóval nagyobb összegre lett volna szükség. A társulati szivattyútelepek üzemképes-
ségének biztosítása 2,95 millió forintot emésztett fel, az országban ekkor 139 működőképes állandó 
szivattyútelep volt. A távbeszélő-hálózat legfontosabb vonalainak helyreállítása 850 ezer forintból 1200 
km hosszan valósult meg. Az elpusztult árvízvédelmi felszereléseket 2,5 millió forint ráfordításával 80 
százalékban sikerült pótolni. A társulati műtárgyakra 1,523 millió forint jutott, ennek segítségével sike-
rült az 5 ezer sérült műtárgy 24 százalékát kijavítani. A tél folyamán behavazott csatornák és műtár-
gyak hóeltakarítására és jégmentesítésére 211 ezer forintot fordítottak. A súlyos, földmunkásokat érintő 
munkanélküliség enyhítésére ár- és belvízvédelmi célokra 2,97 millió forintot költöttek. Az 1946/47. évi 
védekezés során a társulatokhoz kiutalt szivattyúzási üzemanyag mellett kiegészítésképpen a vasúti 
szállítási költségeket is beleszámolva 1,6 millió forint értékben szenet, benzint, petróleumot, gázolajat, 
kenőolajat és gépolajat adtak át. Az árvízvédelmi robbantások céljaira 6 vagon robbanóanyag állt ren-
delkezésre. A robbantások anyagi és dologi költségei összesen 1,25 millió forintot tettek ki. A keretből 
fennmaradó 726 ezer forintot a kormánybiztosság az állami vízügyi hivatalok, a városok és a falvak 
árvízi védekezését szolgáló kiadások fedezésére bocsátotta rendelkezésre.396

393  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. 643/1947. Székesfehérvár polgármestere államsegélyt kér az 1946-47 évi árvíztől meg-
rongált és feltöltött medrek tisztogatására, 1947. május 10., Jelentés, 1947. június 19.

394  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. Szeged város polgármesterétől, 854/1945., 1947. június 19., Országos Árvízvédelmi Kor-
mánybiztosság. Jelentés, 1947. július 25.

395  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 644/1947. Országos Árvízvédelmi Kormánybiztos Úrnak, 1947. június 9.
396  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. Vázlatos összefoglaló az árvízvédelmi Kormánybiztos 1946 és 1947 évi működéséről, 1947. 
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 A fentiekből látható, hogy Takács Ferenc árvízvédelmi kormánybiztosként a rendelkezésére álló 20 
millió forint megfelelő helyen történő felhasználásával eredményes munkát végzett. Emellett rengete-
gen fordultak hozzá különböző problémákkal, melyeket lehetőségeihez mérten igyekezett megoldani. 
Az államtitkár nemcsak földijeit támogatta, hanem segíteni próbált minden hozzá vagy az általa irányí-
tott kormányszervekhez forduló rászorulón, kárt szenvedett településen. Arra is gondot fordított, hogy 
megköszönje a MÁV és a Magyar Posta munkatársainak a kormánybiztosság árvízvédelmi munkájának 
támogatását.397

 Árvízvédelmi kormánybiztosként Takács Ferencet 1948 tele állította a legnagyobb kihívás elé. 1947 
decemberének végén a Tisza felső folyása mentén szokatlan időpontban és óriási intenzitással áradt 
meg a folyó, majd jelentős árvízkatasztrófa következett be, ami több gátszakadást okozott.
 Takács még az áradás előtt 3 millió forintot kért árvízi védekezésre a Gazdasági Főtanácstól.  
December 30-án, a Felső-Tisza vidékén napokig tartó havazás, majd az azt követő enyhülés és 24 
órás eső következtében a folyó először Tiszabecsnél, a Batár-patak gátján tört át és körülzárta Usz-
ka, Tiszabecs és Magosliget községeket. Árvízvédelmi anyagokról a kormánybiztosság gondoskodott, 
a honvédelmi minisztérium pedig műszaki csapatokat küldött a helyszínre. Takács a kormánybiztosság 
műszaki vezetőjével és a folyammérnöki ügyosztály vezetőjével azonnal a térségbe utazott. December 
31-én Tarpa és Tivadar, valamint Kisar, Nagyar és Tiszacsege községeknél nyúlgátakkal védekeztek. A 
bal parton sikerrel, a jobb parton viszont Tivadar és Tarpa között három kilométer hosszan átbukott 
a víz a gáton. Tivadarnál 150 méteres szakaszon elmosta töltést a víz, Tarpánál pedig egy 60 és egy 
30 méteres szakadás keletkezett. A víz hamarosan gyors apadásnak indult, ezért a lakosság Tisza-
kóródnál engedély nélkül átvágta a töltést, hogy a vizet visszavezessék a mederbe. A kormánybiztos 
fővárosba való visszaérkezése után újabb egymillió forintra nyújtott be igényt a Gazdasági Főtanácshoz 
annak érdekében, hogy a megrongált védművek helyreállítása sürgősen megtörténjen és újabb árhul-
lám ne boríthassa el a korábban elárasztott területeket. A kormánybiztosság a szükséges helyreállítási 
anyagokat tehergépkocsikkal és különvonatokon juttatta a helyszínre. Munkaerőt, az éjjeli munkához 
világító eszközöket és járműveket is biztosított. Takács Ferenc közvetlen érintkezésbe lépett Puskin 
szovjet követtel, aki lehetővé tette, hogy az orosz szervek kárpátaljai észlelési adatait megosszák a 
magyar illetékesekkel. Január 4-én a víz apadása lehetővé tette a helyreállítási munkák megkezdését. 
A második árhullám Tiszabecshez 7-én, Tivadarhoz 8-án érkezett meg. Ez lehetetlenné tette a helyreál-
lítás folytatását, sőt szétrombolta a megkezdett védekező munkákat és ismét elöntötte a részben már 
mentesített területek jó részét. A hóolvadás következtében kialakult harmadik árhullám január 12-én 
ért a katasztrófa sújtotta területre. Előtte a katonai műszaki alakulatok és a vízügyi szolgálat mérnökei 
felkészültek a még megmenthető községek védelmére és a lakosság mentésére. Az utolsó árhullám 
levonulása lassabb volt, ezért január 15-én újabb honvédségi műszaki felszereléseket és alakulatokat 
indítottak a térségbe. A vizet a Túr csatornán és Tiszakóródnál vezették vissza a mederbe.398

 Hamarosan kommunista támadás bontakozott ki Takács ellen. A Szabad Nép és a Vásárhely Népe 
című kommunista napilapok bírálták az Árvízvédelmi Kormánybiztosság munkáját. Előbbi január 11-i 

397   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 2. d. Magyar Posta vezérigazgatója, 566/1947., 1947. május 5., 1087/1947., 1947. április 24.
398  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 4. d. 89/1948., 1948. január 16., 66/1948. Árvízvédelem.
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számában azzal vádolta a kormánybiztosságot, hogy mulasztásokat követett el. Tevékenysége tervsze-
rűtlen, nem működik együtt a belügyminisztériummal, késlekedésének pedig már halálos áldozatai is 
vannak, valamint, hogy nem fizeti meg a földmunkásokat. A cikkek jó része valótlanságokon alapult: 
halálos áldozatokat nem követelt az áradás, a kubikosok pedig „közerőként” dolgoztak, az alispán utasí-
tásainak voltak alárendelve. Vészhelyzet idején ugyanis a hatályos törvények szerint bér nem járt, csak 
élelmezés, amit a kormánybiztosság biztosított. Takács helyreigazítást kért a laptól, amit az „természe-
tesen” figyelmen kívül hagyott.
 A felső-tiszai rendkívüli helyzetre való tekintettel a kormánybiztos javaslatára a földművelésügyi 
miniszter miniszteri biztost jelölt ki Durst Zoltán felső-tiszai kerületi felügyelő személyében. Erre azért 
volt szükség, hogy Durst a két érintett ármenetesítő társulat területén, baj esetén azonnal a helyszínen 
intézkedhessen Takács Ferenc helyett. A közigazgatási hatóságok feladatait ez a megbízatás nem érin-
tette.399

 Az árvíz 22 községet érintett, ebből négyet (Gulács, Tivadar, Gergelyiugornya és Tákos) teljesen 
elöntött és elpusztított. 18 községet részben vagy egészben teljesen körülzárt. A felsorolt községekből 
a lakosságot többször ki kellett telepíteni. Az érintett községek összlakossága 22794, az árvíz által 
borított községek lakossága 13608 fő, az összedőlt lakóházak száma 631, lakhatatlan épület száma 
682, a használhatatlan, illetve összedőlt melléképületek száma 1399 volt. Hajléktalanná 6281 fő vált. Az 
elárasztott terület Szatmár megyében 10 ezer kat. holdat, Bereg megyében pedig 40 ezer kat. holdat 
tett ki. Az elborítás átlagosan 70 centiméter volt, de néhol elérte a 2,5 métert is. Az ideiglenes helyreál-
lítási munkálatoknál 20228 napszám és 14440 kubikos munkaórát vettek igénybe. Csak a munkálatok 5 
millió forintba kerültek. Az épületkárok mellett jelentősek voltak az állatállományban, a bútorokban és 
a mezőgazdasági felszerelésekben keletkezett veszteségek is. A még részben fennálló háborús pusz-
tításokat az árvízkatasztófa tovább súlyosbította. Egyetlen pozitív hozadéka volt, hogy a helyreállítás 
munkaalkalmakat teremtett.400

 Máthé Elek református lelkész, egyetemi mangántanár és Fodor Lajos főszerkesztő az Egyesült 
Államokba utazott az ottani magyar református gyülekezetek meglátogatására. Ennek kapcsán Takács 
engedélyt kért a kormánytól, hogy a túlnyomóan református árvíz sújtotta falvak részére az árvízvé-
delmi kormánybiztosság hivatalos külföldi segélyakciójaként gyűjtést rendezzenek. A kormány a tölté-
seket helyreállítását finanszírozta, de a lakóházak, mezőgazdasági felszerelések, bútorok pótlásához 
szükség volt az amerikai magyarság adományaira is.401

 A kormánybiztos más segélyakciók indítását is megkísérelte. A felső-tiszai árvíz pusztításának fel-
számolására az egész ország munkássága megmozdult, számos felajánlás érkezett az újjáépítéshez. A 
főváros, a Vöröskereszt és a belügyminisztérium égisze alatt több segélyakció is indult. Takács az SZDP 
pártszervezetein keresztül akciót kezdeményezett, hogy minden járás vállalja egy-egy romba dőlt ház 
felépítését. Elképzelései szerint a gyűjtést a párt járási titkárai koordinálták volna, bevonva a koalíciós 
pártokat, a nemzeti bizottságokat és a népi szervezeteket is. Takács véleménye szerint legalább a 

399  Szabad Nép, 1948. január 11. 7.; MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. Tisztelt Szerkesztőség! 57/1948., 1948. január 13.
400   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 4. d. 180/1948.
401   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 4. d. Feljegyzés Vas Zoltán miniszter úrnak, 1948. február 6.
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házépítéseket az adományokból kellett volna fedezni, a gátak végleges helyreállítása így is nagy terhet 
rótt az államra.402

 Takács Ferenc árvízvédelmi kormánybiztosként 1948. február 5-én, a Park Clubban vacsorát adott 
Georgij Makszimovics Puskin szovjet követ tiszteletére. Nagy valószínűséggel az összejövetel indoka a 
felső-tiszai árvíz idején nyújtott szovjet segítség ilyen módon való megköszönése volt. A meghívottak 
névsora a legmagasabb politikai és kormánykörökből  és a földművelésügyi minisztérium, illetve az 
államtitkár munkatársaiból került ki, a meghívottak között volt Puskin követ és kíséretében négy hölgy 
és négy úr, Rákosi Mátyás miniszterelnök-helyettes és felsége, Szaksits Árpád miniszterelnök-helyettes 
és neje, Vas Zoltán miniszter és felesége, Szabó Árpád földművelésügyi miniszter és felesége, Marosán 
György országgyűlési képviselő és felsége, Katonáné dr. Csernovszky Márta, Kertész Istvánné minisz-
teri fogalmazó, Glaser Dezső MIÜK titkár, Magyari-Beck Vladimir gazdasági főfelügyelő, Berendi János 
miniszteri tanácsos, Paphalmy György főmérnök és Vaits Ferenc miniszteri tanácsos.403

Az 1947-es kékcédulás választások és a végjáték

Az 1947. augusztus 31-i, később kékcédulás választásokként elhíresült országgyűlési képviselőválasz-
tások előtti kampány sem volt visszaélésektől, valótlanságoktól mentes. Takács Ferenc a választási 
küzdelem megindulása előtt is járta az országot, gazdanapokon vett részt, protokolláris meghívások-
nak tett eleget. Vidéki útjait összekapcsolta a pártmunkával is, látogatásaikor általában felkereste az 
adott település szociáldemokrata pártszervezetét. Hódmezővásárhelyen már a július 5-i SZDP vezető-
ségi ülésen, hetekkel a hivatalos kiírás előtt közölte a helyi párttagokkal, hogy választások lesznek.404

 1947. július 9-én jégveréssel párosult óriási vihar csapott le Szeged és Hódmezővásárhely környé-
kére több millió forintos kárt okozva a külterületi ingatlanokban és a mezőgazdasági terményekben. 
Takács személyesen szemlélte meg a pusztítást. A károsult gazdák vetőmagsegélyt, illetve vetőmag-
kölcsönt kaptak. Az intenzív munkában olyannyira kimerült, hogy júliusban orvosi tanácsra 8-10 napot 
pihennie kellett, különben nem tudott volna a választási kampányban megfelelő erővel részt venni.405

 Az előző választáshoz hasonlóan 1947-ben is listákra lehetett szavazni, a Csongrád-Csanádi válasz-
tókerületben az országosan induló 10 párt helyett, 9 szerepelt, de Hódmezővásárhelyen csak a négy 
koalíciós párt és Pfeiffer Zoltán Magyar Függetlenségi Pártja számíthatott jelentősebb számú szava-
zatra. A többi formáció nem is kampányolt a városban. Szociáldemokrata Párt listáján Takács Ferenc a 
harmadik helyen szerepelt közvetlenül Kéthly Anna és Szeder Ferenc mögött.406

 A Szociáldemokrata Párt hódmezővásárhelyi választási nagygyűlését augusztus 10-én tartotta. 
Posztós Sándor beszéde után Takács Ferenc szólalt fel. Hosszasan sorolta az SZDP eredményeit, majd 

402   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1948. 4. d. 205/1948. Tisztelt Elvtársak! 1948. február 4.
403  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1948. 4. d. 191/1948., Követ Úr! 1948. február 3.
404   Bencsik Péter, 2018. 63.
405   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 886/1947. Szélig Imre terve Szolnok megyével és Takács államtitkárral kapcsolatosan, 

1947. július 25.; 898/1947. Hódmezővásárhely határában vihar okozta károkról kimutatás, 1947. július 28.
406   Bencsik Péter, 2018. 62., 65.
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helyzetértékelést adott: A szociáldemokraták 75 éve ugyanazok és ugyanazt hirdetik. A szakszerveze-
teket is ők hozták létre. A földreformért, amit minden párt igyekezett saját eredményeként bemutatni a 
legtöbbet a szociáldemokrata párt küzdött. A magyarországi kisbirtokrendszer is a szociáldemokraták 
eredménye. Kinyilvánította, hogy azért vannak benne a koalíciós kormányban, hogy az ország földmű-
ves népén segíthessek. Véleménye szerint nem rajtuk múlt, hogy a koalíciós helyzet romlott. A párt a 
választásokon demokratikus eszközökkel megvalósítandó békét, jólétet és biztonságot hirdeti. Minden 
társadalmi réteget fel akarnak emelni. A parasztság nehéz helyzetén segíteni kell, főként azokon, akik 
nem tudják teljesíteni az adógabonával járó beszolgáltatási kötelezettségüket, mert a természeti ka-
tasztrófák miatt nincs miből ezt megtenniük. Jelentős a munkanélküliség az iparban és a mezőgazda-
ságban is, az embereknek munkaalkalmakat kell teremteni. A hároméves terv keretein belül mindenkit 
munkához kell juttatni. Takács hangsúlyozta, hogy eszközeik békések, elutasítják az erőszakot és azo-
kat is, akik alkalmazni akarják. Továbbra is jó koalíciós politikát akartak folytatni, és együtt dolgozni a 
többi politikai párttal. „Mi nagyon jól tudjuk, hogy a reakciós jobboldali szavazók nem szavaznak ránk. 
Mi azért nem vettük fel a pártunkba sem azokat, akik kicsit zöldek, mert nem akarunk ezeknek a sza-
vazataira támaszkodni. Hanem igen is számítunk a dolgozó ember szavazataira.” „A polgári gondolat 
jelentette eddig Magyarországnak mindég a veszedelmet és a háborút.” Tehát odaszúrt a volt nyilasokat 
pártjukba engedő kommunistáknak és a kisgazdapárt leszalámizásával létrejött új polgári pártoknak is. 
Minden dolgozó embert várt a szociáldemokrata párt zászlaja alá. A továbbiakban figyelmeztette a vá-
ros és a pártok vezetőit, hogyha továbbra is kicsinyes torzsalkodások jellemzik a vásárhelyi közéletet, 
a település nem fogja tudni kihasználni a három éves terv által nyújtott előnyöket. Ha a folyamatosan 
fejlesztett öntözőművet nem használják öntözésre, ha nem teszik belterjesebbé a mezőgazdasági ter-
melést, nem hoznak létre mezőgazdasági feldolgozó üzemeket, akkor a város népének egy jelentős 
része továbbra is nagy nyomorúságban fog élni. Leszögezte, hogy a helyi pártoknak együtt kell harcolni 
a város érdekeiért, hogy a Horthy-korszakbeli ellenzékiségből eredő hátrányokat meg tudják szüntetni. 
Ezután a hadirokkantak problémáira tért rá. Az első világháború után a szociáldemokraták felvállal-
ták a képviseletüket, véleménye szerint a Horthy rendszerben nem sikerült tisztességesen rendezni 
a kérdést. Ekkor még nem minden második világháborús hadifogoly tért haza, azonban a kormány 
továbbra sem rendezte megnyugtatóan a hadigondozottak helyzetét. Ezért kritikát is megfogalmazott: 
„mi a demokratikus kormánytól többet várunk, mint amennyit a reakciós kormányok teljesítettek”. A 
hadigondozottaknak munkaalkalmak kellenek, hogy aki tud és akar, az dolgozhasson. Akik állapotukból 
eredően erre nem képesek, azoknak tisztességes, megélhetést biztosító járadékot kell adni. Felhívta a 
figyelmet arra, hogy kiosztandó földet sok helyen nem tartalékoltak a hadirokkantaknak, a visszatérő 
hadifoglyoknak. Záró gondolatként azt kérte a hódmezővásárhelyiektől, hogy biztosítsanak többséget a 
szociáldemokrata pártnak, hogy továbbra is a „város népével együtt városunk jobb sorsáért és népünk 
boldogulásáért” dolgozhasson.407

407   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 976/1947. Hódmezővásárhelyi választási beszéd, 1947. augusztus 14.
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 Az augusztus 24-i SZDP nagygyűlésen az államtitkár nem vett részt, Csongrád megye más vidékeit 
járta, így a párt választókerületi listavezetője, Kéthly Anna szólalt fel.408 Időközben kiélesedett az ellen-
tét a két munkáspárt helyi szervezetei között is. A kampány irányítói a kommunista Vásárhely Népe és 
a szociáldemokrata Alföldi Újság hasábjain támadtak, illetve vágtak vissza egymásnak. A kommunisták 
valótlan híreszteléseit, már Takács Ferenc sem hagyhatta szó nélkül. Augusztus 30-án megjelent cikké-
ben visszautasította a munkáspártok egyesüléséről terjengő híreket – amit Rákosi Mátyás „vetett be” a 
választási harcba – és kótyagos fejű demagógoknak nevezte az MKP és az FKGP egyes tagjait, valamint 
bírálta a kommunista pártot, amely véleménye szerint fölényesen és lekicsinylően bánt ellenfeleivel. 
Ettől kezdve a helyi kommunisták végleg ellenségeik közé sorolták az államtitkárt.409

 A tisztességtelen kampányeszközökben a kékcédulák törvénytelen felhasználásához hasonlóan a 
kommunisták jeleskedtek. Hódmezővásárhelyen a választók összeírását is végző kommunista több-
ségű választási bizottságok több ezer, főként kisgazda szavazót nem vettek fel a névjegyzékbe. A kiha-
gyások miatt a Kisgazdapárt és az SZDP is rengeteg jogorvoslati kérelmet nyújtott be.410

 A Szociáldemokrata Párt kalocsai szervezete augusztus 11-én értesítette Takácsot, hogy a Pest-
megyei Dunavédgát Ármentesítő Társulathoz juttatott állami támogatásokat a helyi kommunisták úgy 
állították be, hogy azok kizárólag Donáth Ferenc államtitkárnak köszönhetőek. A munkálatok folytatá-
sához 50 ezer forintot kértek, így propagálni tudnák – érveltek – hogy az adott támogatási összeg az 
SZDP jóvoltából áll rendelkezésre. A terv nem sikerült, mert Takács ebben az időben saját választóke-
rületében kampányolt, így válaszadásra már csak a választások után került sor.411

 A hódmezővásárhelyi választási eredmény a kékcédulás csalásoktól és a névjegyzékből való kiha-
gyásoktól terhelten az országoshoz hasonlóan torz képet mutatott a pártok erőviszonyairól. A vokso-
lást 32 százalékkal, az országosnál lényegesen jobb eredménnyel FKGP nyerte, majd 23,5 százalékkal 
a kommunisták következtek. A Szociáldemokrata Párt 17,4 százaléka, azt jelentette, hogy több mint 
háromezer szavazattal kaptak kevesebbet, mint 1945-ben, de ez így is jobb volt, mint az országos sza-
vazati arányuk. A vásárhelyi SZDP rossz eredményéért a tisztességtelen eszközöket alkalmazó kom-
munistákat vádolta, amely tovább mérgesítette a viszonyt a két munkáspárt helyi szervezetei között. 
Az SZDP választókerületi eredménye végül a lista első három helyezettjét juttatta a parlamentbe, tehát 
Takács Ferenc ismét országgyűlési képviselő lett.412

 A választások után a kommunisták Hódmezővásárhelyen is azzal vádolták meg ellenfeleiket, amit 
ők követtek el. A Vásárhely Népében azt sugalmazták, hogy a szavazócédulákkal az SZDP élt vissza.413 
Erre válaszul a szociáldemokraták az Alföldi Újságban támadtak vissza. Az ügyben Takács Ferenc szük-
ségét látta, hogy a „pártszervezetek közti viszony megjavítása érdekében” levelet intézzen Karácsonyi 

408  Bencsik Péter, 2018. 67.; MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947 3. d. 1012/1947. Csongrád-csanádi falvak szocdem rendőreinek pana-
sza, 1947. augusztus 27.

409   Uo. 68.; PIL 283. f. 16/236. 216–217. Általános jelentések és kívánalmak, 1947. szeptember 15.
410   Bencsik Péter, 2018. 64.
411   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d.  1106/1947. Szociáldemokrata Párt kalocsai szervezete városi titkársága, 1947. augusztus 11.
412   Bencsik Péter, 2018. 71–72., 74.
413   A csaláshoz felhasznált kommunista kékcédulás voksokat a vásárhelyi szociáldemokrata pártszervezet 900-ra becsülte. In: 

PIL 283. f. 16/236. 216–217. Általános jelentések és kívánalmak, 1947. szeptember 15.
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Ferenc főispánhoz. Ebben leírta, hogy éppen a kommunisták folytattak kétarcú játékot, miközben a 
szociáldemokraták küzdöttek a szavazók névjegyzékből való kihúzása ellen. Takács szerint az SZDP 
vásárhelyi gyengülésével a kommunisták nem nyertek, mert egyedül nem képesek vezetni, illetve ha-
talomra törésük közben minden kétes elemet befogadtak maguk közé. „Rám nézve nemcsak elszo-
morító, de megdöbbentő is, amit kedves Barátom Ti az utóbbi időben Hódmezővásárhelyen csináltok”. 
Változtassák meg politikájukat, ne kényszerítsék a szociáldemokratákat a kommunista pártba való 
átlépésre – kérte. A választási kampány során Takács egyetlen, véleménye szerint tárgyilagos cikket 
írt az Alföldi Újságba, amire válaszul a kommunista lapban megvádolták, hogy Horthy, illetve a néme-
tek hadiszállítója volt, ami természetesen mindenki tudja, hogy nem igaz. Még ekkor, személyesen is 
kereste a találkozás lehetőségét Karácsonyival, ám ez nem sikerült. Ugyanakkor, mint írta „tele vagyok 
keserűséggel és nagyon nehéz nekem, hogy leüljek beszélgetni olyan emberekkel, akiknek néha még a 
jóhiszeműségét is magamban kénytelen vagyok kétségbe vonni. Mindez számomra szinte elviselhetet-
len, hiszen valamikor együtt dolgoztunk és sok szép küzdelmet együtt vívtunk meg. És ma – legalábbis 
úgy látom –, hogy Részetekről ádáz gyűlölet és ellenségeskedés nyilvánul meg nem csak irányomban 
[…] hanem a pártom irányában is. […] Bár csalódnék, de úgy látom, hogy az az út, amelyen – mondjuk 
így – mind a ketten járunk, végzetesnek látszik. […] Nem szokásom félni, ezt az érzést megtanultam 
kívül hagyni minden számításon, mégis azt a levelet nem szántam a nyilvánosság számára, csak kizá-
rólag Neked, akihez engem még mindig fűznek baráti szálak. Nem szeretném, ha olyanoknak a kezére 
kerülne Nálatok, akiknek már semmi sem szent.” – zárta saját jövőjére nézve jóslatnak is beillő levelét 
Takács Ferenc.414

 A rossz választási eredmény és a csalások ismeretében ebben az időszakban Takács Ferenc han-
gulata igen borús volt. Egyre inkább szembesült a politikai mozgástér beszűkülésével. Mint szeptem-
ber 19-i, feleségének írott levelében fogalmazott: „Nem valami jól állnak a dolgaim. […] Egyelőre az is 
bizonytalan, hogy én itt maradok-e. Az államtitkárok számát is apasztják és ilyenkor mindenkit érhet 
baleset. Különben sincs túlságosan sok kedvem a mai politikai szituációban dolgozni. Reméljük azon-
ban, hogy hagyományos szerencsétlenségem mégis itt tart.”415 Valószínűleg nem bánta volna nagyon, ha 
nem folytathatta volna államtitkári munkáját.
 Az államtitkár október 1-én részt vett a hódmezővásárhelyi pártszervezet ülésén, majd 12-én ismét 
a városban volt, ezúttal panasznapot tartott.416

 A választási eredmény tudatában, az együttműködés lehetőségében még valamennyire bízó Takács 
Ferenc elküldte igényeit Bojta Bélának, a miniszterelnökség államtitkárának, hogy a Földművelésügyi 
Minisztérium ügykörbeosztásában korábban alulreprezentált szociáldemokrata pártfunkcionáriusokat 
mely főosztályok és ügyosztályok élére kívánja helyezni. Véleménye szerint az állattenyésztési, vízügyi 
műszaki és szakoktatási főosztály vezetőjét feltétlenül az SZDP-nek kellett volna delegálnia.  Hangsú-
lyozta, hogy ezek a minimális követeléseik, melyekből nem engedhetnek.417

414   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 1086/1947. Karácsonyi Ferenc főispán támadása, 1947. szeptember 10.
415   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. Hódmezővásárhelyi földek trágyázása, 1947. szeptember 19.
416   PIL 283. f. 16/236. 249-250.
417   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1947. 3. d. 1128/1947. FM ügykörének beosztása, 1947. szeptember 12.
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 Ebből viszont szinte semmi nem valósult meg. Bár a választások után államtitkártársával, Donáth 
Ferenccel megállapodtak abban, hogy személyi beosztások tekintetében a két munkáspárt előzetesen 
egyeztet, és együttes elhatározással jár el. Ennek ellenére Szabó Árpád új földművelésügyi miniszter-
rel a kommunista párt vezetősége és Nagy Imre házelnök is külön tárgyalásokat folytatott, melynek 
eredményeképpen a szakoltatási főosztály vezetését a miniszter a kommunista Révi Dezső egyete-
mi tanárra bízta, amit korábban, 1946-ig Csiki László szociáldemokrata egyetemi tanár irányított. Ezt 
a kulcspozíciót Takács egyetlen földművelésügyi miniszternél sem bírta visszaszerezni. Mindez több 
más személyi változtatást is maga után hozott. A korábban Révi helyén lévő dr. Spergely Imrét az 
Elnöki főosztály élére helyezték, dr. Perneczky Béla helyére. Ottó Ernő miniszteri osztályfőnököt az Ál-
lattenyésztési főosztály éléről felmentették és – Takács tiltakozása ellenére, aki egy szakembert akart 
ebbe a pozícióba – a kisgazdapárti dr. Borvendég Ernő került a helyére. Korábban Ottóval sem volt 
megelégedve, de őt nem engedték eltávolítani. Az FKGP a szakoktatás feladásáért cserébe megkapta 
Állattenyésztési főosztályt. Amikor Takács sérelmezte Donáthnál ezt az eljárást, akkor ő kinyilvánította, 
hogy „bármikor hajlandók velünk is tárgyalni, de az igényüket megpróbálják külön is érvényesíteni”. Az 
áthelyezéseket és az új ügybeosztást ráadásul december 31-én véglegesítették, amikor Takács kor-
mánybiztosként az árvízveszély miatt Szatmár megyében volt, a miniszter utólag közölte vele a változ-
tatásokat. Az államtitkár kérte pártja központját, hogy vegyék fel a kapcsolatot a másik két párttal, és 
közöljék az SZDP igényeit az egyes ügyosztályokra, főosztályokra nevekkel is alátámasztva.418

 Az MKP közben a kisgazdapárt leszalámizása után nekilátott az SZDP felszámolásának, támadást 
indított a Szociáldemokrata Párt „jobbszárnya” ellen. Mindez 1948 elején Hódmezővásárhelyen is súlyos 
nézeteltérést robbantott ki az SZDP és az MKP hódmezővásárhelyi szervezete között. Ennek folyomá-
nyaként március 10-én egy lejárató cikk jelent meg a Vásárhely Népében, melyben ismét azzal az alap-
talan váddal illették Takács Ferencet, hogy a második világháború idején hadiszállító volt.419

 A Szociáldemokrata Párt Főtitkárságának kérésére 1948 márciusában vázolta a feldolgozóipari 
elképzeléseit. A „mezőgazdasági ipari” vagyis a feldolgozóipari ügyosztályt Takács javaslatára 1946 
derekán hozták létre a Földművelésügyi Minisztériumban.
 Az államtitkár a feldolgozóipar magyarországi elhelyezkedését és fejlődését ötletszerűnek tartotta. 
Szükségesnek látta a feldolgozóiparok mezőgazdasági termények közelébe való telepítését, valamint 
az értékesítés segítését is. Főleg a Tiszántúlt látta ebben a tekintetben elmaradottnak. Túl nagy kapaci-
tása miatt indokoltnak tartotta a 18-20 ezer főt foglalkoztató malomipar racionalizálását és kapacitása 
egy részének olajkészítésre való átállítását. Sürgette a 4800 főt foglalkoztató cukoripar modernizálá-
sát.
 A konzervipart Takács a legjelentősebb mezőgazdasági iparnak tartotta Magyarországon. A belföldi 
fogyasztás emelését fontos célként jelölte meg, ugyanakkor a háború előtt főként paradicsompüréből 
is jelentős volt a kivitel, amit új piacok keresésével fenntarthatónak gondolt. Az iparág fejlettségét 
egyoldalúnak tartotta. Véleménye szerint a konzervüzemeket oda kell áthelyezni, ahol a termőterületek 

418   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1948. 4. d. 65/1948. Tisztelt Elvtársak! 1948. január 3. 
419   Bencsik Péter, 2018. 80–81.
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vannak, például az öntözött területek közelébe, a Dél-Alföldre és a Tisza mentére. Az ágazat munkás-
létszáma ekkor 4500 fő volt, melyet a három éves terv végére 3500 fővel emelhetőnek vélt.
 A cellulózipar tekintetében az alternatív nyersanyagokban látott perspektívát, úgymint a kukori-
caszár (Békés, Csanád, Csongrád), a nád (Fertő, Balaton), a tőzeg, a napraforgóhéj vagy a rizsszalma. 
Nádfeldolgozásra 300-400 főt foglalkoztató gyárat szeretett volna létesíteni.
 A „mélyhűtő ipar” még gyerekcipőben járt, az országban mindössze egy nagyobb gyár foglalkozott 
mélyhűtéssel, melynek kapacitása csupán 13 vagon volt. Takács szerint ez az alig 500 főt foglalkoztató 
iparág nagy jövő előtt állt, ilyen profilú üzemek létesítését a gyümölcstermelő központokban tartotta 
üdvösnek.
 A szeszipar tekintetében megállapította, hogy a szeszgyárak nagy része állt. Üzembe helyezésüket 
fontosnak tartotta, ugyanis a maláta és söripar jól prosperált a múltban. A meglévő 4-5 ezres munkás-
létszámot, 3-4 ezer fővel látta növelhetőnek.
 Az élelmiszeriparban tehát a foglalkoztatás bővítése mellett jelentős exportlehetőségeket is látott. 
Az 1948-ban államosított iparokat (konzerv-, szesz-, malomipar) központokba szervezte volna, melyek 
összefogják az üzemeket, fejlődésüket irányítják, a nyersanyagokról pedig termelési szerződésekkel 
gondoskodnak. Nyomatékosította, hogy az iparügyi minisztérium és a földművelésügyi minisztérium 
között ezen a téren megfigyelhető rivalizálást meg kell szüntetni, ehelyett komoly és tisztességes 
együttműködés kialakítása szükséges. A külkereskedelmi piacok megtalálása, bővítése tekintetében a 
piackutatást és az időben rendelkezésre álló szállítandó készáru meglétét tartotta a legfontosabbnak. 
Ennek érdekében javítani kell az összhangot a Földművelésügyi Minisztérium és a külkereskedelmi hi-
vatal között.420 Az SZDP-nek küldött helyzetelemzése az egyik utolsó szakmai jellegű államtitkári meg-
nyilvánulása volt.

Takács Ferenc a Földművelésügyi Minisztériumban, 1948. (MNL CSCSVL HL)

420   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 309/1948. Mezőgazdasági iparok fejlesztése, 1948. március 2.

Az 1947-es kékcédulás választások és a végjáték
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 Megelégelve a személyét és pártját ért kommunista támadásokat 1948. március 20-án benyújtotta 
lemondását államtitkári tisztségéről Szabó Árpád földművelésügyi miniszternek. Marosán Györgyöt, az 
SZDP főtitkárhelyettesét arra kérte, hogy eddig végzett munkáját elismerve támogassa az Állami Hal- 
és Nádgazdasági Üzemek élére való kinevezését. Anyagi helyzete megrendülése miatt is szüksége lett 
volna elhelyezésére, ugyanis 6200 forint tartozást vállalat át a párt hódmezővásárhelyi lapja után, ami 
miatt kölcsönt kellett felvennie. Kérését azonban az SZDP nem teljesítette.421

 Végül május 20-án minden tisztsége alól felmentették és mindössze hét év szolgálati idő beszámí-
tásával nyugdíjazták, az SZDP áprilisban kizárta soraiból és megfosztotta országgyűlési mandátumától 
is.422

Rákosi börtönében

Takács Ferenc, egykori iparügyi minisztert, volt földművelésügyi államtitkárt, Hódmezővásárhely or-
szágos ismertségű szociáldemokrata politikusát, 1950. június 21-én hűvösvölgyi házából hurcolta el 
az Államvédelmi Hatóság. Nyugdíját már 1950 áprilisában megvonták, ami előrevetítette, hogy ismét 
felkeltette a kommunista hatalombirtokosok figyelmét, valami készül ellene.423

 Takács 1948-ban, az SZDP és a KMP egyesülése és a Magyar Dolgozók Pártja pártállami diktatúrájá-
nak kiépülése után a politikától teljesen visszavonult, és Vásárhely határában telepített gyümölcsösét, 
majd – annak 1948. októberi elvétele után – budapesti egy szobás háza kertjét művelte. Ugyanakkor 
egykori pártjából maradt szűkebb baráti körével továbbra is kapcsolatot tartott, ami nem kerülte el a 
kommunista rendszer figyelmét. Rákosi Mátyás rezsimje ugyanis mindenhol ellenségeket keresett, a 
Magyar Kommunista Párt és a Szociáldemokrata Párt egyesülését ellenző egykori szociáldemokraták 
pedig kiváló „alapanyagnak” bizonyultak ahhoz, hogy egy széles körű koncepciós eljárás induljon elle-
nük, melynek végén elítéljék és bebörtönözzék őket. Így 1950 tavaszán, nyarán forgatókönyv szerint 
megkezdődtek a szociáldemokrata politikusok letartóztatásai.424

 Elhurcoltatása után Takács Ferenc az államvédelem hírhedt központjába, az Andrássy út 60. alatt 
húzódó pincebörtönbe került, ahol kényszer hatására tett beismerő vallomásában több „bűncselek-
mény” elkövetését is elismerte.425 A kihallgatók által kitalált koncepció szerint jobboldali szociálde-
mokrataként már az 1930-as években együttműködött a Horthy-rendszerrel. A második világháború 
idején társult Osváth József szövetkezeti vállalkozóval, és a német hadsereg „hadiszállítója” lett. Ebből 
annyi volt igaz, hogy egy háziipari szövetkezet keretében gyékénypapucsokat gyártattak szegény sorsú 
iparosokkal és nélkülözőkkel, így munkához, megélhetéshez juttatták őket. További vádpont volt vele 
szemben, hogy kapcsolatot ápolt Rátz (Rácz) Kálmán szélsőjobboldali politikussal, akivel együttműköd-

421   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 355/1948. Államtitkári pozíció, 1948. március 20.
422   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.; Bencsik Péter, 2018. 93.; Marjanucz László, 1989. 16.
423  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.
424   Bővebben lásd: Kádár Zsuzsanna: A magyarországi szociáldemokrata perek története. Múltunk 41. évf. 1996. 2. sz. 3–48.; 

Marjanucz László, 1989. 18.
425   MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d. Takács József visszaemlékezése.
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ve a szociáldemokrata tagság átvitelével egy új fasiszta pártot akart létrehozni, amit végül Szakasits 
Árpád állított le. Ezért az SZDP parlamenti frakciója – Takács „programjának” megfelelően – „csak” a 
kormánnyal való együttműködést valósította meg. „Bűnlajstromában” az is szerepelt, hogy a Szociálde-
mokrata Párt 1939-ben az ő javaslatára hagyta el nevéből a nemzetközi jellegére utaló „Magyarországi” 
jelzőt. A súlypont azonban inkább a szovjet megszállás után iparügyi miniszterként, majd földműve-
lésügyi államtitkárként folytatott tevékenységének vizsgálatára irányult. Egyik legsúlyosabb vád vele 
szemben az volt, hogy 1945-ben együttműködött, illetve államtitoknak minősülő termelési adatokat 
adott át Edward J. Czerniuk amerikai őrnagynak, aki az amerikai SZEB misszió információs részlegé-
nek tagja volt.426 Továbbá, hogy az almásfüzitői Dunavölgyi Timföldipar Rt-t427, amely kihallgatói szerint 
svájci-német tulajdonú vállalat volt, igyekezett svájci-amerikai cégként feltüntetni, annak érdekében, 
hogy a német tulajdonrész túlsúlya miatt az ne kerüljön szovjet kézre a potsdami megállapodások által 
biztosított jóvátétel gyanánt. Ezt kommunista kihallgatói igen súlyos bűnnek tartották és úgy állították 
be, hogy ezért távolították el Takács Ferencet az Iparügyi Minisztérium éléről. Valójában azért távozott, 
mert az „Egyesült Izzó” nagy erőfeszítések árán helyreállított gyártelepének működőképes állapotba 
hozott gépeit Rákosi utasítására jóvátétel címén a Szovjetunióba akarták szállítani, amit ő nem volt 
hajlandó közölni az üzem dolgozóival. Kihallgatói nem feledkeztek meg államtitkári működésének be-
sározásáról sem. Takács ugyanis 1945 novemberétől 1948 tavaszáig a Földművelésügyi Minisztérium 
egyik politikai államtitkára volt. Hivatalát igen nagy munkabírással és jelentős eredmények felmuta-
tásával látta el. Fontos kiemelni, hogy államtitkársága idején 1946 januárjától Országos Árvízvédelmi 
Kormánybiztosként is működött. 1946–1948 között munkatársaival, részben a harci cselekmények ide-
jén folyókba robbantott hidak miatt kialakuló számos jégtorlaszt számoltatott fel, ezáltal több súlyos 
árvízveszélyt hárított el, tehát e rendkívüli felelősséggel járó hivatal vezetését is képes volt jól ellátni. A 
vádirat persze nem az eredményes munkáját állította a középpontba, hanem azt rótta fel bűnéül, hogy 
a Földművelésügyi Minisztériumból jobboldali, „fasiszta” múltú tisztviselőket szervezett be a Szociálde-
mokrata Pártba, valamint a B-lista revízió alkalmával lehetővé tette, hogy ezek a minisztériumban vagy 
egyes háttérintézményein belül állásban maradhassanak. Ezért – áll vallomásában –jobboldali tevé-
kenységem miatt 1948 áprilisában eltávolítottak a Földművelésügyi Minisztériumból”. 

 A jegyzőkönyv további terhelő adatként említi, hogy 1949 májusától Takács csatlakozott a Kéthly 
Anna vezette, illegalitásban működő, jobboldali szociáldemokratákat tömörítő szervezkedéshez, mely-
nek célja a rendszerváltoztatás, majd a hatalomátvétel után egy új, angol mintájú szociáldemokrata 
párt létrehozása volt. Annak érdekében, hogy Kéthlyt elrejtse az államvédelmi szervek elől 1950. április 
15-től május 2-ig lakásán bújtatta, mely két hét során hosszas megbeszéléseket folytattak a rendszer-
változás lehetőségeiről és a létrehozandó új, jobboldali szociáldemokrata pártról. Kéthly a beismerő 
vallomások szerint Takácsot és Szeder Ferencet akarta felkérni az új pártprogram mezőgazdasági 
részének kidolgozására. „Elismerem, hogy mindezen tevékenységemet a népi demokratikus rendszer 

426   Cseh Gergő Bendegúz: A Szövetséges Ellenőrző Bizottság 1945. augusztus 22-i ülésének jegyzőkönyve. Történelmi szemle, 42. 
évf. 2000. 34. sz. 396.

427   Sipos Antalné: Egy valóságos antifasiszta ellenálló. Archívnet XX. századi történeti források 5. évf. 2005. 2. sz. 
http://www.archivnet.hu/gazdasag/egy_valosagos_antifasiszta_ellenallo.html?oldal=1 (A letöltés ideje: 2023. szeptember 14.)
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megdöntésének előkészítése érdekében fejtettem ki” – állt Takács Ferenc kikényszerített vallomása 
végén.428

 A Budapesti Katonai Ügyészség 1950. augusztus 29-én kelt KÜ. 0218/1950. számú vádiratában429 
megfogalmazott bűncselekmények miatt emelt vádat Takács Ferenc és 21 társa430 ellen. A volt szo-
ciáldemokrata párt egykori első- és másodvonalbeli vezetői ellen irányuló Kálmán József és társai 
per431 főtárgyalására 1950. szeptember 12-én és 13-án dr. Jávor Iván432 hadbíró ezredes elnökletével a 
vádiratot jegyző dr. Bodonyi Márton hadbíró alezredes, vezető ügyész, mint vádló jelenlétében a Buda-
pesti Katonai Törvényszéken került sor. A haditörvényszék tagjai a tanácsvezető bíró mellett Kovács 
Márton ezredes és Fehér János őrnagy voltak, a jegyzőkönyvet dr. Sárközy Endre főhadnagy vezette. 
A perbe fogottak bűnéül általánosan felrótták, hogy a „fasiszta, horthysta rendőrség” besúgói voltak, 
illetve hogy részt vettek az 1949 márciusában létrejött, Kéthly Anna irányította „hatos bizottság”433 mun-
kájában, amely „szervezte és irányította a fővárosban és vidéken fellelhető ellenforradalmi, jobboldali 
szociáldemokratákat”, valamint információkat küldött az „imperialista kémszervezetek” számára. A Kb. 
079/1950. számú, szeptember 13-án kihirdetett ítélet koncepciós jellegét jól mutatja, hogy a minősítés 
csupán két esetben tért el434 a vádiratban megfogalmazottaktól. A tárgyalásba katonai szakértőt is 

428   Takács Ferenc kihallgatási jegyzőkönyve, 1950. augusztus 25. 8–12. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. d.
429   A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma. Kálmán József és társai vizsgálati dosszié. 1950-es bírósági anyag I. kötet. 

Budapesti Központi Katonai Ügyészség Kü. 0218/1950. sz. vádirat. 25–47. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d.
430  I. rendű vádlott: Kálmán József, volt törvényhatósági bizottsági tag, a II. r. vádlott: Bittmann István, volt rendőr alezredes, a 

III. r. vádlott: Györki Imre, volt országgyűlési képviselő, a IV. r. vádlott: Révész András, volt fővárosi tisztviselő, az V. r. vádlott: Valentiny 
Ágoston, volt igazságügy-miniszter, a VI. r. vádlott: Zentay (Zuschlag) Vilmos, volt honvédelmi államtitkár, a VII. r. vádlott: Kertész 
(Krausz) Miklós, nyugalmazott MABI alelnök, volt országgyűlési képviselő, a VIII. r. vádlott: Marosvölgyi (Melchner) Lajos, tisztviselő, az 
angol nagykövetség buletinkézbesítője, a IX. r. vádlott: Tolnai József, volt pécsi polgármester, az Állami Zálogház és Árverési Csarnok 
NV. vezérigazgatója, a X. r. vádlott: Pozsgai Gyula, volt kereskedelem- és közlekedésügyi államtitkár, a XI. r. vádlott: Szeder Ferenc, volt 
országgyűlési képviselő, a XII. r. vádlott: Büchler József, a Nemzeti Bank nyugalmazott alelnöke, a XIII. r. vádlott: Takács József, volt 
földművelésügyi államtitkár, a XIV. r. vádlott: Takács Ferenc, volt iparügyi miniszter, volt földművelésügyi államtitkár, a XV. r. vádlott: 
Szigeti (Szakasits) Antal, az Iparügyi Minisztérium nyugalmazott miniszteri osztályfőnöke, a XVI. r. vádlott: Dr. Szűcs András, volt tör-
vényszéki bíró, az Igazságügy Minisztérium elnöki osztálya vezetőjének egykori helyettese, a XVII. r. vádlott: Gáspár Árpád, volt MABI 
vezérigazgató, a XVIII. r. vádlott: Kőműves József, az OTI volt elnöke, a XIX. r. vádlott: Dr. Ladányi Ármin, a Budapesti Ügyvédi Kamara 
volt elnöke, a XX. r. vádlott: Spitálszky Károly, az öntők szakszervezetének elnöke, a XXI. r. vádlott: Király Géza, nyugalmazott MÁV 
igazgató és a XXII. r. vádlott: Sima Paula, 1947 augusztusától Kéthly Anna titkárnője. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d.

431   Bővebben lásd: Varsányi Erika: A szociáldemokraták az igazságszolgáltatás útvesztőiben (1950–1962). Kálmán József emléke-
zete. Betekintő 5. évf. 2011. 4. sz. 1–14.

432  Többek között a „tábornokok perét”, azaz a Sólyom-per tárgyalását is vezető hadbíró ezredes.
433  Az SZDP újbóli aktivizálására és programjának kidolgozására szerveződött ún. hatos bizottság nem létezett, csupán a kény-

szer hatására tett vallomásokban található meg. Kálmán József a főtárgyaláson ennek tagjaiként Kéthly Annát, Valentiny Ágostont, 
Györki Imrét, Révész Andrást, Bittmann Istvánt és önmagát nevezte meg. Az ügy felülvizsgálata idején, 1956. április 2-i kihallgatásán 
már azt vallotta, hogy a hatos bizottság létét azért ismerte el, mert Faludi Ervin ÁVH-s főhadnagy megverte. Elismerte, hogy a felsoroltak 
1949 tavaszától néhány hetente valóban találkoztak hol egyikük, hol másikuk lakásán. Ezeken az összejöveteleken bár aktuális politikai 
kérdéseket is megvitattak, de szervezkedést nem folytattak. 1956 áprilisában ugyanezt vallotta Bittmann István és Kéthly Anna is. In: 
HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d. A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma Kálmán József és társai vizsgálati dosszié. 1950-es 
bírósági anyag I. kötet. A főtárgyalás jegyzőkönyve, 1950. szeptember 12–13. 72. és A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma. 
Kálmán József és társai per felülvizsgálati anyaga 16–17., 70., 91. 

434  A bíróság úgy találta, hogy Takács Ferenc által iparügyi miniszterként 1945-ben Edward J. Cerniuk „amerikai kémnek” átadott 
ipari adatok az állam érdekeit súlyosan nem sértették. Feltehetően ezért kapta az egyik legenyhébb büntetést. Ezenkívül Király Géza 
XXI. rendű vádlott esetében a demokratikus államrend elleni összeesküvés szervezése helyett cselekményét „csupán” a népköztársa-
ság megdöntésére irányuló szervezkedésben való tevékeny részvételnek minősítette. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d. A Magyar 
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bevontak, aki úgy foglalt állást, hogy a vádlottak által kiszolgáltatott adatok katonai titkot képeztek, 
melyek kiszolgáltatása súlyosan sértette a magyar állam és a honvédelem érdekeit. Végül tizenegy 
vádlott életfogytiglant, hét 15, három 12, az egyetlen hölgy pedig 10 év fegyházbüntetést kapott. E súlyos 
büntetések mellett valamennyien mellékbüntetésként 10 év hivatalvesztésre, meglévő katonai rend-
fokozatuk lefokozására és politikai jogaik gyakorlásának 10 éves időtartamra való felfüggesztésére, 
valamint teljes vagyonelkobzásra ítéltettek. Takács Ferenc a per XIV. rendű vádlottjaként – mondhatni 
„mellékszereplőként” – 12 év fegyházbüntetést kapott435, melyet az 1946. évi VII. tc.436 1. §-ának 2. bekez-
dése alapján a „népi demokratikus államrend és a köztársaság megdöntésére irányuló szervezkedés-
ben való tevékeny részvétel bűntette”, valamint az 1930. évi III. tc. 60. §. 1. bekezdés 2. pontjába ütköző 
és a 61 §. rendelkezése szerint minősülő „folytatólagosan elkövetett hűtlenség bűntette” miatt szabtak 
ki rá. Szeptember 20-án a Katonai Főtörvényszék dr. Bajor László alezredes által vezetett dr. Kádár 
Pál alezredesből, dr. Andó Ferenc őrnagyból, F. Szabó Istvánból és Marczievics József alezredesből, 
mint tagokból álló bírói tanácsának II.0026/a/ 1950. számú, szigorúan titkos minősítésű végzése mind 
a vád súlyosbító, mind pedig a védelem és a vádlottak enyhítést kérő fellebbezéseit elutasította, és 
az elsőfokú ítéletet helybenhagyta. A katonai ügyészséget dr. Böszörményi Imre ezredes képviselte, 
a jegyzőkönyvvezető ezúttal is dr. Sárközy Endre volt. A tárgyalások a nyilvánosság teljes kizárásával 
zajlottak, emellett a jelenlévőknek titoktartási kötelezettségük volt. Gondosan ügyeltek tehát arra, hogy 
a közvélemény ne értesüljön ezekről az igazságtalan ítéletekről.437

 Ezután valamennyiüket átszállították az ÁVH által fenntartott Váci Fegyházba. Itt Takács Ferenc 
egy tizenkét fős zárkában együtt raboskodott Kálmán Józseffel és Pozsgai Gyulával, akikkel szoros 
barátságot kötött. Takács József ötven napig volt velük, aztán – akárcsak Büchler József, Szeder Fe-
renc és Valentiny Ágoston – magánzárkába került. „Összesen tizenkettőnket gyúrtak itt helyben egy-
formává, rabbá, fegyencé, gonosz őrök hajlamainak, kegyetlenkedéseinek kiszolgáltatva. […] Szennyes 
fasisztáknak becéztek bennünket olyanok, akik ők maguk voltak a valódi fasiszták: ütöttek, vertek, 
rugdostak, pofoztak, gyalázatos kifejezések kíséretében.” – idézte fel megpróbáltatásaikat később 
Kálmán József438. A kor büntetésvégrehajtási intézményeiben uralkodó állapotokról mindent elmond, 
hogy csak a Kálmán József és társai per 22 vádlottja közül kettőt – Tolnai Józsefet 1951-ben, Szeder 

Népköztársaság Belügyminisztériuma. Kálmán József és társai vizsgálati dosszié. 1950-es bírósági anyag. I. kötet. Budapesti Katonai 
Törvényszék. Kb. 079/1950. Ítélet. 24.

435  Az 1950-es peranyag eredetiben nem maradt fenn, az 1956-ban indult felülvizsgálati eljárás anyagai között viszont a kihallga-
tási jegyzőkönyvek, a vádirat és az 1950. szeptember 13-án hozott ítélet másolata is megtalálható. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d. 
A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma. Kálmán József és társai vizsgálati dosszié. 1950-es bírósági anyag I. kötet. Budapesti 
Katonai Törvényszék Kb. 079/1950. sz. ítélet, 1950. szeptember 13. 3–24. és Budapesti Központi Katonai Ügyészség Kü. 0218/1950. sz. 
vádirat 25–47., valamint Budapesti Katonai Törvényszék Kb. 079/1950. sz. A főtárgyalás jegyzőkönyve, 1950. szeptember 12–13. 70–101., 
105–107.

436  1946. évi VII. törvény a demokratikus államrend és köztársaság büntetőjogi védelméről.
437   HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d. Legfőbb Ügyészség 2433/1956. 1. és A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma. Kálmán 

József és társai vizsgálati dosszié. 1950-es bírósági anyag I. kötet. II. 026/a/ - 1950. sz., valamint a Katonai Főtörvényszéken készült 
fellebbviteli tárgyalás jegyzőkönyve, 1950. szeptember 20. 102–104. 

438  Kálmán József: In memoriam Takács Ferenc 1–4. In: MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.
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Ferencet pedig 1952 júniusában – agyonvertek.439 Takács Ferencék Vácról 1952. április 20-án kerültek 
át az ugyancsak az ÁVH által működtetett Budapesti Országos Börtönbe, más néven a Gyűjtőfogházba, 
ahol a szociáldemokratákat 1954 őszétől külön emeleten tartották fogva, így több alkalmuk adódott az 
egymással való találkozásra.
 A vásárhelyi politikus felesége, Erzsébet asszony és gyermekei, Ferenc és Judit három évig nem 
tudtak róla semmit. A legfőbb ügyészség valószínűleg a diktatúra Sztálin halálával meginduló lassú 
lazulásának köszönhetően, csak 1953. november 23-án tájékoztatta Takácsnét arról, hogy férje 12 éves 
fegyházbüntetését tölti. Ettől kezdve levelezhettek és beszélőkön is találkozhattak. Szabadon bocsá-
tása érdekében felesége folyamatosan leveleket írt többek között az egykori jóbarátnak, Erdei Ferenc-
nek, aki ekkor igazságügy miniszter volt, a Legfőbb Ügyészségnek, a Magyar Dolgozók Pártja Központi 
Vezetőségének, ezek azonban általában vagy egyszerűen válasz nélkül maradtak, vagy kompetencia 
hiányára hivatkozva érdemi megoldást nem kínáltak.440

 Takács Ferenc feleségének írott leveleiben igyekezett bizakodónak látszani, 1954-ben betegségére 
való tekintettel perújrafelvételt akart kérni, amit neje is folyamatosan próbált elérni, sikertelenül. Eb-
ben az évben megszületett unokájuk, Judit. A róla és a családról beküldött fényképek elviselhetőbbé 
tették Takács szenvedéseit, a bezártságot és a zárkaéletet ugyanis nehezen viselte, hiszen mindig 
tevékeny ember volt. 1954-től sokat betegeskedett, ennek ellenére folyamatosan dolgozott, többek kö-
zött eredeti szakmáját művelve, kőművesmunkát végzett. „Gyakran feküdt egy-két nap orvosi rende-
letre, de idegei nem bírták a zárka-életet, s újra jelentkezett munkára. Betegen is dolgozott.” – írta róla 
szóló visszaemlékezésében rabtársa, Takács József.441 Végül súlyos bántalmazások és nélkülözések 
után 1955. november 23-án az Elnöki Tanács, az ítélet egyéb rendelkezései érvényben hagyása mellett 
börtönbüntetése hátra lévő részét kegyelemből elengedte, így öt év, öt hónap és öt nap után november 
26-án kiléphetett a börtön kapuján, ekkor azonban már nagyon beteg volt. Rabsága alatt visszata-
lált Istenhez, tervezte, hogy – bár korábban gúnyolta ezért – feleségével együtt fog templomba járni. 
Szabadulása után azonban néhány hét múlva, december 19-én a hódmezővásárhelyi kórházba került, 
ahonnan csak 1956. február 18-án térhetett haza. Ebben az évben több vádlott-társa is kiszabadult az 
Elnöki Tanács egyéni kegyelmével.442

 A Belügyminisztérium Vizsgálati Főosztálya 1956 tavaszán kezdte meg a Kálmán József és társai 
per felülvizsgálatát. Ezek az eljárások egyébként főként a koncepciós perekben elítélt MDP tagok, illetve 
az időközben szabadlábra helyezett szociáldemokrata politikusok tekintetében már 1954-től folytak.443 
A Vizsgálati Főosztály Takács Ferencet is beidézte, aki Józsa Károly államvédelmi főhadnagy által ve-

439  A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma. Kálmán József és társai felülvizsgálati anyaga. Vizsgálati dosszié III. kötet. 
Tolnai József anyaga. Halotti anyakönyvi másolat. 257. és A Magyar Népköztársaság Belügyminisztériuma. Kálmán József és társai 
felülvizsgálati anyaga. Vizsgálati dosszié IV. kötet. Szeder Ferenc anyaga. Sipkai Béla bv. százados, az Országos Börtön börtönparancs-
nok-helyettesének értesítője a Belügyminisztérium Vizsgálati Főosztályának. 15. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/II. 4. d.

440   Legfőbb ügyészség 0632/1953. Válasz Takács Ferencné kérelmére. In: MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.
441   Takács József visszaemlékezése. In: MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 12. d.
442   Pozsgai Gyula: Emlékezés Takács Ferencre. 1. és Takács Ferenc börtönből írott levelei, valamint Takács Ferencné levelei férje 

szabadon bocsátása érdekében, illetve Takács Ferenc 079/50/II.026/50/ számú kegyelmi ügye és a Hódmezővásárhelyi Városi Kórház 
zárójelentése. In: MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.

443  Varsányi Erika, 2011. 3.
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zetett április 9-i és 13-i kihallgatásán is tagadta a korábban ráterhelt bűncselekmények elkövetését 
és kinyilvánította, hogy az 1950-ben felvett vallomását tartalmazó jegyzőkönyvek nem feleltek meg a 
valóságnak. Ezeket önkényesen és vallomásától függetlenül készítették és tiltakozása ellenére végül 
fizikai bántalmazás és fenyegetés hatására íratták alá vele. A tárgyaláson ugyanakkor azért tartotta 
fenn a beismerő vallomását, mert előadója megfenyegette, hogy amennyiben visszavonja azt, ügyét 
elkülönítik, halálra ítélik és kivégzik.
 Első felülvizsgálati kihallgatásán Takács rámutatott, hogy iparügyi miniszteri megbízatása során 
nem tartott fenn kémkapcsolatot Edward J. Czerniuk amerikai diplomatával, akinek neve úgy került 
az 1950-es jegyzőkönyvbe, hogy kihallgatója amerikai diplomaták neveit sorolta fel neki, és ez volt az 
egyetlen, amely ismerős hangzású volt számára. Minden bizonnyal 1945 februárjában udvariassági láto-
gatást tett nála, de termelési vagy politikai adatokat ekkor sem osztott meg vele. A kémtörténet tehát 
kitaláción alapult. A következőkben Takács Ferenc elismerte, hogy a Dunavölgyi Timföldgyárat – egy 
felelős magyar minisztertől elvárható módon – magyar tulajdonban akarta tartani, amiért erőfeszítése-
ket is tett, ugyanakkor a gyár tulajdonviszonyainak kérdése ekkor nem volt megfelelően tisztázott, nem 
volt pontos információja arról, hogy az korábban hány százalékban volt német tulajdon.444 Továbbá visz-
szautasította, hogy fasiszta múltú SZDP tagokat helyezett volna vezető pozícióba, és azt is, hogy Valen-
tiny Ágoston bármilyen összeesküvésbe beszervezte volna. Elmondása szerint ezeket a fordulatokat 
is kihallgatói „költötték” a korábbi kihallgatási jegyzőkönyvbe. Elismerte viszont, hogy Kéthly Anna két 
hétig budai házában445 vendégeskedett, mindennek azonban nem volt konspiratív jellege, Kéthly csupán 
baráti alapon, pihenés céljából lakott a Takács családnál. Végül azt is tagadta, hogy az újjászervezendő 
SZDP agrárprogramjának kidolgozására bármilyen felkérést vagy utasítást kapott volna vendégétől.446

 Az ügyében meghallgatott tanúk közül Perneczky Béla a földművelésügyi minisztérium osztályfő-
nöke – ekkor Vácott fogva tartott elítélt – vallomásában cáfolta azt az 1950-es vádat, mely szerint Ta-
kács Ferenc „jobboldali, fasiszta múltú” SZDP tagokat nevezett volna ki a Földművelésügyi Minisztérium 
vezető beosztásaiba, kinevezési jogköre ugyanis államtitkárként nem volt, ilyennel csak a földművelés-
ügyi miniszter, illetve a VI. fizetési osztályon túl a köztársasági elnök rendelkezett.447

 Az utolsó kihallgatott Kéthly Anna volt, aki elmondta, hogy 1949 végén öt volt SZDP vezetővel talál-
kozott Kálmán József lakásán, ahol arról beszélgettek, hogy az ENSZ közgyűlésről érkező hírek szerint 

444   Dr. Saltai Alajos, aki 1945-ben az alumíniumipar talpra állításával volt megbízva 1956. április 11-én felvett vallomásában tisz-
tázta a Dunavölgyi Timföldipar Rt. tulajdonviszonyait. Eszerint 1945 előtt a vállalat részvényeinek egyharmada a Magyar Királyi Iparügyi 
Minisztérium, egyharmada német, míg további egyharmada a budapesti Alumínium Ércbánya és Ipar Rt-é volt. Utóbbi részvényeinek 
kb. 40 százaléka volt német, illetve svájci érdekeltség. Így Saltai szerint a „Dunavölgyi Timföldipar” 53 százaléka magyar, 47 százaléka 
pedig német tulajdon volt. Takács iparügyi miniszterként a német részesedést az általuk elhurcolt gépek értékével csökkenteni akarta, 
valószínűleg valóban azért, hogy a Potsdamban megfogalmazott jóvátételi megállapodások értelmében minél kisebb hányad kerüljön 
szovjet kézre, ami a magyar iparügyi minisztertől teljesen érthető, sőt elvárható lépés volt. Saltai szerint ugyanakkor Takácsnak nem 
voltak olyan törekvései, hogy a „Dunavölgyi Timföldipart” valótlanul svájci vagy amerikai érdekeltségnek tüntesse fel. 1946-ban a gyár 
50 százaléka szovjet tulajdonba került. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. d., 24–26. Dr. Saltai Alajos kihallgatási jegyzőkönyve, 1956. 
április 11.

445   A Takács-család budapesti háza a II. kerületben, a Hűvösvölgyben, a Széher utca 68., illetve valószínűleg az utca átszámozása 
után a 92. szám alatt volt.

446   Takács Ferenc kihallgatási jegyzőkönyve, 1956. április 9. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. d. 13–17.
447   Perneczky Béla kihallgatási jegyzőkönyve, 1956. április 14. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. doboz, 30–31.
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megegyezés létesülhet a nyugati államok és a Szovjetunió között, melynek értelmében az SZDP újra 
legális működést folytathat. Ezen információknak hitelt adva Kéthly összeállított egy programvázlatot 
a majdan megrendezendő szociáldemokrata kongresszus részére. Az agrárkérdések részletes kidolgo-
zására Szeder Ferencet és Takács Ferencet kérték volna fel, erre azonban nem került sor, és ők nem 
is vettek részt ezeken a találkozókon. Kéthly tagadta, hogy Takács lakásán bujkált volna, valójában ott 
pihenés céljából tartózkodott, mely két hét alatt főként kerti munkát végzett.448

 Újabb, április 13-i kihallgatásán Takács Ferenc lényegében valamennyi vádpontot tagadva meg-
ismételte négy nappal korábban tett vallomását.449 Április 20-ára is berendelték, ám a budapesti ki-
hallgatások fizikailag és idegileg is annyira megviselték, hogy április 16-án újra a hódmezővásárhelyi 
kórházba került, így ez alkalommal már nem tudott megjelenni. 1956. május 13-án elhunyt. Halálával 
Hódmezővásárhely elvesztette egyik legtehetségesebb és országos szinten a legmagasabbra jutó po-
litikusát, aki mindig a hódmezővásárhelyiek és a rászorulók, szükséget szenvedők érdekében tevé-
kenykedett. Május 15-én református szertartás szerint helyezték örök nyugalomra a hódmezővásárhelyi 
Kincses temetőben. Utolsó útjára nagy tömeg kísérte.450

Takács Ferenc síremléke (Szabó Iván szobrászművész alkotása) 
a hódmezővásárhelyi Kincses temetőben (MNL CSCSVL HL)

448   Kéthly Anna kihallgatási jegyzőkönyve, 1956. április 11. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. d. 34–36.
449   Takács Ferenc kihallgatási jegyzőkönyve, 1956. április 13. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/III. 5. d. 40–45
450   Takács Ferenc gyászjelentése In: MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.
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 Takács Ferenc tehát már nem érthette meg, hogy a Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága 
Katonai Kollégiuma a Legfőbb Ügyészség Dr. Szénási Géza legfőbb ügyész 1957. június 14-én benyújtott 
2433/1956. számú perújítási indítványára őt és hét, vele együtt elítélt társát451 felmentse. Az ügyészség 
indítványában elismerte, hogy „valamennyi vádlottal szemben súlyos fizikai és pszihikai (sic!) kényszert 
alkalmaztak”, így kényszerítették ki „az előre összeállított bűntettek minden eszközzel való biztosítá-
sát”.452 A perújrafelvételi tárgyalásra az 1956. október 23-án kitört forradalom és szabadságharc miatt 
került sor 1957 nyarán.
 A Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága Katonai Kollégiumának dr. Sömjén György453 hadbíró 
őrnagy által vezetett tanácsa 1957. augusztus 8-án a Kálmán József és társai per kilenc vádlottja elleni 
ítéletet hatályon kívül helyezte és az ügy Legfelsőbb Bíróság általi újratárgyalását rendelte el, valamint 
Szigeti (Szakasits) Antal XV. rendű terhelt ügyét „célszerűségi okokból” a többiekétől elkülönítette.454 
A Kálmán József és társai perben elítélt többi szociáldemokrata politikus ellen a legfőbb ügyész nem 
terjesztett elő perújítási indítványt, mivel indoka szerint nálunk a terhelő vallomásokon kívül írásos és 
tárgyi bizonyítékok is alátámasztották, hogy államellenes szervezkedést folytattak.455

 Az ügyben elrendelt zárt tárgyalás augusztus 26-án és 27-én folyt a Legfelsőbb Bíróság Fő utcai 
épületében, melyen az 1956. május 13-án elhunyt Takács Ferenc kivételével valamennyi beidézett terhelt 
megjelent. Pozsgai Gyula és társai a tárgyalási jegyzőkönyvben leírtak szerint tagadták bűnösségüket, 
visszavonták 1950-ben tett vallomásaikat és részletesen beszámoltak az 1950-es letartóztatásukkor 
elszenvedett fizikai bántalmazásokról456 és az átélt lelki terrorról. Takács Ferenc esetében már csak az 
1956 áprilisában tett két vallomását olvashatták fel. Ezt követően a 34 beidézett tanúból személyesen 
is megjelentek vallomásai következtek. Közöttük néhány volt államvédelmist is kihallgattak az 1950-

451   Felmentettek: Pozsgai Gyula X. r. vádlott, Takács Ferenc XIV. r. vádlott, Dr. Szűcs András XVI. r. vádlott, Gáspár Árpád XVII. 
r. vádlott, Kőműves József XVIII. r. vádlott, Dr. Ladányi Ármin XIX. r. vádlott, Spitálszky Károly XX. r. vádlott és Sima Paula XXII. rendű 
vádlott.

452   A Legfőbb Ügyészség 2433/1956. indítványa. 1–14. és A Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága Kat. 084/1957. számú 
ítélete 4. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d.

453  Dr. Sömjén György (1917–1997) hadbíró őrnagy. 1957 augusztusában felmentette Pozsgai Gyulát és hét vádlott-társát – köztük 
Takács Ferencet. A szociáldemokraták rehabilitációjával párhuzamosan ugyanakkor 1957 és 1959 között 15 ’56-os forradalmárt ítélt 
halálra. 1960 novemberétől alezredes, 1964. április 2-ától a Katonai Kollégium elnökhelyettese, 1967 áprilisában ezredessé léptették elő. 
In: https://www.neb.hu/asset/phpZjGu7a.pdf (A letöltés ideje: 2023. szeptember 14.)

454   A Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága Katonai Kollégium Kat. I. 390/1957. 17. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d.
455   A Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága Kat. 084/1957. számú ítélet. 8. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d
456   Pozsgai Gyula X. rendű vádlott: „[…] a Mosonyi utcába vittek. Ott négy napon át törökülésben ültem.”

Dr. Szűcs András XVI. r. vádlott: „1950. július 14-én elvittek a politikai osztályra, ahol összevertek, megrugdostak, majd a pincébe dobtak. 
[…] azzal fenyegettek, hogy a felségemet is behozzák, ha nem fogok vallani. […] nem engedtek ki vécére, nem adtak W.C. papírt, stb.”
Gáspár Árpád XVII. r. vádlott: „A beismerést lelki és testi kényszerre tettem. Amikor bevittek, teljesen meztelenre levetkőztettek és egy 
nedves pincébe dobtak be. Itt sérvet kaptam, amely oly nagy lett, mint egy ember feje.”
Kőműves József XVIII. r. vádlott: „Összekötötték kezemet, lábamat és felakasztottak. Tarkómat többször verték. Végképp akkor törtek 
meg, amikor fiam és feleségem behozásával fenyegettek. […] gumibottal és derékszíjjal a talpamat verték, mert nem akartam a jegy-
zőkönyvet megtanulni.”
Dr. Ladányi Ármin XIX. r. vádlott: „A letartóztatásom után körülbelül negyedórán keresztül verték a fejemet. Én semmit nem vallottam, 
csak akkor kezdtem vallani, amikor a felségemmel és a gyerekemmel fenyegettek.”
Spitálszky Károly XX. r. vádlott: „Vallomásaimat azért tettem meg, mert bántalmaztak és a feleségemmel, valamint az unokámmal 
fenyegettek. […] A bántalmazások közben megrugdalták a nemi szervemet és össze-vissza boxoltak.” In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. 
d. A Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága Kat. 084/1957. szám. Tárgyalási jegyzőkönyv. 1–19.
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es vallatások kapcsán, akik tagadták, hogy erőszakot alkalmaztak volna, talán „néhány pofont” adtak, 
illetve azt vallották, hogy nem is találkoztak a gyanúsítottakkal.457

 Dr. Kovács János, legfőbb ügyész helyettes a tárgyalás végén elismerte, hogy az 1950-ben hozott 
ítéleteknél a jogot „nem helyesen” alkalmazták. Igazolást nyert az, hogy a vádlottakkal szemben fizikai 
és lelki terrort vetettek be és a bizonyítékokat sem kutatták fel kellően, csak a beismeréseket vették 
alapul. „Most igazolást nyert, hogy az erőszak a hamis vallomásokat hozza létre.” – állapította meg. 
Ezért a háborús bűntett, a népi demokratikus államrend megdöntésére irányuló szervezkedés, valamint 
a hűtlenség bűntette alól bűncselekmény, illetve egyes esetekben bizonyítékok hiányában valamennyi 
vádlott felmentését indítványozta. A védők valamennyi vádpontban és vádlott esetében bűncselek-
mény hiányában történő felmentést kértek. A Legfelsőbb Bíróság dr. Sömjén György vezette tanácsa 
augusztus 27-én hozott ítéletében a legfőbb ügyész javaslatát elfogadva mentette fel a nyolc vádlottat.
 Takács Ferenc XIV. rendű vádlott „a népi demokratikus államrend megdöntésére irányuló szer-
vezkedésben való tevékeny részvétel bűntette” alól bizonyítékok hiányában a „hűtlenség bűntette” alól 
pedig bűncselekmény hiányában került felmentésre. Előbbi esetben bár bizonyítottnak látták, hogy 
Takács Kéthly Annával szoros kapcsolatot tartott fenn, azt azonban nem, hogy az újraalakítandó SZDP 
agárprogramjának kidolgozására valóban felkérést kapott volna a Kéthly köré csoportosuló szociál-
demokratáktól. Utóbbi vádpontban a bíróság kimondta, hogy „minden alapot nélkülöz Takács Ferenc 
vonatkozásában a vádiratnak az a része, amely szerint 1945-től az amerikaiak számára kémkedett 
volna”, ugyanis az Amerikai Egyesült Államok képviselői is tagjai voltak a Szövetséges Ellenőrző Bizott-
ságnak, így nem voltak ráutalva arra, hogy konspiratív módon tőle, mint iparügyi minisztertől tudjanak 
meg adatokat. Miként a grémium azt is megalapozottnak vélte, hogy a vádlottak, bár „részesei voltak 
a szociáldemokrata párt jobbszárnya által erőszakolt politikai elképzelések végrehajtásának. Ezért 
azonban büntetőjogi felelősség nem terhelheti őket, mert semmiféle adat nem merült fel a perújítási 
tárgyaláson, hogy tevékenységükkel szándékosan gyengíteni kívánták volna a proletariátus diktatúrá-
jának megerősödését.”458

 Takács Ferenc özvegye 1957. szeptember 27-én vette át a felmentő ítéletről szóló értesítést. Sze-
rény özvegyi nyugdíjat állapítottak meg számára, ami azonban nem pótolhatta férje elvesztését, akit 
több millió sorstársával együtt egyértelműen a kommunizmus áldozatának tekinthetünk.459

457   Uo. és a Legfőbb Ügyészség 2433/1956. számú indítványa. 13–14.
458  A Magyar Népköztársaság Legfelsőbb Bírósága Kat. 084/1957. szám. Ítélet. 1–13. In: HTL XI. 1. Katf. 1957. 0084/I. 3. d.
459   Országos Nyugdíjintézet határozata állandó özvegyi nyugdíj megállapításáról, 1956. június 8. In: MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 

1945–1956. 12. d.

Rákosi börtönében



157

Dokumentumok

Dokumentumok

I.

Magyar Külügyminisztérium
129/F.B.
1945.

Aide memoire460

 1./ Az Ideiglenes Magyar Nemzeti Kormány Sztahurszki altábornagy úr által május 14-én átnyújtott 
és a jóvátételi szállítások teljes mennyiségére vonatkozó jegyzékre május 18-án a magyar Miniszterel-
nök úr által átadott szóbeli jegyzékben válaszolt. Ebben a jegyzékben felhívta a Szövetséges Ellenőrző 
Bizottság figyelmét a következő pontokra:
 a./ A Vörös Hadsereg szervei gyárakat és ipari berendezéseket szerelnek le. Kérte az elszállított 
javak visszaszállítását és esetleg, ha ez nem lenne lehetséges, értéküknek a jóvátételbe való beszámí-
tását.
 b./ A május 14-én átnyújtott lista olyan gyárberendezések szállítását is előírja, amely bizonyos ma-
gyar iparágak teljesítőképességét egészen megbénítja.
 c./ A szovjetorosz jóvátételi jegyzék átadásakor a magyar kormány nem ismerte a Csehszlovákiával 
és Jugoszláviával fennálló jóvátételi követeléseket.
 d./ A magyar Kormány kértre, hogy a világpiaci ár helyett a belső magyar árak vétessenek alapul a 
jóvátételi tárgyalásoknál.
 e./ A jóvátétel fejében kívánt gyárberendezések olyan gyárakat is sújtanak, amelyek éppen a jóvá-
tételi szállításokkal vannak elfoglalva.

./.
Szövetséges Ellenőrző Bizottságnak,

Budapest

 f./ A jóvátétel teljesítéséhez szükséges, hogy Magyarország bizonyos anyagokat és munkaeszközö-
ket külföldről importálhasson.
 2./A magyar kormány folyó hó 26-án jegyzéket küldött át Sztahurszki altábornagy úrhoz, melyben 
kérte, hogy a leszerelt, de a jóvátételi listán nem szereplő gyárak és gyári berendezések a jóvátételi 
összegbe beszámíttassanak, amennyiben a Vörös Hadsereg nem szolgáltatná vissza.

460   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d.
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 3./ Folyó hó 29-én jegyzéket küldött a magyar kormány Sztahurszki altábornagynak kérve, hogy a 
leszerelt, vagy nem egészen leszerelt gyárakból elvitt, valamint a Vörös Hadsereg által feldolgoztatott 
anyagkészletek értéke a jóvátételben ugyancsak szerepeljen.
 A magyar kormány a fenti jegyzékre a mai napig választ nem kapott, holott ezeknek a kérdéseknek 
a megoldása alapjában befolyásolhatja a magyar gazdasági életet és ezzel egyúttal a jóvátételi köve-
telések teljesítését. A magyar kormány azonban nem titkolhatja el, hogy az ország gazdasági helyzete 
igen súlyos.
 A magyar kormány a jóvátételi egyezményt a fenti kérdésekben való orosz álláspont megismerése 
nélkül, írja alá és ezáltal súlyos felelősséget vállal magára. Ezt azért teszi, mivel nagy bizalommal vi-
seltetik a Szovjetunió iránt és reméli, hogy a Szovjetunió Magyarország jóvátételi készségét elismeri és 
Magyarországot a jóvátétel által előidézett gazdasági krízisen túl fogja segíteni. Reméli továbbá, hogy a 
Szovjetunió a következő pontokra nézve támogatást és segítséget fog nyújtani:
 1./ A leszerelt, de a jóvátételi listán nem szereplő gyárberendezéseket és gépeket visszaküldi, ha ez 
nem volna lehetséges, ezeket a jóvátételi követelésbe beszámítja.
 2./ A gyárak anyagkészleteinek értékét ugyancsak a jóvátételi követelésekbe beszámítja.
 3./ A jóvátétel és a gazdasági élet megindulásához szükséges nyersanyagok és munkaeszközök 
külföldről való beszerzéséhez hozzájárul.
 4./ Végül a jóvátétel teljesítése, illetve a várható gazdasági krízis megoldásánál az általában ismert 
jóindulattal támogatást nyújt Magyarország részére.

 Budapest, 1945. május hó 30-án.

II.

V/1. osztály

Összefoglaló jelentés a jóvátételi tárgyalásokról461

    A fegyverszüneti szerződés 12. pontja értelmében köteleztük magunkat 300 millió dollár, vagy an-
nak megfelelő értékű ipari és mezőgazdasági termék fizetésére.
 Ebből 200 millió dollárt a Szovjet Uniónak, 50-50 milliót pedig Csehszlovákiának és Jugoszláviának 
vagyunk kötelesek fizetni.
 A Szövetséges Ellenőrző Bizottság orosz részéről már április végén rendelésszerű értesítéseket 
kaptunk különböző acéláruk jóvátételbeni szállítására. Mivel termelésűnk előirányzatának szüksége 
volt az egész jóvátételi kötelezettség ismeretére, több ízben kértük a Szöv. Ell. Bizottságot, hogy a 
teljes kért anyagot hozzánk eljuttassa. Május 15.-én hivatalos jegyzék formájában átnyújtották jóváté-
teli követeléseiket, a mellékelt l. sz. jegyzék szerint. Ez 7 csoportra volt felosztva, amelyek közül az 1. 

461   MNL OL XIX-F-1-jj IM TF 1. d.
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csoport a gyári berendezéseket és az új gyártmányokat, a 2. csoport a vasút felszerelési anyagot a 3. a 
hajókat, 4. a fém és vasárukat, az 5. búza és magvakat, 6. állatokat, 7. pedig különféle mezőgazdasági 
terményeket foglalt magában. Az orosz bizottság kívánságára magyar részről minden csoport 1-1 tár-
gyaló megbízottat küld ki, amelyik szóbeli tárgyalások során a technikai és pénzügyi feltételeket fogja 
tisztázni. A magyar kormány a tárgyalások vezetésére következő megbízottakat rendelte ki: 1.csoport 
Forbáth Róbert Ip.Mintanácsos2.csoport Tóth Béla Ip. Min. osz. tanácsos 3. csoport Rostássy István K. 
K. mmin. tan. 4. csoport Szele Mihály /Ip.min.tan.5. 6 és 7. csoport Ujházy László Földm. min. titkár.

 Orosz részről az 1. csoport vezetője Limarenko alezredes, 2. csoport Titov alezredes,3 csoport Bez-
jukov alezredes, 4.csoport Salasov alezredes, 5-6 és 7. csoport Andrejew alezredes.
A tárgyaló csoportok vezetője magyar részről Pokorny altábornagy úr, a jóvátételi bizottság elnöke míg 
orosz részről Zorin tábornok, a Szöv.Ellenőrző Bizottság gazdasági osztályának vezetője volt.
 A tárgyalások május hó 19.-én kezdődtek és rövid megszakításokkal június hó 12.-ig tartottak. A 
tárgyalásokon magyar részről állandóan jelen voltak egyes tárcák, valamint a Nemzeti Bank képviselői, 
továbbá esetenként gyárak megbízottai és egyéb szakértők. A tárgyalásokról magyar és orosz jegyző-
könyveket vezettek. 
 A csoportok felosztása aránytalan volt, amennyiben az 1. csoport magában foglalta a magyar ipar 
igen sok különböző ágát és kiterjedt úgy teljes leszerelendő gyári berendezésekre, mint kész gyárt-
mányokra. A többi csoport feladatai terjedelmükben kisebbek, irányukban pedig egyöntetűek voltak, 
ezért az 1. csoport vezetője az egyes letárgyalandó pontok részleteinek megvitatására az illető cégeket 
behívatta és azok szakértői segítségével tárgyalt. A tárgyalások a jegyzőkönyvekben részletesen meg-
találhatók, miért is itten csak összefoglalólag térhetünk ki azok eredményére. Az 1. csoport tárgyalásai 
során a legnagyobb súlyt a már működő gyári berendezések illetve teljes gyárak megmentésére fordí-
totta. Az alap elgondolás szerint az 1. csoport vezetője arra törekedett, hogy a meglévő gyárberendezé-
seket új gyári termelvényekkel pótolja.

 Az orosz tárgyalok ezzel a kívánságunkkal szemben mindig arra hivatkoztak, hogy éppen a né-
met-magyar csapatok által megszállt hatalmas területeken rombolások miatt semmiféle ipar nem 
maradt, miértis ragaszkodniuk kell iparberendezéseink áttelepítéséhez, hogy őnáluk minél hamarább 
megindulhasson újra az ipari élet. Ennek ellenére sikerült igen sok engedményt és kedvező átalakítást 
elérnünk: elvi beleegyezésüket adták, hogy minden olyan felszerelt berendezési tárgyat, amit új gyár-
tásból akár külföldről, akár belföldről tudunk nyújtani, pótlásként elfogadnak. Továbbá nem zárkóznak 
el azelől sem, hogy egyes gyárak teljes leszerelése helyett a kívánt berendezési tárgyakat több gyárból 
elosztva bocsássuk rendelkezésükre. Továbbá sikerült számos gyártelepnél olyan kedvező leszerelési 
programot kikötni, amelynél a gyár üzemmenete nem szakad meg, hanem az elvitt gépek helyett a gyár 
új gyártásból regenerálódik, a meghagyott géppark helyett pedig az év végéig új gyártásból pótoljuk a 
kötelező szállításokat. Mindezeken felül sikerült néhány olyan követelést teljesen töröltetni, amelyek a 
magyar ipar számára különösen fájdalmasak lettek volna. Ilyenek voltak pdl. az ajkai alumíniumgyár, az 
ajkai timföldgyár, a dorogi bánya erőtelepe, tatabányai erőtelep egy része, a győri waggongyár erőtele-
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pe, a pécsi brikettgyár, a Csonka gépgyár, néhány textilgyár és még sok olyan tétel, amit a tárgyalások 
során, mint új követelést vetettek fel. Az első jegyzékben átadott követelés nem fedezte az első évi 
összeget, mert gyáraink csökkent kapacitás miatt az első évben megkövetelt termelést nem tudtuk 
minden esetben vállalni.

Végeredményben tehát, amint a mellékelt elfogadott listából kitűnik, a gyári berendezések elszállítása 
bár az ország iparára nézve súlyos csapást jelentenek, nem végzetesek. Sehol az ipart meg nem bé-
nítják. A keretek megmaradásával regenerálódás lehetőségét nyújtják, az előidézett termelés-kiesés 
pedig nem jelent elviselhetetlen károsodást. Előreláthatólag két-három év alatt teljesen sikerülni fog a 
hiányokat kiküszöbölni és a leszerelésből adódó nehézségeket áthidalni, annál is inkább, mert a lesze-
relt gyárak erőtelepek nagyrésze eddig még egyáltalán nem dolgozott, tehát az ipari életbe nem folyt 
be. Összegszerűen leszerelendő gyárberendezések értéke cca 10 millió dollár, ami az orosz jóvátételi 
összegnek 5%-át teszi ki. Természetesen saját értékelésűnk szerint ez többet jelent, mert hiszen gyár-
berendezés, mint termelő eszköz, tőke-értékénél többet jelent számunkra, ennek ellenére a veszteség 
elviselhető.
  Az új gyári termelvények összege cca 155 millió dollár, míg 35 milliót a mezőgazdaság teljesít. A 
jóvátétel ipari része nem egyenlően terheli az egész magyar ipart, amennyiben fősúlyával főleg a vas 
és fémipart veszi igénybe, és pedig becslésem szerint jelenlegi kapacitásának cca 80%-át. Különösen 
súlyosan terhel bennünket a vasút és hajó kérdés, mert hiszen saját közlekedési eszközállományunk 
annyira leromlott állapotban van, hogy ezen a téren saját szükségletünket kellene elsősorban fedez-
nünk. Azonkívül vasban és fémben, valamint egyéb elengedhetetlenül szükséges nyersanyagokban igen 
kedvezőtlen a helyzetünk. Ezért a jóvátételi szállítások az összegszerűnél lényegesen nagyobb problé-
ma elé állítják a magyar ipart.

 Az áralakulásnál mutatkoznak igen jelentős eltérések, visszanyúlva a jóvátételi tárgyalások leg-
elejére, az első tervezet szerint az 1939-es belföldi árak lettek volna irányadók 3.42% átszámítási 
kurzussal kalkulálva. Április végén a hajó-kérdés tárgyalásánál orosz részről álláspontot változtattak 
és világpiaci árak elfogadását kívánták. Többszöri tiltakozásunk ellenére az volt a végleges megálla-
podás. Időközben az átszámítási kurzust 5.15-ben állapítottak meg orosz részről a május 19-én meg-
kezdett végleges tárgyalások alkalmával pedig kijelentették, hogy őket kalkulációink egyáltalában nem 
érdeklik, hanem kérik. hogy az irodalmi világpiaci 1938-as árakat adjuk meg. Ezeket magyar részről, 
ahol felderíthetőek voltak, meg is adtuk, egyébként pedig a legolcsóbb 1938-ra visszaszámított belföldi 
kalkulációkat kértük be a cégektől és azokat adtuk meg. A vasút és hajócsoport ármegadása után az 
orosz felek a beadott árajánlatokat, mint magasat visszautasították, minek utána magyar részről a 
tárgyalások vezetői minisztertanácsi határozatot kértek, hogy az oroszok által felajánlott árakat általá-
nosságban elfogadhatják-e. A csoportvezetőkhöz ezek után az az utasítás ment, hogy ezen a téren ne 
támasszunk nehézségeket, hanem fogadjuk el a felajánlott árakat. Így végül minden csoport bekérte 
az orosz tárgyalófelek árait. Egy együttes ülésen, amelyen Zorin tábornok és Pokorny altábornagy ve-
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zetésével valamennyi tárgyalócsoport vezetője részt vett, véglegesen lerögzítették az árakat és itt még 
sikerült az orosz megadásokkal szemben némi javítást kieszközölni. 
 Az ipari árakat megvizsgálva, tárgyilagosan meg kell állapítani, hogy bár az árak valóban az általá-
nos magyar árszínvonalhoz képest alacsonyak, mégis reálisnak mondhatóak, tehát nem dömping árak, 
egyes kirívó esetektől eltekintve valóban világpiaci árak. Néhány tételnél l. olajtermékeknél az elért 
árak jóval magasabbak a szokott világpiaci áraknál. Azonkívül tekintetbe kell venni, hogy 4-5 év múlva a 
kikötött árak még igen kedvezőek lehetnek, az akkori árszinthez képest. Vonatkozik ez különösen acél 
és fémárukra.

A jelenlegi helyzetben pénzügyi téren elviselhetetlen problémákat fog okozni a jóvátétel. Úgy a leszere-
lés, mint az új szállítások finanszírozása teljesen az állam feladata. Mindkettőnek megindításához egy 
nagyarányú szervezet létesítésére van szükség, amelynek költségei az effektív tárgyi költségeken felül 
terheli az államháztartást. Hozzávetőlegesen 20 milliárd pengő az az összeg, amit csak ebben az évben 
kell folyósítani, hogy a jóvátételi gépezetet megfelelő sikerrel működésben tartsuk. Emellett még fel-
tétlenül el kell látnunk a közvetve kapcsolódó iparokat is pénzzel, továbbá az iparvállalatok újjáépítési 
programját, ami minimálisan 5 milliárd pengőt fog igényelni szintén finanszírozni kell.
 A jóvátétel végrehajtásának technikai kérdései is eddig ismeretlen nehézségű követelmények elé 
állítanak bennünket. Iparunk termelőképessége ismert tényezők miatt a békebelinek szerény hánya-
dára csökkent. Bár durva becslések szerint a háborús károk csak cca 30%-os pusztítást végeztek 
az iparban, a valóságos kapacitás-kiesés ennél lényegesen nagyobb. Egyes kulcsiparágak bénultsága, 
fontos nyersanyagok teljes hiánya, munkáskérdések, de főleg az összeköttetés és közlekedés kataszt-
rofális állapota termelőképességünket rendkívüli mértékben csökkenti. Továbbá iparunk szervezetlen-
sége, az egységes szellem hiánya, a jó képességű vetetők csekély száma szintén nagy mértékben gá-
tolják a kibontakozást. Ha a jóvátételi teljesítést eredményesen akarjuk megoldani, akkor új szervezési 
formákra, az erők legnagyobb fokú összefogására van szükség. Ezért már most felvetődik a kérdés, 
hogy úgy anyaggazdálkodási téren, mint munkaerő-gazdálkodás szempontjából nem volna-e indokolt 
a végrehajtást olyan módon egységesíteni, hogy a végrehajtó felelős személy egy minden eddiginél 
messzebbmenő intézkedési jogot és hatáskört kapna. A leszerelendő gyárberendezések nemzetgazda-
ságilag célszerűbb elosztása érdekében a vállalatokat közös teherviselésre kellene irányítani, esetleg 
kényszeríteni. Ebből adódólag a magántulajdon elve esetleg olyan csorbát szenvedhetne, amelynek 
horderejét már most kellene tisztázni.

 A jóvátétellel kapcsolatosan a szállítási kérdés is pillanatnyilag megoldhatatlannak látszik. Ha te-
kintetbe vesszük, hogy pusztán Oroszország felé irányuló termékek cca 30.000 waggont szükségelnek, 
továbbá hogy a végrehajtáshoz szén és egyéb forgalomban több mint 100.000 waggon szükséges csak 
ebben az évben, akkor felmérhetjük a kérdés súlyát. Orosz részről ugyan ígéretet kaptunk, hogy szál-
lítóeszközök kölcsönzésével a kiszállításban segítségünkre lesznek, de ez főleg hajókban fog történni 
és kizárólag készáru kiszállítására vonatkozik. Még ha az orosz parancsnokság egészen felszabadítaná 
belföldi vasútforgalmunkat, sem tudnánk a jóvátételi szállítóeszköz szükségletet kielégíteni. Ezért a 
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kormányzatnak mindent el kell követni, hogy az orosz és angolszász megszállás alatti területeken lévő 
waggonjainkat visszakaphassuk. Nemcsak a jóvátétel, de egész jövendő életünk függ ennek a jogos 
kérésnek eredményes keresztülvitelétől.
 Nem szabad megfeledkeznünk, hogy nyersanyag és segédanyag ellátásunk nagymértékben külföld-
től függ. Az import legsürgősebb megszervezése a szükséges kompenzációs eszközök előteremtése, a 
hitelkapcsolatok kiépítése szintén olyan kormányfeladatok, amelyek megoldása a jóvátételi teljesítés 
egyik előfeltétele.
 Nem hallgathatjuk el, hogy az egész szállítás egyik legsúlyosabb kérdése a terminusok kötelező be-
tartása. Már ebben a hónapban nagymértékű szállításokat kellene eszközölnünk, amelyekre természe-
tesen nincsen kilátás. Igen súlyos felelősséget vállalt a kormányzat, amikor az 5%-os havi büntetés-
pénzt elfogadta. Orosz részről a szállításokat minden elképzelhető eszközzel sürgetik és ezért minden 
intézkedést, minden elhatározást a legsürgősebben kell meghozni és a leggyorsabban végrehajtani.

Budapest, 1945. június 20.
Forbáth

III.

514/1946. M. E.462

 A minisztertanács a földművelésügyi miniszter úr előterjesztésére Államtitkár Urat folyó évi január 
hó 5. napján az árvízvédekezés megszervezésére, annak központi és egységes irányítására, valamint 
az ezzel kapcsolatban jelentkező rendkívüli feladatok ellátására országos árvízvédelmi kormánybiztos-
sá kinevezte.
 Államtitkár Úrnak e minőségében feladata az árvízvédekezés megszervezése, központi és egysé-
ges irányítása, valamint az ezzel kapcsolatban jelentkező rendkívüli feladatok ellátása; elsősorban az 
árvíz által okozható veszélyek elhárítása céljából szükséges előmunkálatok keresztülvitele, valamint az 
esetleg bekövetkező árvíz elszigetelése és annak visszavezetésére szükséges intézkedések megtétele, 
úgyszintén az árvízvédelemmel kapcsolatos és különböző tárcák ügykörét érintő teendőknek kormány-
biztos kezében való egyesítése.
 Feladatai végrehajtásához, Államtitkár Úr, a szükséghez képest rendelkezik az összes állami víz-
ügyi hivatalok, az esetleges helyi árvédekezéshez kirendelendő árvízvédelmi miniszteri biztosok, a 
duna-tiszaközi belvízrendezések végrehajtására kirendelt miniszteri biztos, a tisza-balparti árvédelmi 
miniszteri biztos, a Zagyva szabályozás miniszteri biztosa, az összes vízrendező társulatok, a ezekhez 
az 1885:XXIII.t.c.124. szakasza alapján kiküldött miniszteri biztosok, a törvényhatósági és községi tiszt-
viselők, továbbá az 1885:XXIII.t.c.153. szakaszában körülírt jogkörön felül az összes polgári és katonai 
hatóságok, az államrendőrség, a honvédelmi munkaszolgálat és általában munkaerő és szervezetek, 
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valamint járművek felett, amelyek az árvédekezés szempontjából számba vehetők, továbbá egyéb 
olyan szervek felett, amelyek igénybevétele a feladatának ellátásához szükséges. A katonai /:műszaki:/ 
karhatalmat azonban Államtitkár Úr csak a hadtestparancsnokságok útján veheti igénybe.

./.
 Takács Ferenc úrnak
 földművelésügyi államtitkár, 

Budapest

 Államtitkár Úr, ha szükségét látja, az ár- és belvíz elleni védekezéshez a szükséges anyagokat és 
védekezési eszközöket hatósági igénybevétel útján biztosíthatja
 Államtitkár Úr ezennel felhatalmazást kap arra, hogy a Szövetséges Ellenőrző Bizottsággal az árvé-
delemmel kapcsolatos ügyekben közvetlenül tárgyalhasson.
 A kormánybiztosi megbízatással járó teendők megfelelő ellátásához szükséges személyzetről, va-
lamint a dologi szükségletekről a földművelésügyi miniszter úr gondoskodik tárcája illetékes szervei-
nek igénybevételével.
 Államtitkár Úr kormánybiztosi működésének támogatására az összes miniszter urakat egyidejűleg 
felkértem. A miniszter urak utasítják alárendelt hatóságaikat, hogy Államtitkár úrnak kormánybiztosi 
működésében rendelkezésére álljanak. Államtitkár Úr kívánságára a miniszter urak összekötő tisztvi-
selőket fognak rendelkezésére bocsátani.
 Budapest, 1946. január 23.

         Tildy Zoltán
         miniszterelnök

IV.

Hódmezővásárhely 1954 IX-12

Miniszter Elvtárs!463

 Egyszerű, tudatlan vidéki asszony vagyok, azért gondos figyelemmel olvasgatom Pártunk és Kor-
mányunk lapját, a Szabad Népet és egyéb pártkiadványokat. Az alkotmányra és a szocialista törvényes-
ségre való hivatkozással a magam nevében bátorkodom szót emelni az ötödik éve börtönben szenvedő 
férjem, Takács Ferenc (sz. 1893 Hmvhely) szabadon bocsátása érdekében.
 Rákosi elvtárs peréből kiértékeltem a követendő példát, hogy becsületes meggyőződésünk és igaz-
ságunk mellett bátran és határozottan ki kell még bíráink előtt is. Éppen ezért bátran és határozottan 
állítom, hogy a népellenességgel vádolt Takács Ferenc kora ifjúságától kezdve mindenkor az elnyomot-

463  MNL CSCSVL HL TF XIV. 23. 1945–1956. 12. d.

Dokumentumok



164

tak, kizsákmányoltak,  Dózsa György népe mellett emelte fel harcos szavát és öklét. Tanú reá az 1919 
óta elszenvedett börtön – fogház – és pénzbüntetések sorozata, országgyűlési beszédei és a hmvhelyi 
közgyűlési terem padja, melynek asztalát éppenséggel nem az akkor uralkodó osztály érdekeiért vívott 
harcában repesztette ketté egy ökölcsapással. Ez mindenesetre irigység, bosszú és érdek nélküli tanú, 
melynek tényét nem lehet másra magyarázni.
 Bizonyos, hogy férjem bátor kiállása miatt a múltban csak gyűlölet és megvetés volt osztályré-
szünk. Bizonyos, hogy a dolgozók érdekében a nehéz időkben vívott harcok ma már eltörpülnek nép 
demokráciánk kétségtelenül nagy eredményei mellett. De állítom – és ez sokak előtt nyilvánvaló igaz-
ság – hogy Takács Ferenc a felszabadulás után is puritán becsületességgel, képességei és lehetőségei 
legteljesebb kihasználásával szolgálta a szocializmus célkitűzéseit. A politikai atmoszféra következté-
ben mindezek dacára börtönben kell szenvednie ma is, amikor pedig a Hazafias Népfront harcot hirdet 
minden becsületes magyar ember bevonásáért a szocialista Magyarország építésébe.
 Malenkov elvtárs újévi beszédében hangsúlyozta: „Az új esztendő a gyűlölet apályának, a nyug-
talanság csökkenésének, a nagy reményeknek és a becsületes emberek számára a boldogságnak az 
esztendeje lehet.” Igaz, hogy ezt külföldi újságírónak mondotta, de hiszem, hogy példaképünk, a nagy 
Szovjetunió ezt befelé, a gyakorlatban meg is valósította.
 A Szabad Nép hónapokkal előbb közölte, hogy a reakciós Görögországban kommunistákat bocsá-
tottak szabadon. Egy későbbi közlés szerint a baráti Romániában törvényt szavaztak meg a kisebb 
ítéletek eltörlésére, a nagyobbaknak kétharmaddal való csökkentésére.
 Rákosi elvtárs évekkel előbbi klasszikus mondása: „Magyarország nem rés, hanem erős bástya.” 
Kérdem: a genfi értekezlet és a 800 milliós béketábor egyéb nagy sikerei után az erős bástyának ösz-
szetartásához még mindig szükség van a pionírok és hozzátartozóik szíve vérére és könnye hullására?
 Miniszter elvtárs! A mezőgazdaság, ipar, kereskedelem és közigazgatás hibáinak állandó becsü-
letes feltárása és felszámolása idején, e békeszólamoktól visszhangzó korszakban vajon Justitia már 
meg is siketült, vagy nem akarja meghallani a végre belső békét is áhító, segíteni kész, jó szándékú 
emberek békéért kiáltó szavát?
 Meggyőződésem, hogy népi demokráciánk ereje ma már lehetőséget adhat arra, hogy két idős, 
fáradt, beteg ember, ha egyébre már érdemtelen, legalább családja kiskertjét művelgetve, egymást 
gondozhassa és békén eltemethesse.
 Lehetséges, hogy a magas helyről elhangzott kijelentések dacára ez a papír bekerül a kosárba – 
mégis azt mondom: ne fogyassza a papírt miniszter elvtárs, ha az lenne a válasza, hogy kérésem a 
Belügyhöz tartozik. Ez az Igazság ügye.

Szabadság!
         
        Takács Ferencné
        Hódmezővásárhely
        Ady Endre u. 38
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V.

Takács Ferenc temetése. Hmvhely, 1956. V. 15.

Elmondotta a közkórházi ravatalozónál Erdei István.464

  /:gyorsírói jegyzet után:/

A magyar szocializmus százados rengetegéből kidőlt egy gyönyörű jegenye.
Nehéz elhinni, hogy Szántó Kovács János, Bánfi Lajos, Szilágyi Albert, Rácz Ferenc után – hogy csak a 
legkiválóbbakat említsem – a Viharsarok népe közül elment a szocialista halhatatlanságba, a szocialis-
ta világító torony fényességébe Takács Ferenc elvtárs.

A paléi szikes földtől és tanyától a miniszteri bársonyszékig hosszú az út. A tarjáni szegényparaszt 
családtól az ország, a nép legkiválóbbjáig jutni nemcsak felemelkedés, nemcsak a tudás, a megisme-
rés – az új, a közösségi szocialista ember kiteljesülésének útja, nemcsak gy mezítlábos földhöz nem 
jutó parasztgyermeknek eljutása az ipari munkához, az emberibb magasabbrendűséghez, fajtája, népe 
megismeréséhez vezet, nemcsak a munkához való helytállását látjuk az Ő életén keresztül megszemé-
lyesülni, nemcsak a század koreszméjének – a szocializmusnak tudományos köntösben, értekezletek, 
népgyűlések ezrein, olykor dalban vagy poézisben való továbbadásáról van ott szó, hanem ott van a 
szenvedések óceánja; a háborús rokkantság; a börtönfalak sivársága; a bitófa árnyéka; a személyes 
szabadságot sértők nyers erőszaka és a rafinált paragrafusok becstelensége!
Évtizedek váltakozó folyamata ez!
Vállalása személyes bátorságot, egyéni kiválóságot, fajtájának személytelen, közösségi szolgálatát és a 
néphez való hűségét jelképezi, szimbolizálja!
Takács Ferenc elvtárs élete példázatával bizonyítja ezt! Több mint húsz év távlatából idézem első nép-
képviselői mandátuma átvételekor elmondott beszédét:
„Hűséget ígérek a hűségért! Büszke öröm tölt el e nagyszerű nép cselekedete kiteljesülésénél, midőn az 
én igénytelen személyemen keresztül fölemelte, diadalra juttatta a szocialista gondolatot.”
Ez Takács Ferenc élete! Most úgy érzem, kötelességem tízezrek szeretetéből kiemelnem két asszonyt:
a feleségét, aki nemzeti létünk legtanulságosabb korszakában – amikor a férfibátorság csaknem isme-
retlen volt – az emberi helytállás legszebb erényeit csillogtatta felénk.
és a nővérét, az 1919-es 55 halott vásárhelyi mártír élő koronatanúját, aki harmadmagával kerül vissza 
közénk e halálútról.
Kedves Takács Ferenc! Én, aki oly sokszor kértem intézkedéseimhez a Te utólagos hozzájárulásodat 
– engedd meg nekem, add ki számomra utolsó síron túli hozzájárulásodat, – hogy a reád sugárzó dics-
fényből glóriát, a töviskoszorúidból elismerést fonhassak e két nagyszerű asszony homloka köré.
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Vérségi rokonaidat, leányodat, fiadat, menyedet, vejedet, sógorodat és hozzátartozóidat szeretném fi-
gyelmeztetni a görög bölcselő – Zarathusz – mondására, aki imigyen szólott:
„Ne csak tovább plántáld magad, de följebb is!”

Ti vérségi hozzátartozók, nem fogadhattok szót a görög bölcselőnek. E ravatalon elfekvőnél többek 
nem lehettek. Ámde fogadjátok meg valamennyien, hogy e példázatos élet nyomdokain kívántok járni 
és élni.
Búcsúzom tőled Takács Ferenc a sokaság, tisztelőid, elvtársaid, régi barátaid nevében.
Ember voltál! Tündöklő erényeid mellett lehettek – mint ahogy voltak is hibáid! Ámde azt senki el nem 
vitathatja, hogy elveidért, meggyőződésedért minden áldozatra kész voltál. Elveidet, meggyőződésedet, 
soha sem apró garasra, sem nagy hasú bankóra föl nem váltottad.
Kedves Takács Ferenc! Most, midőn anyagi szegénységben, de az örök magyarság felemelkedésének 
hitével itt hagytál bennünket, – megfogadjuk, hogy életed példázatos tanítása nyomán igyekszünk nagy 
szellemedben szolgálni népünket, az emberi haladást és századunk koreszméjét: a szocialista demok-
ráciát!
Búcsúzom tőled Takács Ferenc, a költő szavaival:

    Üzent a május, ne csüggedjetek,
    A harc heve még él a föld alatt
    S a föld fölött még él az akarat.

    Üzent a május, ne csüggedjetek,
    Nem vert sereg, mely talpra állni kész
    Ha van szívében bátorság elég!

Gyászoló közönség! Takács Ferenc üzen nekünk. Ránk hagyja testámentumát, a szigeti végek költőjé-
nek sikoltását:

    „Örök a magyar!”

és üzen nekünk puritán élete tanulságával:

    Örök az Eszme: a Szocializmus!

Pihenj Takács Ferenc a magyar földben olyan békésen, mint ahogyan szeretted Te ezt a földet és annak 
népét. Béke Veled!
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VI.

Emlékezés Takács Ferencre465

 Ahogy a közmondás tartja: Az emberek lakva ismerik meg egymást. Így volt ez velem és Ferivel is. 
A hirtelen és lobbanékony természet mögött egy mélyen érző, gondolkodó igazságot kereső embert 
ismertem meg, akire mindig szeretettel fogok gondolni.
 Ferenc nagyon szerette az embereket, nem tudott bennük annyiszor csalódni, hogy mindig újból 
meg nem bocsátott volna, és újból ne hit volna nekik. Sokszor meg is bosszantottam ezért szegényt, ha 
egy-egy társunkkal nézeteltérése támadt és vissza éltek az ő megbocsátó természetével.
 Ő hitte: az ember jónak születik, csak a körülmények teszik rosszá.
 Családját nagyon szerette. jó volt hallani mikor vasárnaponként négy szem közt el-elmesélt életé-
ből részleteket. Vagy családjának tagjairól beszélt. Különösen feleségéről beszélt nagy-nagy szeretet-
tel, aki neki mindig megértő, szerető és egyenrangú élettársa volt.
 Gyakran mondta, ha egyszer kiszabadul, a feleségével együtt fog eljárni a templomba, mert csak 
azok igazán a boldogok, akik tudnak hinni.  Ő gúnyolta-mondta- a feleségét, ha templomba ment, de 
az elmúlt szenvedések megtanították arra, hogy csak a Mindenhatóban bízhatott és csak attól várhatta 
menekülését.
 Arról én nem beszélhetek, hogy Ferenc milyen szocialista volt, mert vannak, akik őt régebbről isme-
rik és azok jobban tudnak beszámolni alkotásairól és tevékenységéről.
 Ferenc elvesztése nem csak pótolhatatlan a családjának, hanem nekünk is barátainak és ember-
társainak. Bele kell nyugodnunk a megváltoztathatatlanba, mert a mindenható útjai kiszámíthatatla-
nok.

Ferencre mindig szeretettel gondoló barátja
Pozsgai Gyula

VII.

Édes jó Ferencem!466

 Az „árvák” karácsonyfája alatt együtt ültem veled. Elnéztem szép magyar fejed, kékbe villanó sze-
med, melynek a mélyén az ős magyar bánat tükröződött. S együtt latolgattuk: „Az nem lehet, hogy annyi 
szív hiába onta vért…” újra és újra felbukkanó kérdéstömkelegét. S egymás vállára borulva sirattuk az 
„árvák” karácsonyfája alatt árva fajtánkat. Mert igazán elmondhatjuk: „Itt valahol, ott valahol – Négy öt 
magyar összehajol…” rigmusát…
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  Jaj és fáj Ferencem, hogy csak így az álombéli karácsonyfa alatt találkozunk, hogy nem hallhatom 
öreg-gyerek módján komolykodó zsörtölődésedet, nótázásodat, tréfálkozásodat… Kerted fái is, mint 
az árva gyerekek úgy ácsorognak s várakoznak. Várják, hogy te forgasd meg körülöttük a földet, vesd 
meg az ágyukat ősszel, takard ki őket tavasszal… Mert édes testvérem üres a kert, a ház. Mert te meleg 
élettel telítetted, amíg itt voltál. Mint ahogyan életet, bizakodást vittél magaddal mindenféle emberi 
viszonylatba, ahová a kezed kinyújtottad.
Életet vittél, éltettél, tápláltál, de úgy igazában, hogy a testedből törtél le egy-egy darabot és a véredből, 
könnyedből merítettél. Mert az áldozattal teljes odaadásban fejeződött ki lelkivilágod s lettél az, akinek 
teremtettél.
 Igaz magyar és mélységesen szociális embertípusként láttalak a látlak ma is. Rád pillantva az „ige” 
beteljesülésére gondoltam: Ősnapkelet ilyennek álmodta… Emberi méltóságát minden körülmények 
között megőrző magyar paraszt arcod szinte valószínűtlen teljességben ábrázolta a fajtát. Az arcod 
a magyar paraszt ábrázata, és a szemed messzebbre néző volt, mint a földje határán elakadó magyar 
tekintete. Áldozatos lelked sugárzott a szemedből, olyan ember, aki túl néz kerítése határvonalán, talán 
még a magyar föld mezsgyéjén is, hogy a teljes értelmű humanitásban ölelkezzék a nemzeti határokon 
túl látó szellemekkel.
 Őseidtől örökölt humánus érzésed: a szociális ösztön vezetett el a társadalmi kérdést megelőzni 
látszó szocializmushoz. Az elnyomottakkal együtt érző szíved már régóta elkötelezett a munkásmozga-
lomhoz, amikor a tudományos fegyverzet megszerzésére gondoltál.
 A nemzetek feletti szemlélet szerencsésen házasodott benned a magyar érzéssel. Könyvtáradat 
lapozgatva, láthatóan bizonyítják ezt az általam általad aláhúzott mondatok. A külső fenyegetés és a 
belső elnyomás kettős szorongatása alatt vergődő fajtád külön magyar problematikája foglalkoztatott.
 Lehet, hogy a bajok gyökere máshol rejlett, mint ahol azokat kerested. Az is lehetséges, hogy a mar-
xizmus nem gyógyírja a társadalom régóta égő sebének. Ezek vitatható kérdések. De az vitathatatlan, 
hogy az elv és a cselekvés—a fórumon ágálók olyan sokszor látható kettőssége—nálad a legszorosabb 
egységben fonódott össze. A tudományos kutatások eredményei a legtöbb eseten múlandó értékük.  Az 
erkölcsi elv, az erkölcsi norma szemben—hitem szerint—örökérvényű. S erre az örökérvényű mérlegre 
helyezve te Ferencem egész és igaz embernek mutatkoztál.
 Derűsen bizakodó szép magyar arcod így él testvérem előttem. Éppen ezért az „árvák” karácsony-
fája alatt mind addig találkozni fogok veled, amíg a Tejút örök csillagvirágú rétjén utol nem érlek. 
 Úgy gondolom, ha veled vagyok, akkor nem kesergek olyan mélységesen azon, hogy milyen „_ Cél-
talanul fut a fakó…” a hóval befújt országúton.
 Akik igazán ismernek Ferencem, azok velem együtt így gondolnak, emlékeznek reád.

1956 karácsonyán    Zsiga barátod és szomszédod
         (Kun Zsigmond)
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